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ဇန္နဝါရီ	၁၀ရက္ေန႔သည္	ကခ်င္တမ်ိဳးသားလံုးအတြက္	ကခ်င္ျပည္နယ္ဟု	သတ္မွတ္ႏိုင္ခဲ့သည့္	
ေန႔ေကာင္းေန႔ျမတ္ျဖစ္ေသာ	(၆၉)ႏွစ္ျပည့္	ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	ျဖစ္သည္။	ႏိုင္ငံေတာ္အစိုးရမွ	
ရံုးပိတ္အားလပ္ရက္အျဖစ္	 သတ္မွတ္ေပးျခင္းေတာ့	 မရွိေပ။	 သို႔ေသာ္	 ကခ်င္အမ်ိဳးသား	
လူမႈဖြံ႔ၿဖိဳးေရးအဖြဲ႔မွ	ဦးေဆာင္ကာ	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	စီတာပူ	မေနာင္ကြင္းတြင္	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ားစုရံုးလ်ွက္	
ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	အထိမ္းအမွတ္	ဝတ္ျပဳဆုေတာင္းပြဲ	အစီအစဥ္ကုိ	နံနက္	၉း၀၀နာရီအခ်ိန္၌	
စတင္ဖို႔အဆင္သင့္	ျဖစ္ေနၿပီျဖစ္သည္။	

ယမန္ႏွစ္က	ကခ်ငျ္ပည္နယ္ေန႔တြင္	မေနာင္ပြဲေတာ္	က်င္းပခဲ့ၿပီး	ႏိုင္ငံေတာ္	သမၼတေဟာင္း	
ဦးသိန္းစိန္	တက္ေရာက္ခဲ့သည္။	သုိ႔ေသာ္	ယခုႏွစ္ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔သည္	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား၏	
စည္းလုံးျခင္းကို	ျမင္ေတြ႔ရသည္။		

မေနာင္ကြင္းအဝင္မုခ္ဝတြင္	 ကခ်င္မ်ိဳးႏြယ္စု	 ဝတ္စံုမ်ားစံုညီစြာ	 ဝတ္ဆင္ထားၾကေသာ	
ကခ်င္လူငယ္မ်ားႏွင့္	 ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးႀကီးမ်ားသည္	 အၿပံဳးပန္းမ်ားေဝေဝဆာဆာျဖင့္	
ကခ်င္ရိုးရာသီခ်င္းမ်ား	သီဆုိကာ	(၆၉)ႏွစ္ျပည့္	ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	အထိမ္းအမွတ္ဆုေတာင္းပြဲသုိ႔	
ၾကြေရာက္လာၾကေသာ	လူထုအားႀကိဳဆိုေနၾကသည္။	

စည္	လုံး	ျခင္း	ျဖင့္	
	လြတ္ေျမာက္ေရးဆီသုိ႔
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ပတ္ဂ်ဆန္	 အဖြဲ႔ဝင္မ်ားကေတာ့	 အခမ္းအနား၏	 လံုၿခံဳေရးကို	
တာဝန္ယူထားၾကသည္။	 နံနက္	 ၉း၀၀နာရီ	 ထိုးလာၿပီျဖစ္၍	
မေနာင္ကြင္းသို႔	တဖြဲဖြဲေရာက္လာေနေသာ	ကခ်င္လူထု	လူဦးေရ	
မွာ	ေသာင္းဂဏန္းအထိ	ေရာက္ရွိေနၿပီ	ျဖစ္သည္။	

ယေန႔	စီတာပူမေနာင္ကြင္းတြင္	(၆၉)ႏွစ္ျပည့္	ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	
အထိမ္းအမွတ္	ဝတ္ျပဳဆုေတာင္းပြဲ	အစီအစဥ္အျပင္	မီနီမာရသြန္	
ေကာ္မတီမွ	 ဦးေဆာင္က်င္းပေသာ	 တတိယအႀကိမ္ေျမာက္	
မီနီမာရသြန္ၿပိဳင္ပြဲႏွင့္	ဆုေပးပြဲကုိလည္း	က်င္းပေနသည္။	မီနီမာရသြန္	
ၿပိဳင္ပြဲတြင္	လူမ်ိဳးေပါင္းစံုအရြယ္စံု	လူရာဂဏန္း	ဝင္	ေရာက္ယွဥ္ၿပိဳင္	
ပါဝင္ၾကသည္ကို	ေတြ႔ရသည္။	မီနီမာရသြန္ၿပိဳင္ပြဲ၏	ဆုေပးပြဲကို	
မေနာင္ကြင္း	 ေျမာက္ဘက္စင္၌	 က်င္းပေနၿပီး	 (၆၉)ႏွစ္ျပည့္	
ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	ဝတ္ျပဳဆုေတာင္းျခင္း	အခမ္း	အနားကုိေတာ့	
မေနာင္ကြင္း၏	 အေရွ႕ေျမာက္ဘက္	 စတိတ္စင္ႀကီး၌	 က်င္းပ	
ေနျခင္းျဖစ္သည္။	ထုိေန႔တြင္	မေနာင္ကြင္းတြင္	လြတ္ေျမာက္ျခင္းကို	
လိုလားေတာင့္တေနသည့္	ျပည္သူမ်ားက်င္းပသည့္	ဆုေတာင္းပြဲႏွင့္	
အစိုးရကက်င္းပသည့္	မီနီမာရသြန္ၿပိဳင္ပြဲ	ဆုေပးပြဲအၿပိဳင္က်င္းပ	
လွ်က္ရိွသည္။		

မီနီမာရသြန္ၿပိဳင္ပဲြဆုေပးပြဲတြင္မူ	အစိုးရလူႀကီးမ်ားကို	ေတြ႔ျမင္ရၿပီး	
ဆုေတာင္းပြဲတြင္မူ	၎တို႔ကို	ေတြ႔ျမင္ရျခင္း	မရိွေပ။

ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	ဝတ္ျပဳဆုေတာင္းျခင္း	အခမ္းအနားကုိ	သတ္မွတ္	
ထားသည့္အခ်ိန္	၉း၀၀နာရီထုိးသည္ႏွင့္	စတင္ခဲ့ၿပီး	ကခ်င္အမ်ိဳးသား	
အလံ	အေလးျပဳျခင္း	အစီအစဥ္ကုိ	ကခ်င္နာမည္ေက်ာ္	အဆုိေတာ္	
အဘားဒီးမွ	ဦးေဆာင္ၿပီး	ၾကြေရာက္လာသည့္	ကခ်င္လူထုအားလုံးႏွင့္	
အတူ	ကခ်င္အမ်ိဳးသားသီခ်င္းကို	ၿပိဳင္တူသီဆိုၾကသည္။

ထိုေနာက္	 ကခ်င္ႏွစ္ျခင္း	 ခရစ္ယာန္အဖြဲ႔ခ်ဳပ္	 အေထြအေထြ	
အတြင္းေရးမွဴး	 သိကၡာေတာ္ရ	 ေဒါက္တာ	 ခလမ္ဆမ္ဆြန္မွ	
ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	အတြက္	“ျပည္နယ္ေန႔မွ	ကခ်င္လြတ္ေျမာက္ေရး	
ဆီသို႔”	(Mungdaw	n’htoi	kaw	nna	Kachin	lawt	lam	de)	
ဆိုသည့္	ေခါင္းစဥ္ျဖင့္	ေဟာေျပာခဲ့သည္။	

ဆရာႀကီး၏	ေဟာၾကားခ်က္ထဲမွ	တခ်ိဳ႕ကုိ	ေဖၚျပရေသာ္	ကခ်င္လူမ်ိဳး	
မ်ားသည္	 စစ္အစိုးရ	 အုပ္ခ်ဳပ္မႈေအာက္ေနခဲ့ရသည္မွာ	
အခ်ိန္အင္မတန္	ၾကာေနၿပီျဖစ္ၿပီး	ယခုအခ်ိန္၌လည္း	စစ္အစိုးရ	
ေအာက္ေနလိုေသးေသာ	ကခ်င္ရွိအံုးမည္ဟု	မထင္ေတာ့ေၾကာင္း၊	
ထို႔ေၾကာင့္	 စစ္အစိုးရ	 လက္ေအာက္မွ	 လြတ္ေျမာက္ႏိုင္ရန္	
ဒီေန႔ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔မွာ	 အားလံုးစုေပါင္း	 နည္းလမ္းရွာၿပီး	
စည္းလံုးညီညြတ္ျခင္းျဖင့္	ေလွ်ာက္လွမ္းရေတာ့မည္	ျဖစ္သည္ဟု	
ေဟာေျပာပါသည္။

ထို႔အျပင္	ယေန႔ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	ကခ်င္ျပည္ကို	ပိုင္ဆိုင္ႏိုင္ျခင္း	
မရွိေသးသည္မွာ	စည္းလံုးမႈ	 မရွိေသးျခင္းေၾကာင့္	 ျဖစ္ေၾကာင္း	
ကခ်င္လူမ်ိဳး	ထဲတြင္	မ်ိဳးႏြယ္စုမ်ား	မ်ားစြာရွိၿပီး	ထိုမ်ိဳးႏြယ္စုမ်ား	
အခ်င္းခ်င္း	 ခြဲျခားေနေသာေၾကာင့္	 စည္းလံုးညီညြတ္ေရးမွာ	
အားနည္းေနရေၾကာင္း၊	ထို႔ေၾကာင့္	ဘုရားသခင္	ဖန္ဆင္းထားေသာ	

လူမ်ိဳးတစ္မ်ဳိးအေနနဲ႔	ဘုရားသခင္ေပးထားၿပီးျဖစ္ေသာ	မိမိတို႔၏	
တုိင္းျပည္ကို	ပိုင္ဆိုင္ႏိုင္ရန္	ကခ်င္လူမ်ိုဳးအားလုံး	စည္းလုံးညီညြတ္စြာ	
အတူႀကိဳးစားလုုပ္ေဆာင္ရေတာ့မည္	ျဖစ္သည္ဟု	ေဟာေျပာခဲ့သည္။

၎ကဆက္ေျပာသည္မွာ	မိဘျပည္သူမ်ား	အေနျဖင့္	ယေန႔ကခ်င္	
လူမ်ိဳးမ်ားသည္	 ဘက္တစ္ဘက္ထဲကိုပဲ	 ခိုင္မာစြာရပ္တည္	
ရေတာ့မည္ျဖစ္ၿပီး	ဘက္ႏွစ္ဘက္မွ်ၿပီး	ရပ္တည္ေနရင္	တုိင္းျပည္	
တစ္ခုကုိ	ပိုင္ဆုိင္ႏိုင္မည္	မဟုတ္ေၾကာင္း	ဒါေၾကာင့္	ဘက္တဘက္	
တည္းကုိပဲ	ရပ္တည္ၿပီး	တုိင္းျပည္ရေအာင္	လုပ္ရမည့္အခ်ိန္သည္	
ယေန႔အခ်ိ္န္ပင္ျဖစ္သည္ဟု၍	ျဖစ္သည္။	ထို႔အျပင္	တစ္ဦးတစ္ေယာက္	
ထဲ	အဆင္ေျပ	သာယာစြာေနႏိုင္ဖို႔ကုိ	မၾကည့္ပဲ	တစ္မ်ိဳးသားလုံး	
ေပ်ာ္ရႊင္ဖို႔၊	တစ္မ်ိဳးသားလုံး	အဆင္ေျပစြာေနႏိုင္ဖို႔၊	တစ္မ်ိဳးသားလုံး	
ၿငိမ္းခ်မ္းဖို႔ႏွင့္	အခြင့္အေရးမ်ား	ရရွိႏိုင္ဖို႔အတြက္	ေရွးရွဴၿပီး	ယေန႔	
ကၽြန္ေတာ္တို႔	 စည္းလံုးညီညြတ္ႏိုင္ရန္	လုပ္ေဆာင္ရေတာ့မည္	
ျဖစ္သည္ဟု	ေျပာသည္။

ထို႔အျပင္	ဆရာႀကီးမွ	ဆက္၍	စည္းလုံးျခင္းျဖင့္	လြတ္ေျမာက္ႏိုင္ရန္	
အတြက္	 အခ်က္ငါးခ်က္ျဖင့္	 တင္ျပခဲ့ၿပီး	၎တို႔ကို	 အက်ဥ္းမွ်	
ေဖၚျပရေသာ္၊	

1. ယေန႔ကၽြန္ေတာ္တို႔	တိုင္းျပည္တစ္ခုအျဖင့္	တည္ေဆာက္ႏိုင္ရန္	
ရပ္တည္ႏိုင္ရန္	အခ်င္းခ်င္း	ကူညီပံ့ပိုး	ၾကရန္

2. မိမိတစ္ဦးထဲ၏လုိအပ္ခ်က္ကုိ	အဓိကမၾကည့္ပဲ	သူမ်ားဘာ	
လိုအပ္ေနသလဲ	ဆိုတာကို	တာဝန္ယူႏိုင္ရန္

3. တိငု္းျပညတ္စခ္	ုတည္ေထာင္ႏိငုဖ္ို႔	သန္႔ရငွ္းေျဖာင္မ့တမ္နွက္နစ္ြာ	
အသက္ရွင္ရန္

4. ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ားအခ်င္းခ်င္း	ယံုၾကည္မႈရွိရန္ႏွင့္

5. တုိင္းျပည္တစ္ခု	လြတ္ေျမာက္ႏိုင္ဖို႔	ေပးဆပ္ႏိုင္မႈ	ရွိရမည္ျဖစ္ၿပီး	
ေပးဆပ္ႏိုင္မႈက	အေရးႀကီးေၾကာင္း	စသည့္	အခ်က္မ်ား	
အား	အက်ယ္တဝင့္	ေဟာေျပာၾကားခဲ့သည္။

ထို႔ေနာက္	ကခ်င္မ်ိဳးႏြယ္စု	 အသီးသီး၏	အကပေဒသာမ်ားကို	
အလွည့္က်	 ကျပေဖ်ာ္ေျဖၾကၿပီး	 ကခ်င္အႏုပညာရွင္မ်ားက	
ဦးေဆာင္ကာ	ကခ်င္လူထုႏွင့္အတူ	အမ်ိဴးသားေရးသီခ်င္းမ်ား	
အတူသီဆုိျခင္းႏွင့္	ကခ်င္လူမ်ိဴးတို႔၏	ေရွးေခတ္မွ	ယေန႔ကာလအထိ	
ျဖတ္သန္းလာသည့္	သမိုင္းေၾကာင္းကို	 ျပဇာတ္ျဖင့္	တင္ဆက္	
ကျပၾကသည္။	 ၾကြေရာက္လာသည့္	 ကခ်င္လူထုမ်ားလည္း	
အင္မတန္	 စိတ္အားထက္သန္စြာ	 အားေပးေနၾကသည္ကို	
ေတြ႔ေနရသည္။	

ဦးကဂ်ေဇာ္ေနာ္ကလည္း		ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	ျမန္မာျပည္လြပ္လပ္	
ေရးရရန္	 မည္သို႔	 ပါဝင္ႀကိဳးပမ္းခဲ့ပံုႏွင့္	 ယေန႔ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	
မည္သို႔ခံစားေနရသည္ကို	သမုိင္းအခ်က္အလက္ႏွင့္	တကြ	ကဗ်ာ	
ရြတ္ျပခဲ့ၿပီး	ပဒန္မေနာင္ပြဲ	(ေအာင္ျမင္ျခင္းအထိမ္းအမွတ္	မေနာင္ပဲြ)
က်လွ်င္	ျပန္ဆံုၾကမည္။	ကခ်င္ျပည္ကို	ဘုရားသခင္ေကာင္းခ်ီး	
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ေပးပါေစဟု	ႏႈတ္ဆက္ခဲ့ၿပီး	ကခ်င္လူထုပရိတ္သတ္၏	လက္ခုပ္	
ၾသဘာသံမ်ား	ညံခဲ့သည္ကို	ေတြ႔ရသည္။

ဒူဝါလေထာ္ခြန္ဆိုင္းမွလည္း	 “ကၽြန္ပ္တို႔တိုင္းျပည္”	 (Anhte	 a	
Mungdan)ဆိုသည့္	ေခါင္းစဥ္ျဖင့္	မိန္႔ခြန္းေျပာၾကားခဲ့သည္။	၎၏	
မိန္႔ခြန္းမွအခ်ိဳ႕ကို	 ေကာက္ႏုတ္ရေသာ္၊	 လြတ္လပ္ေရးအတြက္	
ႀကိဳးပမ္းခဲ့မႈ	ကခ်င္ျပည္နယ္အျဖစ္	သတ္မွတ္ႏိုင္ခဲ့မႈႏွင့္	ယေန႔ထိ	
ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	ဖိႏိွပ္ခံေနရသည့္	အျဖစ္ကုိ	ေဟာေျပာခဲ့သည္။	
ထို႔ေၾကာင့္	ကၽြန္ပ္တုိ႔	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	ဖိႏိွပ္ခံေနရသည့္	အေျခအေနမွ	
လြတ္ေျမာက္ႏိုင္ရန္	 အားလံုးႀကိဳးစားေနရမည့္အခ်ိန္	 ျဖစ္ေနၿပီ	
ျဖစ္ေၾကာင္း	ယေန႔အခ်ိန္မွာလည္း	ကၽြန္တုိ႔လူမ်ိဳးမ်ားဟာ	အိုးအိမ္	
လယ္ယာပစ္ထားကာ	 စစ္ေျပးဘဝေရာက္ေနၾကသည့္အခ်ိန္	
အလြန္ၾကာလာၿပီျဖစ္ၿပီး	ဘယ္အခ်ိန္ထိ	ဒီလိုဖိႏိွပ္ခံေနရမွာလဲ။	
သတ္ျဖတ္ခံေနရမွာလဲ။	ေၾကာက္ရြံ႕လွ်က္	အသက္ရွင္ေနရမွာလဲ	
ဆိုသည္မွာ	ညီညီညြတ္ညြတ္	အေျဖရွာရေတာ့မည့္	အခ်ိန္ေရာက္	
ေနၿပီဟု	ေျပာၾကားပါသည္။

၎ကဆက္၍ေျပာသည္မွာ	 လူမ်ိဳးတစ္မ်ိဳး	 လြတ္ေျမာက္ႏိုင္ဖို႔	
ကခ်င္တစ္မ်ိဳးသားလုံး	စည္းလုံးညီညြတ္ျခင္းက	အင္မတန္	အေရး	
ႀကီးေၾကာင္းႏွင့္	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	ဘယ္အခ်ိန္ထိ	ေၾကာက္ရံြ႕ေနအံုး	
မွာလဲ။	မည္သူ႔ကုိ	အားကုိးေနအံုးမွာလဲ။	ယေန႔လုိ	ႏိုင္ငံေရး	အေျခ	
အေနမွာ	 လြတ္ေျမာက္ေရးကိုလိုခ်င္ၿပီ	 ဆိုသည့္အေၾကာင္း	
မိမိတုိ႔ကုိယ္တိုင္	ထုတ္ေဖၚမျပရင္	မိမိတုိ႔ကုိယ္တိုင္	မလုပ္ယူလွ်င္	
မည္သူက	လာလုပ္ေပးမည္နည္း။	ကၽြန္ပ္တုိ႔၏	လြတ္ေျမာက္ေရးကုိ	
ကၽြန္ပ္တုိ႔	ကုိယ္တိုင္တည္ေဆာက္ယူရမွာျဖစ္တယ္ဟု	ေဟာၾကား	
သည္။

ဆက္လက္္၍လည္း	ယေန႔ကၽြန္ပ္တို႔	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ားကို	သာလြန္	
အင္အားျဖင့္	ထုိးစစ္ဆင္ေနေၾကာင္း	ထုိထုိးစစ္ဆင္မႈကို	ေအာက္ပိုင္း	
မွာ	တရားတဲ့စစ္ျဖစ္ေၾကာင္း	ေထာက္ခံပြဲေတြလုပ္ေန	ၾကသည္ကုိ	
ကၽြန္ပ္တို႔	 ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	 ေလးေလးနက္နက္	 စဥ္းစားၾကရ	
မည္ျဖစ္ေၾကာင္းႏွင့္	ကခ်င္တမ်ိဳးသားလံုး	စည္းလုံး	ညီညြတ္စြာနဲ႔	
လက္တြဲေလွ်ာက္လွမ္း	ၾကမယ္ဆုိလွ်င္	ကၽြန္ပ္တုိ႔	ေမ်ွာ္မွန္္းထားေသာ	
လြတ္ေျမာက္ေရးသို႔	 ေရာက္ႏိုင္မည္ျဖစ္ေၾကာင္းကို	
ယံုၾကည္အားကိုးစြာ	တင္ျပလုိက္ပါသည္ဟု	ေဟာၾကားခဲ့ပါသည္။

ဆက္၍	ဆရာေတာ္	Bishop	ေဇာ္လီမွ		ေဒသနာေတာ္ေဝငွခ်က္	
တြင္လည္း	လူမ်ိဳးတစ္မ်ိဳးအတြက္	နယ္ေျမေဒသအေရးႀကီးသည္။	
၎လူမ်ိဳး၏နယ္ေျမေဒသသည္	၎တို႔၏အသက္ဝိညာဥ္ပင္ျဖ
စ္ေၾကာင္းကို	ဘုရားသခင္က	စီမံေပးထားေၾကာင္း	ျမင္ေတြ႔ႏိုင္သည္ဟု	
ေျပာသည္။	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ားအၾကား	ေသြးခြဲမႈမ်ား	ေႏွာက္ယွက္မႈမ်ား	
အင္မတန္ရွိေၾကာင္း၊	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	အခ်င္းခ်င္း	ခ်စ္ခ်င္းေမတၱာ	
ထားႏိုင္ၾကသည္ဆိုတာကုိ	ဘုရားသခင္အား	သက္ေသျပႏိုင္မည္။	
ကြ်ႏ္ုပ္တုိ႔	ေမ်ာ္မွန္းထားမႈႏွင့္	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	ထုိက္တန္သည္ဆုိလွ်င္	
လြတ္ေျမာက္ျခင္း	အခြင့္အေရး	ကြ်ႏ္ုပ္တို႔၌	ျပည့္စံုလာလိမ့္မည္	
ျဖစ္ေၾကာင္းတို႔ကို	အက်ယ္တဝင့္	ေဟာေျပာခဲ့သည္။

ထို႔ေနာက္	သိကၡာေတာ္ရ	ဆရာအင္ဘာေဇာ္ေအာန္က	ကခ်င္ျပည္	
နယ္ႏွင့္ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ားအတြက္	ဆုေတာင္းေပးျခင္း၊	ကခ်င္လူမ်ိဳး	
မ်ား	စည္းလုံးျခင္းကုိ	သရုပ္ေဖၚသည့္အကကုိ	ကခ်င္တကၠသုိလ္	
ေက်ာင္းသူေက်ာင္းသားမ်ားက	တင္ဆက္ကျပျခင္း၊	ကခ်င္အႏုပညာ	
ရွင္မ်ားႏွင့္အတူ	 “Anhte	 a	 Awng	 Padang	 Yehowa	 Karai	
Kasang”	သီခ်င္းကုိ	သီဆုိျခင္းႏွင့္	ဘုန္းေတာ္ႀကီး	ခါးေအာင္တူးမွ	
ဆုေတာင္းေပးျခင္းျဖင့္	(၆၉)ႏွစ္ျပည့္	ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	ဝတ္ျပဳ	
ဆုေတာင္းပြဲ	အခမ္းအနားကုိ	ေအာင္ျမင္စြာ	အဆုံးသတ္ခဲ့ၾကသည္။

ယေန႔အခမ္းအနား	အစီအစဥ္တစ္ခုလုံးတြင္	တက္ေရာက္လာသည့္	
ကခ်င္လူထု၏ေထာက္ခံ	အားေပးသံမ်ားျဖင့္	အသက္ဝင္ေနခဲ့သည္။

ယေန႔အခမ္းအနားသို႔	တက္ေရာက္လာသူတစ္ဦးျဖစ္သည့္	ႏိုင္ငံ	
ေတာ္	ေကာင္စီဝင္	(၁၉၈၅-၁၉၈၈)	ဦးဂ်ပ္တူး၏ဇနီးျဖစ္သူ	အဖြား	
ေဒၚဒြမ္ေဖါင္းရြယ္စိုင္က	သူ၏ခံစားခ်က္ကုိ	ယခုလုိေျပာျပပါသည္။

“အရမ္းေပ်ာ္ပါတယ္။	အဖြားတို႔	ကခ်င္လူမ်ိဳးေတြ	အခုလိုစည္းလုံးႏိုင္မႈ	
အရင္ကတည္းက	ရွိရမွာျဖစ္တယ္။	ဒီေန႔ယခုလို	စည္းလုံးလာတဲ့	
အတြက္	အဖြားကေတာ့	အရမ္းေပ်ာ္ပါတယ္။	အဖြားက	အသက္	
၈၀ေက်ာ္ၿပီ	ဆိုေတာ့	ဆုေတာင္းေပးတာပဲ	လုပ္ႏိုင္ေတာ့တယ္”	
ဟုေျပာသည္။
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အမႈမွန္ေပၚဖိ ု ႔	
မိသားစုေတြ	
ေမွ်ာ္လင့္ေနၾကပါတယ္

ေစတနာ့ဝန္ထမ္း	ေက်ာင္းဆရာမႏွစ္ဦး	ရွမ္းျပည္နယ္ေျမာက္ပိုင္း	မူဆယ္ခရိုင္	ပန္ဆုိင္းၿမိဳ႕နယ္၊	နမ့္ေတာင္းေက်းရြာအုပ္စု၊	ေကာင္းခါးေက်းရြာတြင္	
အဓမၼျပဳက်င့္	သတ္ျဖတ္ခံရသည္မွာ	ယေန႔ဆိုလွ်င္	(၂)ႏွစ္တိုင္တိုင္	ရိွၿပီျဖစ္သည္။	

သက္ဆိုင္ရာမ်ားမွ	ဆရာမႏွစ္ဦး	အဓမၼျပဳက်င့္	သတ္ျဖတ္ခံရမႈအား	စုံစမ္းစစ္ေဆးေနေသာ္လည္း	အစုိးရအေျပာင္းအလဲ	ရိွလာသည့္တုိင္	
တိက်သည့္ရလာဒ္	ထြက္မလာေသးေပ။	ႏွစ္ဖက္	မိသားစု၀င္မ်ားသည္	ခိုင္လံုတိက်ၿပီး	လက္ခံႏိုင္သည့္	စစ္ေဆးခ်က္ရလဒ္	ထြက္ေပၚလာဖို႔	
ေမွ်ာ္လင့္ေနၾကသည္။

“၂ႏွစ္ေရာက္လာေသာ္လည္း	 ဘာမွျဖစ္မလာေသးတဲ့အတြက္	 ကြ်န္မမိခင္တစ္ဦးအေနနဲ႔	 ဒီအမႈက	 ဒီတိုင္းၿပီးသြားေတာ့မလားလို႔	
စိုးရိမ္စိတ္ေတာ့ရိွေနတယ္။”ဟု	ေသဆုံးသြားသူ	မေခါန္နန္စင္၏မိခင္	ေဒၚလုဘူမွ	အသံထစ္ထစ္ျဖင့္	ေျပာျပသည္။

ေဒၚလုဘူတို႔	 မိသားစုသည္	 ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္	 တာေလာႀကီးေက်းရြာတြင္	 ေနထိုင္ခဲ့ၾကသည္။	 အစိုးရနွင့္	 ေကအိုင္ေအတို႔ၾကား	
တဖန္ျပန္လည္	ျဖစ္ပြားသည့္	တုိက္ပြဲေၾကာင့္	ထြက္ေျပးတိမ္းေရွာင္ခဲ့ရၿပီး	ယခု	အခ်ိန္တြင္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	ဂ်န္မိုင္ေကာင္	ႏွစ္ျခင္းအသင္းေတာ္	
စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္းတြင္	ေနထိုင္ေနၾကသည့္	မိသားစုျဖစ္သည္။
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ေဒၚလုဘူသည္	သားသမီး	 (၆)ေယာက္၏မိခင္	 ျဖစ္သည္။	၎၏	
ခင္ပြန္းသည္	သားသမီးမ်ား	ငယ္စဥ္ကတည္းက	ေသးဆံုးခဲ့သည္။

ထိုသားသမီး	 (၆)ေယာက္မွ	 ေသဆုံးသြားသူ	 ေစတနာ့ဝန္ထမ္း	
ဆရာမေခါန္နန္စင္သည္	အႀကီးဆုံး	သမီးျဖစ္ၿပီး	မိခင္အားကူညီေနသည့္	
သမီးႀကီးလည္းျဖစ္ေၾကာင္း	မိခင္ျဖစ္သူမွ	အသံတုန္ရီစြာျဖင့္ဆုိသည္။

“သူ႔အတြက္ေၾကာင့္	 အိမ္မွာစိတ္ဒုကၡေရာက္ရတယ္လို႔	 မရိွဘူး။	
ကြ်န္မကုိလည္း	အိမ္ကုိအၿမဲတမ္း	စိတ္ခ်မ္းသာမႈေပးတဲ့	သမီးပါ။”ဟု	
အခန္းနံရံတြင္	ခ်ိတ္ထားသည့္	သမီး၏ဓါတ္ပုံကိုၾကည့္ၿပီး	ငိုရိွဳက္လ်က္	
ေျပာျပသည္။

ဆရာမေခါန္နန္စင္သည္	သာေလာႀကီး	ႏွစ္ျခင္းအသင္းေတာ္မွ	Sunday	
school	ေစတနာ့၀န္ထမ္း	ဆရာမအျဖစ္	တစ္ႏွစ္ဆက္ကပ္ခဲ့ေသးသည္။

တိုက္ပြဲျပန္လည္	 ျဖစ္ပြားသည့္အတြက္	 ၂၀၁၁	 ခုႏွစ္	 ဇူလိုင္လ	
တြင္	 ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	 ဂ်န္မိုင္ေကာင္	 ႏွစ္ျခင္းအသင္းေတာ္	
စစ္ေဘးဒုကၡစခန္းတြင္	 ေျပာင္းေရႊ႕ခဲ့ဲၿပီး	 ထိုအသင္းေတာ္၏	
ကေလးသူငယ္ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးေက်ာင္း	(မူႀကိဳ)တြင္တစ္ႏွစ္	ေစတနာ့၀န္ထမ္း	
ဆရာမ	လုပ္ကိုင္ခဲ့ေသးသည္။

၂၀၁၂	ခုႏွစ္တြင္	မိသားစုခက္ခဲ့သည့္အတြက္	ေက်ာင္းနားခဲ့ရသည္။	
နဝမတန္းအား	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	အထက(၅)ေက်ာင္းတြင္	ျပန္လည္	
တက္ေရာက္ခဲ့သည္။	တကၠသုိလ္ဝင္တန္း	ေျဖဆိုၿပီးေနာက္	ကခ်င္	
ႏွစ္ျခင္းအသင္းေတာ္မွ	 ဖိတ္ေခၚလာေသာ	 ေဝးလံေခါင္ဖ်ားၿပီး	
ဆရာမမ်ားမရိွသည့္	ေတာင္တန္းေဒသမ်ားသုိ႔	သြားေရာက္	စာသင္ၾကား	
ေပးရမည့္	ေစတနာ့ဝန္ထမ္း	ေလွ်ာက္လႊာအား	သူငယ္ခ်င္းမ်ားႏွင့္အတူ	
သြားေရာက္	ေလွ်ာက္ထားခဲ့ၾကသည္။

“ဆရာမလုပ္တာ	အရမ္းဝါသနာပါတယ္။	အရင္ကတည္းကစိတ္ဝင္စား	
လို႔	သြားေလွ်ာက္ျဖစ္လို္က္တာ	ဟုတ္တယ္။”ဟု	မိခင္မွဆိုသည္။	
ေစတနာ့ဝန္ထမ္း	ေက်ာင္းဆရာမအျဖစ္	ေကာင္းခါးသုိ႔	သြားလုိက္	
ကတည္းက	ဆရာမေခါန္နန္စင္သည္	မိသားစုအား	ထာဝရႏႈတ္ဆက္ၿပီး	
ေလာကႀကီးကေန	ထြက္ခြာသြားေလေတာ့သည္။

ယခုအခ်ိန္ထိ	ဆရာမ	ေခါန္နန္စင္၏	ေမာင္ေလးညီမေလးမ်ားက	
၎တုိ႔၏အစ္မကို	သတိတရအၿမဲ	ေျပာေနၾကေၾကာင္းလည္း	အေမ	
ျဖစ္သူ	ေဒၚလုဘူက	မ်က္ရည္က်လ်က္	ဆိုသည္။

“ဘာပဲလုပ္လုပ္	အစ္မရိွေတာ့	သူတုိ႔ကိုအၿမဲတမ္း	လုပ္ေပးတယ္ဆုိၿပီး	
သူ႔ေမာင္ေတြ	ညီမေတြကလည္း	အၿမဲတမ္းတမ္းတတ	ေျပာေနၾကတယ္။	
ကြ်န္မ	မိခင္တစ္ေယာက္အေနနဲ႔လည္း	သူပဲကူညီခဲ့တယ္ဆုိေတာ့	
အိမ္ထဲမွာ	တစ္ခုခုလုပ္ဖို႔	စီစဥ္လုိုက္တုိင္း	သူ႔ကုိပဲ	သတိရေနတယ္။”ဟု	
မ်က္ႏွာေပၚမွက်လာသည့္	မ်က္ရည္မ်ားကို	သုတ္ရင္းဆိုသည္။	

ဆရာမေခါန္နန္စင္	 ႏွင့္အတူ	 အဓမၼျပဳက်င့္	 သတ္ျဖတ္ခံရသူ	
ေနာက္တစ္ဦးမွာ	 ကခ်င္ျပည္နယ္	 ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕	 ရပ္ကြက္(၁)	

ေဗေဒလႏွစ္ျခင္းအသင္းေတာ္မွ	ျဖစ္သည္။	ငယ္ကတည္းက	မိဘမ်ား	
ဆုံးသြားခဲ့သည့္	 မိဘမဲ့	 ကေလးျဖစ္ၿပီး	 ေမာင္ႏွမ(၄)ေယာက္မွ	
တတိယေျမာက္သမီး	ဆရာမ	မရန္လုရာျဖစ္သည္။

ဆရာမ	မရန္လုရာအား	ေမြးကတည္းက	ေပါင္မျပည့္ေမြးဖြားလာသည့္	
အတြက္	 ငယ္စဥ္ကတည္းက	 မိသားစုႏွင့္သူငယ္ခ်င္းမ်ားက	
သူမအား	 ‘အကီး’	 (ကခ်င္လို	 ေသးငယ္	 ပိန္ပါးသူကိုေခၚသည္)	
ဟုသာ	ေခၚေဝၚၾကသည္။	ေအးေအးေဆးေဆး	ေနတတ္သူလည္း	
ျဖစ္ေၾကာင္း	သူမ၏အေဒၚျဖစ္သူမွ	ဆိုသည္။

ဆရာမလုရာသည္	စာဖတ္အားသန္သူျဖစ္ၿပီး	စကားအရမ္းမ်ားသူ	
မ်ားကို	ႀကိဳက္ႏွစ္သက္ျခင္းမရိွပဲ	ေအာ္ေငါက္ေျပာဆုိျခင္းကုိလည္း	
လက္မခံသူျဖစ္ေၾကာင္း	ဆိုသည္။

ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕နယ္	အထက(၂)ေက်ာင္းတြင္	ပညာသင္ၾကားခဲ့သူျဖစ္ၿပီး	
တကၠသိုလ္ဝင္တန္း	ေျဖဆိုၿပီးေနာက္	အဖြားျဖစ္သူႏွင့္	အစ္မျဖစ္	
သူတုိ႔၏	တုိက္တြန္းအားေပးမႈေၾကာင့္	သူမဝါသနာပါသည့္	ဘာသာေရး	
ဆရာမ	 ျဖစ္လာရန္အတြက္	 အေတြ႔အႀကဳံယူသည့္အေနျဖင့္	
သြားေရာက္တာဝန္ထမ္းေဆာင္ခဲ့ျခင္း	ျဖစ္သည္။

တကၠသိုလ္ဝင္တန္း	 ေအာင္ျမင္ခဲ့ျခင္း	 မရိွေသးသည့္အတြက္	
ေစတနာ့ဆရာမ	တာဝန္ထမ္းေဆာင္ၿပီးပါက	တကၠသိုလ္ဝင္တန္းအား	
ျပန္လည္ေျဖဆုိ၍	သူမ၏ရည္မွန္းခ်က္ျဖစ္ေသာ	က်မ္းစာသင္ေက်ာင္း	
တက္ရန္	ရည္ရြယ္ထားသူ	ျဖစ္သည္။	သုိ႔ေသာ္	သူမ၏ရည္မွန္းခ်က္	
ပန္းတုိင္မေရာက္ခင္မွာပဲ	လူ႔ေလာကႀကီးကေန	ထြက္သြားရသည္။	

“အခုက	သူ႔သူငယ္ခ်င္းေတြ	သူ႔အရြယ္ေတြကိုျမင္ရင္	ဘာမွမေျပာရင္	
ေတာင္	ကြ်န္မစိတ္ထဲမွာ	အလုိလုိေနရင္း	ဝမ္းနည္းလာတယ္	ငိုခ်င္	
လာတယ္။”ဟု	 ဆရာမ	 လုရာ၏အစ္မျဖစ္သူ	 ေဒၚမရန္ဆန္လုံက	
မ်က္ရည္ဝဲလ်က္	ဆိုသည္။	

ယခုအမႈအား	 အမႈမွန္ေပၚေပါက္ေရးအတြက္	 အဓိက	 တာဝန္ယူ	
လုပ္ေဆာင္ေနေသာ	ကခ်င္ႏွစ္ျခင္း	ခရစ္ယာန္အဖြဲ႔ခ်ဳပ္မွ	ဒုတိယ	
အေထြေထြအတြင္းေရးမွဴး	 ေဒါက္တာ	 ခန္းဒါေအာင္နန္ကလည္း	
အမႈေအာင္ျမင္ဖို႔	အဓိကအခက္အခဲသည္	အမႈအခင္းႏွင့္ပတ္သက္သည့္	
သက္ေသရရွိရန္	ျဖစ္ေၾကာင္း	ဆိုသည္။	

“စစ္မွန္တဲ့	 တရားဥပေဒ	 စိုးမိုးေရး	 ရိွေနမယ္ဆိုရင္	 ဒီအမႈဟာ	
အခ်ိန္မေရြး	အမႈမွန္ေပၚေပါက္လာႏုိင္မယ္လုိ႔ပဲ	ယံုၾကည္တယ္။”ဟု	
ေဒါက္တာ	ခန္းဒါေအာင္နန္ကဆိုသည္။

ယခုအမႈအား	လက္ရိွအစိုးရမွ	ပူးေပါင္းလုပ္ေဆာင္ေပးမယ္ဆုိပါက	
ေအာင္ျမင္ႏိုင္မည္ဟုလည္း	ယုံၾကည္ေနၾကသည္။	

ဆရာမလုရာ၏	 အစ္မျဖစ္သူ	 ေဒၚဆန္လုံကလည္း	 “ကြ်န္မတို႔	
ေမာင္ႏွမေတြက	 ပိုဆိုးတာက	 မိဘမရိွတဲ့အတြက္	 စိတ္ထဲမွာ	
အၿမဲတမ္းအားငယ္တယ္။	အားငယ္ေနတဲ့အထဲမွာ	အခုလိုျပန္ျဖစ္ေတာ့	
ပိုၿပီးေတာ့	 စိတ္ထိခိုက္တယ္။	 အဲဒါေၾကာင့္	 ႏိုင္ငံေတာ္ကိုလည္း	
မိဘသဖြယ္	အားကုိးတယ္	အစစအရာရာ	ကူညီေပးပါလို႔	ေျပာခ်င္	
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တယ္။”ဟု	အသံတိုးတိုးေလးျဖင့္ဆိုသည္။	

ယခုလို	 ဆရာမႏွစ္ဦးေသဆံုးမႈသည္	 ၂ႏွစ္ျပည့္သြားၿပီျဖစ္ကာ	
သူတို႔ႏွစ္ဦး၏	 က်န္ရိွသူမိသားစုမ်ားသည္လည္း	 ေန႔စဥ္ႏွင့္အမ်ွ	
အမႈမွန္ေပၚေပါက္လာဖို႔	ေမွ်ာ္လင့္ေနၾကပါသည္။

ေဒၚဆန္လုံက	“အမႈမွန္ကို	အျမန္ေပၚခိုင္းေစခ်င္တယ္။	ၾကာလည္း	
ၾကာလာေတာ့	 စိတ္ထဲမွာပိုမိုခံစားတာက	 ကြ်န္မတို႔	 မိဘမဲ့ေတြ	
ျဖစ္ေနလို႔မ်ား	လူႀကီးေတြက	ျမန္ျမန္မလုပ္ေပးတာလားလုိ႔	စိတ္ထဲမွာ	
ခံစားမိလာတယ္။”ဟု	အသံတိုးတိုးေလးျဖင့္	ေျပာျပသည္။	

ဆရာမေခါန္နန္စင္၏မိခင္	 ေဒၚလုဘူကလည္း	 “ဒီအမႈကို	 လက္ရိွ	
အစိုးရလည္း	 ဝိုင္းဝန္းေပးၿပီးမွ	 လုပ္ေဆာင္ေပးမယ္ဆိုရင္ေတာ့	
ဒီအမႈေတာ့	တစ္ေန႔ေန႔	အမႈမွန္ေပၚေပါက္လာမယ္လို႔	ကြ်န္မယုံၾကည္	
တယ္။”ဟုဆိုသည္။

......

စင္ႀကိဳင္ဒုကၡသည္	စခန္းသို႔	
ခရီးသြားျခင္း

By	Lawhkum	Zau
21	February	2017

ခ်စ္သူမ်ားေန႔	 ျဖစ္ေသာ	 ထိုေန႔	 ေဖေဖၚဝါရီလ	 (၁၄)ရက္ေန႔တြင္	
ကြ်န္ေတာ္ႏွင့္	အျခားသတင္းေထာက္	သုံးေယာက္သည္	ျမစ္ႀကီးနား	
ကန္ပိုင္တီ	လမ္းေပၚတြင္ရွိေသာ	တရုတ္ျပည္နယ္စပ္အနီးမွ	ကန္ပိုင္တီၿမိဳ႕	
အနီးရိွ၊	စင္ႀကိဳင္	စစ္ေျပးဒုကၡသည္	စခန္းသုိ႔	သတင္းလုိက္ရန္	သြားခဲ့	
ၾကသည္။

စင္ႀကိဳင္	 IDP	 Camp	 သို႔	 အတူသြားၾကမည့္	 ကၽြန္ေတာ္တို႔သည္	
နံနက္	၁၁း၀၀နာရီခန္႔တြင္	ကားျဖင့္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ	စတင္ထြက္ခြာ	
လာခဲ့ၾကသည္။

အဆိုပါ	 စင္ႀကိဳင္	 ဒုကၡသည္စခန္းသည္	 လူဦးေရ	 (၉၀၀)ေက်ာ္	
တိမ္းေရွာင္ေနသည့္	 စခန္းျဖစ္ၿပီး၊	 အစိုးရထိန္းခ်ဳပ္နယ္ေျမတြင္းရိွ၊	
စခန္းတစ္ခုျဖစ္သလုိ	ယခင္	NDA-K	ေခါင္းေဆာင္	ဦးဇခုန္တိန္႔ယိန္း၏	
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ထာဝရ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးနယ္ေျမတြင္	တည္ရိွသည့္	စခန္းလည္း	ျဖစ္ပါသည္။

ျမစ္ႀကီးနား	ကန္ပိုင္တီလမ္းသည္	အစိုးရတပ္မေတာ္ႏွင့္	နယ္ျခား	
ေစာင့့္တပ္	(BGF)မွ	အျပည့္အဝ	ထိန္းခ်ဳပ္ထားေသာ	လမ္းေၾကာင္း	
ျဖစ္သလုိ၊	တရုတ္	ျမန္မာနယ္စပ္	ကုန္သြယ္ေရးလမ္းမႀကီး	တစ္ခုလည္း	
ျဖစ္သည္။

ခရီးသည္တင္	ကားေသးမ်ားႏွင့္	တရုတ္ျပည္မွ	ကုန္တင္ကားႀကီး	
မ်ား	 အၿမဲမျပတ္	 သြားလာေနသည့္	 နယ္စပ္လမ္း	 ျဖစ္သည္။	
လမ္းခရီးတေလွ်ာက္တြင္	 တပ္မေတာ္	 စစ္ေဆးေရး	 ဂိတ္မ်ား၌	
အိမ္စီးကားဟုေျပာလွ်င္	ေမးျမန္းမႈ	အနည္းငယ္ျပဳလုပ္သည္။

နယ္ျခားေစာင့္တပ္ဖြဲ႔	 (BGF)တို႔	 ထိုင္သည့္	 ဂိတ္ႏွစ္ေနရာတြင္	
ယာဥ္ေမာင္းအမည္၊	 မွတ္ပုံတင္အမွတ္၊	 ကားနံပတ္	 မွတ္ယူၿပီး	
“ႏွစ္ေထာင္	(၂၀၀၀)	ေပးခဲ့”ဟု	ေကာက္ခံေနသည့္အတြက္	ပိုက္ဆံ	
၂၀၀၀က်ပ္ကုိ	 ဂိတ္ႏွစ္ခုတြင္ေပးခဲ့ရသည္။	 စစ္ေျပးဒုကၡသည္	
စခန္းအတြက္	 စားနပ္ရိကၡာ	 သယ္ယူရာတြင္	 အခက္အခဲမ်ား	
ရိွေနတယ္ဆိုသည့္	 စင္ႀကိဳင္	 ဒုကၡသည္စခန္းဆီသို႔	ကြ်န္ေတာ္တို႔	
မြန္းလဲြ	၁း၀၀နာရီခန္႔တြင္	ေရာက္ခဲ့ၾကသည္။

ေရာက္သြားေတာ့လည္း	စားနပ္ရိကၡာ	သယ္ယူရန္	ခက္ခဲမႈမ်ားသာမက	
ကေလးေတြရဲ႕	ပညာေရး	အခက္အခဲမ်ားႏွင့္	ဒုကၡသည္စခန္းေျပာင္းေရႊ႕ရန္	
ၿခိမ္းေျခာက္ခံရမႈမ်ား	ရိွေနၾကာင္းကိုလည္း	ၾကားသိလာခဲ့ပါသည္။	
စင္ႀကိဳင္	IDP	Camp	သည္	ရာသီဥတုေအးၿပီး	ကားလမ္းမနေဘး	

ေတာင္ေစာင္း	တေလွ်ာက္တြင္	ေဆာက္လုပ္ထားေသာ	စခန္း	ျဖစ္ၿပီး	
၎စခန္း၏	 ပတ္ပတ္လည္တြင္	 ဦးဇခုန္တိန္႔ယိန္း၏	 လက္ဖက္	
စိုက္ခင္းမ်ားႏွင့္	လက္ဖက္ေျခာက္	စက္ရံုတစ္ရံု	ရွိပါသည္။

ကၽြန္ေတာ္တို႔	IDP	Camp	သုိ႔	ေရာက္လာခ်ိန္တြင္	ေတာမွထင္းေခြၿပီး	
ျပန္လာသည့္	အမ်ိဳးသမီးမ်ားႏွင့္	ေဆာင္းရာသီ၏	အေအးဒဏ္ကို	
အန္တုဖို႔	ေနပူဆာလုံေနၾကသည့္	ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးႀကီးမ်ားကုိ	ေတြ႔ျမင္	
ရပါသည္။	ကေလးငယ္အခ်ိဳ႕ကလည္း	ေဆာ့ကစားေနၾကပါသည္။	
ဒုကၡသည္	 စခန္းတြင္	 မဂၤလာေဆာင္ပြဲရိွသည့္အတြက္	 စခန္းမွလူ	
ေတာ္ေတာ္မ်ားမ်ားသည္	ပြဲ၌ေရာက္ရိွေနၾကပါသည္။	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	
စခန္းသုိ႔ေရာက္ရိွၿပီး	မၾကာမီ	အဆုိပါဒုကၡသည္စခန္းမွ	ဒုတာဝန္ခံႏွင့္	
ေတြ႔ဆုံၿပီး	စခန္းအေျခအေနမ်ားကို	ေမးျမန္းခဲ့ပါသည္။

ကၽြန္ေတာ္တို႔က	 စခန္းအေျခအေနကို	 ေမးျမန္းရာ၊	 ၎ကေျပာ	
သည္မွာ	စစ္ေျပးဒုကၡသည္	စခန္းအတြက္	ဆန္သယ္လာဖို႔ခက္ခဲမႈ	
အနည္းငယ္ရိွေၾကာင္း	အစိုးရစစ္တပ္	ဂိတ္မ်ားတြင္	ဆန္ကုိကားႀကီး	ျဖင့္	
သယ္ယူခြင့္	မျပဳသျဖင့္	ကားေသးႏွင့္သာ	သယ္ယူရၿပီး	ေဖေဖာ္ဝါရီလ	
အတြက္ရိကၡမ်ား	မရရွိေသးေၾကာင္း	ေျပာျပပါသည္။	ထုိေနာက္	၎က	
ကၽြန္ေတာ္တို႔ကို	 Camp	 အေျခအေန	 ဓါတ္ပံုရိုက္ႏိုင္ရန္	 လိုက္ျပ	
ေပးပါသည္။	Camp	ထဲရွိ	အိမ္တစ္အိမ္ေရွ႕တြင္	ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးႀကီး	
ငါးဦးခန္႔ထိုင္ေနၾကသည္။

ထိုအမ်ိဳးသမီးမ်ားကို	 ရိကၡာအေထာက္အပံ့ရရွိမႈ	 အေျခအေနကို	
ေမးၾကည့္ရာ	 “ဆန္ရိကၡာ	 အေထာက္အပံ့ေတြ	 လတိုင္းမရဘူး၊	
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ဒီေနရာမွာေတာ့	ပိုက္ဆံရွာဖို႔လည္း	ခက္တယ္၊	ထုတ္ေပးတဲ့	ရိကၡေတြကိုပဲ	ေျခြတာသံုးေနရတယ္၊	ေဆးဝါးကုသရာတြင္လည္း	ခက္ခဲမႈ	
ေတြ	ရွိတယ္၊	ကေလးေတြရဲ႕	ပညာေရးကိုလည္း	ေကာင္းေကာင္း	မပံ့ပိုးႏိုင္ျဖစ္ေနတယ္”ဟု	၎တို႔ႀကံဳေတြ႔ေနရသည့္	အခက္အခဲမ်ားကုိ	
ကခ်င္ဘာသာစကားျဖင့္	ေျပာျပၾကသည္။

ထိုေနာက္	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔သည္	စခန္းမွ	ေကာ္မတီဝင္အခ်ိဳ႕ႏွင့္	ဘာသာေရးဆရာမ်ားကုိ	ေတြ႔ဆုံပါသည္။	ကၽြန္ေတာ္တုိ႔က	စခန္း၌	လက္ရွိ	
ႀကံဳေတြ႔ေနရသည့္	အခက္အခဲမ်ားကုိ	ေမးျမန္းရာ၊	စင္ႀကိဳင္	IDP	Camp	ကုိ	ေရႊ႕ေျပာင္းၾကဖို႔	ဦးဇခုန္ယိန္းခ်န္းက	ေဖေဖၚဝါရီလ	၁၃ရက္ေန႔ညေန	
၄း၀၀နာရီခန္႔တြင္	Camp	ေကာ္မတီဝင္တစ္ဦးကို	ေခၚယူေျပာဆိုခဲ့ေၾကာင္း	ေျပာျပၾကသည္။

“ဒီမွာ	မေနၾကနဲ႔	ႏိုင္ငံေတာ္အစုိးရကို	အေၾကာင္းျပဳၿပီး	လာေနၾကတာလား၊	အျမန္ေရႊ႕ေျပာင္းၾက၊	ကုိယ့္ရြာကုိ	အျမန္ျပန္ၾက၊	မေျပာင္ၾကရင္	
သူကိုယ္တိုင္	မီးလာရွိဳ႕မယ္လို႔ေျပာတယ္။”ဟု	စခန္းေကာ္မတီဝင္တစ္ဦးက	ေျပာျပသည္။

“စိတ္ထဲမွာ	တစ္မ်ိဳးႀကီးျဖစ္တာေပါ့	ေနမထိထိုင္မသာ	ျဖစ္တာေပါ့”ဟု	စခန္းေကာ္မတီဝင္တစ္ဦးက	၎၏ခံစားခ်က္ကို	ေျပာျပသည္။

ဦးဇခုန္ယိန္းခ်န္းက	 IDP	Camp	ရွိလူမ်ားသည္	၎၏လက္ဖက္ၿခံကို	 ခုတ္ဖ်က္ေပးသည္ဟုလည္း	 စြပ္စဲြေျပာဆိုေသာေၾကာင့္	 Camp	
တာဝန္ခံမွ	၎ႏွင့္သြားေတြ႔ၿပီး၊	သူစြပ္စဲြသလို	လုပ္ေဆာင္ေပးျခင္း	မရွိေၾကာင္း၊	ကေလးမ်ားေဆာ့ကစား၍	အနည္းအက်ဥ္း	ထိခိုက္မႈေတာ့	
ရွိႏိုင္ေၾကာင္း	ရွင္းျပခဲ့ရသည္ဟု	Camp	တာဝန္ခံကဆိုသည္။

ကြ်န္ေတာ္အိမ္ျပန္ေရာက္ေတာ့	ဦးဇခုန္ယိန္းခ်န္းက	ဒုကၡသည္စခန္းမွ	ေျပာင္းေရႊ႕ခိုင္းသည့္	ကိစၥႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး၊	ထုိ႔သုိ႔	သူေျပာဆိုခဲ့ျခင္း	
မဟုတ္ေၾကာင္း၊	 စခန္းတာဝန္ရိွသူမ်ားအား	 ျပန္လည္ေျပာျပခဲ့သည္ဟု	 ၾကားသိရသည္။	 ေဖေဖာ္ဝါရီ	 ၁၀ရက္ခန္႔က	 ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕မွ	
တက္လာခဲ့ဲၿပီဆိုသည့္	ဆန္တင္ကားလည္း	ယေန႔ထိ	IDP	Camp	သို႔	ေရာက္မလာေသးေၾကာင္း	စခန္းတာဝန္ခံမ်ားက	ေျပာဆိုသည္။

ထိုစခန္းသည္	ယခင္	(၂၀၁၄	–	၂၀၁၅)	တြင္လည္း	ရိကၡာမ်ား	ပို႔ေဆာင္ရာတြင္	တားဆီးခံရဖူးသည္ဟု	ေျပာသည္။	မိသားစုဦးေရမ်ားသည့္	
အိမ္ေထာင္စုမ်ားက	ရိကၡာျပတ္ေတာ့မည္	ျဖစ္ေၾကာင္း၊	က်န္းမာေရးအတြက္ဆုိလွ်င္လည္း	ေဆးဝါးလုံေလာက္မႈ	မရွိေၾကာင္း၊	ေျပာျပၾကသည္။

ညေန	၄း၀၀နာရီ	ထိုးလာသည့္	အခ်ိန္မွာေတာ့	ကၽြန္ေတာ္တို႔၏	ေမးျမန္းမႈကို	ရပ္နားကာ	စင္ႀကိဳင္	IDP	Camp	ေကာ္မတီဝင္မ်ားအား	
ႏႈတ္ဆက္ၿပီး	ျမစ္ႀကီးနားသို႔	ျပန္ခဲ့ၾကေတာ့သည္။

စခန္းတာဝန္ရိွသူ	တစ္ဦးက	စခန္းအေျခအေနကို	ယခုကဲ့သို႔	 ေျပာျပသည္	 “အခုက	မိသားစုမ်ားတဲ့	သူေတြက	ရိကၡာျပတ္ေတာ့မယ္။	
မိသားစု	နည္းတဲ့သူေတြကေတာ့	စားဖို႔နည္းနည္းေတာ့	ရိွေသးတယ္။”
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မာတိကာ

ကခ်င္ျပည္နယ္မွ	ထူးျခားလွပေသာ	ခါကာဘိုရာဇီ	ေရခဲေတာင္တည္ရိွရာ	
ျပည္ေထာင္စု	 ျမန္မာႏိုင္ငံေတာ္၏	 အစြန္အဖ်ား	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕သို႔	
သင္အလည္တစ္ေခါက္ေရာက္ဖူးလွ်င္	ေနာက္တစ္ႀကိမ္	ျပန္လာခ်င္စိတ္	
ေပၚလာမွာအမွန္ပါ။

ပူတာအိုခရိုင္တြင္	 ပါဝင္ေသာ	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕သည္	 စိမ္းလန္းစိုေျပသည့္	
ေတာင္စြယ္ေတာင္တန္းမ်ား၊	 ၾကည္လင္ေအးျမသည့္	 ျမစ္ေခ်ာင္းအင္း	
အိုင္မ်ား	စသည့္	သဘာဝအလွတရားမ်ား	သာမက	ေအးျမၿပီး	ေနထုိင္ရန္	
ေကာင္းသည့္	ရာသီဥတုကို	ပိုင္ဆိုင္ထားေသာ	ၿမိဳ႕လည္းျဖစ္ပါသည္။

ယခုေဆာက္ေနေသာ	 ဌာနဆိုင္ရာ	 အေဆာက္အအုံ	 အခ်ိဳ႕ကလြဲလွ်င္	
တိုက္အိမ္	 တစ္လုံးမွ်မရိွပဲ၊	 ေနအိမ္မ်ားသည္	 သြပ္မိုးအိမ္မ်ားထက္	
ေတာင္ေပၚေဒသတြင္	ေပါက္ေရာက္ေသာ	တိန္းေကာ္ရြက္ျဖင့္	မိုးထား	သည့္	
အိမ္မ်ားသာမ်ားပါသည္။	 လတ္လတ္ဆတ္ဆတ္	 အသားငါး၊	
အသီးအရြက္ႏွင့္	မွ်တေသာ	ဥတုရာသီေၾကာင့္	ေဒသခံမိန္းမပ်ဳိမ်ားသည္	
မိတ္ကပ္မလိမ္း	 အလွမျပင္ေသာ္လည္း	 ေခ်ာေမာ	 ေျပပစ္လွပေသာ	

ဒဏ္ရာမ်ားေနတဲ့	ျမန္မာျပည္ေျမာက္ဖ်ားက	ေနာင္မြန္
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NEWS FEATURE

အသားအရည္မ်ားကို	 ပိုင္ဆိုင္ထားၾကပါသည္။	 ေဒသခံမ်ားသည္	
စိတ္သေဘာထား	လွပလြန္းလုိ႔	ရုပ္ပါလွပသြားျခင္းလည္း	ျဖစ္ႏိုင္ပါ	
သည္။

လာေရာက္တည္းခိုေသာ	 ဧည့္သည္မ်ားကို	 လဖက္ရည္	 ေကာ္ဖီ	
တို႔ျဖင့္	ဧည့္ခံမည့္အစား	ေဒသယဥ္ေက်းမႈ	အစားအေသာက္တစ္မ်ဳိး	
ျဖစ္သည့္	လာခ်ားခေရာ့	ေဖ်ာ္စပ္ၿပီး	ဧည္ခံျခင္းကလည္း	ဆြဲေဆာင္	
မႈတစ္ခု	ျဖစ္ေနျပန္သည္။	ေရေႏြးၾကမ္းကုိလည္း	ဖန္ခြက္၊	ေၾကြခြက္	
မ်ား	၌မထည့္ပဲ	ဝါးခြက္တြင္ထည့္ၿပီး	ဧည့္ခံျခင္းသည္	ထိုေဒသ၏	
ထူးျခားမႈ	တစ္ခုျဖစ္သည္။	

ေနာင္မြန္ေဒသသည္	၁၉၆၄ခုႏွစ္ခန္႔က	တပ္မေတာ္ႏွင့္	ေကအိုင္ေအ	
တို႔ၾကား	 ျဖစ္ခဲ့ေသာတိုက္ပြဲမွလဲြလွ်င္	 တိုက္ပြဲလုံးဝမရိွခဲ့့သည့္	
ေအးခ်မ္းသည့္ေဒသျဖစ္သည္။	၂၀၁၅	ခုႏွစ္	အေထြေထြ	ေရြးေကာက္	
ပြဲတြင္	ျပည္ခိုင္းၿဖိဳးပါတီမွ	အျပတ္သတ္အႏိုင္ရရိွခဲ့သည့္	ကခ်င္ျပည္	
နယ္မွ	တစ္ခုတည္းေသာ	ၿမိဳ႕နယ္လည္းျဖစ္သည္။	သဘာဝရႈျမင္ကြင္း	
မ်ားႏွင့္	အတူ	ေခ်ာေမာလွပကာ	ရုိးသားၿပီး	စိတ္ထားျဖဴစင္ေသာ	
ရဝမ္လူမ်ိဳးမ်ား	 ေနထိုင္သည့္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕သည္	 ခဏတျဖဳတ္	
အလည္အပတ္ေရာက္	လာပါက	ေပ်ာ္ရႊင္စရာ	ေကာင္းသည့္	ၿမိဳ႕တစ္	
ၿမိဳ႕ျဖစ္ေသာ္လည္း	ဌာေနေဒသခံမ်ား၏	ေန႔စဥ္	ဘဝမ်ား၌	ႀကံဳေတြ႔	
ေနရေသာ	အျခားျပႆနာ	မ်ားကိုေတာ့	ေဒသခံမ်ား	ေျပာျပလာေတာ့	
မွ	သိရိွခြင့္ရခဲ့ပါသည္။

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္	အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး	ေျပာျပသည့္စာရင္းအရ	လူဦးေရ	
(၇၀၀၀)ခန္႔ရိွေသာ	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္၏	ပညာေရး၊	က်န္းမာေရးႏွင့္	
လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး	အေျခအေနမ်ားသည္	ျမန္မာျပည္အတိုင္း	
အတာ၌ျပင္	 အနိမ့္ဆုံးအညံ့ဆံုးစာရင္းထဲတြင္	 ပါဝင္ေနသည္ကို	
ေတြ႔ျမင္ရပါသည္။	အလုပ္အကုိင္ရွားပါးလာသည့္	ျပႆနာႏွင့္အတူ	
မိသားစု	စားဝတ္ေနေရးလည္း	ခက္ခဲလာေနၿပီျဖစ္ပါသည္။	

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕တြင္	 နိုင္ငံေတာ္၏	 ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးစီမံကိန္းမ်ား	 အေကာင္	
အထည္	ေဖာ္ျပဳလုပ္ရာတြင္	ေကာင္းမြန္ေအာင္	လုပ္ေဆာင္ခဲ့ျခင္း	
မရိွသည္ကို	ေတြ႔ျမင္ခဲ့ရပါသည္။

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္၏	နာတာရွည္	ပညာေရး

၂၀၁၅	-	၂၀၁၆	ခုႏွစ္ပညာသင္ႏွစ္တြင္	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္မွ	တကၠသုိလ္	
ဝင္တန္း	 ေက်ာင္းသူေက်ာင္းသား	 (၁၆၀)ေယက္	 ေျဖဆိုခဲ့ရာ	
မမယစ္ရင္ဇီဆာရ္းႏွင့္	ေမာင္ရခြီထြန္းလတ္တုိ႔ႏွစ္ဦးသာ	ေအာင္ျမင္ခဲ့	
သျဖင့္	ေခါင္လန္ဖူးႏွင့္	ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕နယ္ၿပီးလွ်င္	ေအာင္ခ်က္အနိ
မ့္ဆုံးၿမိဳ႕ျဖစ္ခဲ့သည္။	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္မွ	 တကၠသိုလ္ဝင္တန္း	
ေအာင္ျမင္သူ	 တစ္ေယာက္	 (သို႔)	 ႏွစ္ေယာက္သာ	 ေအာင္ျမင္	
ေလ့ရိွသည္မွာ	ႏွစ္စဥ္ႏွစ္တိုင္းလို	ျဖစ္ေနပါသည္။	

ဆရာဆရာမမ်ား	သင္ၾကားမႈအေတြ႔အႀကဳံနည္းျခင္း၊	ဆရာဆရာမ	
အင္အား	 မလံုေလာက္ျခင္း၊	 ဝန္ထမ္းမ်ား	 အဂတိလိုက္စားျခင္း၊	
သင္ေထာက္ကူပစၥည္းမ်ား	မလံုေလာက္ျခင္း၊	မိဘမ်ား	ပညာေရးကုိ	
အားမေပးျခင္း၊	 စသည့္အခ်က္မ်ားသည္	 ထိုေဒသ၏	 ပညာေရး	
အေျခအေနကို	 ဆုတ္ယုတ္ေစသည့္	 ျပႆနာအေၾကာင္းရင္းမ်ား	
ျဖစ္ေၾကာင္းကုိ	ေဒသခံမ်ား၊	ဆရာမမ်ား၊	ပညာေရးဝန္ထမ္းမ်ားအား	
ေမးျမန္းၾကည့္ရာမွ	သိရပါသည္။

“ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္ကုိ	ခန္႔လုိက္တဲ့လူေတြက	ပထမဆံုး	first	position	
ေတြေပါ့။	 ဒါက	 ဆရာႀကီးတို႔	 အေတြ႔အႀကဳံေတြေပါ့။	 ဒါက	
အားမနားတမ္းေျပာရမယ္ဆိုရင္	 တကယ့္လုပ္သက္ရင့္တဲ့သူက	
ဒီကိုမလာဘူးေလ။	ရာထူးတိုးနဲ႔ပဲ	 ဒီကုိလာၾကတယ္။	ရာထူးတိုးနဲ႔	
လာၾကတဲ့အခါက်ေတာ့	 သူတို႔ကိုယ္တိုင္လည္း	 ေလ့လားရင္း	
သင္ေပါ့။	 သင္ယူရင္းေလ့လာေပါ့။	 ၿပီးေနာက္	 ေလ့လာရင္း	
သင္ၾကေပါ့။”ဟု	 ပညာေရးနိမ့္က်ေနမႈအေပၚ	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္၏	
လက္ရိွပညာေရးမွဴး	ဦးျမင့္ႏိုင္က	၎၏အျမင္ကို	ေျပာျပသည္။

ေက်ာင္းသားမ်ားအတြက္	 ဖတ္စာအုပ္မေလာက္ငွျခင္း	 သာမက	
ႏွစ္စဥ္ဖတ္စာအုပ္	 အေရာက္ေနာက္က်ျခင္းကလည္း	 ေနာင္မြန္	
ၿမိဳ႕နယ္၏	ပညာေရးကုိ	ထိခိုက္ေစေၾကာင္း	ေက်ာင္းဆရာ	ဆရာမမ်ား	
ကဆိုသည္။

“အဓိကက	ေအာင္ခ်က္နည္းတာက	စာအုပ္မေလာက္တာ	ပါတယ္။	
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သူတို႔က	စာတစ္ပုဒ္ကုိဖတ္ၿပီး	ရေလာက္တဲ့အခ်ိန္မွာ	စာကိုကူးေနရ	
တယ္။	 ဒီမွာက	 အျခားစာအုပ္ေတြလည္း	 မရိွဘူး။	 ပုံႏွိပ္စာအုပ္	
ပဲရိွတယ္။	 အခုက	 အဲဒီပုံႏွိပ္စာအုပ္လည္း	 ေလာက္ေလာက္ငွငွ	
မရိွတဲ့အခါက်ေတာ့	ကေလးေတြအတြက္	အခက္အခဲ	အရမ္းျဖစ္	
တယ္။”ဟု	ေနာင္မြန္	အထကေက်ာင္းမွ	အထက္တန္းျပ	ေဒသခံ	
ဆရာမ	ဇမီဆာရ္းကဆိုသည္။	

အရင္ေစာၿပီး	ေရာက္လာသည့္	ဖတ္စာအုပ္မ်ားကို	ကေလးမ်ားအား	
မဲႏိုက္ခိုင္းၿပီး	ေပးေနရသည္ဟု	ေဒသခံဆရာမမ်ားကဆိုသည္။

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္၏	ယခင္ပညာေရးမွဴး	လက္ထက္တြင္	 ဝန္းထမ္း	
မ်ား၏	လစာကို	 မၾကာခဏ	 ျဖတ္ေတာက္မႈမ်ားရိွခဲ့၍	တိုင္တန္းခံ	
ရၿပီးေနာက္	ေငြမ်ားျပန္ေလ်ာ္ေပးခဲ့ရသည္။	ယခုလက္ရိွ	ပညာေရးမွဴး	
လက္ထက္တြင္	 လစာျဖတ္ေတာက္ျခင္း	 မရိွေတာ့ေသာ္လည္း	
ေက်ာင္းအေသးသုံး	အတြက္	ေပးထားသည့္	ေထာက္ပံ့ေငြမ်ားကို	
ေက်ာင္းမ်ားတြင္	 အသုံးမျပဳရေၾကာင္း	ဆရာဆရာမမ်ားက	ဆိုပါ	
သည္။	

စာေမးပြဲမ်ား	ေျဖဆုိရာတြင္လည္း	ေထာက္ပ့့ံေငြ	သုံးမရသည့္အတြက္	
ေက်ာက္သင္ပုန္း၌သာ	ေမးခြန္းေရးၿပီး	စာေမးပြဲ	ေျဖခိုင္းရေၾကာင္း	
လည္း	ဆရာဆရာမမ်ားက	ဆိုသည္။

“စာေမးပြဲလုပ္တဲ့အခါမွာလည္း	အရမ္းအခက္အခဲ	ျဖစ္တယ္။	ကြန္ပ်ဴ	
တာေတြ	 မရိွေတာ့	 blackboard	 ေပၚမွာပဲ	 ေရးၿပီးေတာ့	 စာေမးပြဲ	
ေျဖေနရတယ္။”ဟု	ေနာင္မြန္	အထက္တန္းေက်ာင္းမွ	ဆရာတစ္ဦး	
ကဆိုသည္။

ေန႔စားလေပး	ဆရာမအခ်ိဳ႕လည္း	စာေကာင္းစြာ	သင္ၾကားေပးျခင္း	
မရိွပဲ၊	 အခ်ိဳ႕ဆရာမမ်ားသည္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕	 ပညာေရးမွဴးမ်ားႏွင့္	
ညိွႏိႈင္းၿပီး	၎တို႔က်ရာ	ေက်ာင္းမ်ားသို႔	သြားေရာက္သင္ၾကားေပးျခင္း	
မရိွေၾကာင္းႏွင့္	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ေပၚရိွ	ေက်ာင္းမ်ား၌	တြဲၿပီးေနေၾကာင္း	
လည္း	ေဒသခံမ်ားက	ဆိုသည္။

ေက်ာင္းစစ္ေဆးေရးမ်ား	လာေရာက္စစ္ေဆးေလ့မရိွသည့္	ေနာင္မြန္	
ၿမိဳ႕	ေပၚႏွင့္	ေဝးေသာ	အခ်ိဳ႕ေက်းရြာမ်ားမွ	ေက်ာင္းမ်ားတြင္	ဆရာ၊	
ဆရာမမ်ား	 ႀကိဳက္တဲ့အခ်ိန္	 ေက်ာင္းဖြင့္ၿပီး	 ႀကိဳက္တဲ့အခ်ိန္	
ပိတ္ထားျခင္းမ်ားလည္း	 ရိွေနေၾကာင္း	 ေဒသခံမ်ားက	 ဆိုသည္။	
ေနာင္မြန္ေဒသ၏	 ပညာေရး	 တိုးတက္ေစရန္	 အခ်ိန္ေပးႏိုင္ၿပီး	
ေစတနာထားႏိုင္သည့္	 ေဒသခံ	 ဆရာဆရာမမ်ားစြာ	 လိုအပ္ေန	
ေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားက	သုံးသပ္ၾကပါ	သည္။

၂၀၁၆	 ခုႏွစ္	 တကၠသိုလ္ဝင္တန္း	 စာေမးပဲြအား	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕မွ	
ေျဖဆိုေအာင္ျမင္ခဲ့သူ	 ေမာင္ရခြီထြန္းလတ္သည္	 ေက်ာင္းဆရာ	
လုပ္ၿပီး	၎တို႔ေဒသ	ပညာေရးအတြက္	ေပးဆပ္လုိသည့္	ေစတနာ	
ျဖင့္	 ပညာေရးေကာလိပ္	တက္ေရာက္ခြင့္	 ေလွ်ာက္ခဲ့ေသာ္လည္း	
ေလွ်ာက္လႊာ	ပယ္ဖ်က္ခံခဲ့ရေၾကာင္း	သိရသည္။	

“ကြ်န္ေတာ္က	 ဆရာလုပ္ၿပီး	 ဒီေဒသက	 လူေတြကို	 ပညာေရး	
တိုးတက္လာေအာင္	 လုပ္ေပးခ်င္တယ္။	 ဒါေပမဲ့	 ပယ္ခ်ခံရေတာ့	
စိတ္ဓါတ္က်သြားတယ္။”ဟု	ေမာင္ရခြီထြန္းလတ္က	၎၏ခံစားခ်က္	
ကို	မေက်မနပ္	ေျပာျပသည္။

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္လိုမ်ိဳး	 ေဝးလံေခါင္ဖ်ား	 ေဒသမ်ားတြင္	 ပညာေရး	
ဝန္ထမ္းမ်ား	သာမက	အျခားဌာနဆုိင္ရာ	ဝန္ထမ္းမ်ားသည္လည္း	
ရာထူးတိုးမဟုတ္လွ်င္	အပစ္ေပးခံရသျဖင့္	ေျပာင္းေရႊ႕ခံရသူမ်ားသာ	
မ်ားေနေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားက	ဆိုသည္။

ဖ်ားနာေနဆဲ	ေနာင္မြန္	က်န္းမာေရး

ပညာေရးကဲ့သို႔	 က်န္းမာေရးလည္း	 ခ်ဴခ်ာသည့္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ျဖစ္	
ပါသည္။	ေဆးရုံရိွေသာ္လည္း	ဆရာဝန္မရိွခဲ့၊	၂၀၁၅	ခုႏွစ္ေရာက္မွ	
ဆရာဝန္	 ရိွလာသည့္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕၏	 က်န္းမာေရး	 ေစာင့္ေရွာက္	
မႈျဖစ္ပါသည္။	

ၿပီးခဲ့သည့္	 ၂၀၁၆	 ခုႏွစ္	 စက္တင္ဘာလတြင္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္ရိွ	
လန္ဆာထု	ေက်းရြာတြင္	ရြာသားမ်ား၊	ေက်ာင္းသူေက်ာင္းသားမ်ား	

NEWS FEATURE
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ဖ်ားနာသည့္အတြက္	ယင္းရြာမွ	မူလတန္းေက်ာင္းကို	တစ္ပတ္တိတိ	
ပိတ္ထားခဲ့ရသည္။	 ထိုကိစၥကို	 ေက်းရြာအုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးမွ	 ၿမိဳ႕နယ္	
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးထံ	 အေၾကာင္းၾကားတင္ျပထားၿပီး	 ျဖစ္သည္ဟု	
သိရေသာ္လည္း	မည္သည့္	ဆရာဝန္၊	ေဆးဆရာမမွ	ေရာက္	မလာ	
ျခင္း	သာမက	တာဝန္ရိွသူ	တစ္ဦးတစ္ေယာက္မွ	လာေရာက္ၾကည့္	
ရႈျခင္း	မရိွခဲ့သည္ကို	ကြ်န္ေတာ္	(စာေရးသူ)	ေတြ႔ခဲ့ရပါသည္။	

လန္ဆာထုေက်းရြာတြင္	 စာသင္ေက်ာင္းပိတ္ထားရသည္အထိ	
က်န္းမာေရး	ျပႆနာ	ျဖစ္ခဲ့ေသာ္လည္း	သက္ဆိုင္ရာမွ	လာေရာက္	
ၾကည့္ရႈၿပီး	ေဆးဝါးကုသေပးျခင္း	မရိွခဲ့သျဖင့္	ေက်းရြာတြင္ေရာင္း	
သည့္	ပါရာဆီတာေမာ္(ေဆးေတာင့္)မ်ားကိုသာ	ဝယ္ေသာက္ခ့ဲရ	
ေၾကာင္း	အဆိုပါ	ေက်းရြာ၏	ေက်ာင္းအက်ိဳးေတာ္ေဆာင္	ဥကၠဌ	
ကဆိုသည္။	အခ်ိဳ႕ေက်းရြာမ်ားတြင္လည္း	ေက်းလက္က်န္းမာေရးဌာန	
မရိွသည့္	အတြက္	က်န္းမာေရး	မေကာင္းလွ်င္	အခက္အခဲမ်ားစြာ	
ႀကံဳေတြ႔	ေနရေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားက	ဆိုၾကသည္။

“ဒီလမွာ	ကြ်န္ေတာ္တို႔ရြာမွာ	ကေလးေမြးမယ့္သူ	(၃)ေယာက္ရိွလို႔	
ဆရာမကို	သြားေခၚတာ	သူ႔ေယာက်္ားက	ဒီေလာက္ဖ်ားရင္လည္း	
ေနာင္မြန္ေဆးရုံသြားပါလားလို႔	ေျပာခဲ့တယ္။	လမ္းဆိုးေတာ့ေနာင္မြန္	
ၿမိ ႕ဳ	အထိ	သြားဖို႔လည္း	မလြယ္ဘူး။	အခ်ိဳ႕ေက်းရြာေတြဆုိရင္	ဆရာမ	
ေတာင္မရိွဘူး။”ဟု	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္မွ	ရပ္ေဘာ့	ေက်းရြာ	အုပ္ခ်ဳပ္ေရး	
မွဴး	ဦးငြါလီဆာက	ဆိုသည္။	

အခ်ိဳ႕ေက်းရြာမ်ားတြင္	ေဆးခန္းရိွေသာ္လည္း	ေဆးမရိွျခင္း၊	က်န္းမာ	
ေရးဝန္ထမ္းဆရာ၊ဆရာမမ်ား	 မရိွျခင္းတို႔ေၾကာင့္	 လမ္းပန္းဆက္	
သြယ္ေရး	 ခက္ခဲေသာ္လည္း	 အေရးႀကဳံလာလွ်င္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕သို႔	
သြားေရာက္	ကုသရေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားက	ေျပာျပၾကပါသည္။

ေဒသတြင္း	ေကာင္းမြန္သည့္	က်န္းမာေရး	ေစာင့္ေရွာက္မႈစနစ္	ရရိွ	
လာေရးသည္	ေဒသခံျပည္သူမ်ား	ေမွ်ာ္လင့္ေနဆဲ	ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္မ်ား	
ထဲမွ	တစ္ခုျဖစ္ေနပါသည္။

စလွမ္းခါစ	လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး

ယခင္က	ပူတာအိုၿမိ ႕ဳႏွင့္	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ၾကား	သံုးရက္ခန္႔	ေျခလွ်င္ခရီး	
ေလွ်ာက္ရသည္ဟု	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕မွ	အဖိုးတစ္ေယာက္က	ေျပာျပသည္။

နိုင္ငံေတာ္၏	ဖံြ႔ၿဖိဳးမႈညႊန္းကိန္းအရ	ဖံြ႔ၿဖိဳးမႈအနိမ့္ဆုံးစာရင္းတြင္ပါရိွေ
သာ	ကခ်င္ျပည္နယ္မွ	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္အတြက္	 ယခင္သမၼတဦး	
သိန္းစိန္	 အစိုးရလက္ထက္တြင္	 ဖံြ႔ၿဖိဳးေရးစီမံကိန္းေရးဆြဲကာ	
ဘတ္ဂ်က္ေငြမ်ား	ခ်မွတ္ၿပီး	လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး၊	ေဒသခံမ်ား	
စားဝတ္ေနေရး	 အဆင္ေျပေရး၊	 စသည့္	 ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္လာေရး	
လုပ္ငန္းမ်ားကုိ	၂၀၁၃	-	၁၄	ခုႏွစ္မွစတင္၍	တုိးျမႇင့္လုပ္ေဆာင္လွ်က္	
ရွိသည္။

သို႔ေသာ္	 စီမံကိန္းစတင္ခ်ိန္က	 ခ်မွတ္ေပးခဲ့ေသာ	 ဘတ္ဂ်က္ေငြ	
မ်ားျပားခဲ့ေသာ္လည္း	 ေကာင္းမြန္ေအာင္	 အေကာင္အထည္ေဖာ္	
လုပ္ေဆာင္ေပးျခင္း	 မရိွခဲ့ေၾကာင္း	 ေဒသခံမ်ားမွ	 ေဝဖန္ေျပာဆို	
ေနၾကသည္။	လမ္းေဆာက္လုပ္ေရး	တာဝန္ခံမ်ားကသာ	ခ်မ္းသာ	
သြားၾကသည္ဟုလည္း	ေဝဖန္မႈမ်ားရိွခဲ့သည္။	

ယခင္က	ပူတာအိုႏွင့္	ေနာင္မြန္လမ္းတြင္	ဆုိင္ကယ္ေမာင္းရသည္မွာ	
ၿပိဳင္ျမင္းတစ္ေကာင္၏	ေက်ာကုန္းေပၚ	တက္ထိုင္ရသလုိ	ခုန္ေပါက္	
သြားလာေနရသည့္	လမ္းျဖစ္သည္။	ယခုအခ်ိန္တြင္	ေႏြနွင့္ေဆာင္းရ	
ာသီမ်ား၌	 ကားမ်ားလည္း	 တစ္စီးစႏွစ္စီစ	 စသြားလာေနသည့္	
ေျမညီလမ္းျဖစ္ေနၿပီ။	သို႔ေသာ္	ယခုခ်ိန္ထိ	မိုးရာသီတြင္	ကားမ်ား	
သြားလာနိုင္ျခင္း	မရိွေသးေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားကဆိုသည္။	

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္တြင္းမွ	ေက်းရြာအမ်ားစုတြင္	ကားႏွင့္ဆိုင္ကယ္မ်ား	
သြားလာလို႔မရသည့္	 လမ္းမ်ားသာ	 ျဖစ္ေနသည့္အတြက္	 လမ္း	
ေလွ်ာက္ၿပီး	 သြားလာေနရသည့္	 ေဒသခံမ်ားကို	 ေတြ႔ခဲ့ရပါသည္။	
ခါကာဘိုရာဇီ	 ေတာင္ေျခတြင္တည္ရိွသည့္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္မွ	
ေျမာက္ဘက္	အစြန္ဆံုးေက်းရြာျဖစ္ေသာ	မဒိန္းေက်းရြာသုိ႔	ေနာင္မြန္	
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ၿမိ ႕ဳ	မွသြားလွ်င္	ေျခလွ်င္ခရီး	ႏွစ္ပတ္သြားရေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားက	
ေျပာဆိုသည္။	 လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး	 ခက္ခဲေသာေၾကာင့္	
ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္မွ	ျပည္သူမ်ားသည္	ႀကီးမားလြန္းသည့္	ကုန္ေစ်းႏႈန္း	
မ်ားျဖင့္	ဝယ္ယူ	သုံးစြဲေနၾကရပါသည္။	

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္တြင္	လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး	ေကာင္းမြန္လာ	ပါက	
ၿမိဳ႕နယ္၏ပညာေရး၊	က်န္းမာေရးမ်ားလည္း	ပိုမိုေကာင္းမြန္	လာနိုင္	
ေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားက	ယူဆေနၾကပါသည္။

ေခါင္ခိုက္ေနေသာကုန္ေစ်းႏႈန္ႏွင့္	ေဒသခံမ်ား၏	
စားဝတ္ေနေရး	

ခက္ခဲၾကမ္းတမ္းလွေသာ	 ေတာင္ေပၚေဒသ၏	ကားလမ္းေၾကာင္း	
အတိုင္း	 ျပည္နယ္ၿမိဳ႕ေတာ္ျဖစ္ေသာ	 ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ	 ပူတာအိုၿမိဳ႕၊	
ပူတာအိုမွတဆင့္	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕သို႔တဖန္	သယ္ယူပို႔ေဆာင္	ေရာင္းခ်	
သည့္	ကုန္စည္ပစၥည္းမ်ားကုိ	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ခံမ်ားက	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ႏွင့္	
ႏိႈင္းယွဥ္ၾကည့္လွ်င္	 (၃)ဆခန္႔	 ေဈးပိုေပးၿပီး	 ဝယ္ယူသုံးစြဲေနၾကရ	
သည္။	

“ဒီမွာအခက္အခဲဆံုးက	အစားအေသာက္ပဲ၊	ကုန္ေစ်းႏႈန္းကလည္း	
ေစ်းႀကီးတယ္။	တစ္ေထာင္ဖိုး	ၾကက္ဥသံုးလံုးပဲရတယ္။	အမ်ားပိုင္းက	
ready	made	(အသင့္စား	အစားအစာ)	ေတြပဲရိွတာ။”ဟု	ေနာင္မြန္	
ၿမိဳ႕နယ္	အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးကဆိုသည္။

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕တြင္	 ခရမ္းခ်ဥ္သီး	တစ္လံုး၂၅၀က်ပ္	 (၄လုံးက်ပ္တစ္	
ေထာင္)၊	 ၾကက္သြန္နီ	 တစ္ပိႆ	 ၈၀၀၀က်ပ္၊	 ေကာ္ဖီတစ္ခြက္	
၅၀၀က်ပ္	စသည့္	ေဈးႏႈန္းမ်ားျဖင့္	ဝယ္စားေနရသည္။	မိုးတြင္းကာလ	
တြင္	ဆန္တစ္အိတ္ဖိုး	ရွစ္ေသာင္းက်ပ္ခန္႔ထိ	ေဈးတက္ၿပီး	တစ္ခါ	
တစ္ေလ	ဝယ္ယူရန္	ဆန္ေရာင္းေပးသူေတာင္	 မရိွတတ္ေၾကာင္း	
ေဒသခံမ်ားက	ေျပာဆိုသည္။	ထို႔အျပင္	အသားငါးပံုမွန္စားနိုင္ရန္	
ေနာင္မြန္တြင္	အသားခုံလည္းမရိွ၊	 ေတာေကာင္ရမွ	အသားစားရ	
သည္။	 ငါးစားလိုလွ်င္	 ေခ်ာင္းဆင္းၿပီး	 ငါးဖမ္းရသည္။	 ေဈးႀကီးၿပီး	
ရက္လြန္ေနသည့္	အသင့္ထုပ္ပိုးထားေသာ	အစားအေသာက္မ်ား	
ကိုသာ	ေဒသခံမ်ားက	ဝယ္ယူစားေသာက္ေနရသည္။

ေနာင္မြန္ေဒသရိွ	 ျပည္သူအမ်ားစုသည္	သာမရိုးက်	 ေတာင္ယာ၊	
လယ္ယာ	လုပ္ကိုင္စားေသာက္သူမ်ား	ျဖစ္ၾကသည္။	ရွားခ်ီ၊	ရွီးပဒီ	
ကဲ့သို႔ေသာ	ေဆးျမစ္ေဆးဥမ်ား	ရွာေဖြေရာင္းဝယ္ျခင္း၊	ေတာေတာင္	
နွင့္	ျမစ္ေခ်ာင္းမ်ားမွ	အသားငါးမ်ားဖမ္းၿပီး	တစ္ပိုင္တစ္ႏိုင္	ေရာင္း	
ဝယ္သည့္	 လုပ္ငန္းမ်ားျဖင့္	 မီွခိုရပ္တည္ေနၾကသူမ်ား	 ျဖစ္သည္။	
ခါကာဘိုရာဇီ	 ေရခဲေတာင္သို႔	 တက္ၾကမည့္	 ဧည့္သည္မ်ားအား	
လမ္းျပေပးျခင္းႏွင့္	အထမ္းသမားမ်ားအျဖစ္	လိုက္ရေသာအလုပ္	
သည္	အရြယ္ေကာင္းၿပီး	က်န္းမာသူမ်ားအတြက္	ဝင္ေငြရနိုင္သည့္	
အလုပ္တစ္မ်ဳိး	ျဖစ္သည္။	အျခားအလုပ္အကိုင္ဆိုလို႔	ဌာနဆိုင္ရာ	
မ်ား၌	 ဝန္ထမ္းဝင္ေရာက္	လုပ္ကိုင္တာကလြဲလွ်င္	အျခားအလုပ္	
အကုိင္ႏွင့္	အခြင့္အလမ္းမ်ား	မရိွသေလာက္ရွားပါးသည့္	ေဒသလည္း	

ျဖစ္သည္။

“ကေလးေတြ(ရဲ႕)	 အေဖက	 ဆုံးသြားေတာ့	 ကေလးေတြ(ရဲ႕)	
ေက်ာင္းစရိတ္အတြက္	က်မကပဲ	ပိုက္ဆံရွာဖို႔	လုိလာၿပီေလ။	ဒီမွာက	
အစက	အထုပ္လုိက္ထမ္းတာကလည္း	တစ္ေန႔	၅၀၀၀(က်ပ္)ကေန	
စထမ္းဖူးတယ္။	အဲ့ဒါက	ရာသီတိုင္းမရွိဘူး။	ေနာက္	စားနပ္ရိကၡၡာ	
လည္း	ရတဲ့အလုပ္ျဖစ္လုိ႔	ေဆးျမစ္ရွာတာ	လုပ္ျဖစ္တာပါ။	က်မတုိ႔	
အဖြဲ႔မွာ	 အမ်ိဳးသမီး	 ၂ေယာက္ပါတယ္။	 က်မအပါအဝင္ေလ”ဟု	
ဂတ္ထုေက်းရြာမွ	ေဒၚမေလာင္ေမရီ	ကဆိုသည္။

သို႔ေသာ္	 အစိုးရမွသားငွက္ထိန္းသိမ္းေရး	 လုပ္ငန္းစတင္လာခ်ိန္	
ကတည္းက	 ေဒသခံမ်ား	 အစဥ္အဆက္	 လုပ္ကိုင္လာခဲ့သည့္	
ေဆးျမစ္ရွာေဖြ	ေရာင္းဝယ္ျခင္း၊	ေတာင္ယာခုတ္ျခင္းမ်ားကုိ	တားျမစ္	
လာသည့္အတြက္	 ေရရွည္လုပ္ကိုင္ရန္	 ခက္ခဲလာၿပီျဖစ္ေၾကာင္း	
ေနာင္မြန္	ေဒသခံမ်ားက	ဆိုၾကပါသည္။	

သားငွက္ထိန္းသိိမ္းေရး	 စီမံကိန္းေၾကာင့္	 သဘာဝေတာထြက္	
ပစၥည္းမ်ားျဖစ္သည့္	ရွီးပဒီ၊	ရွားခ်ီ၊	မခ်စ္ဥ၊	ခန္းေတာင့္ျမစ္။	ဂ်င္စင္း၊	
ေဆးဘက္ဝင္	 ပန္းအမ်ိဳးမ်ိဳးႏွင့္	 ေတာင္ဆိတ္၊	 သာကင္၊	 ဝက္ဝံ၊	
သားငါး	 စသည့္	 သဘာဝေတာေတာင္ကို	 မီွခိုလုပ္ကိုင္ေနေသာ	
အလုပ္အကိုင္	အခြင့္အလမ္းမ်ား	မရရွိနိုင္ေတာ့သျဖင့္	စားဝတ္ေနေရး	
အတြက္	အခက္အခဲမ်ား	ျဖစ္လာနိုင္သည္	သာမက	ပညာေရးစရိတ္၊	
က်န္းမာေရး	စရိတ္မ်ားလည္း	ခက္ခဲလာၿပီး	မိမိေနရပ္ကို	စြန္႔ခြါ၍	
ေရၾကည္ရာျမက္နုရာ	ေရႊ႕ေျပာင္း	ေနထုိင္လာရသည့္	အေျခအေနသုိ႔	
ဆိုက္ေရာက္လာေၾကာင္း	ေဒသခံအဖြဲ႔အစည္းမ်ားထံမွ	သိရသည္။	

ႏိုင္ငံေတာ္၏ဖံြ႔ၿဖိဳးေရး	ဘတ္ဂ်က္ေငြႏွင့္	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္၏	ဖြံ႔ၿဖိဳးေရး	
၂၀၁၃	-	၁၄	ဘ႑ာႏွစ္၊	ဘတ္ဂ်က္ေငြျဖင့္	မခ်မ္းေဘာႏွင့္	ေနာင္မြန္	
ၾကား	 သဲေက်ာက္ခင္းျခင္း၊	 ကြန္ကရစ္တံတား	 ႀကိဳးတံတားမ်ား	
ေဆာက္လုပ္ျခင္း၊	ဆိုင္ကယ္သြားလမ္းမ်ား၊	မူလတန္းေက်ာင္းမ်ား၊	
ေရေပးေဝေရးႏွင့္	ေရကာတာတည္ေဆာက္ျခင္း၊	ေနာင္မြန္းေလယာဥ္	
ကြင္း	တည္ေဆာက္ျခင္း	 စသည့္လုပ္ငန္းမ်ား	လုပ္ကိုင္လ်က္ရွိပါ	
သည္။

သုံးႏွစ္ေလာက္	 ဆက္တိုက္လုပ္လာၿပီးေနာက္	 ေနာင္မြန္ႏွင့္	
ပူတာအိုလမ္းသည္	ယခင္က	အေျခအေနႏွင့္	ႏိႈင္းယွဥ္ၾကည့္လွ်င္	
ယခုအခ်ိန္တြင္	အေတာ္အသင့္	ေကာင္းမြန္ေနၿပီ	ျဖစ္ေသာ္လည္း	
မိုးတြင္းကာလတြင္	 သြားလာႏိုင္ရန္	 ခက္ခဲေနဆဲ	 ျဖစ္ပါသည္။	
ကုမၸဏီမ်ားက	ကန္ထရိုက္ယူၿပီး	 ျပဳလုပ္ေသာ	စီမံကိန္းမ်ားသည္	
အရည္အခ်င္း	ျပည့္မီျခင္း၌	စိတ္မခ်ရသည့္အျပင္၊	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္မွ	
အခ်ိဳ႕စီမံကိန္းမ်ားသည္	သတ္မွတ္ဘတ္ဂ်တ္ႏွစ္	ကုန္သြားသည္အထိ	
ၿပီးေျမာက္ေအာင္	ျပဳလုပ္နိုင္ျခင္း	မရိွေသးသည္ကုိ	ေတြ႔ရိွရပါသည္။

ေသာက္သုံးေရ	ခက္ခဲသည့္အတြက္	 ဂတ္ထုေက်းရြာတြင္	 ၂၀၁၄	
ခုႏွစ္ဘတ္ဂ်တ္ျဖင့္	ေရေပးေဝေရး	ျပဳလုပ္ရန္စီမံကိန္း	ခ်မွတ္ထား	
ေသာ္လည္း	တစ္ပိုင္းတစ္စသာ	ျပဳလုပ္ထားၿပီး	ယခုခ်ိန္ထိ	ေရရရိွ	
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ျခင္း	မရိွေသးသည္ကို	ေတြ႔ရိွရပါသည္။	

“ေဆာက္တဲ့ကုမၸဏီကေတာ့	ခါနန္စီးတီးလို႔ၾကားတယ္။	ေသခ်ာေတာ့	
မသိဘူး။	ေဆာက္တာက	ေက်းရြာလူထုအတြက္	ေဆာက္ေပးတာ။	
ဒါေပမဲ့	အခုထိေရ	မရဘူး။	ေက်းရြာလူထုေတြကလည္း	တအားကုိ	
ဒုကၡေရာက္ေနၾကတယ္။”ဟု	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္	 ဂတ္ထုေက်းရြာရိွ	
ရပ္မိရပ္ဖ	ဦးဆန္ႏိုင္ဒီက	ေျပာဆုိသည္။	ထုိေရကန္	တည္ေဆာက္ရာ	
တြင္	ေက်းရြာလူထုႏွင့္	တိုင္ပင္ေဆြးေႏြးျခင္းမရိွပဲ၊	ယခင္	ေက်းရြာ	
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးေဟာင္းကသာ	 သူ၏ေဆြမ်ိဳးအသိုင္းအဝိုင္းမ်ားႏွင့္	
လုပ္သြားသျဖင့္	ယခုခ်ိန္ထိ	ေရမရရိွေသးျခင္း	 ျဖစ္ေၾကာင္းလည္း	
ဆိုသည္။

၂၀၁၃	-	၂၀၁၄	ဘတ္ဂ်တ္ႏွစ္အတြင္း	ယခုလက္ရိွ	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္	
ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္	 ကိုယ္စားလွယ္	 ပိုင္ဆိုင္သည့္	 ‘ခါနန္စီးတီး’	
ကုမၼဏီသည္	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္တြင္	(တစ္ေက်ာင္းလွ်င္	က်ပ္သိန္း	
၁၈၀ႏႈန္းျဖင့္)	မူလတန္းေက်ာင္းေဆာင္	(၄၁)ေက်ာင္း	တည္ေဆာက္	
ခဲ့ရာ၊	ေဆာက္လုပ္ထားသည့္	ေက်ာင္းအမ်ားပိုင္းသည္	ယခုအခ်ိန္	
ပ်က္စီးလာေနၿပီျဖစ္ေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ား	ေျပာဆိုၾကသည္။	

“ကြ်န္မတို႔ေက်ာင္းကၿပီးတာ	 တစ္ႏွစ္ေက်ာ္ေက်ာ္ပဲရိွေသးတယ္။	
အခုက	မိုးယိုေနၿပီ။	ေအာက္မွာလည္း	ကြန္ကရစ္နဲ႔	ေဖာင္းေဒးရွင္း	
လည္း	မခ်ဘူး။	ဒီတုိင္းပဲေျမႀကီးေပၚမွာ	ခ်ထားတယ္။”ဟု	ေနာင္မြန္	
ၿမိဳ႕နယ္	 ဂတ္ထုေက်းရြာ	 မူလြန္ေက်ာင္းမွ	 ေက်ာင္းအုပ္ဆရာမ	
ကဆိုသည္။

မူလတန္းေက်ာင္း	 (၄၁)ေက်ာင္း	 ေဆာက္ခဲ့ရာ	 လူႀကီးမ်ား	
သြားလာရာတြင္	ျမင္ရေတြ႔ရ	လြယ္ကူေနသည့္	ေနာင္မြန္ႏွင့္ပူတာအို	
လမ္းေပၚရိွ	 တဆယ္ထု	 ေက်းရြာက	 ေက်ာင္းတစ္ေက်ာင္းကိုသာ	
စံခ်ိန္မီေအာင္	 ေဆာက္ထားၿပီး	 ထိုေက်ာင္းကိုပဲ	 သက္ဆိုင္ရာကို	
ဓါတ္ပုံရိုက္	တင္ျပထားသည္ဟု	လန္ဆာထု	ေက်းရြာအုပ္စု	အုပ္ခ်ဳပ္	
ေရးမွဴးေဟာင္းက	ဆိုသည္။	

၂၀၁၄	ခုႏွစ္က	ဘတ္ဂ်က္ေငြ	က်ပ္သိန္းပါင္း	တစ္ေသာင္းတစ္ေထာင္	
ေက်ာ္	ကုန္က်ကာ	တည္ေဆာက္ခဲ့ေသာ	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ေပၚ	ရပ္ကြက္	
မ်ားမွ	ကဆန္ခ(ေခ်ာင္း)	ကမ္းၿပိဳကာကြယ္ေရး	ေျမထိန္းနံရံလည္း	
ယခုအခ်ိန္	 တဝက္ခန္႔	 ပ်က္စီးေနသည္ကို	 ျမင္ေတြ႔ခဲ့ရသည္။	
အလားတူ	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ေပၚက	ေရေပးေဝေရးလည္း	ပ်က္စီးလာၿပီ	
သာမက	ေရလည္းေလာက္ငွျခင္း	မရိွေသးေၾကာင္းကုိ	ေဒသခံမ်ားက	
ဆိုသည္။	

သက္ဆိုင္ရာ	စီမံကိန္းစစ္ေဆးေရး	ေကာ္မတီမ်ားမွလည္း	ကုမၸဏီ	
မ်ား	တာဝန္ယူ	တည္ေဆာက္ထားသည့္	စီမံကိန္းမ်ားကုိ	လာေရာက္	
ၾကည့္ရႈၿပီး	 အရည္အေသြးပိုင္းဆိုင္ရာ	 စစ္ေဆးေပးျခင္း၊	 ျပဳျပင္	
ခိုင္းျခင္းမ်ား	မရိွေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားကဆိုသည္။

အစိုးရမွ	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္	ဖြံ႔ၿဖိဳးေရး	စီမံကိန္းမ်ားအတြက္	ဘတ္ဂ်တ္	
မ်ားစြာ	ခ်မွတ္ေပးခဲ့ေသာ္လည္း	ေျမျပင္တြင္	အမွန္တကယ္	လုပ္ကုိင္	
ေနသည့္	 ကုမၸဏီမ်ားက	 ေကာင္းမြန္စြာ	 လုပ္ေဆာင္မႈ	 မရိွသည့္	
အတြက္	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္၏	 ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးသည္	 ေနာက္က်ေနျခင္း	
ျဖစ္ေၾကာင္း	လန္ဆာထု	ေက်းရြာအုပ္စု	အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးေဟာင္းက	
ဆိုသည္။

“ႏိုင္ငံေတာ္က	 ေစတနာရိွရိွ	 ကြ်န္ေတာ္တို႔ကို	 ေပးတယ္။	 ဒါေပမဲ့	
လုပ္တဲ့သူက	 ကေလကေခ်	 ျဖစ္သြားေတာ့	 ကြ်န္ေတာ္တို႔က	
ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးေနာက္က်လာတယ္။”ဟု	အဆုိပါအုပ္ခ်ဳပ္ရးမွဴးေဟာင္းက	
ဆိုသည္။	ေဒသခံမ်ားကေတာ့	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕သည္	အခ်ိဳ႕ဝန္ထမ္းမ်ား	
အတြက္	ရာထူးတုိးေရး	စားက်က္ေျမျဖစ္သလို၊	အခ်ိဳ႕ဝန္ထမ္းမ်ား	
အတြက္	 ျပစ္ဒဏ္က်သည့္	 ငရဲျပည္လို	 ျဖစ္ေနပါသည္။	က်င့္ဝတ္	
တာဝန္မဲ့	 စီးပြားေရးသမားမ်ားအတြက္လည္း	 လုပ္ကြက္ေကာင္း	
တစ္ခုလို	ျဖစ္ေနျပန္သည္။

ဘိုးစဥ္ေဘာင္ဆက္ကတည္းက	ေနာင္မြန္ေဒသတြင္	အစဥ္အဆက္	
ေနထိုင္လာခဲ့ေသာ	 ေဒသခံ	 တိုင္းရင္းသားမ်ား၏	 ဘဝမ်ားသည္	
တိုးတက္ေျပာင္းလဲမႈ	ႀကီးႀကီးမားမား	မရိွေသးေပ။	

“ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္အျဖစ္	သတ္မွတ္ေပးတာကၾကာၿပီ	ေျပာင္းလဲသြား	
တာက	 သိပ္မေတြ႔ဘူး။	 လမ္းပဲနည္းနည္း	 ေကာင္းလာတာပဲ။	
အျခားက	 သိပ္မေျပာင္းလဲဘူး။”ဟု	 အသက္(၄၀)ႏွစ္	 ေနာင္မြန္	
ေဒသခံ	ဦးဒီးရမ္က	၎၏ယူဆခ်က္ကို	အားမလိုအားမရ	ေျပာဆို	
လိုက္သည္။

မိသားစုဘဝ	ရွင္သန္ရပ္တည္ေရးအတြက္	အစဥ္အဆက္	လုပ္ကုိင္ခဲ့	
ေသာ	အလုပ္အကုိင္မ်ားသည္	စိန္ေခၚမႈမ်ားႏွင့္	 ႀကံဳေတြ႔လာရၿပီး၊	
တစ္ေန႔ထက္တစ္ေန႔	လုပ္ကုိင္စားေသာက္ရန္	ပိုမိုခက္ခဲလာျခင္းက	
ေဒသခံမ်ားကို	စိုးရိမ္မႈ	ျဖစ္ေစသည့္	ေျပာင္းလဲမႈတစ္ရပ္လိုပင္…။
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လွပၿပီး	အားေကာင္စြာ	စီးဆင္ေနသည့္	ေခ်ာင္းနေဘးရိွ	ေျမျပန္႔မ်ားတြင္	
ဆြဲေဆာင္မႈရွိကာ	လွပသည့္	ေလကထစ္	လယ္ခင္းမ်ားကုိ	ေတြ႔ေနရ	
သည္။	အခင္းမ်ား၏	ေဘးပတ္ပတ္လည္တြင္	ျမင့္မားသည့္	ေတာင္မ်ား	
ဝန္းရံေနသည္။	တခ်ိဳ႕ေတာင္မ်ားမွာ	ေဆာင္းရာသီေရာက္ၿပီဆိုလွ်င္	
ထံုးမႈန္႔မ်ား	ျဖဴးထားသကဲ့သုိ႔	ေရခဲမႈန္မ်ား	ဖုံးလႊမ္းေနသည့္	ေတာင္မ်ား	
လည္း	ရွိသည္။

လယ္ခင္း၏	အေပၚဘက္	နာရီဝက္ခန္႔တက္ရၿပီး	၆၀ဒီဂရီခန္႔	မတ္ေစာက္	
ေနသည့္	ေတာင္ကုန္းမ်ားတြင္	ေနအိမ္မ်ားေဆာက္ၿပီး	လူမ်ားေနၾက	
သည္။	

“ဒီမွာပဲ	စိုက္စားလုိ႔ရေတာ့	ဒီမွာေနလိုက္ေတာ့	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	စိုက္စား	
မယ့္ေနရာ	မရိွေတာ့ဘူး။	ဒါေၾကာင့္	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔က	ေတာင္ေပၚမွာ	
ပဲေနၿပီး	ဒီေျမျပန္႔မွာက	စိုက္ပ်ိဳးေရးလုပ္တာ။”ဟု	ထြန္းရိွန္ေက်းရြာ	
လူငယ္ဘာသာေရး	ဆရာတစ္ဦးက	လယ္ခင္းမ်ားကုိ	လက္ညိွဳးထုိးၿပီး	
ေျပာျပသည္။	

ကခ်င္ျပည္နယ္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ	မိုင္ေပါင္း	၁၀၀ေက်ာ္သြားလာရသည့္	
ခ်ိီေဖြၿမိဳ႕နယ္တြင္ရိွကာ	 လခ်ိတ္တိုင္းရင္းသားမ်ား	 ေနထိုင္သည့္	
ခ်န္းေမာခုန္းေဒသတြင္	 ေျမျပန္႔အလြန္နည္းလြန္းသည့္အတြက္	
ေငါ့ခ်န္းခေခ်ာင္းနေဘးရိွ	ေျမျပန္႔မ်ားတြင္	လုပ္ကုိင္စားေသာက္ၿပီး	
ေတာင္ေပၚတြင္	လူေနၾကျခင္းျဖစ္သည္။	

သုိ႔ေသာ္	ယခုအခ်ိန္တြင္	ဘုိးဘြားဘီဘင္ကတည္းက	ေခ်ာင္းကုိမွီခိုၿပီး	
မိသားစုစားဝတ္ေနေရးအတြက္	လယ္ယာစိုက္လုပ္ကုိင္	စားေသာက္	
လာသည့္	ေဒသခံမ်ားသည္	စိုးရိမ္စရာတစ္ခု	ျဖစ္လာခဲ့ေလသည္။	

ေငါ့ခ်န္းခေခ်ာင္းတြင္	တရုတ္ကုမၸဏီမ်ားက	စုစုေပါင္း	လွ်ပ္စစ္အင္အား	
မီဂါ၀ပ္	၁၂၀၀ထုတ္မည့္	ေရအားလွ်ပ္စစ္	စီမံကိန္းမ်ား	တည္ေဆာက္ရန္	
ျပင္ဆင္လာခဲ့သည္ကုိ	ေဒသခံမ်ားကလည္း	ေရအားလွ်ပ္စစ္	စီမံကိန္း	
မလုပ္ေဆာင္ဖို႔	တားျမစ္ေနၾကပါသည္။	

“ေငါ့ခ်န္းခ	 ေဆာက္ရင္ေတာ့	 ေငါ့ခ်န္းခ	 ျမစ္ဝွမ္းမွာေနထိုင္တဲ့	
ခ်န္းေမာခုန္းလုိ႔ေခၚတဲ့	လခ်ိတ္လူမ်ိဳးမ်ား	ဘုိးေဘးဘီဘင္ေနထုိင္လာတဲ့	
နယ္ေျမကေပ်ာက္သြားမွာေပါ့	အဲဒါေၾကာင့္မို႔	ဒီဟာေတာ့	မလုပ္သင့္	
ဘူးလို႔	ယူဆတယ္။”ဟု	ခ်န္းေမာခုန္းတြင္	ေနထုိင္ၿပီး	ေဒသအေၾကာင္း	
ေကာင္းေကာင္းနားလည္သည့္	ခ်ိတ္ေကာ္ေက်းရြာမွ	သင္းအုပ္ဆရာ	
ေဟာင္းေခါင္က	ဆိုသည္။

ခ်န္းေမာခုန္းေဒသသည္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ	မိုင္ေပါင္း	၁၃၀ခန္႔	ေဝးသည့္	
ေဒသျဖစ္ၿပီး	ယခင္	ဦးခဇုန္တိန္႔ယိန္း၏	NDAK	(New	Democrat-
ic	 Army-Kachin)အဖဲြ႔	 အုပ္ခ်ဳပ္ခဲ့သည့္	 ေဒသလည္းျဖစ္သည္။		
ဦးဇခုန္တိန္႔ယိန္း၏	 NDAK	 အဖဲြ႔သည္	 ၁၉၉၀	 ခုႏွစ္	 ဇန္နဝါရီ	
၅ရက္ေန႔တြင္	စတင္အုပ္ခ်ဳပ္ခဲ့ျခင္း	ျဖစ္သည္။	ယခင္က	ထိုေဒသတြင္	
ကြန္ျမဴနစ္တို႔	အုပ္ခ်ဳပ္သည္။	သုိ႔ေသာ္	NDAK	သည္	၂၀၀၉	မွစတင္ၿပီး	
နယ္ျခားေစာင့္တပ္သုိ႔	ေျပာင္းလဲခဲ့သည္။	သစ္ပင္ထူထပ္သည့္	ေတာ	
ေတာင္မ်ားေပါမ်ားၿပီးသားငါး	ရွာေဖြ	စားေသာက္ရန္	အလြန္လြယ္ကူ	
သည့္	ခ်န္းေမာခုန္းေဒသသည္	NDAK	အဖဲြ႔	အုပ္ခ်ဳပ္ၿပီးေနာက္	သစ္၊	
သတၱဳမ်ား	 တရုတ္ျပည္သူသို႔	 ထုတ္ယူေရာင္းစားသည့္အတြက္	
ေတာေတာင္မ်ား	ျပဳန္းသြားသည္သာမက	သားငါးမ်ားသည္လည္း	
ရွားပါးသြားၿပီျဖစ္ေၾကာင္း	ဆရာေဟာင္းေခါင္က	ဆိုသည္။	

“ေငါ့ခ်န္းခ	 အစလမ္းေဖာက္လာတဲ့အခ်ိန္ဆို	 ထင္းရွဴးေတာမွာပဲ	

By Maran
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ေဖာက္သြားတာ။	အခုဆိုထင္းရွဴးပင္ေတာင္	လမ္းတစ္ေလွ်ာက္မွာ	
မေတြ႔ရသေလာက္ျဖစ္သြားၿပီ။	သစ္ပင္အႀကီးႀကီးေတြလည္း	အခုကမရိွ	
ေတာ့ဘူး။	 တရုတ္ျပည္ကိုေရာက္ကုန္ၿပီ။	 အခုကျပဳန္းသေလာက္	
ျဖစ္သြားၿပီ။	 ျမင္ရတဲ့ေတာင္မွာ	စိမ္းေနတာလည္း	သုံးလို႔ရတဲ့သစ္	
မရိွသေလာက္ျဖစ္သြားၿပီ။”ဟု	ဆရာေဟာင္းေခါင္က	ဆိုသည္။	

အလြန္ထူထပ္သည့္	ေတာေတာင္မ်ားသည္	ယခုအခ်ိန္	ေတာင္ကတုံး	
နီးပါးျဖစ္ေနၿပီ	ျဖစ္ေၾကာင္းလည္း	ေဒသခံမ်ားဆိုသည္။	ၿပီးေနာက္	
ေငါ့ခ်န္းခေခ်ာင္းတြင္လည္း	 သတၱဳတူးေဖာ္သည့္	 တရုတ္မ်ားက	
သတၱဳလုပ္ငန္းအတြက္	 ေခ်ာင္းေရကို	 အသုံးျပဳသလို	 စြန္႔ပစ္ေရ	
မ်ားကိုလည္း	ေခ်ာင္းထဲသြန္ခ်တာေၾကာင့္	ယခင္	ၾကည္လင္ေအးျမသည့္	
ေခ်ာင္းမွ	ယခုအခ်ိန္	 ေကာ္ဖီခဲ့သို႔	 ေနာက္ေနသည့္	အဆိပ္ေခ်ာင္	
းျဖစ္သြားၿပီဟုလည္း	ေဒသခံမ်ားက	ဆုိသည္။

ယခင္အခ်ိန္တြင္	ပြဲလမ္းသဘင္မ်ိဳးမွာေတာင္	ထိုေခ်ာင္းမွငါးရွာၿပီး	
ဧည့္သည္မ်ားအား	ေကြ် းႏိုင္သည့္အဆင့္ထိ	ရိွခဲ့ေသာ္လည္း	ယခုအခ်ိန္	
တြင္မူ	ငါးလည္းမရိွေတာ့သည္သာမက	သတၱဳအဆိပ္သင့္မွာလည္း	
ေၾကာက္သည့္အတြက္	ငါးဖမ္းသူမရိွသေလာက္	ျဖစ္သြားၿပီျဖစ္ေၾကာင္း	
ေဒသခံမ်ား	ေျပာဆိုၾကသည္။

“အထူးသျဖင့္	ဒီခ်န္းေမာခဆုိတဲ့ေခ်ာင္းမွာ	အရင္တုန္းက	ငါးအမ်ား	
ႀကီးရိွတယ္။	ေရကလည္း	ၾကည္လင္ေနတာေပါ့ေနာ္။	အခုကအၿမဲတမ္း	
ေရေနာက္ေနတာ	 ေတြ႔ရတယ္။	 ေနာက္တစ္ခါ	 ငါးေတြကုိလည္း	
ေရေပၚကေန	ေတြ႔ျမင္ႏိုင္တဲ့အေနအထား	မရိွေတာ့ဘူး။	နည္းနည္း	
ပါးပါးေတာ့	 ရိွအုန္းမွာေပါ့။	 အရင္တုန္းကလိုေတာ့	 မရိွေတာ့ဘူး။	
အခုဆိုရင္	ေခ်ာင္းမွာငါးရွာစားတာလည္း	မရိွေတာ့ဘူး။	ဒီေခ်ာင္းမွာ	
ငါးရွာစားဖို႔က	 တရုတ္ေတြက	 သတၱဳေဆးတဲ့	 သတၱဳအမႈန္႔ေတြနဲ႔	
ေနာက္ေနေတာ့	ဒီငါးေတြမွာလည္း	သတၱဳဓာတ္ေတြ	ျပည့္ေနမွာဆုိတဲ့	
အသိေတြ	သိၾကတဲ့အခါမွာ	ငါးရွာစားတဲ့ေနရာမွာ	အရင္တုန္းကလုိ	
မရိွေတာ့ဘူး။”ဟု	ခ်န္းေမာခုန္းေဒသမွ	သင္းအုပ္ဆရာတစ္ဦးျဖစ္သူ	
ဇုန္းႏူးကဆိုသည္။	

သစ္၊	သတၱဳမ်ား	တရုတ္ျပည္သို႔	ေရာင္းစားၿပီးကုန္သြားၿပီ	ျဖစ္ေသာ္လည္း	
လက္တစ္ဆုပ္စာ	လူတန္းမ်ားမွလြဲၿပီး	ေဒသခံမ်ား	အက်ိဳးခံစားခြင့္	
အလြန္နည္းပါးသည့္အတြက္	ထုိေဒသတြင္	အစစအရာရာ	ေနာက္က်	
ေနဆဲ	ျဖစ္သည္။	

“ေဒသခံေတြအတြက္	သတၱဳတူးတာက	အက်ိဳးရိွတယ္လို႔	မေတြ႔ရဘူး။	
သတၱဳကားေတြ	ျဖတ္သြားတဲ့အခါ	ဖုန္းတေထာင္းေထာင္းနဲ႔	ဖုန္ရွဴရတာပဲ	
အဖတ္တင္တာေပါ့။”ဟု	ဆရာေဟာင္းေခါင္က	ဆိုသည္။	

ထုိေဒသတြင္	ယခင္ထက္	ကားလမ္းေပါက္ေသာ္လည္း	ရာသီမေရြး	
သြားလာႏိုင္သည့္	လမ္းမဟုတ္၊	ဆက္သြယ္ရန္	ဖုန္းလုိင္းမရိွ၊	ေဆးခန္း	
ရိွေသာ္လည္း	 ေဆးႏွင့္ဆရာဝန္၊	 ဆရာမမ်ား	 မရိွသည့္အတြက္	
ဖ်ားနာပါက	 တရုတ္ျပည္	 ဖီေမာ္သို႔သြားၿပီး	 ေဆးသြားကုရသည့္	
ေဒသျဖစ္သည္။	ကုန္းေစ်းႏႈန္း	ျမစ္ႀကီးနားထက္	ႏွစ္ဆခန္႔	ေစ်းႀကီး	

သည့္ေဒသျဖစ္သည္။	အမ်ားပိုင္းသည္	တရုတ္ျပည္မွ	ဝယ္ယူသုံးစြဲသူ	
မ်ားသည္။

ေဒသခံမ်ားသည္လည္း	လခ်ိတ္၊	ေလာ္ေဝၚစကားမွလြဲၿပီး	အျခားဘာသာ	
စကား	မတတ္သူကမ်ားသည္။	စာသင္ေက်ာင္းမ်ား	ရိွေသာ္လည္း	
စာသင္ေပးဖို႔	ဆရာ၊	ဆရာမမ်ား	 မလုံေလာက္။	ယခုဒီခ်ဳပ္အစိုးရ	
လက္ထပ္တြင္မႈ	ဆရာ၊	ဆရာမ	မ်ားလာၿပီး	စာလည္း	ယခင္ထက္ပို	
သင္လာေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားဆိုသည္။	အစစအရာအရာ	ဖံြ႔ၿဖိဳးမႈနည္းပါး	
ေနသည့္	ထိုေဒသမွ	 ေဒသခံမ်ားသည္	အျခားစီးပြားေရး	 မလုပ္ပဲ	
ႏွစ္အဆက္ဆက္	လယ္ယာေျမကုိသာ	အဓိက	လုပ္ကုုိင္စားေသာက္	
လာသူမ်ား	ျဖစ္သည္။	

“ေဒသခံေတြ	အမ်ားပိုင္းက	အထူးသျဖင့္	လယ္၊	ေရႊ႕ေျပာင္းေတာင္ယာ	
လုပ္တာေတြပဲ	 ဒါက	 အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္း	 လုပ္တဲ့ေနရာမွာ	
အဓိကပဲ။	တျခားဟာ	သိပ္မရိွဘူး။	ပိုက္ဆံရွာတယ္။	စီးပြားေရးလုပ္	
တယ္ဆိုတာ	ရွားရွားပါးပါးေလာက္ပဲ	ရိွတယ္။”ဟု	ဆရာဇုန္းႏူးက	
ဆိုသည္။

ႏွစ္ေပါင္းေထာင္ခ်ီကတည္းက	ေတာင္ယာ၊	လယ္ယာေတြ	စိုက္ပ်ိဳး	
ၿပီးသာ	အသက္ေမြးဝမ္းခဲ့သည့္	ေဒသခံမ်ားသည္	ေရအားလွ်ပ္စစ္	
စီမံကိန္းေၾကာင့္	၎တုိ႔၏အသက္ေသြးေၾကာ	ပမာအေရးႀကီးသည့္	
လယ္ေျမမွာကို	ဆံုးရႈံးမည္ကို	စိုးရိမ္ေနၾကသည္။		ေဒသခံမ်ားအတြက္	
ငါးလိုလွ်င္	ငါးဆင္းဖမ္းစားႏိုင္ၿပီး၊	ေသာက္ေရ	လိုလွ်င္ေသာက္ေရ	
ခပ္ေသာက္ႏိုင္သလို	 ေရခ်ိဳးခ်ိန္	 ေရဆင္းခ်ိဳးႏိုင္သည့္	 ေငါ့ခ်န္းခ	
ေခ်ာင္းအား	သတၱဳတြင္းမွ	စြန္႔ပစ္ညစ္ညမ္းရည္မ်ားျဖင့္	အဆိပ္ခပ္	
ခဲ့ၿပီးၿပီကို	မလုံေလာက္ေသးပဲ	ေငါ့ခ်န္းခအား	အျပတ္သတ္ျပစ္ရန္	
ႀကံစီလာျခင္းေလာ။

ေငါ့ခ်န္းခေခ်ာင္းတြင္	ေရအားလွ်ပ္စစ္	စီမံကိန္း	၄ေနရာ	တည္ေဆာက္ရန္	
ျပင္ဆင္ေနျခင္းျဖစ္သည္။	ထုိေရအားလွ်ပ္စစ္အား	အေကာင္အထည္	
ေဖာ္ၾကသူမ်ားသည္	လွ်ပ္စစ္စြမ္းအင္ဝန္ႀကီးဌာန၊	တရုတ္ျပည္သူ႔	
သမၼတႏိုင္ငံပိုင္	 YPIC	 International	 Energy	 Cooperation&	
Development	Co.Ltd.	(YPIC)၊	ျမန္မာႏိုင္ငံသားပိုင္	Internation-
al	Group	of	Entrepreneurs	Co.Ltd.	(IGOEC)တို႔	ျဖစ္ေၾကာင္းလည္း	
ေဒသခံမ်ား	ေျပာျပခ်က္အရ	သိရသည္။	

ေထာင္ခ်ီေသာ	 ခ်န္းေမာခုန္းေဒသခံမ်ားသည္	 ၎တို႔အတြက္	
တန္းဖိုးမျဖတ္ႏိုင္သည့္	 ေငါ့ခ်န္းခအား	 ကာကြယ္ရန္	 ၿပီးခဲ့သည့္	
မတ္လတြင္	က်ေရာက္သည့္	ကမၻာ့ျမစ္ေခ်ာင္းအင္းအိုင္မ်ားေန႔တြ
င္	ေရအားလွ်ပ္စစ္	စီမံကိန္းအား	ကန္႔ကြက္	ဆႏၵထုတ္ေဖာ္ခဲ့ၾကသည္။	

“ဘိုးဘြားပိုင္ေျမတြင္၊	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	လုပ္ကုိင္စားေသာက္တဲ့ေနရာေတြ	
ပ်က္စီးမခံႏိုင္ဘူး၊	အဲဒါေၾကာင့္	ကန္႔ကြက္ရတာပါ။”ဟု	ဆရာဇုန္းႏူးက	
ေရအားလွ်ပ္စစ္	စီးမံကိန္းအား	ကန္႔ကြက္သည့္အေပၚ	၎၏သေဘာထား	
အား	ေျပာျပသည္။
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ေဒၚေတာင္ရာတစ္ေယာက္	ေန႔တုိင္းသြားလာေနက်	လမ္းေလးအတိုင္း	ဆုိင္ကယ္နဲ႔ၿမိဳ႕ထဲသုိ႔	ထြက္လာစဥ္	ေန႔ခင္းေၾကာင္ေတာင္၊	
မထင္မွတ္	ထားတဲ့	အျဖစ္အပ်က္တစ္ခုနဲ႔ႀကဳံေတြ႔	လိုက္ရပါတယ္။	

သူမရဲ႕ေရွ႕ကေနဆိုင္ကယ္ကို	ပိတ္ရပ္ၿပီး	ဆြဲႀကိဳးႏွင့္ပိုက္ဆံေတြကို	ရဲတင္းစြာ	လုယူသြားတာပဲ	ျဖစ္ပါတယ္။	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွာ	
ယခင္မၾကားဖူး	တဲ့	လုယက္မူေတြ	ေန႔ခင္းေၾကာင္ေတာင္အခ်ိန္မွာ	ျဖစ္ပ်က္ေနတာ	အခ်ိန္ၾကာျမင့္လာပါၿပီ။	

“ေဒၚကာ(Dokra)ဆုိင္ရဲ႕	အေရွ႕နားေရာက္တဲ့	အခ်ိန္မွာ	ကၽြန္မလုယက္ခံ	ရပါတယ္၊	အဲနားေရာက္တဲ့အခ်ိန္မွာ	ကၽြန္မကုိေရွ႕က	
ေနပိ္တ္ၿပီးေတာ့	 ဒီႀကိဳးကိုတခါထဲဆြဲတယ္။	 ကၽြန္မလည္းဆြဲတယ္။	 သူတို႔လည္းဆြဲတယ္။	 အဲဒီအခ်ိန္မွာ	 သူတို႔ဘက္က	
ဘာလဲမသိဘူး၊	ဓါးပဲထင္တာပဲ	အဲဓါးနဲ႔လြယ္အိတ္ကုိျဖတ္ၿပီးေတာ့	ဒီလုိျဖစ္တဲ့အခ်ိန္မွာ	ကၽြန္မလည္း	လူတျခား	ဆုိင္ကယ္တျခား	
အဲဒီနားမွာပဲ	အဲလုိမ်ိဳးလုယက္ခံရတာေပါ့၊	အဲဒီနားမွာပဲ	ကၽြန္မငါးမိနစ္ေလာက္	သတိေမ့သြားတယ္ထင္တယ္၊”ဟု	ေဒၚေတာင္ရာက	
သူမလုယက္ခံခဲ့ရပုံကို	ျပန္လည္ေျပာျပပါတယ္။	

ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	တပ္ကုန္းရပ္ကြက္မွာ	ေနထိုင္တဲ့	အသက္(၄၀)ခန္႔အရြယ္	ေဒၚေတာင္ရာဟာ	၂၀၁၇	ေဖေဖာ္၀ါရီလ	၅	ရက္ေန႔က	
ဆုိင္ကယ္	ေမာင္းေနစဥ္	လုယက္ခံရတဲ့အတြက္	ေရႊဆြဲႀကိဳး၊	ပိုက္ဆံ	၆သိန္း၊	ဖုန္း၊	မွတ္ပုံတင္ေတြ	ပါသြားတဲ့အျပင္	ဆုိင္ကယ္ေပၚကေန	
လဲက်ခဲ့လို႔	သတိေမ့တဲ့အထိ	ျဖစ္ခဲ့သူ	ျဖစ္ပါတယ္။	လုယက္ခံခဲ့ရခ်ိန္	ဒဏ္ရာလည္း	ျပင္းထန္စြာရရိွခဲ့သူ	ျဖစ္ပါတယ္။	

“ဒဏ္ရာကေတာ့	ႏုတ္ခမ္းေမးေအာက္မွာ	ကြဲသြားတယ္	ေနာက္ၿပီး	နဖူးနထင္နားမွာ	ဒဏ္ရာေတြရသြားတယ္။	ေခါင္းမွာရသြားတယ္။	

လုယက္မႈမ်ား	ႏွင့္	
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	
လုံၿခဳံမႈ	

ဘ	ယ္	မွာ	လဲ
By	Maran,	Lawhkum	Zau
22	April	2017



18

NEWS FEATURE

ေနာက္ၿပီးေတာ့	ေျခေထာက္ေတြမွာေတာ့	အမ်ားႀကီးပဲ	ေျခေထာက္	
ေတြမွာေရာ	ရသြားတယ္။	တံေတာင္ဆစ္ေတြေရာ	ခါးနားကအရိုးေတြေရာ	
အက္လားဘယ္လုိလဲမသိဘူး။	ဒါေပမဲ့	ကခ်င္ေဆးေသာက္ထားလုိ႔	
အခုေတာ့	ေတာ္ေတာ္ေလး	လမ္းေလွ်ာက္လို႔လည္းရၿပီ	ဆုိင္ကယ္	
ေမာင္းလို႔လည္းရပါၿပီ”ဟု	သူမကေျပာတယ္။

မၾကာခဏာၾကားေနရတဲ့	လုယက္မႈ	မ်ားေၾကာင့္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ေပၚမွာရိွတဲ့	
လူငယ္	အေယာက္	၃၀ေလာက္ကို	ေမးျမန္းၾကည့္ရာ	၎တို႔ကိုယ္တိုင္	
အျပင္ထြက္ရမွာကိုေတာင္	ေၾကာက္ေနေၾကာင္း	တစ္ညီတစ္ညြတ္တည္း	
ေျဖခဲ့ၾကပါတယ္။

လုယက္မႈေတြမ်ားၿပီး	တရားခံမိတဲ့အမႈ	နည္းပါးေနေသးတဲ့အတြက္	
ျပည္သူေတြပိုပိုၿပီး	ေၾကာက္လာၾကတာ	ျဖစ္ပါတယ္။	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕က	
ျပည္သူေတြဟာ	တစ္ေန႔ၿပီးတစ္ေန႔	ပိုၿပီးမလုံၿခဳံသလို	ခံစားလာရပါတယ္။

“လုံၿခံမႈမရိွသလုိခံစားရတယ္။	လုယက္ခံရရင္လည္း	တာဝန္ယူမႈလည္း	
မရိွဘူး။	ရဲေတြလည္း	ေပါ့ဆတယ္။	ကုိယ္ျဖစ္ကုိယ္ခံ	ျဖစ္ေနတယ္။	
ဒါေၾကာင့္	ညမွာအျပင္ထြက္ရမွာေတာင္	ေၾကာက္လာၿပီ။	ဆုိင္ကယ္စီးရင္	
ေဘးမွာေယာက်ၤားေလေတြ	ကပ္လာရင္ေတာ့	မသကၤာလာေတာ့ဘူး”ဟု	
စီတာပူရပ္ကြက္က	 အသက္	 ၂၂ႏွစ္အရြယ္	 မိန္းကေလးတစ္ဦး၊	
၎၏ခံစားခ်က္ကို	ေျပာျပတယ္။

ျမစ္ႀကီးနား	တကၠသိုလ္မွာ	ရုံးဝန္ထမ္းျဖစ္တဲ့	ေဒၚေဒါင္စိုင္းတစ္ေယာက္	
ကလည္း	လုယက္ခံရသူမ်ားထဲက	တစ္ေယာက္ပဲ	ျဖစ္ပါတယ္။	၂၀၁၆	
ဒီဇင္ဘာလ	၂၆ရက္ေန႔က	စီတာပူလမ္းမွာ	ဆိုင္ကယ္စီး	လုယက္	
သူႏွစ္ဦးက	ေနာက္ကေန	ဆုိင္ကယ္နဲ႔လာတိုက္ၿပီး	သူ႔ရဲ႕ဆိုင္ကယ္	
လဲက်ခါနီးမွာ	ပိုက္ဆံအိတ္နဲ႔ေငြေတြ	လုယူခဲ့တာျဖစ္ပါတယ္။	

ဒါေပမဲ့	ပိုက္ဆံမရိွတဲ့အတြက္	ပိုက္ဆံကုန္မွာကို	စိုးရိမ္လုိ႔	သူလုယက္	
ခံရတဲ့	အေၾကာင္းကုိ	ရပ္ကြက္ရံုးသုိ႔သာ	တုိင္ၾကားခဲ့ၿပီး	အမႈဖြင့္ျခင္း	
မရိွခဲ့ေၾကာင္းလည္း	ေျပာပါတယ္။

“ကၽြန္မရဲစခန္းကိုသြားၿပီးေတာ့မွ	 ကၽြန္မဒီလိုဒီလိုခံရပါတယ္လို႔	
ေျပာပါတယ္။	 ေျပာတဲ့အခ်ိန္မွာ	 သူတို႔ဟာ	 ဒီအမႈကိုအပ္မွာလား	
လို႔ေျပာတယ္။	ကၽြန္မမွာပိုက္ဆံမတတ္ႏိုင္ဘူး။	 အမႈအပ္လိုက္တဲ့	
အခ်ိန္က်ျပန္ေတာ့	ပိုက္ဆံလုိအပ္လာမွာပဲလို႔	ကၽြန္မကုိကၽြန္မစိတ္ထင္	
တာပါ။	သူတုိ႔ကေတာ့ဘာမွ	မေျပာပါဘူး။”ဟု	ေဒၚေဒါင္စိုင္းကဆုိသည္။	

၂၀၁၆	က	စီတာပူ	ဂ်ပန္တံတားလမ္းမွာ	ေန႔လည္အခ်ိန္	ဘက္ထရီ	
ဆိုင္ကယ္စီးေနစဥ္	ပိုက္ဆံအိတ္နဲ႔ဖုန္း	လုခံခဲ့ရတဲ့	မဂ်ာဆိုင္းမိုင္ကလည္း	
အျခား	 CCTV	 မွတ္တမ္းေတြရိွတဲ့	 အမႈေတြေတာင္	 ထူးျခားမႈ	
မရိွတဲ့အတြက္	၎၏အမႈလည္း	ထူးျခားမယ္မထင္လို႔	မတိုင္တန္းခဲ့	
ေၾကာင္း	ဆိုတယ္။	

အမွတ္(၁)	ရဲစခန္းရဲ႕စာရင္းအရ	၂၀၁၆	ခုႏွစ္တြင္	လုယက္မႈ	၆မႈနဲ႔	
၂၀၁၇ခုႏွစ္တြင္	လုယက္မႈ	၁မႈနဲ႔	အဖြဲ႔လုိက္ဓါးျမမႈ	၁မႈ	ျဖစ္ခဲ့ေၾကာင္း	
သိရပါတယ္။	 ၂၀၁၆	 ခုႏွစ္တြင္	 ၃မႈ	 တရားခံေပၚခဲ့ေၾကာင္းလည္း	
သိရပါတယ္။	 ဒါေပမဲ့	 အမွန္တကယ္အျပင္မွာ	 ျဖစ္ပြားေနတဲ့	
လုယက္မႈေတြက	ဒီထက္မက	မ်ားေနတာဟာ	အမွန္ပင္ျဖစ္ပါတယ္။	
လုယက္ခံရသူအမ်ားစုမွာ	 ဘက္ထရီဆိုင္ကယ္	 စီးသူမ်ားနဲ႔	
မိန္းကေလးေတြ	ျဖစ္ေနတာကို	ေတြ႔ရပါတယ္။

လုယက္သူေတြကေတာ့	အသက္	၁၄ႏွစ္မွ၂၀ၾကားရိွတဲ့	လူငယ္ေတြ	
သာျဖစ္ေၾကာင္း	ျမစ္ႀကီနားၿမိဳ႕နယ္	ရဲမွဴးျမင့္သိန္းက	ေျပာပါတယ္။	
ရဲတပ္ဖြဲ႔အင္အားက	 ဖြဲ႔စည္းပံုနဲ႔ဆိုရင္ေလာက္တယ္။	 မနည္းဘူး။	
ဒါေပမဲ့	လုပ္ရတဲ့လုပ္ငန္းခြင္အရ	အားနည္းမႈေတြေတာ့	ရိွပါတယ္ဟု	



19

NEWS FEATURE

လည္း	ရဲမွဴးျမင့္သိန္းကဆိုပါတယ္။	

လူဦးေရ	သုံးသိန္းေက်ာ္ရိွတဲ့	 ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕တြင္	 ရဲအင္အား	၁၈၉	
ေယာက္ရိွတဲ့အတြက္	ပ်မ္းမွ်တြက္ၾကည့္ပါက	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္တြင္	
ရဲတစ္ေယာက္ဟာ	ျပည္သူ	၁၆၀၀၀ကို	ေစာင့္ေရွာက္ေနရပါတယ္။	

“ကၽြန္ေတာ္တုိ႔မွာလည္း	လုပ္ရတာက	ေန႔ပိုင္းမွာ	ရံုးအလုပ္လုပ္တယ္။	
ညပိုင္းမွာ	ကင္းလွည့္ရတယ္။	ေန႔ပိုင္းမွာ	သတင္းလုိက္တယ္။	တျခား	
လံုၿခံဳေရးလည္း	 လုပ္တယ္။	 ညနက္ပိုင္းက်ေတာ့	 က်ေနာ္တို႔က	
ႏွစ္ဖြဲ႔ပဲထြက္ႏိုင္တယ္။	လုံၿခံဳေရးအားနည္းသြားတယ္။	အဲလုိဟာေတြ	
ေပါ့”ဟု	 ရဲမွဴးျမင့္သိန္းက	 ေျပာပါတယ္။	 ၿပီးေတာ့	 လုယက္မႈေတြ	
ေလ်ာ့နည္းလာေအာင္	လူငယ္မ်ား	အလုပ္အကုိင္ရရိွရန္	အလုပ္အကိုင္	
ဖန္တီးေပးရန္	လုိအပ္ေၾကာင္း၊	တရားမဝင္တဲ့	အေပါင္ဆုိင္မ်ားလည္း	
ပိတ္ပင္ရန္	လိုအပ္ေၾကာင္းႏွင့္	၁၀အိမ္မွဴးေတြလည္း	ပိုမိုအလုပ္လုပ္ရန္	
လိုအပ္ပါတယ္လို႔	ရဲမွဴးျမင့္သိန္းက	ဆက္ဆိုပါေသးတယ္။

ကခ်င္ျပည္နယ္	ဒီမိုကေရစီပါတီ	ဥကၠဌ	ေဒါက္တာတူးဂ်ာကလည္း	
လုယက္မႈေတြေလ်ာ့နည္းလာဖို႔	လူငယ္ေတြကုိ	ပညာေပးေဟာေျပာ	
မႈေတြ၊	သင္တန္းေတြ	လုပ္ေဆာင္ေပးရမယ္။	အစိုးရကတာဝန္ယူၿပီး	
လူငယ္ေတြ	အလုပ္လက္မဲ့	နည္းပါးသြားေအာင္	အလုပ္အကုိင္ေတြ	
ဖန္တီးေပးရမယ္	ျဖစ္တယ္လို႔	အႀကံျပဳပါတယ္။	ၿပီးေတာ့	ရဲအင္အား	
လည္း	လုံေလာက္မႈရိွရမယ္လို႔လည္း	ေျပာပါတယ္။

“ရဲအင္အားလည္း	အလုံအေလာက္	ရွိရမယ္။	ေနာက္ၿပီး	ရဲေတြလည္း	
လုပ္ငန္းကြ်မ္းက်င္မႈ	တာဝန္ေက်ပြန္မႈ	ရွိရမယ္။	တခ်ိဳ႕က	တာဝန္မယူဘူး	
အေခ်ာင္ခိုတယ္၊	 တာဝန္ခံမႈမရွိဘူး။	 ဒါမ်ိဳး	 ရဲေတြလည္းရွိတာပဲ။	
ဒါမ်ိဳးမဟုတ္ပဲ	 တကယ္စည္းကမ္းတက်နဲ႔	 တာဝန္ေက်ေက်	
ထမ္းေဆာင္မယ့္	ရဲတပ္ဖြဲ႔ေတြလည္း	လုိအပ္တာေပါ့၊”ဟု	ေဒါက္တာ	
တူးဂ်ာက	ေျပာပါတယ္။	

ဖားကန္႔ၿမိဳ႕နယ္က	ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္အမတ္တစ္ဦးျဖစ္ၿပီး	အန္အယ္ဒီ	
ပါတီရဲ႕	နာယက	ဦးဒရွီလဆုိင္းကလည္း	လံုၿခဳံေရး	မေကာင္းတဲ့အတြက္	
လုယက္မူေတြ	 ျဖစ္ပြားေနရေၾကာင္း	 သံုးသပ္ပါတယ္။	 ဒါ့အျပင္	
ရပ္ကြက္မ်ားတြင္ရိွသည့္	 လမ္းမီးမ်ားကိုလည္း	 ပိုမိုထြန္းေပးဖို႔	
လုိအပ္ေၾကာင္းလည္း	ေျပာပါတယ္။	အဆုိပါလုယက္မႈ	ျပႆနာကုိ	

လႊတ္ေတာ္တြင္	တရား၀င္	ေဆြးေႏြးမႈမရိွသလုိ	ယခုေလာေလာဆယ္	
၌လည္း	ေဆြးေႏြးဖို႔	မရိွေၾကာင္း	ဆိုပါတယ္။	

ညအခ်ိန္သာမက	ေန႔လည္ပါ	လုယက္မႈေတြ	ပိုပိုမ်ားလာတဲ့အတြက္	
ျမစ္ႀကီးနား	ေဒသခံမ်ားက	ညအခ်ိန္အျပင္ထြက္သူ	နည္းလာတာကို	
ေတြ႔ရပါတယ္။	ကုိယ္ကိုယ္တုိင္	မႀကဳံဖူးေသာ္လည္း	ကုိယ့္ရဲ႕ပတ္ဝန္းက်င္	
တြင္	မၾကာခဏၾကားေနရတဲ့အတြက္	အျပင္ထြက္ဖို႔	ေၾကာက္ေနၾကပါ	
တယ္။	

အမ်ိဳးသမီးသာမက	အမ်ိဳးသားေတြကလည္း	ဓါးျဖင့္ခုတ္ၿပီး	လုယက္	
ခံရမႈေတြ	မ်ားတဲ့အတြက္	မလုံၿခဳံသလိုခံစားလာရၿပီး	ညအခ်ိန္တြင္	
ဆိုင္ကယ္ျဖင့္	အျပင္ထြက္သူ	နည္းပါးလာသည္ကုိ	ေတြ႔ရပါတယ္။		
ေန႔ခင္းေၾကာင္ေတာင္	 အမ်ားသြားလမ္းတြင္	 လုယက္ခံထားရသူ	
ေဒၚေတာင္ရာကလည္း	လုယက္ခံရၿပီးေနာက္	ယခုခ်ိန္ထိ	ေၾကာက္ရြံ႕	
ေနဆဲျဖစ္ေၾကာင္း	ေျပာျပပါတယ္။	

“ဆုိင္ကယ္ေမာင္းရင္း	တန္းလန္းေတာင္မွ	ဘာျဖစ္သလဲ	ေရွ႕မွာဘာျဖစ္	
ေနသလဲ	 ကိုယ္ေဘးနားမွာ	 ေကာင္ေလးေယာက္က်ၤားေလးေတြ	
လာရင္ေတာင္မွ	ဟာဒါေတြက	လူေကာင္းလား	လူဆုိးလားဆိုၿပီးမွ	
ကိုယ္ကဒါေတြေတာင္မွ	ေတြးၿပီးေၾကာက္ေနရတယ္။	ဆုိင္ကယ္ေမာင္း	
ေနရင္းေတာင္မွ	တုန္တယ္။	လက္ႏွစ္ဖက္စလံုးတုန္တယ္။	ဒါေပမဲ့	
ဘယ္လိုပဲျဖစ္ျဖစ္	ဆုေတာင္းၿပီးမွ	ထြက္တယ္”
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ကခ်င္ျပည္နယ္	
တစ္ႏွစ္သားအစိုးရ၏	

မီဒီယာႏွင့္	ႏိုင္ငံေရးေပၚ	
ထုတ္ျပန္သည္	့ရီပို႔ကဒ္
By	Maran
11	May	2017
	
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္	ဦးေဆာင္သည့္	အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႔ခ်ဳပ္	
(NLD)	အစုိးရအဖြဲ႔က	အစုိးရတာဝန္	ထမ္းေဆာင္ေနသည္မွာ	တႏွစ္	
ေက်ာ္လာခဲ့ပါၿပီ။
	
အစိုးရတာဝန္သာမက	 ျပည္သူမ်ားထံမွ	 ေမ်ာ္လင့္ခ်က္မ်ားစြာကို	
လက္ခံရရိွထားသည့္	အမ်ိဳးသား	ဒီမိုကေရစီ	အဖြဲ႔ခ်ဳပ္	အစိုးရ	ဦးေဆာင္	
သည့္	 ကခ်ငျ္ပည္နယ္အစိုးရသည္	 တစ္ႏွစ္ေက်ာ္ကာလအတြင္း	
ျပည္သူမ်ား	သိသာျမင္သာ	ေတြ႔ျမင္ေနသည့္	ေျပာင္းလဲမႈတစ္ခုေတာ့	
ရိွခဲ့သည္။
	
ထိုအရာက	ကခ်င္ျပည္နယ္၏	ၿမိဳ႕ေတာ္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ေပၚရိွလမ္းမ်ား	
ယခင္ထက္	သိသိသာသာ	ျပဳျပင္လာျခင္း	ျပင္ျဖစ္သည္။
	
လမ္းေတြကို	 ဒီခ်ဳပ္အစိုးရက	 ျပဳျပင္လိုက္ၿပီ	 ျဖစ္ေသာ္လည္း	
ဝမ္းနည္းစရာ	 ေကာင္းသည္မွာ	 အရိပ္အာဝါသအတြက္၊	

သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္အတြက္	ခိုလံႈစရာျဖစ္ေသာ	ႏွစ္ခ်ီသက္တမ္း	
ရွည္ၾကာ	သစ္ပင္မ်ားကို	ခုတ္ပစ္လိုက္ျခင္း	ျဖစ္ပါသည္။	လမ္းမ်ား	
လုပ္လာသလုိ	တစ္ဖက္တြင္လည္း	ၿမိဳ႕အဝင္ဂိတ္မ်ားကုိ	ေလလံေပးၿပီး	
ေငြေၾကး	စနစ္တၾကပိုမိုေကာက္ခံလာသည္ကို	ေတြ႔ရသည္။
	
ကခ်င္	ႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္အဖြဲ႔ခ်ဳပ္	အေထြေထြအတြင္းေရးမွဴး	ေဒါက္တာ	
ခလမ္ဆမ္ဆြန္က	“အားရမႈေတြကေတာ့	အမ်ားႀကီးေတာ့	မေတြ႔ရဘူး။	
ကားလမ္းေတြ	 လမ္းတံတားေတြ	 လုပ္တာေတာ့	 ေတြ႔ရတာေပါ့။	
ဒါေပမဲ့	တကယ္တမ္း	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	ဒီမိုကေရစီ	အစိုးရရဲ႕တာဝန္ယူမႈ	
ပီျပင္တဲ့	ဘက္မွာေတာ့	အားရမႈေတာ့	မေတြ႔ရဘူးေပါ့။”ဟု	ဆုိသည္။
	
အစိုးရကသာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	ျဖစ္စဥ္ေအာင္ျမင္ေအာင္	ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ခြင့္	
ရိွသည့္အတြက္	 အမ်ိဳးသား	 ဒီမိုကေရစီအဖြဲ႔ခ်ဳပ္ကို	 ယင္းတာဝန္	
ယူေစခ်င္ပါက	အစိုးရအဖြဲ႔ဖြဲ႔ႏိုင္ရန္	အျပတ္သတ္မဲေပးရန္	လိုအပ္ေၾကာင္း	
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္က	၂၀၁၅	ေအာက္တုိဘာ	၂ေန႔၌	ျမစ္ႀကီနားၿမိဳ႕	
မေနာင္ဥယာဥ္တြင္	မဲဆြဲေဟာေျပာစဥ္	ေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။
	
“အစိုးရမဟုတ္ပဲနဲ႔ေတာ့	 ဘယ္လိုမွ	 NLD	 ဟာ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	
ျဖစ္ေျမာက္ႏိုင္ေအာင္	လုပ္ေပးႏိုင္မွာ	မဟုတ္ဘူး။	ဒါဟာ	အမွန္တရားပဲ။	
ဆိုေတာ့	ကြ်န္မတို႔ကို	တာဝန္ယူေစခ်င္ရင္	ကြ်န္မတုိ႔ကုိ	တာ၀န္ေပး	
ရမယ္။	တာဝန္ေပးတယ္ဆိုတာ	ကြ်န္မတုိ႔ကုိ	အစိုးရဖြဲ႔ႏိုင္ဖို႔အတြက္	
မဲေပးဖို႔ေျပာတာပါ။”	ဟု	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္က	ျမစ္ႀကီးနားတြင္	
မဲဆြဲေဟာေျပာခဲ့စဥ္	ျပည္သူမ်ားအား	ေျပာၾကားခဲ့သည္။

ပင္လုံစာခ်ဳပ္ကုိ	အေျခခံသည့္	ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စု	ျဖစ္ေပၚလာရန္မွာ	
အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႔ခ်ဳပ္	ေရြးေကာက္ပြဲေအာင္မွ	လုပ္ေဆာင္ႏိုင္	
မည္	 ျဖစ္သည့္အတြက္	 မဲေပးၾကရန္လည္း	 ေျပာဆိုခဲ့ေသးသည္။	
ျပည္တြင္းစစ္ဒဏ္ကို	ႏွစ္ေပါင္း	၆၀ေက်ာ္ခံခဲ့ရသည့္	ကခ်င္ျပည္သူမ်ား	
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သည္	သူတုိ႔ေမွ်ာ္လင့္ေနေသာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး၊	ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စု	
ျဖစ္ေပၚလာေစရန္	ဒီခ်ဳပ္ကို	ကယ္တင္ရွင္ပမာ	မဲေပးခဲ့ၾကျခင္းျဖစ္သည္။
	
သို႔ေသာ္	လက္ရိွကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရသည္	တစ္ႏွစ္ျပည့္သည့္အခ်ိန္ထိ	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ပတ္သက္သည့္	ဘာတစ္ခုမွ	လုပ္ေဆာင္သည္ကို	
မေတြ႔ရေသးေပ။
	
ကခ်င္ျပည္နယ္ရိွ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအက်ိဳးေဆာင္အဖြဲ႔	PCG	အဖြဲ႔ႏွင့္ျပင္	
တစ္ႀကိမ္မွ်မွ	တရားဝင္	ေတြ႔ဆုံၿပီး	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအေၾကာင္း	ေျပာဆုိ	
ေဆြးေႏြးမႈ	မရိွေသးေၾကာင္း	ဦးလမိုင္ဂြမ္ဂ်ာကဆိုသည္။

“ကြ်န္ေတာ္တို႔	 PCG	 အဖြဲ႔နဲ႔ေခၚၿပီး	 တရားဝင္ေတြ႔ဆုံတာေတာ့	
မရိွေသးဘူး။	တစ္ခါတစ္ေလ	ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္အိမ္သြားတာမ်ိဳး၊	နယ္လံုဆီ	
လိုအပ္လုိ႔သြားတာမ်ိဳး	အဲဒါေတြထက္ပိုၿပီး	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	လုပ္ငန္းစဥ္	
ေတြနဲ႔ဆိုင္ၿပီး	ဘယ္လိုလုပ္ေဆာင္ေနတယ္။	ဘာအခက္အခဲေတြ	
ျဖစ္ေနတယ္။	ဘယ္လိုပူးေပါင္းၿပီး	လုပ္ေဆာင္မယ္ဆိုတဲ့ဟာေတြ	
ဘာတစ္ခုမွလည္း	မရိွဘူး။	သူတို႔ဟာ	သူတို႔လည္း	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ဆိုင္ၿပီး	
ဘာမွ	လုပ္ေဆာင္တာ	မရိွဘူး၊	အခုထိေတာ့။”ဟု	ဦးလမိုင္ဂြမ္ဂ်ာ	
ကဆိုသည္။
	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး	ျမစ္ႀကီးနားတြင္	ရုံးထုိင္သည့္	ေကအိုင္အို	
နည္းပညာအဖြဲ႔	(TAT)၏	သြားလာမႈကုိ	ခြင့္ျပဳစာ	ေထာက္ခံစာေတြေတာ့	
ေရးေပးလွ်က္ရိွေၾကာင္းဆိုသည္။
	
သို႔ေသာ္	တစ္ခါတစ္ေလ	ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္က	ခြင့္ျပဳေသာ္လည္း	စစ္တပ္က	
ပိတ္ပင္သည့္အတြက္	မသြားျဖစ္သည့္	ခရီးတြင္လည္း	မ်ားစြာရိွေၾကာင္း	
ဆိုသည္။	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကိစၥတြင္	လုပ္ေဆာင္မႈမေတြ႔ရ	ေသာ္လည္း	
ဒုကၡသည္တြင္ဘက္မူ	ယခုအစိုးရက	ပိုၿပီးလုပ္ေဆာင္မႈမ်ား	ရိွေၾကာင္း	
ဆိုသည္။
	
သုိ႔ေသာ္	 အစိုးရထိန္းခ်ဳပ္နယ္ေျမ	 မဟုတ္ေသာ	 ေဒသမ်ားတြင္မူ	
ယခင္အစိုးရထက္	သြားလာမႈတြင္	ခက္ခဲၿပီး	ရိကၡာပို႔ေဆာင္ရာတြင္	
အခက္အခဲပိုမိုမ်ားျပားလာသည္ကုိ	ေတြ႔ရေၾကာင္းလည္း	ေဒါက္တာ	
ဆမ္ဆြန္ကဆိုသည္။
	
လိုင္ဇာမွ	ေကအိုင္အို	အရာရိွတစ္ဦးက	“အစိုးရက	လုပ္တယ္ဆိုေပမဲ့	
အေထြေထြြေထြအုပ္ခ်ဳပ္ေရး	ယႏၱယားက	အရင္ကလူေတြပဲ	ျဖစ္ေန	
တယ္။	 ဒါေၾကာင့္	 သူတို႔က	 အုပ္ခ်ဳပ္ေရးစနစ္မွာ	 ထိန္းခ်ဳပ္လိ္ု႔	
ရတာေတြမရိွဘူး။”ဟု	 လက္ရိွအစိုးရ	 လုပ္ေဆာင္ေနမႈမ်ားအေပၚ	
၎၏အျမင္ကုိ	ေျပာသည္။	လက္ရိွအစိုးရလက္ထက္တြင္	ယခင္ထက္	
ပိုဆုိးလာသည့္	ကိစၥတစ္လုလည္း	ရိွေနပါေသးသည္။	ထုိကိစၥသည္	
အျခားမဟုတ္	ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရႏွင့္	မီဒီယာထိေတြ႔မႈ	ပိုမိုနည္း	
လာျခင္းျပင္ျဖစ္သည္။

“အစုိးရနဲ႔မီဒီယာ	ဆက္ဆံေရးက	အရင္အစိုးရထက္ေတာင္	ပိုၿပီးမွက်ပ္	
တယ္။	အရင္အစိုးရထက္ေတာင္မွပိုၿပီး	သတင္းယူတာ	အခက္အခဲ	

ျဖစ္တယ္။	ဘာျဖစ္လို႕လဲဆုိရင္	ဗဟုိခ်ဳပ္ကုိင္မႈတအားမ်ားတယ္။”ဟု	
ျမစ္ႀကီးနားဂ်ာနယ္	အယ္ဒီတာခ်ဳပ္	မဆိုင္းမိုင္က	ဆိုသည္။
	
ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရသည္	အစိုးရသက္တမ္း	တစ္ႏွစ္ေက်ာ္လာၿပီး	
ျဖစ္ေသာ္လည္း	တစ္ႀကိမ္တစ္ခါမွ	မီဒီယာမ်ားႏွင့္ေတြ႔ဆံုၿပီး	သတင္းစာ	
ရွင္းလင္းပြဲမ်ား	လုပ္ေဆာင္ျခင္း	မရိွေၾကာင္းလည္းဆိုသည္။

“ျမစ္ႀကီးနားဂ်ာနယ္အေနနဲ႔	သူတက္ခါစတစ္ခါပဲ	အင္တာဗ်ဴးရတယ္။	
အဲခ်ိန္က	 သူ႔ဆီက	 ဘာမွမရဘူး။	 အခုမွတက္မွာမို႔	 ဘာမွမေျပာ	
ႏိုင္ေသးပါဘူး။	အခုတစ္ႏွစ္ေတာင္ေက်ာ္ေနၿပီ	သတင္းေထာက္ေတြ	
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ကုိသြားၿပီးမွ	ေမးတယ္။	မအားေသးဘူး။	စာဖတ္ေနတယ္။	
မရိွဘူး၊	 ဆုိေတာ့	ေျပာေရးဆိုခြင့္	ထားေပးတယ္။	ေျပာရဲဆိုခြင့္ကို	
ကိုယ္ေတြက	 စာသင္ရမယ္ဆိုလို႔	 တင္တယ္။	 ေမးခြန္းတင္ေပးပါ	
တင္ေပးတယ္။	ေမးခြန္းထိတင္ေပးတယ္။	ဒီေမးခြန္းတင္တာ	၅	လ	
၆	လရိွၿပီ	အခုထိ	ျပန္စာမလာဘူး။”ဟုလည္းဆိုသည္။
	
ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္	ေျပာေရးဆိုခြင့္ရိွသူအျဖစ္	ဥပေဒခ်ဳပ္	ဦးဒီဆင္ရမ္	
အား	 ခန္႔ထားေသာ္လည္း	 အဆိုပါ	 ေျပာေရးဆိုခြင့္ရိွသူကလည္း	
မည္သည့္အေၾကာင္းအရာပဲေမးေမး	မသိဘူးပဲေျဖဆုိလွ်က္ရိွသည္ဟု	
ဆိုသည္။

“အစိုးရက	တစ္ျဖည္းျဖည္း	ျပည္သူေတြနဲ႔	ပိုပိုေဝးသြားတယ္လုိ႔ျမင္တယ္။	
မီဒီယာကို	သူတို႔ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ	မရိွေလေလ	မီဒီယာကုိ	သူတုိ႔ေရွာင္	
ေလေလ	မီဒီယာကို	သူတို႔မေျဖေလေလ	ျပည္သူနဲ႔	သူတို႔ပိုၿပီးေဝးသြားမွာ။	
ျပည္သူရဲ႕	သိပိုင္ခြင့္မေပးရင္	 ျပည္သူရဲ႕အခြင့္အေရးကို	 ခ်ိဳးေဖာက္	
တာနဲ႔တူတူပဲ။”ဟု	မဆိုင္းမိုင္က	ဆက္လက္ဆိုသည္။	
	
အစုိးရတစ္ႏွစ္ျပည့္ခဲ့ၿပီ	ျဖစ္ေသာ္လည္း	ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္အား	
မီဒီယာေပၚတြင္	 မေတြ႔ရသည့္အတြက္	 ျပည္သူအမ်ားစုသည္	
ကခ်င္ျပန္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္	မည္သူျဖစ္သည္ကုိျပင္	မသိသူမ်ားေနေသး	
သည္ကိုလည္း	ေတြ႔ရသည္။	ၿပီးေနာက္	အစိုးရ၏	လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ား		
ကိုလည္း	ျပည္သူေတြ	မသိရိွၾကေပ။
	
“လက္႐ွိအစုိးရလက္ထက္မွာ	သတင္းယူတဲ့အပုိင္းမွာ	လြတ္လပ္သလိုနဲ႔..
အဆင္မေျပဘူး။	အစုိးရ႐ုံးေတြမွာ	သတင္းေမးရင္	အထက္ေအာက္	
လြဲခ်ေနၾကသလိုပဲ။	ၿပီးေတာ့မီဒီယာ	ျပန္ၾကားေရးမ႐ွိေတာ့	မီဒီယာနဲ႔	
အစုိးရ	အတူအလုပ္လုပ္လုိ႔	မရဘူး။	အရင္ထက္	အစုိးရဌာနဆုိင္ရာ	
ေတြမွာ	သတင္းယူရတာအဆင္မေျပဘူး..”ဟု	ျမစ္ႀကီးနား	နယ္ခံသတင္း	
ေထာက္တစ္ဦးက	ဆိုသည္။

လက္ရိွအစုိးရလက္ထက္တြင္	ပိုမိုေကာင္းမြန္လာသည္ကုိ	သိပ္မေတြ႔ရပဲ	
ပိုဆိုးလာသည္မ်ားကိုျပင္	ေတြ႔ရသည္။	သိသိသာသာ	ဆုိးရြားလာသည့္	
ေနာက္တစ္ခုကို	ေျပာရမည္ဆုိရင္	ၿမိဳ႕ေပၚမွာ	ေန႔ခင္းေၾကာင္ေတာင္	
မၾကာခဏျဖစ္ပြားေနသည့္	လုယက္မႈမ်ား	ျဖစ္သည္။
	
ဒီခ်ဳပ္အစိုးရကို	 ျပည္သူမ်ားေမွ်ာ္လင့္သည္မွာ	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	
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၆ႏွစ္ျပည့္ခဲ့ၿပီ
By Maran
9 June 2017

ျမန္မာ့တပ္မေတာ္ႏွင့္	ေကအိုင္ေအတုိ႔၏	တစ္ေက်ာ့ျပန္စစ္ပြဲ	၆ႏွစ္တုိင္	
တိုင္ျပည့္ခဲ့ေလၿပီ။	 ၁၉၉၄	 ခုႏွစ္တြင္	 အပစ္အခတ္ရပ္စဲေရး	
လက္မွတ္ေရးထုိးခဲ့သည့္	အစိုးရႏွင့္	ေကအိုင္ေအသည္	၂၀၁၁	ခုႏွစ္	
ဇြန္လ	၉ရက္ေန႔တြင္	တိုက္ပြဲျပန္လည္ျဖစ္ပြား	ခဲ့ၾကသည္။

ကခ်င္စစ္ပြဲတစ္ေက်ာ့ျပန္	ျပန္လည္ျဖစ္ပြားခဲ့သည့္	၆ႏွစ္တာ	ကာလ	
ပတ္လံုး	တုိက္ပြဲေပါင္း	(၃၅၀၀)ခန္႔	ျဖစ္ပြားခဲ့ၿပီး	တပ္မေတာ္သားမ်ားႏွင့္	
ေကအုိင္ေအ	တပ္သားမ်ား၏	မ်ားစြာေသာ	အသက္မ်ားကုိ	စေတးခဲ့	
ၾကၿပီျဖစ္သည္။

ႏိုင္ငံေတာ္	သမၼတေဟာင္း	ဦးသိန္းစိန္	လက္ထက္တြင္	စတင္ျဖစ္ပြားခဲ့	
သည့္	တုိက္ပြဲသည္	ယခင္အစိုးရ	လက္ထက္ကတည္းက	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	
ရေအာင္	ႀကိဳးပမ္းလာခဲ့သည္မွာ	ယခု	NLD	အစိုးရလက္ထက္အထိျပင္	
ျဖစ္သည္။	သုိ႔ေသာ္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရေအာင္	အႀကိမ္ႀကိမ္	ေဆြးေႏြးပြဲမ်ား	
က်င္းပျပဳလုပ္ေနေသာ္လည္း	ကခ်င္တေက်ာ့ျပန္တုိက္ပြဲ	၆ႏွစ္ျပည့္သည္	
အထိ	တပ္မေတာ္ႏွင့္	ေကအုိင္ေအတုိ႔ၾကား	တုိက္ပြဲမ်ား	ဆက္လက္	
ျဖစ္ပြား	ေနဆဲျဖစ္သည္။

၂၀၁၁	ခုႏွစ္မွ	စတင္ၿပီး	တိုက္ပဲြမ်ားေၾကာင့္	ထြက္ေျပးတိမ္းေရွာင္	
ေနရသည့္	စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား၊	ေနရပ္ျပန္ခ်ိန္	ေမွ်ာ္လင့္ေနၾကခ်ိန္	
တႏိုင္းေဒသတြင္	 ေလာေလာလတ္လတ္	 တိမ္းေရွာင္လာသည့္	
ေထာင္ႏွင့္ခ်ီေသာ	ျပည္သူမ်ားသည္	ဒုကၡႏွင့္ႀကံဳေတြ႔ေနရသည္။

“မေမွ်ာ္လင့္ပဲ	ေသနတ္သံေတြပဲ	ဆက္တိုက္ၾကားေနရၿပီး	ေၾကာက္ေန	
ခ်ိန္၊	ေလယာဥ္ျပန္နဲ႔	စာရြက္လာႀကဲတာ	စာေကာက္ရေတာ့	ေၾကာက္ၿပီး၊	
ေၾကာက္လို႔ထြက္ေျပးလာရတာ။”ဟု	 တႏိုင္း၊	 နမ္ဗ်ဴေက်းရြာမွ	
ေလာေလာလတ္လတ္	တႏိုင္းၿမိဳ႕သုိ႔	ထြက္ေျပးတိမ္းေရွာင္လာသည့္	

ေကာင္းမြန္လာဖို႔ႏွင့္	ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စု	ေပၚေပါက္လာဖို႔	ျဖစ္သည္။

NLD	အစိုးရ၏	အခက္အခဲတစ္ခုမွာ	ဗဟုိရဲ႕ခ်ဳပ္ကုိယ္မႈ	အလြန္မ်ားေနျခင္း	
ျဖစ္ေၾကာင္း	 ဗဟိုရဲ႕အမိန္႔ရမွ	 လုပ္ပိုင္ခြင့္မ်ား	 ရိွေနသည့္အရာမ်ား	
မ်ားေနေသးသည့္အတြက္	လုပ္ငန္းမ်ားလုပ္ေဆာင္ရာတြင္	သြက္လက္မႈ	
မရိွေၾကာင္းကို	ကခ်င္ျပည္နယ္ဒီမိုကေရစီပါတီ	ေဒါက္တာတူးဂ်ာက	
ဆိုသည္။	

“ျပည္နယ္အစိုးရအေနနဲ႔လည္း	လုပ္ငန္းကြ်မ္းက်င္မႈ	အားနည္းတယ္။	
လုပ္ေဆာင္ခ်က္ေတြကုိ	ထင္သေလာက္	မေပါက္ေရာက္၊	မေအာင္ျမင္	
တာလည္း	ရိွႏိုင္တယ္လုိ႔ထင္တယ္။”ဟု	ေဒါက္တာတူးဂ်ာက	လက္ရိွ	
အစိုးရအေပၚ	သုံးသပ္ေျပာဆိုသည္။

ျပည္သူမ်ားသည္	 အန္အယ္ဒီအစုိးရ	 တာဝန္ယူထားသည့္	 အစိုးရ	
သက္တမ္းတြင္	ဒီမိုကေရစီကို	ပီပင္စြာ	ေဖာ္ေဆာင္ဖို႔ႏွင့္	ေပၚလစီမ်ား၊	
ႏိုင္ငံေရးမ်ား၊	 တုိင္းရင္းသားလူမ်ိဳးစုမ်ား၏	အာဏာခြဲေဝေရးမ်ားကို	
ပီပီပင္ပင္	 လုပ္ေဆာင္သြားသည္ကို	 ျမင္ေတြ႔ခ်င္ၾကေၾကာင္း	
ေဒါက္တာဆမ္ဆြန္ကဆိုသည္။
	
ယခုအစုိးရသက္တမ္း	တစ္ႏွစ္အတြင္းမွာ	တုိင္းရင္းသားမ်ား	ေမွ်ာ္လင့္	
ေနေသာ	ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စုဘက္ကို	မေရာက္ႏိုင္ေၾကာင္းကို	
ေတြ႔ရေၾကာင္းလည္း	 ဆိုသည္။	 ေဒါက္တာ	 ဆမ္ဆြန္က	 လက္ရိွ	
အစိုးရအေပၚ	၎၏ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္ကုိ	“က်ေနာ္ကေတာ့	ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးထက္	
ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စုကုိပဲ	ဦးစားေပး	ေဖာ္ေဆာင္ေစခ်င္တယ္”ဟု	
ေျပာဆိုလိုက္ပါသည္
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အသက္(၄၇)ႏွစ္အရြယ္	ေဒၚရြယ္ဘူက	ကခ်င္စစ္ပြဲ	၆ႏွစ္ျပည့္ခ်ိန္မွ	
စစ္ေဘးဒုကၡသည္ဘဝ	စတင္လာရပုံကို	ေျပာျပသည္။

ေဒၚရြယ္ဘူႏွင့္အတူ	အျခားစစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ားလည္း	တႏိုင္းၿမိဳ႕သုိ႔	
ေရာက္ရိွေနၾကၿပီ	ျဖစ္သည္။	ပယင္းေမွာ္ထဲတြင္	ျမန္မာႏိုင္ငံတစ္ဝန္းမွ	
လာေရာက္လုပ္ကုိင္ေနသည့္	လုပ္သားမ်ားလည္း	ဇြန္လ	၁၅ရက္ကုိ	
ေနာက္ဆုံးထားၿပီး	 ျပန္ၾကရန္	 ထုတ္ျပန္စာကို	 တပ္မေတာ္မွ	
ရဟတ္ယာဥ္ျဖင့္	ႀကဲခ်ခဲ့ၿပီး	ေနာက္ပိုင္း	ေနရပ္ျပန္ေနၾကၿပီ	ျဖစ္သည္။

“တပ္က	ကြ်န္မတုိ႔အမ်ိဳးသမီးေတြကိုက်ေတာ့	အဓမၼက်င့္တာေတြ	
ရိွတယ္။	အမ်ိဳးသားေတြေတြ႔ရင္	သတ္တယ္။	အဲဒါေတြကို	ေတြ႔ျမင္ေနရ	
ေတာ့	ကြ်န္မတို႔ဆီ	ေရာက္လာရင္	အဲလိုျဖစ္လာမလားလို႔ေတြးၿပီး	
ႀကိဳတင္ထြက္ေျပးတာ	ျဖစ္တယ္။”ဟုလည္း	ေဒၚရြယ္ဘူကဆုိသည္။

နယ္ေျမမလံုၿခဳံသည့္အတြက္	တႏိုင္းၿမိဳ႕သို႔	စစ္ေဆးမႈမ်ားစြာ	ေက်ာ္ျဖတ္	
ၿပီး	ထြက္ေျပးတိမ္းေရွာင္လာခဲ့ၾကသည့္	ဒုကၡသည္မ်ားသည္	တႏိုင္းၿမိဳ႕သုိ႔	
ေရာက္လွ်င္လည္း	 ေကာင္ရာေက်းရြာသို႔	 ေျပာင္းေရႊ႕ခိုင္းသည္ကို	
ႀကံဳေတြ႔ေနရဆဲ	ျဖစ္သည္။	

အဆိုပါေကာင္ရာေက်းရြာသည္	 ေကအိုင္ေအႏွင့္	 တပ္မေတာ္	
တိုက္ပြဲျဖစ္ပြားေသာ	မိုင္ဆတ္စခန္းႏွင့္	ငါးမိုင္ခန္႔သာ	ကြာေဝးသည့္	
ေက်းရြာျဖစ္သည္။	ၿပီးခဲ့သည့္	(၄)ရက္ေန႔တြင္	ေကာင္ရာေက်းရြာ၌	
လက္နက္ႀကီးက်ည္	ရြာထဲေလးႀကိမ္	က်ေရာက္ေပါက္ကြဲေသာေၾကာင့္	
လူထိခိုက္မႈမ်ားရွိခဲ့၍	ယင္းေက်းရြာမွ	ျပည္သူမ်ားလည္း	တႏိုင္းၿမိဳ႕သုိ႔	
ထြက္ေျပးခဲ့ရေသာ	ရြာျဖစ္သည္။

“ေၾကာက္လို႔ထြက္လာတာကုိ	ခဏခဏလာစစ္ေတာ့	ေၾကာက္လာၿပီ။	
အခုလည္း	 ေကာင္ရာကိုေျပာင္းခိုင္းေတာ့	 ေၾကာက္ေနတယ္။	
ေကာင္ရာက	ဟုိတစ္ေလာကပဲ	လက္နက္ႀကီးက်ၿပီး	လူသံုးေယာက္	
ဒဏ္ရာရတဲ့	 ရြာဟုတ္တယ္။	 လုံၿခဳံမႈမရိွဘူး။”ဟု	 တိုက္ပြဲေၾကာင့္	
အင္ဂါးဂါးေက်းရြာမွ	 တႏိုင္းကို	 ထြက္ေျပးလာသည့္	 အသက္	
(၇၀)ႏွစ္အရြယ္	အဖိုးဦးလဂ်ာကဆိုသည္။	

ကခ်င္တစ္ေက်ာ့ျပန္စစ္ပြဲေၾကာင့္	ကခ်င္ျပည္နယ္ႏွင့္	ရွမ္းေျမာက္တြင္	
စစ္ေဘးဒုကၡသည္	တစ္သိန္းေက်ာ္သည္	စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္းေပါင္း	
၁၆၀	ေက်ာ္တြင္	ေနထိုင္ေနရသည္။
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ဒုကၡသည္စခန္းမ်ားမွ	 စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား၏	 ဘဝမ်ားသည္	
အသက္ရွင္ေနထိုင္ေရးအတြက္	ေန႔စဥ္ႏွင့္အမွ်	ရုန္းကန္ေနၾကခ်ိန္	
အသတ္ခံၾကရသူမ်ားလည္း	ရိွခဲ့သည္။

ၿပီးခဲ့သည့္	 ေမလကုန္	 ရက္ပိုင္းတြင္	 ကခ်င္ျပည္နယ္	 မံစီၿမိဳ႕နယ္	
မိုင္းေခါင္	စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္းမွ	ဒုကၡသည္သံုးဦးသည္	ေန႔စားအလုပ္	
အျပန္လမ္း၌	နယ္ေျမခံတပ္ရင္း	ခမရ	(၃၁၉)မွ	ဖမ္းဆီးသြားၿပီးေနာက္	
အသတ္ခံခဲ့ရသည့္	၎တို႔၏	အေလာင္းကုိ	ရြာသားမ်ား	ရွာေဖြေတြ႔ရိွ	
ခဲ့သည္။	ေသဆံုးသြားသူ	သံုးဦးသည္	မိသားစုအား	လုပ္ကုိင္ေကြ်းေမြး	
ေနသည့္	 စစ္ေဘးဒုကၡသည္	 ကေလးဖခင္	 အိမ္ေထာင္ရွင္မ်ား	
ျဖစ္ၾကသည္။

“ကြ်န္မတို႔လည္း	သတ္လိုက္မယ္လုိ႔	မထင္ထားဘူး	ျပန္လာမယ္ပဲထင္	
ေနတာ။	သူတို႔က	ဘာရန္သူမွ	မဟုတ္ဘူး။	ဒုကၡသည္ပဲေလ။	ဒီလို	
ႏွိပ္စက္ၿပီးသတ္မယ္လုိ႔	မထင္ထားဘူး။”ဟု	သတ္ခံရသည့္	ဦးေနာ္ခြန္၏	
ဇနီး	 ကေလးႏွစ္ေယာက္၏မိခင္	 ကိုယ္ဝန္သည္	 ေဒၚေခါန္နန္	 က	
ေျပာသည္။

၎တို႔သံုးဦး	သတ္ခံရသည့္အမႈကုိ	မံစီရဲစခန္းက	ပုဒ္မ	၃၀၂	ျဖင့္	
အမႈဖြင့္ထားေၾကာင္း	သိရသည္။

“ေသနတ္ဒဏ္ရာလည္းပါတယ္။	 ဓါးခုတ္ဒဏ္ရာလည္းပါတယ္။	
ေခါင္းေၾကမြဒဏ္ရာေၾကာင့္	ေသဆံုးတာေပါ့၊	အမႈကေတာ့	တည္ေဆာက္	
ဆဲပဲ၊	 ဖြင့္တာကေတာ့	 ပုဒ္မ(၃၀၂)	လူသတ္မႈနဲ႔ဖြင့္ထားတယ္”ဟု	
မံစီစခန္းမွဴး	ဒုရဲမွဴးေအာင္ေက်ာ္စိုးဝင္းက	ဆိုသည္။	

ယင္းအမႈကို	 သက္ဆိုင္ရာမ်ားက	 စိစစ္ေနဆဲ	 ျဖစ္သည့္အတြက္	
အမႈေနာက္ဆုံးရလဒ္	ဘယ္လိုျဖစ္ေပၚလာမည္ကုိ	ေစာင့္ၾကည့္ေနရမည့္	
အမႈျဖစ္ေနေသးေသာ္လည္း	 စစ္ေဘးဒုကၡသည္	 ကေလးမိခင္	
အမ်ိဳးသမီးသံုးဦးသည္	မုဆုိးမမ်ား	ျဖစ္ေနၾကၿပီ။	၎တို႔၏	ကေလးမ်ား	
လည္း	အေဖဟုေခၚစရာ	ဖခင္မရိွေတာ့ပါ။

တေက်ာ့ျပန္	 ကခ်င္စစ္ပြဲေၾကာင့္	 ထိုသုံးဦး၏ဇနီးမ်ားႏွင့္	 ကေလး	
မ်ားလို	 အျခားေသာ	 အမ်ဳိးသမီးမ်ားႏွင့္	 ကေလးငယ္မ်ားလည္း	
မုဆိုးမျဖစ္ခဲ့ရသူ	မိခင္မ်ား၊	ဖခင္မဲ့	ျဖစ္ခဲ့ရသူ	ကေလးငယ္မ်ား	ဘဝ
သို႔ေရာက္ခဲ့ရေလၿပီ။အဆိုပါစစ္ေဘးဒုကၡသည္သံုးဦး	သတ္ခံရသည့္	
အခ်ိိန္သည္	 ေမလ	 ၂၄	 မွ	 ၂၉ရက္ေန႔အထိ	 ေနျပည္ေတာ္တြင္	
က်င္းပခဲ့ေသာ	၂၁ရာစုပင္လံုညီလာခံ	ဒုတိယအႀကိမ္	အစည္းအေဝးသုိ႔	
ေဒၚေဆာင္ဆန္းစုၾကည္	အပါအဝင္	ကုိယ္စားလွယ္ေပါင္း	၉၀၀ေက်ာ္	
တက္ေရာက္ေဆြးေႏြး	ေနခ်ိန္ႏွင့္လည္း	တိုက္ဆိုင္ေနသည္။

အဆိုပါ	ညီလာခံၿပီးေနာက္	သိပ္မၾကာသည့္	 ရက္တပတ္အတြင္း	
ထြက္ေပၚလာေသာ	တနိုင္း၊	ဖားကန္႔ဘက္က	စစ္ေရးတင္းမာမႈမ်ား	
ျဖစ္ေပၚေနခ်ိန္မွာပဲ	တေက်ာ့ျပန္စစ္	၆ႏွစ္ျပည့္သည့္	ဇြန္လ	၉ရက္လည္း	
ဆိုက္ေရာက္ေနပါၿပီ။

၂၁ရာစု	ပင္လုံညီလာခံကုိ	တက္ေရာက္ခဲ့သည့္	ေကအုိင္အို	ဒုတိယဥကၠဌ	
ဗုိလ္ခ်ဳပ္ႀကီး	အင္ဘန္လကလည္း	ဆက္ၿပီးေတာ့	ေဆြးေႏြးဖို႔ရိွေၾကာင္း	
မၾကာမၾကာ	 ေဆြးေႏြးေတာ့မည္ျဖစ္ေၾကာင္း	 “ေအာင္ျမင္မယ္။	
မေအာင္ျမင္တဲ့အလုပ္ကို	 မလုပ္ဘူး”ဟု	 သတင္းေထာက္မ်ားကို	
ေျပာဆိုခဲ့သည္။

ညီလာခံၿပီးေနာက္	ဇြန္လ	၃ရက္ေန႔၌	ကခ်င္လူထုေခါင္းေဆာင္မ်ားႏွင့္	
လိုင္ဇာတြင္	ေတြ႔ဆုံခဲ့ရာ	“ပင္လုံညီလာခံသြားတာ	အရမ္းကုိ	နစ္နာဆံုးရႈံး	
တာေတာ့	မဟုတ္ဘူး။	တဖက္မွာက	ေအာင္ျမင္မႈလမ္းေၾကာင္းကိုလည္း	
ရရိွခဲ့တယ္လို႔	 ရွင္းျပခ်င္ပါတယ္”ဟု	 ဗုိလ္ခ်ဳပ္ႀကီးအင္ဘန္လက	
ေျပာဆိုခဲ့သည္။

ျပည္သူမ်ားကလည္း	 အျမန္ၿငိမ္းခ်မ္းၿပီး	 ေနရပ္ျပန္လိုၾကသည္မွာ	
ယေန႔ဆိုလွ်င္	၆ႏွစ္ျပည့္ခဲ့ၿပီျဖစ္သည္။	

ေနအိမ္ကို	စြန္႔ခြာၿပီး	တႏိုင္းၿမိဳ႕သုိ႔	စစ္ေဘးဒုကၡသည္ဘဝကုိ	မေန႔တေန႔	
က	စတင္ခဲ့သည့္	ေဒၚရြယ္ဘူက	လက္ရိွအစိုးရအေပၚ	၎၏ခံစားခ်က္	
အား	ယခုလိုေျပာဆိုခဲ့သည္။	

“ေကာင္းေအာင္	ဦးေဆာင္ၿပီးလုပ္မွာ	ေမွ်ာ္လင့္ထားတာ။	အခုလိုျဖစ္ၿပီး	
ထြက္ေျပးေနရေတာ့	ဘာမွကိုမေျပာတတ္ေတာ့ဘူး။	အားလံုးကလည္း	
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္	တက္လာရင္ေတာ့	ေပ်ာ္မယ္ထင္ၾကတာ။”

၆ႏွစ္ျပည့္ေသာ္လည္း	တုိက္ပြဲမ်ား	ဆက္ျဖစ္ေနဆဲျဖစ္သည္။	ဒုကၡသည္	
မ်ား	တိုးလာေနဆဲျဖစ္သည္။
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ဒါ..ခ်ိပ္..ဆမ္..	အို႔..။	ဒါ..ခ်ိပ္..ဆမ္..	အို႔..။	ေတာင္က်မိုးေရေၾကာင့္	
ေတာင္တက္လမ္း	ကမ္းပါးၿပိဳၿပီး	ပိတ္မိေနေသာ	ေနရာကုိျဖတ္နိုင္ဖို႔	
ေလာ္ေဝၚစကားျဖင့္	 အခ်င္းခ်င္း	 ‘တစ္၊ႏွစ္၊သံုး’ဟု	 ျငာသံေပးၿပီး	
ဆိုင္ကယ္ကုိ	ဝိုင္းမေနၾကသည့္	ေဒသခံသံုးေယာက္၏	အသံျဖစ္ပါသည္။	
ေတာင္တက္လမ္းအဆံုးတြင္	ေတာင္ထိပ္ေပၚက	ၿမိဳ႕ေရာက္ပါၿပီ။
	
ေဒသခံမ်ားႏွင့္	တာဝန္အရေရာက္ရွိလာေသာ	အစိုးရဝန္ထမ္း	မ်ားက	
လဲြလွ်င္	 လူအေရာက္အေပါက္	 နည္းလွသည့္	 ကခ်င္ျပည္နယ္မွ	
ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕	ျဖစ္ပါသည္။	ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕နယ္ကုိ	သိၾကေသာ္လည္း	
ၿမိဳ႕၏ပကတိ	အေျခအေနကုိ	လူသိနည္းလွပါသည္။	ဒီၿမိဳ႕တြင္ထူးျခား	
သည္မွာ	ကားမေတ႔ြရ။	ကတၱရားခင္းထားသည့္လမ္း	တစ္ကြက္မွမရိွပါ။	
မိတစ္ခ်က္၊	မမိတစ္ခ်က္	CDMA	SIM	card	ဖုန္လိႈင္းေတာ့ရိွသည္။	
တရုတ္နယ္စပ္နွင့္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ	တနိုင္တပုိင္	သယ္ေဆာင္လာေသာ	
ကုန္ေျခာက္	အနည္းအက်ဥ္းေရာင္းသည့္	အိမ္ဆိုင္ေသးေသးေလး	
မ်ားမွအပ	ေဈးမရိွပါ။	လက္ဖက္ရည္ဆုိင္	မရိွ။	ေခါက္ဆဲြဆုိင္ေတာင္	
မရိွပါ။	သုိ႔ေသာ္	ၿမိဳ႕နယ္အျဖစ္	နိုင္ငံေတာ္အစိုးရမွ	သတ္မွတ္ထားသည္မွာ	
ႏွစ္ေပါင္း	ေလးဆယ္ေက်ာ္ခဲ့ပါၿပီ။	၂၀၁၄	ခုႏွစ္	သန္ေခါင္စာရင္းအရ	
လူဦးေရ	(၆၅၁၈)ရိွေသာ	ၿမိဳ႕နယ္တစ္ၿမိဳ႕နယ္ျဖစ္ပါသည္။	ၿမိဳ႕အျဖစ္	
ျဖစ္တည္လာပံုကလည္း	ကမၻာ့ႏွစ္ေပါင္းအၾကာဆံုး	ျပည္တြင္းစစ္မ်ားတြင္	
စာရင္းဝင္	ျမန္မာနိုင္ငံ၏	ျပည္တြင္းစစ္သမိုင္းႏွင့္	ဆက္စပ္ေနပါသည္။
	
ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕	ျဖစ္လာပံု	တေစ့တေစာင္း
	
(ေနာင္တြင္	NDA-K	ေခါင္းေဆာင္မ်ားျဖစ္လာသည့္)	KIA	အရာရိွ	
ဇခုန္တိန္႔ယိန္း	 (Zahkung	 Ting	 Ying)နွင့္	 လေရာက္ဇယ္လြမ္း	

(Layawk	Zelum)	ဦးေဆာင္ေသာ	ေကအိုင္ေအ	စစ္သားမ်ား	ဗကပ	
(ဗမာျပည္ကြန္ျမဴနစ္ပါတီ)ႏွင့္	ပူးေပါင္းသြားျခင္း	မတိုင္ခင္၊	၁၉၆၃	
မွ	၁၉၆၈	ခုႏွစ္အထိ		KIA	တပ္စခန္းခ်ေနထုိင္ခဲ့သည့္	ေဒသျဖစ္ေၾကာင္း	
အသက္၇၄ႏွစ္အရြယ္	ေဒသခံျဖစ္သူ	ဦးေခါင္လြမ္းက	ေျပာျပသည္။
	
ထိုသို႔	KIA	စစ္သားမ်ား	ဘက္ေျပာင္းသြားၿပီးေနာက္တြင္	ျမန္မာအစိုးရတ	
ပ္က	လာေရာက္	အေျခခ်ခဲ့သည္။	အစိုးရတပ္	စခန္းခ်ေနထုိင္ၿပီးေနာက္	
အျခားအစုိးရဌာနဆုိင္ရာ	ဝန္ထမ္းမ်ားလည္း	လုံၿခံဳေရးအရ	တပ္ကုိ	
အမီွအခိုျပဳ	 ေနထိုင္ခဲ့ရာမွ	 ယခုလက္ရိွ	 ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕ေနရာတြင္	
လူေနမ်ားလာ၍	ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕	ျဖစ္လာရျခင္းျဖစ္သည္။	မူလေဆာ့ေလာ္	
ကို	ေအာက္ေဆာ့ေလာ္ဟု	ျပန္ေျပာင္းေခၚၿပီး	ယေန႔အခ်ိန္ထိ	ရြာေလး	
တစ္ရြာအျဖစ္	တည္ရိွေနပါသည္။
	
ရဲစခန္းတည္ထားသည့္ကုန္းကုိ	ေလာ္ေဝၚစကားျဖင့္	‘ဝစ္ဘန္းဒမ္း’ဟု	
ေခၚၿပီး	အခုၿမိဳ႕တည္ထားေသာ	ေတာင္ကုိ	‘ဒဂုတ္ဘုတ္’ဟု	ေခၚသည္ဟု	
ၿမိဳ႕ပတ္လမ္းေလွ်ာက္ေနခ်ိန္တြင္	ဘာသာေရးဆရာတစ္ဦးက	ေျပာျပ	
သည္။	‘ဝစ္ဘန္းဒမ္း’သည္	ေရအုိင္ဟု	အဓိပၸါယ္ရၿပီး	‘ဒဂုတ္ဘုတ္’သည္	
ဒဂုတ္ေတာင္ဟု	ေျပာနိုင္ေၾကာင္း	ရွင္းျပသည္။
	
လက္ရိွ	ရဲစခန္းတည္ရိွေသာ	‘ဝစ္ဘန္းဒမ္း’	ကုန္းတြင္	ေရွ႕ယခင္က	
ေရအိုင္	တကယ္ရိွခဲ့သည့္	ေနရာျဖစ္ေၾကာင္း	ေဒသခံမ်ားက	ေျပာျပၾက	
သည္။	ရဲစခန္းကုန္းတြင္	ေရအုိင္ပံုစံခ်ဳိင့္ကုိေျမဖို႔ၿပီး	ေဘာ္လီေဘာကြင္း	
လုပ္ထားသည္ဟု	အသက္ငါးဆယ္ေက်ာ္	နယ္ခံရဲတပ္ၾကပ္ႀကီးက	
ေျပာျပသည္။
	
ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕၏	ျမင္ကြင္း
	
ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕သုိ႔	စဝင္လုိက္လွ်င္	ႏြမ္းစုတ္စုတ္	ေဆးရံုကုိ	ဘယ္ဘက္	
အျခမ္း၌	 ေတြ႔ရသည္။	 ညာဘက္ျခမ္းတြင္	 ဝစ္ဘန္းဒမ္းကုန္း၌	

ျပည္တြင္း	

စစ္ဒဏ္သင္ေ့သာ	

ၿမိဳ႕တစ္ၿမိဳ႕
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တည္ေဆာက္ထားေသာ	 ရဲစခန္းကိုေတြ႔ရသည္။	 ေတာင္ေစာင္း	
ကမ္းပါးကို	 ေျမညိွထားသည့္	 ေဘာလံုးကြင္း	 က်ဥ္းက်ဥ္းေလးကို	
ေဆးရံုဝင္းေက်ာ္ၿပီးလွ်င္	 ေတြ႔ရမည္ျဖစ္ပါသည္။	 ခေနာ္နီခေနာ္နဲ႔	
ၿမိဳ႕လမ္းမအတုိင္း	ဆက္ေလွ်ာက္သြားလွ်င္	ျပည္ေထာင္စု	ႀက့ံခိုင္ေရး	
ႏွင့္ဖံြ႔ၿဖိဳးေရး	ပါတီအလံ	ေထာင္ထားသည့္	လႊတ္ေတာ္	ကုိယ္စားလွယ္ရံုး	
ႏွင့္	မ်က္ႏွာခ်င္းဆိုင္ဘက္တြင္	NLD	ပါတီႏွင့္	ေလာ္ေဝၚအမ်ဳိးသား	
စည္းလုံးညီညြတ္ေရးႏွင့္	ဖံြ႔ၿဖိဳးေရးပါတီ	ဆုိင္းဘုတ္မ်ားကုိ	တစ္ဆက္	
တစ္စပ္	ေတြ႔ရပါသည္။	ၿမိဳ႕လမ္းမအတိုင္း	ဆက္ေလွ်ာက္သြားလွ်င္	
ေဆာ့ေလာ္	အထက္တန္းေက်ာင္းသုိ႔	ေရာက္ရိွသြားပါသည္။	ေဆာ့ေလာ္	
ၿမိဳ႕နယ္၏	 တစ္ခုတည္းေသာ	 အထက္တန္းေက်ာင္းျဖစ္ေၾကာင္း	
သိရသည္။
	
အလားအလာ	မေကာင္းေသးေသာ	ပညာေရး
	
၂၀၁၅	–	၂၀၁၆	ပညာသင္ႏွစ္တြင္	ဆယ္တန္းေျဖဆိုသူ	အေယာက္၂၀	
ေက်ာ္ထဲက	တစ္ေယာက္မွ	မေအာင္ျမင္ခဲ့သည့္	ကခ်င္ျပည္နယ္က	
ေက်ာင္းတစ္ေက်ာင္းျဖစ္သည္။	 ၂၀၁၇	 ဇြန္လတြင္	 ထြက္ရိွသည့္	
ဆယ္တန္းေအာင္စာရင္းတြင္	ေဆာ့ေလာ္ေက်ာင္းမွ	ေျဖဆုိသူ	သုံးဆယ္	
ဝန္းက်င္ထဲက	(၄)ေယာက္	ေအာင္ျမင္ခဲ့သည္။	၎၄ေယာက္ထဲမွ	
၂ေယာက္သည္	အျပင္ေျဖမ်ားျဖစ္ေၾကာင္း	ဆယ္တန္းေျဖဆုိက်ရံႈးခဲ့သူ	
မိန္းကေလးတစ္ေယာက္က	ေျပာသည္။
	
ၿမိဳ႕နယ္တစ္ၿမိဳ႕နယ္၏	အထက္တန္းေက်ာင္း	ျဖစ္ေသာ္လည္း	စာစစ္ဌာန	
မရပဲ	ခ်ီေဖြစာစစ္ဌာနတြင္	သြားေရာက္	ေျဖဆုိရသည္။	အတန္းတင္	
စာေမးပဲြ	ေျဖဆုိခါနီးတြင္	ေဆာ့ေလာ္	အထက္တန္းေက်ာင္းမွ	ဆယ္တန္း	
ေက်ာင္းသူ	 ေက်ာင္းသားမ်ားသည္	 ခ်ီေဖြၿမိဳ႕သို႔	 သြားေရာက္ၿပီး	
သက္ဆုိင္ရာမွ	စီမံေပးသည့္	အေဆာင္တြင္	စုေပါင္းေနထုိင္ၾကရေၾကာင္း	
သိရသည္။
	
ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕၏	 ပညာေရးအေျခအေန	 ဆိုးရြားေနရျခင္းသည္	

ဖံြ႔ၿဖိဳးမႈႏိွမ့္က်ေနၿပီး	လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး	ခက္ခဲေနျခင္းႏွင့္လည္း	
သက္ဆိုင္ေနသည္ဟု	ေဒသခံမ်ားက	သံုးသပ္ၾကပါသည္။
	
“ကၽြန္ေတာ္တုိ႔က	ကုိယ့္သားသမီးေတြ	ဒီထက္မက	ပညာေရး	ျမင့္မား	
ေအာင္က်ေတာ့	ဒါက	ႏိုင္ငံေတာ္ေကာ၊	အဖက္ဖက္က	ဒီအဖြဲ႔အစည္း	
ေတြေကာ၊	ဒီလူလူခ်င္း	စာနာစိတ္နဲ႔ေပါ့ေနာ္	ဒီကြ်န္ေတာ္တုိ႔	ေဆာ့ေလာ္	
ၿမိဳ႕နယ္မွာရွိတဲ့	ျပည္သူလူထုေတြ၊	ေက်ာင္းသားမိဘေတြ၊	ၿပီးေတာ့မွ	
ၿမိဳ႕နယ္တစ္ခုလုံးအတြက္ေပါ့၊	စဥ္းစားၿပီးေတာ့မွ	သနားငဲ့ညႇာၿပီးေတာ့မွ	
လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး	 ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးလုပ္ငန္း	 အရင္လုပ္ၿပီးေတာ့မွ	
ဒုတိယအေနနဲ႔က်ေတာ့	 ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕မွာ	 (တာဝန္)က်လာမယ့္	
ဝန္ထမ္းေတြ	ေက်ာင္းဆရာဆရာမေတြကလည္း	အေျပာင္းအေရႊ႕	
မ်ားတယ္။	ခဏေလး	တစ္ႏွစ္ေလာက္	လာေနၿပီးေတာ့မွ	ေျပာင္းသြားတဲ့	
အခါက်ေတာ့၊	ဒါက	သိပ္အဆင္မေျပဘူး။	အဲ့မွာ	ပိုၿပီးေတာ့မွ	ေႏွာင့္ေႏွး	
မႈရွိတယ္။	ၿပီးေတာ့	ဝါရင့္ဆရာဆရာမေတြ	သိပ္မေရာက္လာၾကဘူး။	
ဆိုတဲ့ဟာ	 က်ေနာ္ကေတာ့	 အဲ့လိုျမင္တာေပါ့”ဟု	 ေဒသခံ	
ေက်ာင္းသားမိဘ	ဦးလြမ္းေဟာင္းက	သူ၏အေတြ႔အႀကံဳကုိအေျခခံၿပီး	
ေျပာပါသည္။
	
ခ်ီေဖြ	–	ေဆာ့ေလာ္	လမ္းနွစ္သြယ္ႏွင့္	ဆက္ႏြယ္ေနေသာ	
ေဒသခံမ်ား၏	ဘဝမ်ား

ကခ်င္ျပည္နယ္	ခ်ီေဖြၿမိဳ႕ႏွင့္	ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕ကုိ	ဆက္သြယ္ထားသည့္	
လမ္းႏွစ္သြယ္ရိွေနေသာ္လည္း	(၃၄)မိုင္သာေဝးသည့္	အနီးဆုံးလမ္း	
သည္	 သြားလာခြင့္မရိွပဲ	 ပိတ္ပင္ထားပါသည္။	 ၎(၃၄)မိုင္ကို	
ျပန္လည္ဖြင့္ေပးဖို႔	 အစီအစဥ္ရိွမရိွ	 ေမးခြန္းကို	 လႊတ္ေတာ္၌		
ဒူးေလးပါတီက	ျပည္သူ႔လႊတ္ေတာ္	ကုိယ္စားလွယ္	ဦးလာမာေလး	
ေမးခဲ့ရာ	နယ္ေျမလုံၿခံဳေရး	အေျခအေနအရ	မလုပ္ေပးနိုင္ေသးေၾကာင္း	
ေဆာက္လုပ္ေရး	ဝန္ႀကီးဌာနမွ	ေျဖၾကားသြားသည္ဟု	၎ကဆုိသည္။
	
ေဒသခံမ်ားက	ေတာင္သုံးလုံးလမ္းဟု	လူသိမ်ားေသာ	လက္ရိွသြား	
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ေနသည့္လမ္းသည္	၇၄မိုင္ေက်ာ္ခန္႔ေဝးၿပီး	ခ်ီေဖြၿမိဳ႕နယ္ႏွင့္	သက္ဆိုင္	
ေၾကာင္း	သိရသည္။	အဆိုပါလမ္းကို	ျပဳျပင္ေပးေရးအတြက္	ခ်ီေဖြၿမိဳ႕နယ္	
ျပည္သူ႔လႊတ္ေတာ္	ကုိယ္စားလွယ္မွ	အဆုိတင္ထားေၾကာင္း	၎ႏွင့္	
ေတြ႔ဆံုစဥ္ေျပာျပသည္ဟု	ဦးလာမာေလးက	ေျပာပါသည္။
	
ေတာင္ကုန္းေတာင္တန္းမ်ားေပၚ	ေဖာက္လုပ္ထားသည့္	လမ္းျဖစ္သျဖင့္	
တက္ၿပီးလွ်င္ဆင္း၊	ဆင္းၿပီးလွ်င္တက္	သြားရေသာ	လမ္းျဖစ္သည္။	
မိုးမ်ားသည့္ေဒသျဖစ္ၿပီး	မိုးရြာလွ်င္	ေတာင္က်ေရမ်ား	တုိက္စားမႈေၾကာင့္	
လမ္းလယ္မ်ား၌ပင္	ေရေျမာင္းပံုသဏၭာန္ျဖစ္လာကာ	လမ္းကႏွစ္ျခမ္းကဲြ	
ပ်က္စီးေနသည့္	 ေနရာမ်ားေတြ႔ရသည္။	လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရး	
ခက္ခဲျခင္းေၾကာင့္	ပညာေရးသာမက	စားဝတ္ေနေရး	ခက္ခဲေစသည့္	
အက်ဳိးဆက္မ်ားကို	ေဒသခံမ်ား	ႀကံဳေတြ႔ေနရပါသည္။
	
“အခုဓါတ္ဆီက	ကြ်န္ေနာ္တုိ႔ဒီမွာ	တစ္ဂါလံကုိ	တစ္ေသာင္းေက်ာ္၊	
တစ္ေသာင္းႏွစ္ေထာင္	 အဲေလာက္မွာရိွတယ္။	 ဟိုျမစ္ႀကီးနားမွာ	
125	(ဆိုင္ကယ္)	တစ္စီးက	ႏွစ္ေထာင္ငါးရာ၊	အမ်ားဆံုး	သုံးေထာင္	
ဆုိရင္	ျပည့္တယ္။	ဒီမွာ	ကြ်န္ေနာ္တုိ႔	တစ္ေသာင္းဖိုးထည့္တာ	မျပည့္	
နိုင္ေသးဘူး။”ဟု	 ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕၏	ကုန္ေဈးႏႈန္း	 ေဈးႀကီးေနသည့္	
အေၾကာင္းကို	ဦးလြမ္းေဟာင္းက	ႏိႈင္းယွဥ္ေျပာျပသည္။
	
ဆန္ေဈးကိုလည္း	 ၎ကဆက္ၿပီးႏိႈင္းယွဥ္ျပသည္မွာ	 “ၿပီးေတာ့	
ဆန္ကလည္း	 ဟိုမွာက	 သံုးေသာင္းဆိုရင္	 ဒီမွာက	 အနည္းဆံုး	
ခုႏွစ္ေသာင္း၊	ေျခာက္ေသာင္းခုႏွစ္ေသာင္း	ေပးရတာ”ဟု	ဆိုပါသည္။	
တခါတေလ	လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္မ်ား	သယ္ယူလာၿပီး	ေရာင္းခ်ေပး	
သည့္အခ်ိန္ေတာ့	ေဈးသက္သာေၾကာင္း	၎က	ဆိုပါသည္။
	
ေဒသခံမ်ားအေနျဖင့္	 ျမစ္ႀကီးနားႏွင့္	 ဝိုင္းေမာ္ဘက္မွဆန္ကို	
လြတ္လြတ္လပ္လပ္	သယ္ယူခြင့္လည္း	မရိွေၾကာင္း	ဦးလာမာေလးက	
ဆိုပါသည္။	 ေတာင္ယာထြက္စပါးကို	 အဓိကအားထားေနရသည့္	
ေဒသျဖစ္၍	မိုးမ်ားၿပီး	ေတာင္ယာမီးရိႈ႕ရန္	အဆင္မေျပေသာႏွစ္မ်ားတြင္	
ပိုမိုခက္ခဲရသည္ဟု	ေဒသခံမ်ားက	ေျပာျပၾကပါသည္။

ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕သို႔	 ဆန္သယ္ယူနိုင္ေရးအတြက္	 နယ္လံုဝန္ႀကီးႏွင့္	
တုိင္းမွဴး၏	ေထာက္ခံခ်က္လုိအပ္ၿပီး၊	အိတ္ငါးဆယ္မွ	တစ္ရာၾကား	
သယ္ယူနိုင္ေၾကာင္း၊	 ဆန္းစပါးသယ္ယူေရး	 ခက္ခဲသည့္အတြက္	

ေဒသခံမ်ားသည္	ေဒသထြက္သစ္ခြပန္္းမ်ား	ရွာေဖြၿပီး	တရုတ္နယ္စပ္	
ဘက္တြင္	 ဆန္ႏွင့္သြားေရာက္လဲလွယ္	 စားေသာက္ရသည့္	
အခ်ိန္လည္းရိွသည္ဟု	ဦးလာမာေလးက	ေျပာဆိုသည္။
	
“အိတ္ငါးဆယ္၊တစ္ရာေတာ့	ခြင့္ျပဳေပးတယ္ေပါ့။	ဒါေပမဲ့	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	
လည္း	 ဘယ္ႏွစ္ႀကိမ္ေလာက္	 လုပ္ေပးနိုင္မလဲ။	 ျဖစ္နိုင္ရင္ေတာ့	
ျပည္သူေတြစားဖို႔	ေလး၊ငါး၊ဆယ္အိတ္	တနိုင္တပိုင္ေလးဆုိရင္ေတာ့	
ခြင့္ျပဳေပးေစခ်င္တယ္။”ဟု	၎ကဆိုသည္။
	
ထမင္းအသက္ခုႏွစ္ရက္	ေရအသက္တစ္မနက္ဆုိသည့္	စကားပံုအတုိင္း	
ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕သည္	ဆန္ေဈးသာ	ေဈးတက္ေနသည္မဟုတ္	လက္ရိွၿမိဳ႕	
သူၿမိဳ႕သားမ်ား	ေသာက္သံုးေနရသည့္ေရ	သြယ္ယူထားေသာ	ေရကန္	
ရိွရာေနရာလည္း	KIA	ေရွ႕တန္းစခန္းမ်ား၏	ထိန္းခ်ဳပ္မႈေအာက္တြင္	
က်ေရာက္ေနသည္ဟု	 ေဒသခံမ်ားက	 ေျပာျပၾကသည္။	 အဆိုပါ	
ေရကန္သည္	၁၇ႏွစ္ၾကာ	အပစ္အခတ္ရပ္စဲေရး	ကာလတြင္	ေဆာက္	
လုပ္ခဲ့သည့္	ေရကန္ျဖစ္ေၾကာင္း	သိရသည္။
	
အစစအရာရာ	ခက္ခဲေနေသးၿပီး	မ်က္ႏွာျပင္ညီညာသည့္	ေျမတစ္ကြက္	
မွ	 မရိွသည့္	 ေတာင္ကုန္းေပၚက	 ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕၏	 ျဖစ္တည္လာပံု	
အစ၌လည္း	ျပည္တြင္းစစ္ႏွင့္	ဆက္ႏြယ္ခဲ့သည္။	လက္ရိွအေျခအေန	
၌လည္း	ျပည္တြင္းစစ္၏အရိပ္သည္	ေဆာ့ေလာ္ၿမိဳ႕နယ္	ဖံြ႔ၿဖိဳးတိုးတက္ေရး	
အလားအလာကို	လႊမ္းမိုးထားဆဲျဖစ္ပါသည္။

By	Nlum
18	July	2017
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ရွစ္ေလးလံုး	 အေရးေတာ္ပံု	 ကာလအတြင္း	 ကခ်င္ေက်ာင္းသား	
လူငယ္ေတြ	ဦးေဆာင္တဲ့	ဆႏၵျပပြဲမ်ားတြင္	MIT	(Myanmar	In-
stitute	of	Theology)	ေက်ာင္းသား	ဦးေအာင္ခမ္းလည္း	တစ္ဦး	
အပါအဝင္	ျဖစ္ပါတယ္။

လက္ရိွအခ်ိန္တြင္	အသက္(၅၀)ေက်ာ္ၿပီျဖစ္တဲ့	ဦးေအာင္ခမ္းဟာ	
ကခ်င္ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ	(KDP)ကုိ	ဦးေဆာင္တည္ေထာင္သူျဖစ္ၿပီး	
ပါတီဥကၠဌလည္း	ျဖစ္ပါတယ္။

လူငယ္ဘဝက	ရွစ္ေလးလုံးအေရးေတာ္ပံုမွာ	တစ္ေထာင့္တစ္ေနရာမွ	
ပါဝင္ခဲ့ပံုကုိ	ျပန္ေျပာျပရာ၊	“၈ေလးလံုးမွာ	ေက်ာင္းပိတ္လုိ႔	ကြ်န္ေတာ္က	
ရန္ကုန္ကေန	 ျမစ္ႀကီးနား	 ျပန္ခဲ့တယ္။	 ျမစ္ႀကီးနား	 ေရာက္တာနဲ႔	
လူငယ္ေတြဆႏၵျပတဲ့အထဲမွာ	 ပါဝင္ခဲ့တယ္။	 ကြ်န္ေတာ္ကေတာ့	
ဒူကေထာင္(ရပ္ကြက္)	လူငယ္ေတြနဲ႔	ပါဝင္လႈပ္ရွားခဲ့တယ္။	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	
ကခ်င္လိုေရးထားတဲ့	‘လြတ္လပ္ေရး	ေပးေပး’	(Shanglawt		shan-
glawt,	jaw	jaw)	ဆိုတဲ့	ေၾကြးေၾကာ္သံ	ေဆာင္ပုဒ္ကို	ေအာ္ဟစ္ၿပီး	
ၿမိဳ႕ပတ္ခဲ့ၾကတယ္။”ဟု	 ျပန္ေျပာင္း	 ေျပာျပပါတယ္။	 ၈ေလးလုံး	
အေရးအခင္းႏွင့္	ဆက္စပ္ၿပီး	ကခ်င္လူထုရဲ႕	နိုင္ငံေရးေၾကြးေၾကာ္သံမ်ားနဲ႔	
ခံယူခ်က္မ်ားကို	ဦးေအာင္ခမ္း	ေျပာျပတာက	“အဲခ်ိန္မွာ	ကခ်င္ေတြရဲ႕	
ခံယူခ်က္က	 အမ်ိဳးသားေရးနဲ႔	 လြတ္လပ္ေရးပဲ။	 ေနာက္မွ	
ဒီမိုကေရစီလႈပ္ရွားမႈ	ျဖစ္လာတာပဲ။”ဟု	ေျပာျပပါတယ္။	

ထိုအခ်ိန္က	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ရဲ႕	ဆႏၵျပပဲြတြင္	ကခ်င္၊		ရွမ္း၊	ဗမာ၊	တရုတ္၊	
ကုလား	 လူမ်ဳိးစံု	 ပါဝင္သည္သာမက	 ရဲဝန္ထမ္းမ်ားရဲ႕ဇနီးမ်ား၊	
ေဆးရံုဝန္ထမ္းမ်ား၊	ေက်ာင္းဆရာ၊	ဆရာမမ်ားလည္း	ပါဝင္ခဲ့ၾကေၾကာင္း	
ေျပာပါတယ္။

၈ေလးလံုးအေရးေတာ္ပုံတြင္	ျမစ္ႀကီးနားမွ	အလယ္တန္းေက်ာင္းသား	
ကခ်င္လူငယ္	 ဖရုဒ္ေဇာ္နန္	 (Hprup	 Zau	 Nan)ဟာ	 ေသနတ္	
က်ည္ဆံထိမွန္	ေသဆံုးခဲ့ၿပီး	အဓိကဦးေဆာင္ပါဝင္ခဲ့သူ	ေက်ာင္းသား	
အေျမာက္အမ်ားလည္း	ဖမ္းဆီးခံခဲ့ရေၾကာင္း	ဆိုပါတယ္။

ကခ်င္	ႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္	အဖြဲ႔ခ်ဳပ္ရဲ႕	လက္ရိွအေထြေထြအတြင္းေရးမွဴး	
ေဒါက္တာ	ခလမ္ဆမ္ဆြန္လည္း	၈ေလးလံုး	ေက်ာင္းသားလုပ္ရွားမႈတြင္	
ပါဝင္ခဲ့တဲ့	ေက်ာင္းသားတစ္ဦး	ျဖစ္ပါတယ္။

ထိုအခ်ိန္က	အသက္	(၃၀)အရြယ္	ေဒါက္တာ	ခလမ္ဆမ္ဆြန္ဟာ	
ရန္ကုန္	 MIT	 (Myanmar	 Institute	 of	 Theology)	 တြင္	
ေက်ာင္းတက္ေနသူ	ျဖစ္ပါတယ္။	အေရးအခင္းေၾကာင့္	ေက်ာင္းပိတ္လုိ႔	
ျမစ္ႀကီးနားျပန္လာၿပီး	ေက်ာင္းသားလႈပ္ရွားမႈတြင္	ပါဝင္သူ	ေနာက္တစ္ဦး	
ျဖစ္ပါတယ္။

ျမစ္ႀကီးနား	ဆႏၵျပပြဲတြင္	ကခ်င္လူငယ္မ်ား	ေတာင္းဆုိခဲ့တဲ့	(လြတ္လပ္	
ေရး	…	လြတ္လပ္ေရး	…	 ေပး	 ..	 ေပး)	ဆိုတဲ့	 ေၾကြးေၾကာ္သံကို	
ကနဦးထုတ္ေဖာ္လိုက္သူလည္း	ျဖစ္ပါတယ္။

“ရန္ကုန္မွာ	ေက်ာင္းသားေတြ	ေဟာေျပာတာကုိ	လုိက္နားေထာင္တာ	
အရမ္းအားတက္တယ္။	အဲအခ်ိန္မွာ	(မဆလ)စစ္အစိုးရ	ဆန္႔က်င္ၿပီး	
ဘယ္သူမွ	မေဟာရဲဘူး။	ေက်ာင္းသားေတြ	ထိထိမိမိေဟာတယ္။	
အရမ္းနားေထာင္လုိ႔	ေကာင္းတယ္။	ေန႔တုိင္းသြားနားေထာင္တယ္။	
သူတို႔ေပးတဲ့ေဝစာေတြယူတယ္။	အင္စိန္	BOC	နားမွာ	စစ္တပ္က	
ပစ္ေနတာေတြ	 အကုန္ျမင္ရတယ္။	 ေက်ာင္းသားေတြကလည္း	
ေအာ္ဟစ္ၿပီးေတာ့	ခ်ီတက္လာတယ္။	စစ္တပ္ေတြကလည္း	မုဆုိးထိုင္ၿပီး	
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ပစ္တယ္။”ဟု	 ေဒါက္တာဆမ္ဆြန္က	 သူျမင္ေတြ႔ခဲ့တဲ့	 ရန္ကုန္	
အျဖစ္အပ်က္ကို	ေျပာျပပါတယ္။

ရန္ကုန္	ေဆးရုံသြားၿပီး	ဒဏ္ရာရ	ေက်ာင္းသားမ်ားအတြက္	ေသြးသြား	
လွဴခဲ့ေပမဲ့	 ေဆးရံုတြင္	 ပုလင္းကုန္သြားတဲ့အတြက္	 မလွဴလုိက္ရ	
ေၾကာင္းကိုလည္း	ေျပာတယ္။

ရန္ကုန္မွာ	ေက်ာင္းလည္းပိတ္၊	သတ္ျဖတ္မႈလည္းမ်ား၊	ဧည့္စားရင္းစ	
စ္ေဆးမႈေတြရိွၿပီး	ဆက္ေနေနဖို႔	အခက္အခဲေတြရိွလာလုိ႔	ျမစ္ႀကီးနားသုိ႔	
ျပန္လာခဲ့ေၾကာင္း	ေဒါက္တာဆမ္ဆြန္က	ေျပာပါတယ္။	ၾသဂုတ္လ	
၁၄ရက္မွာ	သူျမစ္ႀကီးနားေရာက္ေတာ့	ဆႏၵျပမႈေတြ	ေန႔တုိင္းေနရာတုိင္	
းမွာ	ျဖစ္ေနၿပီျဖစ္ေၾကာင္း	ေျပာျပပါတယ္။

“ဆုိက္ကားမွာ	ေလာ္စပီကာတပ္ၿပီး	ဒို႔အေရး	ဒို႔အေရး	ေအာ္ေနတဲ့အခ်ိန္၊	
ကြ်န္ေတာ္က	ကခ်င္လိုေအာ္ရေအာင္လို႔	ေျပာလုိက္တာ။	ဒူကေထာင္	
လူငယ္ေတြက	 ဒါဆိုရင္	 ဆရာဘယ္လိုေအာ္မလဲလို႔	 ေမးတယ္။	
ကြ်န္ေတာ္က	(လြတ္လပ္ေရး	…	လြတ္လပ္ေရး	…	ေပး..	ေပး	…	
သတ္တာျဖတ္တာ	..	ရပ္ရပ္)		(Shanglawt	shanglawt	jaw	jaw,	
gap	ai	sat	ai	ram	sai	ram	sai)လုိ႔	ျမန္ျမန္ေရးၿပီး	ေခမာသိရီရပ္ကြက္	
ေျမျမင့္ဘက္ကေန	ပတ္ၿပီးသြားတယ္။”

စက္တင္ဘာ	၁၈ရက္	အာဏာသိမ္းၿပီးေနာက္ေတာ့	တစ္ခ်ိဳ႕ေက်ာင္း	
သားမ်ားက	ဖမ္းဆီးခံရၿပီး	တစ္ခ်ိဳ႕ေက်ာင္းသားမ်ားက	ေက်ာင္းသား	
တပ္မေတာ္သို႔	ဝင္ေရာက္သြားၾကေၾကာင္း	ေျပာျပတယ္။	လက္ရိွ	
ေကအုိင္အုိ	အတြင္းေရးမွဴး	ဦးလနန္အပါအဝင္	ကခ်င္ေက်ာင္းသား	
အမ်ားစုဟာ	ေကအိုင္အိုသုိ႔	ဝင္သြားၾကေၾကာင္းလည္း	ဆုိပါတယ္။	
ဖမ္းဆီးခံရသူအမ်ားပိုင္းမွာ	 ဒီမိုကေရစီအေရး	လႈပ္ရွားတဲ့	 ေရွ႕ေန	
မ်ားျဖစ္ေၾကာင္း	ေျပာပါတယ္။	လက္ရိွအခ်ိန္တြင္	အဓိကဦးေဆာင္ခဲ့	
ၾကတဲ့	ကခ်င္ေက်ာင္းသား	ေခါင္းေဆာင္မ်ားလည္း	ဆုံးသြားၾကၿပီ	
ျဖစ္ေၾကာင္း	ဆိုပါတယ္။

အေရးအခင္းကာလတြင္	ဆူပိုအၾကမ္းဖက္မႈမ်ား	ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္	
မရိွခဲ့ေၾကာင္း	ေဒါက္တာ	ဆမ္ဆြန္က	ဆိုပါတယ္။

“ကြ်န္ေတာ္တို႔က	 (မဆလ)အစိုးရ	 ျပဳတ္ဖို႔ပဲ	 ေတာင္းဆိုတာ။	
စစ္အစိုးရျဖဳတ္ေပးဖို႔ပဲ။”ဟု	ထိုအခ်ိန္က	ေတာင္းဆိုခဲ့တဲ့ရည္ရြယ္ခ်က္ကုိ	
၎ကေျပာျပပါတယ္။

ဆက္လက္ၿပီး	ဆရာဆမ္ဆြန္က	“ျမန္မာႏိုင္ငံ	တကယ့္ေျပာင္းလဲမယ့္	
အခ်ိန္က	၈၈ေတာ့ျဖစ္ခဲ့တယ္။	ဒါေပမဲ့	စစ္တပ္က	ျပန္ၿပီး	အစြယ္ထ	
လာတယ္။	ေခါင္းေဆာင္သူေတြရဲ႕	အားနည္းတဲ့အပိုင္းလည္း	ရိွခ်င္ရိွိႏိုင္	
တယ္။”ဟုလည္း	ဆိုပါတယ္။

၈ေလးလံုးအေရးေတာ္ပုံတြင္	အမ်ားပိုင္း	လုပ္ရွားခဲ့တဲ့	ကခ်င္ျပည္နယ္က	
ၿမိဳ႕မ်ားမွာ	 ျမစ္ႀကီးနားနဲ႔	 မိုးေကာင္းၿမိဳ႕မ်ားျဖစ္ၿပီး	 မိုးညွင္းမွာလည္း	
လုပ္ရွားမႈမ်ားရိွခဲ့ေၾကာင္းကို	RIT	(Rangoon	Institute	of	Tech-

nology)	ကခ်င္ေက်ာင္းသားေဟာင္း	တစ္ဦးျဖစ္သူက	ဆုိပါတယ္။
မိုးေကာင္းနဲ႔	မိုးညွင္းတြင္	အဓိကပါဝင္လႈပ္ရွားသူမ်ားမွာ	ရွမ္းႏွင့္ဗမာမ်ား	
ျဖစ္ေၾကာင္း	 အသက္(၅၀)ေက်ာ္	 RIT	ကခ်င္ေက်ာင္းေဟာင္းက	
ဆိုပါတယ္။

“မိုးေကာင္း	 သံလမ္းမွာက	 ရွမ္းေတြပဲ။	 သူတို႔ေပၚတင္ပါဝင္တယ္။	
ကြ်န္ေတာ္တုိ႔က	ဒီတုိင္း	နည္းနည္း	လိုက္ပါတာေလာက္ပဲ။	ျမစ္ႀကီးနားမွာ	
က	(ဖရုဒ္)ေဇာ္နန္	မေသခင္ကတည္းက	ဆႏၵျပတယ္။	ေသၿပီးေနာက္	
လည္း	အေလာင္းသယ္ၿပီး	တစ္ခါျပန္ဆႏၵျပတယ္။	ရမ္းၿပီးပစ္တဲ့အခ်ိန္	
ေဇာ္နန္ကုိ	ထိသြားတာ။	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔	လက္ထဲမွာပဲ	ဆံုးသြားတာ။”ဟု	
အမည္မေဖာ္လုိသူ	RIT	ကခ်င္ေက်ာင္းသားေဟာင္းက	ေျပာျပတယ္။

၈ေလးလံုး	အေရးအခင္းကေန	စတင္ၿပီး	ႏိုင္ငံေရးေလာကသုိ႔	ဝင္ေရာက္	
သြားသူ	ဒီမိုကေရးစီအေရးအတြက္	တုိက္ပြဲဝင္ေနသူ	အမ်ားအျပား	
ရိွပါတယ္။	ထုိသို႔	လႈပ္ရွားေနတဲ့အတြက္	ေျပာင္းလဲမႈမ်ားလည္း	ရိွလာ	
သည္ကို	ျမင္ေတြ႔ေနရပါတယ္။

၈ေလးလံုး	အေရးအခင္းကေန	စတင္ၿပီး	ႏိုင္ငံေရးေလာကသုိ႔	ဝင္ေရာက္	
သြားသူ	KDP	ပါတီဥကၠဌ	ဦးေအာင္ခမ္းက	၎ရဲ႕အျမင္ကုိ	အခုလိုသုံးသပ္	
ေျပာဆိုပါတယ္။

“အဲဒီအခ်ိန္မွာ	ေတာင္းဆိုခဲ့တာေတြက	အခုဆိုရင္	၄၀ရာခိုင္ႏႈန္းေလာက္	
ေတာ့	ရလာၿပီထင္တယ္။	ဘာေၾကာင့္လည္းဆိုရင္	အခုပါတီေတြ	
တည္ေထာင္ၿပီ	ဒါက	၈၈ရဲ႕အသီးအပြင့္ေတြပဲ။	ေျမေအာက္လႈပ္ရွားမႈက	
အမ်ားႀကီးရိွခဲ့တယ္။	 အခုက	 ပါတီတည္ေထာင္ၿပီး	 လုပ္ခ်င္တဲ့	
အပိုင္းကိုလုပ္မယ့္	လမ္းေၾကာင္းေတြေတာ့	ရိွလာၿပီ။	အေျဖေတာ့	
မရေသးဘူး။	လမ္းေၾကာင္းက	အခုမွစတယ္။”
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ခင္ပြန္းမ်ား	သတ္ခံရၿပီး	
ေနာက္	ဒုကၡသည္	
သားအမိမ်ား၏	ဘဝ

ကိုယ္တိုင္အလုပ္ထြက္လုပ္ရန္လည္း	ကေလးမ်ား	ငယ္ရြယ္ေသး	သည့္အျပင္	မိုင္းေခါင္	
ေက်းရြာဝန္းက်င္တြင္	 အလုပ္အကုိင္လည္း	 ရွားပါးေသာေၾကာင့္	 ေလာေလာဆယ္တြင္	
အလွ်ဴရွင္အခ်ိဳ႕ေထာက္ပံ့	ထားသည့္	အကူအညီျဖင့္	မိသားစုအေရးေျဖရွင္း	ေနရေၾကာင္း	
၎ကေျပာသည္။

ယခုအခ်ိန္တြင္	 သားျဖစ္သူမွာ	 ေက်ာင္းတက္ေနၿပီျဖစ္ၿပီး	 သံုးႏွစ္အရြယ္	 သမီးကေတာ့	
ဖခင္ကိုပဲ	ရွာေနတတ္သည္ဟု	၎ကဆိုသည္။

“အေဖ	ဘယ္သြားေနလဲ၊	သမီးကိုလည္း	လာေခၚပါဆိုၿပီး	ရွာေနတတ္	တယ္။	သူ႔သူငယ္ခ်င္း	
ေတြရဲ႕ဖခင္ေတြကို	အေဖဆုိၿပီးလုိက္ေခၚေနတာ၊	သူမ်ားေတြက	သနားလို႔ျပန္ထူးေပးၾကတယ္။”

ခင္ပြန္းျဖစ္သူႏွင့္အျခားႏွစ္ဦး	အသတ္ခံရသည့္အမႈကုိ	တပ္မေတာ္	စစ္တရားရံုး၌	စစ္ေဆးေနၿပီ	
ျဖစ္ေသာ္လည္း	ယံုၾကည္မႈေတာ့	ေလ်ာ့နည္းေနသည္ဟု	ေဒၚမဂ်ီေခါန္နန္	ကေျပာသည္။

ဦးဘရန္ဆိုင္း၏	က်န္ရစ္မိသားစု

မိသားစုကုိ	အဓိကရွာေဖြေကြ်းေမြးေနသူ	ဦးဘရန္ဆုိင္း	အသတ္ခံ	ရၿပီးေနာက္	၎၏မိခင္သည္	
အဖ်ားႀကီးစြာဖ်ားၿပီး	 ေဆးရံုတက္ခဲ့	 ရသည့္အျပင္	 သမီးျဖစ္သူလည္း	 တစ္ပတ္ခန္႔	

ဦးေနာ္ခြမ္၊	ဦးဘရန္ဆုိင္းႏွင့္	ဦးဂမ္ေအာင္တို႔သည္	
မေသဆံုးမီက	ကခ်င္ျပည္နယ္	မံစီၿမိဳ႕နယ္	မိုင္းေခါင္	
RC	IDP	စခန္းမွ	စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား	ျဖစ္ၾကသည္။

၎တို႔	၃ဦးသည္	လြန္ခဲ့သည့္	ေမလ(၂၅)ရက္ေန႔တြင္	
ေန႔စားအလုပ္မွ	အျပန္လမ္းတြင္	မံစီနယ္ေျမခံတပ္ရင္း	
ခမရ(၃၁၉)	 စစ္ေၾကာင္းတစ္ခု၏	 ဖမ္းဆီးျခင္းခံခဲ့ရ	
ၿပီးေနာက္	ေသဆုံးသြားခဲ့သည္။	၎တို႔ေသဆံုးသည့္	
အမႈကို	လက္ရိွအခ်ိန္တြင္	သက္ဆိုင္ရာ	စစ္တရားရံုးမွ	
စစ္ေဆးေနမႈမွာ	မၿပီးျပတ္ေသးသည့္	ကာလျဖစ္သည္။

ဦးေနာ္ခြမ္၏	က်န္ရစ္မိသားစု

ခင္ပြန္းျဖစ္သူ	ဦးေနာ္ခြမ္	အသတ္ခံရခ်ိန္တြင္	ဇနီးျဖစ္သူ	
ေဒၚမဂ်ီေခါန္နန္သည္	ကေလးႏွစ္ဦး၊	ကိုယ္ဝန္	၈လႏွင့္	
က်န္ရစ္ခဲ့သည္။	

၂၀၁၇ခုႏွစ္	ၾသဂုတ္လ	ဒုတိယပတ္တြင္	ေမြးရက္ေန႔ေ	
စ့လေစ့ေရာက္လာၿပီး	 မံစီၿမိဳ႕နယ္က	မိုင္းေခါင္	 IDP	
စခန္းမွာပဲ	သမီးတစ္ဦးေမြးဖြားနိုင္ခဲ့ေသာ္လည္း	မိသားစု	
ေရွ႕ေရးအတြက္	ပူပင္ေသာက	ေရာက္ေနရသည္ဟု	
ဆိုသည္။
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ဖ်ားသြားေသာေၾကာင့္	အလွ်ဴရွင္တုိ႔	ေထာက္ပံ့ထားသည့္	ေငြေၾကးအကူ	
အညီျဖင့္သာ	ေဆးဝါးကုသႏိုင္ခဲ့	ရသလို	စားဝတ္ေနေရးအတြက္	
ခက္ခဲက်ပ္တည္းစြာ	 ရုန္းကန္ေနရသည္	 ဟု	 မိသားစုဝင္မ်ားက	
ဆိုသည္။

ဇနီးျဖစ္သူ	ေဒၚဆုိင္းနန္ကေတာ့	ကေလး၏ေရွ႕ေရးအတြက္	အလုပ္တစ္ခု	
ေတာ့	ရခ်င္ေသာ္လည္း	မိုင္းေခါင္တြင္	အလုပ္အကုိင္ရွားပါးေၾကာင္း	
အျပင္ထြက္လုပ္ရန္လည္း	ကေလးငယ္ေသးေသာေၾကာင့္	သြား၍	
မရျဖစ္ေနၿပီး	စစ္ေရွာင္စခန္းမွာေပးသည့္	ရိကၡာျဖစ္ေသာ	လူတစ္ဦး	
တစ္လ	ဆန္ငါးျပည္၊	ပိုက္ဆံ	၂၅၀၀က်ပ္ျဖင့္သာ	စားဝတ္ေနေရးကုိ	
ေျဖရွင္းေနရသည္ဟု	ေျပာသည္။

အသက္ႏွစ္ႏွစ္ေက်ာ္	သမီးေလးကလည္း	ဆိုင္ကယ္သံၾကားလွ်င္	
“ေဖေဖျပန္လာၿပီ”ဟု	ေျပာကာ	အေဖကုိရွာေနတတ္သည္ဟု	ဆုိသည္။

“သူ႔အေဖရဲ႕ဓါတ္ပုံေတြ	အကုန္ဖြက္ထားရတယ္။	ဓါတ္ပုံေတြ႔ၿပီဆိုတာနဲ႔	
သမီးေဖေဖ	သမီးေဖေဖ	ဆိုတာပဲ	ေျပာေနလို႔”ဟု	ေဒၚဆိုင္းနန္က	
ေျပာသည္။

ခင္ပြန္းျဖစ္သူအသတ္ခံရသည့္အမႈကို	တပ္မေတာ္	စစ္တရားရံုးက	
စစ္ေဆးေနသည့္အေပၚ	တရားခံအျဖစ္	စြပ္စဲြထားသည့္	တပ္မေတာ္သား	
မ်ား၏	 မ်က္ႏွာထားမွာ	 ေပ်ာ္ေနသည့္	 ပံုစံေပါက္ေနေသာေၾကာင့္	
ယံုၾကည္မႈေတာ့	ေလ်ာ့နည္းသည္ဟု	၎က	ဆုိသည္။	ဘရန္ဆုိင္း၏	
ဖခင္ကေတာ့	ယခုလုိအျဖစ္ဆုိးမ်ိဳး	ဘယ္ေတာ့မွ	မႀကံဳ	ေစခ်င္ေတာ့	
ေၾကာင္းကို	ေျပာသည္။	

ဦးဂမ္ေအာင္၏	က်န္ရစ္မိသားစု

မိသားစုကို	ရွာေဖြေကြ်းေမြးေနသူသားမက္	ဦးဂမ္ေအာင္	အသတ္ခံ	
ရၿပီးေနာက္ပိုင္းတြင္	ေယာကၡမျဖစ္သူသည္	သားမက္၏	အျဖစ္ဆိုး	
ေၾကာင့္	 ပူေဆြးေသာကေရာက္ကာ	 တစ္လအၾကာတြင္	 ဆံုးပါး	

သြားခဲ့ေၾကာင္း	အဖဲြ႔အစည္းအခ်ဳိ႕မွ	လာေရာက္ေထာက္ပံ့ထားသည့္	
ေငြေၾကးအကူအညီမ်ားလည္း	အသုဘစရိတ္အတြက္	ျဖစ္သြားေၾကာင္း	
ေဒၚမရန္ရြယ္ဂ်ာက	ေျပာသည္။

ယခုအခ်ိန္တြင္	၎၏မိခင္ျဖစ္သူႏွင့္	သားတစ္ဦး၊	မိသားစုဝင္သုံးဦးသာ	
က်န္ရွိေတာ့ကာ	အလုပ္လုပ္မည္	ဆုိေသာ္လည္း	တစ္ခါတစ္ရံမွသာ	
ေန႔စားအလုပ္ေခၚသူမ်ားရွိၿပီး	 က်န္အခ်ိန္မ်ားတြင္	 အလုပ္အကိုင္	
ရွားပါးေနေသာေၾကာင့္	 ၾကာလာလွ်င္	 မိသားစုစားဝတ္ေနေရးႏွင့္	
ဘဝေရွ႕ေရးအတြက္	ပို၍ခက္ခဲလာဖို႔သာ	ရွိသည္ဟု	ေဒၚမရန္ရြယ္ဂ်ာက	
ဆုိသည္။	သားျဖစ္သူလည္း	ဖခင္ဓါတ္ပံုၾကည့္ၿပီး	ဖခင္အေၾကာင္းပဲ	
ေမးေန	ေသာၾကာင့္	ဓါတ္ပံုေတြ	ျဖဳတ္သိမ္းထားရေၾကာင္း	၎ကေျပာ	
သည္။

ခင္ပြန္းျဖစ္သူအသတ္ခံရသည့္အမႈကုိ	စစ္တရားရံုးက	စစ္ေဆးေန	
သည့္အေပၚ	အျပည့္အဝယုံၾကည္ရန္ေတာ့	ခက္ခဲသည္ဟု	ေဒၚမရန္	
ရြယ္ဂ်ာ	ကလည္း	ဆိုသည္။

“သူတုိ႔ကုိ	ထုိက္သင့္တဲ့အတိုင္း	ျပစ္ဒဏ္ခ်ေပးဖို႔ရယ္၊	ဘယ္ေနရာမွာ	
ျပစ္ဒဏ္က်ေနတယ္၊	ဆုိတာေတြလည္း	ကြ်န္မတုိ႔သိခ်င္တယ္။”ဟု	
၎ကဆိုသည္။

မိသားစုေရွ႕ေရးအတြက္	ရုန္းကန္ေနရမည့္အျဖစ္ကုိ	ေသဆုံးသြားသူ	
၃ဦး၏က်န္ရစ္သူမိသားစုမ်ားက	ပူပန္ေနၾကသည္။	သားသမီးမ်ား၏	
ေရွ႕ေရးအတြက္	 သက္ဆိုင္ရာအစိုးကို	 တာဝန္ယူေစခ်င္ေၾကာင္း	
ေသဆံုးသြားသူ	ဦးဂမ္ေအာင္၏ဇနီး	ေဒၚမရန္ရြယ္ဂ်ာက	ေျပာဆုိသည္။	

“ခင္ပြန္းရိွေနရင္ေတာ့	မိသားစုအတြက္	လုိအပ္တာအကုန္	ျဖည့္ဆည္း	
ေပးႏိုင္တယ္။	အခုမရွိေတာ့ဘူးဆိုေတာ့	အစိုးရရဲ႕	ကူညီေထာက္ပံ့	
မႈေတြရခ်င္တယ္”

By	Lawhkum	Zau
17	September	2017
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ျပည္သူမ်ား	 ကန္႔ကြက္မႈေၾကာင့္	 ျမစ္ဆုံေရကာတာ	 စီမံကိန္းကို	
သမၼတဦးသိန္းစိန္	လက္ထက္ကတည္းက	ယာယီရပ္ဆိုင္းထားသည္မွာ	
ယခုလ	၃၀	ရက္ဆိုလွ်င္	၆ႏွစ္တင္းတင္း	ျပည့္ၿပီျဖစ္ပါသည္။

ျမစ္ဆုံစီမံကိန္းေၾကာင့္	ေနအိမ္မ်ားကုိ	စြန္႔ခြာေျပာင္းေရႊ႕ထားရသည့္	
ေဒသခံ	အိမ္ေျခ	၃၀၀ေက်ာ္သည္	ၾကားေနရသည့္	သတင္းစကား	
မ်ားေၾကာင့္	 စီမံကိန္းႀကီး	 ျပန္စလာမည္ကို	 စိုးရိမ္ေနၾကသည္ဟု	
ေျပာဆုိေနၾကပါသည္။

စီမံကိန္းေၾကာင့္	ရပ္ရြာမ်ားကို	စြန္႔ခြာေျပာင္းေရႊ႕ခဲ့ၾကသည့္	ေဒသခံ	
မ်ားမွာ	တရုတ္ကုမၸဏီမွ	ေဆာက္လုပ္	ေပးထားသည့္	ေအာင္ျမင္သာ	
စံျပေက်းရြာတြင္	ေနထိုင္ေနၾကဆဲ	 ျဖစ္ပါသည္။	စီမံကိန္း	ရပ္တန္႔	
ထားသည့္	၆ႏွစ္တာကာလအတြင္း	၎တုိ႔စြန္႔ခြာခဲ့ရသည့္	ေနအိမ္မ်ား	
ပ်က္စီးယိုယြင္းေနၿပီ	ျဖစ္သည္။	

၆ႏွစ္ၾကာ	ယာယီရပ္ဆိုင္ထား	 ေသာ္လည္း	ယခင္	 CPIႏွင့္	 Asia	
World	ကုမၼဏီ	ႏွစ္ခုကို	ေပါင္းၿပီး	အမည္ေျပာင္းထားသည့္	ACHC	
ကုမၼဏီသည္	ေဒသခံမ်ားကုိ	ေထာက္ပံ့မႈမ်ား	ေထာက္ပံ့ေနဆဲျဖစ္သည္။	
ယခင္အတိုင္း	ပုံမွန္ေထာက္ပံ့ေနဆဲ	ျဖစ္သည့္အတြက္	ျမစ္ဆံုေရကာတာ	
စီမံကိန္း	ျပန္လည္စတင္လာမည္ကုိ	ေဒသခံမ်ား	စိုးရိမ္ေနၾကျခင္း	
ျဖစ္သည္။	

စီမံကိန္းေၾကာင့္	ေျပာင္းေရႊ႕ခံခဲ့ရသည့္	ေဒသခံ	ေဒၚလုရာက	စီမံကိန္း	
ရပ္ဆိုင္းထားတာ	 ၆ႏွစ္ၾကာခဲ့ၿပီ	 ျဖစ္ေသာ္လည္း	 ကုမၼဏီမ်ားက	
ေထာက္ပံ့ေနဆဲ	ျဖစ္ေနသည့္အေပၚ	“ကြ်န္မတို႔က	ဒါကုိ	စဥ္းစားတယ္	
သူတို႔က	 ဒီေလာက္ေတာင္	 လုပ္ေပးတယ္ဆိုေတာ့	 ၂၀၁၈မွာ	
ေကာလဟာလ	ထြက္တာေတာ့	မဟုတ္ဘူးထင္တယ္လုိ႔	တကယ္ကုိ	
သူတို႔ျပန္စမယ္လို႔	ကြ်န္မတို႔	ထင္တာေပါ့။”ဟု	ေျပာသည္။	
ယခင္ကတည္းက	၄လအတြက္	လူတစ္ေယာက္လွ်င္	ဆန္၁၅ျပည္	

ေထာက္ပ့ံေနဆဲျဖစ္သည့္	ဆန္ကိုလည္း	ေထာက္ပံ့ေနဆဲ	ျဖစ္သည္	
သာမက	 ပညာေရးတြင္	ထူးခြ်န္သည့္	 ေက်ာင္းသားမ်ားကိုလည္း	
ေထာက္ပံ့ေပး	ေနဆဲျဖစ္သည္။	ထုိ႔အျပင္	ေအာင္ျမင္သာ	စံျပေက်းရြာ	
တြင္	ေျပာင္းေရႊ႕ခံရြာျဖစ္သည့္	မလိယန္ေက်းရြာကို	ဖိတ္ေခၚၿပီး	က်င္းပ	
သြားမည့္	ေဘာလုံးပြဲအတြက္လည္း	တရုတ္ကုမၼဏီက	ေထာက္ပံ့	
ေပးမည္ျဖစ္သည္။	

ထုိေဘာလုံးပြဲတြင္	အသင္း	၈သင္းပါဝင္မည္ျဖစ္ကာ	အဆုိပါအသင္း	
၇သင္းအတြက္	ဆုေၾကးေငြအားလံုး၊	ေဘာလုံးသမားမ်ား	အားလုံး	
အတြက္	ေဘာလုံးအက ၤ်ီ၊	ေဘာကန္ဖိနပ္၊	ေျခအိပ္ႏွင့္	ပါဝင္ကစားသူ	
အားလံုးကုိလည္း	ႏွစ္သိမ့္ဆုအျဖစ္	က်ပ္ႏွစ္ေသာင္းစီ	ေပးသြားမည္	
ျဖစ္ေၾကာင္း	ေအာင္ျမင္သာ	ေဒသခံ	ဦးေအာင္ဘန္ကဆိုသည္။

ကုမၼဏီတာဝန္ရိွသူမ်ားႏွင့္	 ဝန္ထမ္းမ်ားသည္	 ေအာင္ျမင္သာ	
စံျပေက်းရြာ	မေရာက္ခင္မွ	လံုဂါးဇြပ္ေက်းရြာႏွင့္	က်ိန္ခရန္ေက်းရြာရိွ	
ကုမၼဏီရုံးမ်ားတြင္	ပုံမွန္ေနထိုင္ေနဆဲ	ျဖစ္သည္ဟု	ဦးေအာင္ဘန္က	
ေျပာျပသည္။	ထုိကုမၼဏီတာဝန္ရိွမ်ားႏွင့္	ဝန္ထမ္းမ်ား	ပုံမွန္ရိွေနသည့္	
စီမံကိန္း	 ဧရိယာဘက္သို႔	 သြားမည္ဆိုလွ်င္	 ယခုအထိ	 ေက်းရြာ	
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး၏	ခြင့္ျပဳေထာက္ခံစာ	လိုအပ္ေသးေၾကာင္း	ဦးေအာင္ဘန္	
ကဆိုသည္။

“စီပီအိုင္လူႀကီးေတြလည္း	ဒီမွာပုံမွန္ေနတယ္။	ကြ်ဲႏြားရွာတာေတာင္	
စာရင္းေပးၿပီး	ရွာရတယ္။	အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး	ေထာက္ခံစာ	ပါရတယ္။”ဟု	
ဦးေအာင္ဘန္ကဆိုသည္။

ထိုသုိ႔	ေထာက္ပ့ံေနဆဲ	ျဖစ္သည္သာမက	တရုတ္ကုမၼဏီက	လူမ်ား	
လည္း	ပုံမွန္ရိွေနေသးသည့္အတြက္	ေဒသခံမ်ားသည္	ျမစ္ဆံုစီမံကိန္း	
ျပန္စ	မည္ဟု	ထင္ျမင္ေနျခင္းျဖစ္ပါသည္။

ျမစ္ဆုံ
စီမံကိန္းက
ေပးေသာ
ေျခာက္လွန္႔
အိမ္မက္
By	Maran
29	September	2017
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တရုတ္အစိုးရ၏	ဖိတ္ၾကားခ်က္အရ	တရုတ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ားႏွင့္	
စက္တင္ဘာလ	၁ရက္ေန႔	တရုတ္ျပည္ေရႊလီၿမိဳ႕တြင္	ေတြ႔ဆုံခဲ့သည့္	
ကခ်င္ႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္အဖြဲ႔ခ်ဳပ္	အေထြေထြအတြင္းေရးမွဴး	ေဒါက္တာ	
ဆမ္ဆြန္က	 “သူတုိ႔က	 တုိင္းျပည္တစ္ျပည္	 တုိးတက္ဖုိ႔အတြက္	
လွ်ပ္စစ္အရမ္းလိုတာေပါ့။	ျမန္မာျပည္ႀကီးကိုလည္း	သူတုိ႔တုိးတက္	
ေစခ်င္တယ္။	ဒါ့ေၾကာင့္	လွ်ပ္စစ္လုပ္ရမယ္	ဆိုတဲ့အေၾကာင္း	ေနာက္	
ဓါတ္ေငြ႔ကိုလည္း	ျမန္မာျပည္	တုိးတက္ဖို႔အတြက္	ရည္ရြယ္တယ္ဆုိတဲ့	
အေၾကာင္း၊	ဓါတ္ေငြ႔နဲ႔	ဂက္စ္နဲ႔	ျမစ္ဆုံကုိေတာ့	သူတုိ႔ေတာ္ေတာ့္ကုိ	
အဓိကထား	 ေျပာတယ္။”ဟု	 တရုတ္ကုိယ္စားလွယ္မ်ားႏွင့္	
ေတြ႔ဆုံခဲ့သည့္	အေတြ႔အႀကဳံကို	ေျပာျပသည္။

ၿပီးနာက္	ယခုအခ်ိန္	ျပည္သူအားလုံးကန္႔ကြက္ေနသျဖင့္	ျမစ္ဆုံေရ	
ကာတာ	စီမံကိန္းကုိ	ရပ္ထားတယ္	ဆုိသည့္အေၾကာင္း၊	ကခ်င္ေဒသခံ	
မ်ား	သေဘာတူမည္ဆုိလွ်င္	ဘယ္လိုအစိတ္အပိုင္း	သူတုိ႔လုပ္ႏုိင္သည့္	
အေၾကာင္းကိုလည္း	ေျပာလာေၾကာင္းဆိုသည္။

“သူတို႔ကေတာ့	ဒါစီမံကိန္းအႀကီးႀကီးပဲ	အစိုးရရဲ႕သေဘာတူညီခ်က္နဲ႔	
ထိုးထားတဲ့အတြက္	သူတုိ႔က	လက္မေလွ်ာ့ခ်င္ဘူး။”ဟု	ေဒါက္တာ	
ဆမ္ဆြန္က	တရုတ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ားႏွင့္	ေတြ႔ဆုံၿပီး	၎၏အျမင္	
ကိုဆိုသည္။	ေဒသခံမ်ားကလည္း	ျမစ္ဆံုစီမံကိန္းႏွင့္	ပတ္သက္ၿပီး	
အစိုးရက	 တိက်ေသခ်ာ	 ျပတ္သားသည့္	 ဆုံးျဖတ္ခ်က္တစ္ခုကို	
ခ်ေပးရန္	ေမွ်ာ္လင့္	ေနၾကသည္။	

“အန္အယ္ဒီအစိုးရကေနၿပီးမွ	တစ္ခါတည္းေနာ္	ျပတ္ျပတ္သားသား	
အျဖဴအမဲသိခ်င္တယ္လို႔	 ျမစ္ဆုံကို	 ေျပာင္းလဲသြားေအာင္လည္း	
လုပ္ႏိုင္မယ္လို႔	 ကြ်န္မတို႔လည္း	 ထင္တယ္။”ဟု	 ေအာင္ျမင္သာ	
ေဒသခံ	ေဒၚလုရာကဆိုသည္။	

အန္အယ္ဒီပါတီ	 အပါအဝင္	 ယခင္၂၀၁၅ေရြးေကာက္ပြဲ	 မဲဆြယ္	
စည္းရံုးေရး	လာသည့္အခါ	ပါတီအားလုံးသည္	ျမစ္ဆံုအေၾကာင္းေျပာၿပီး	
စည္းရုံးခဲ့ၾက	သကဲ့သုိ႔	တစ္ႏိုင္ငံလံုးရိွ	ျပည္သူမ်ားလည္း	အတူတကြ	
ဝိုင္းဝန္း	 ကန္႔ကြက္ၾကသည့္အတိုင္း	 ယခုအခ်ိန္လည္း	
ျမစ္ဆံုကိုျပန္လည္ၿပီး	ဝိုင္းဝန္းကန္႔ကြက္ရန္	လိုအပ္ၿပီျဖစ္ေၾကာင္းလည္း	
ေဒၚလုရာကဆိုသည္။

“ေဒသခံေတြအေနနဲ႔	ေျပာခ်င္တာ	အကုန္လံုးေပါ့ေနာ္	ဒီထက္မက	
ဆက္လက္ၿပီးမွေနာ္	ဒီျမစ္ဆုံလည္းတည္ၿမဲဖို႔က	ကြ်န္မတို႔	ကခ်င္	
ျပည္နယ္	အတြက္	သာမဟုတ္ဘူး။	ကြ်န္မတုိ႔	ျမန္မာႏိုင္ငံတစ္ႏိုင္ငံလံုးနဲ႔	
ဆုိင္တယ္။	ကတယ္လုိ႔	ဒီျမစ္ဆံုဒမ္ကို	လုပ္လုိက္ၿပီဆုိရင္	တစ္ေန႔ေန႔	
က်ရင္	 မိနစ္စကၠန္႔ပိုင္းမွာ	 တစ္ႏိုင္ငံလုံးပ်က္စီးသြားႏိုင္တာေပါ့။	
အကုန္လုံး	ေရနစ္ျမဳပ္သြားႏိုင္တာေပါ့။	အဲဒါေၾကာင့္မို႔	ဆက္လက္	
ၿပီးေတာ့	ဒီဟာေလးကို	ကန္႔ကြက္သြားရေအာင္လုိ႔ေနာ္။	အားလံုးအသံ	
တစ္သံံပဲ	ထြက္ရေအာင္လုိ႔	ေျပာခ်င္တယ္။”ဟုလည္း	ေဒၚလုရာက	
ဆိုသည္။	

ျမစ္ဆုံစီမံကိန္းကုိ	ထာဝရရပ္ဆုိင္းသြားေအာင္	လုပ္ေပးႏိုင္မည္ဟု	

ေဒသခံမ်ား	ေမွ်ာ္လင့္ၿပီး	ေထာက္ခံခဲ့ၾကသည့္	လက္ရွိ	အန္အယ္ဒီ	
အစိုးရကလည္း	 ျမစ္ဆုံစီမံကိန္းအေပၚ	တိတ္ဆိတ္ေနၾကေၾကာင္း	
ေဒသခံမ်ားက	ေဝဖန္ၾကသည္။	

ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္္	ေဒါက္တာခက္ေအာင္က	ျမစ္ဆုံေနာက္ဆုံး	
အေျခအေနသည္	သမၼတဆီ	အစီရင္ခံစာတင္ရန္	ျပင္ဆင္ေနသည့္	
ကာလျဖစ္ၿပီး	သမၼတဆီကို	အစီရင္ခံစာ	တင္ၿပီးသည့္ေနာက္တြင္	
ျပည္သူမ်ား	အေသးစိတ္သိရမည္	ျဖစ္ေၾကာင္းဆုိသည္။	တရုတ္အစိုးရ	
မွလည္း	ျမစ္ဆံုစီမံကိန္းကုိ	ျပန္စရေအာင္လုိ႔	အစိုးရကုိလာေျပာျခင္း	
လည္း	မရိွေၾကာင္းလည္း	ဆိုသည္။

အစိုးရသည္	ျပည္သူမ်ားမွ	ေရြးခ်ယ္တင္ေျမွာက္ထားသည့္	အစုိးရ	
သာျဖစ္သည့္အတြက္	 ျပည္သူ႔ဆႏၵကသာ	 အဓိကျဖစ္ေၾကာင္း၊	
ျပည္သူမ်ားလက္ခံျခင္းမရိွလွ်င္	ျမစ္ဆံုစီမံကိန္းကုိလည္း	ျပန္လည္	
စတင္လာမည္	မဟုတ္ဟုလည္း	ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္က	အာမခံေျပာဆုိသည္။	

ေဒါက္တာခက္ေအာင္က	ျမစ္စုံစီမံကိန္း	ျပန္လည္စတင္လာမည္ကုိ	
စိတ္ပူေနၾကသည့္	ျပည္သူမ်ားကုိ	“ျပည္သူလူထုကုိ	ေျပာခ်င္တာက	
ခင္ဗ်ားတို႔	ဆႏၵအတိုင္းပဲလို႔	ေျပာခ်င္ပါတယ္။	အဲ့လို	အမွာစကား	
ပါးခ်င္ပါတယ္။”ဟု	ထပ္မံေျပာဆိုသည္။	

(၆)ႏွစ္ၾကာ	 ရပ္ဆိုင္းထားၿပီျဖစ္သည့္	 ျမစ္ဆုံေရကာတာစီမံကိန္း	
အျမန္ဆုံး	ထာဝရရပ္ဆုိင္းသြားရန္	ေဒသခံမ်ား	ေမွ်ာ္လင့္ေနၾကသည္။
	
ႏွစ္တြင္ၾကာၿပီ	 ျဖစ္ေသာ္လည္း	တရုတ္ကုမၼဏီမ်ားမွ	ဆက္လက္	
ေထာက္ပံ့ေနဆဲ	ျဖစ္ေနသည့္အေပၚ	ေဒသခံျပည္သူမ်ားက	ျမစ္ဆံု	
စီမံကိန္း	 ျပန္လည္အေကာင္အထည္ေဖာ္လာမည္ကို	
စိုးရိမ္ေနၾကျခင္းျဖစ္သည္။

“စီမံကိန္း	မလုပ္ေတာ့ဘူးဆုိရင္ေတာ့	ကြ်န္ေတာ္တုိ႔ကုိ	ဆန္လည္း	
ေထာက္ပံ့ေပးေတာ့မွာ	 မဟုတ္ဘူးလို႔	 ကြ်န္ေတာ္ထင္တယ္။”ဟု	
ျမစ္ဆုံေဒသခံ	ဦးဂြမ္ရိန္ကဆိုသည္။
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အမွန္တရားကိ ုေမွ်ာ္လင့္ေနသူမ်ား

ယခုႏွစ္	 ေမလမွ	 ေအာက္တိုဘာလထိ	 ကခ်င္ျပည္နယ္အတြင္း	
တပ္မေတာ္ႏွင့္	 KIA	 တို႔	 ပဋိပကၡျဖစ္ပြားေနသည့္	 ေဒသမ်ားတြင္	
အသတ္ခံထားရသည္ဟု	ယူဆထားေသာ	ကခ်င္အမ်ိဳးသား	၆ဦး၏	
အေလာင္းမ်ားကို	ျပန္ရွာေတြ႔ရခဲ့သည္။

ေသသလား	 ရွင္သလား	 မသိရပဲ၊	 ေပ်ာက္ဆံုးေနသူမ်ားလည္း	
ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္	 ရွိေနသည္။	 ျပန္ရွာေတြ႔ရသည့္	 အေလာင္း	
၆ေလာင္းအနက္	 ၂ေလာင္းမွာ	 မိုးေကာင္းၿမိဳ႕နယ္၊	 နမၼတီး	လမ္းခြ	
ေက်းရြာတြင္	ေနထိုင္သူ	အသက္	၃၃ႏွစ္ရိွ	ဦးေနာ္လတ္ႏွင့္	အသက္	
၄၁ႏွစ္ရိွ	ဦးေနာ္ေဘာက္တို႔	ျဖစ္သည္။	

ဦးေနာ္လတ္သည္	ကေလး	၂ဦး၏	ဖခင္ျဖစ္ၿပီး	ဦးေနာ္ေဘာက္မွာ	
ကေလး၃ဦး၏ဖခင္ျဖစ္သည္။	 အဆိုပါႏွစ္ဦးသည္	 လမ္းမေပၚတြင္	
မိုင္းေထာင္ေနစဥ္	မိုင္းေပါက္ကြဲသြားၿပီး	ေသဆံုးသြားျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း	
ၾသဂုတ္လ	၉ရက္	နံနက္ပိုင္းမွာ	Facebook	စာမ်က္ႏွာ၌	သတင္းမ်ား	
ေပၚထြက္ခဲ့သည္။	တပ္မေတာ္ကာကြယ္ေရး	ဦးစီးခ်ဳပ္ရံုး	Facebook	

စာမ်က္ႏွာတြင္	ေသဆံုးသူႏွစ္ဦးသည္	KIA	မ်ားျဖစ္ၿပီး	အၾကမ္းဖက္	
လုပ္ရပ္မ်ား	လုပ္ေဆာင္ရန္အတြက္	 မိုင္းေထာင္ေနစဥ္	 ေပါက္ကြဲ	
ေသဆုံးသြားျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း	ၾသဂုတ္	၈ရက္ေန႔၌	ထုတ္ျပန္ခဲ့သည္။

ကာယကံရွင္	 မိသားစုမ်ားသည္	 ဦးေနာ္လတ္ႏွင့္	 ဦးေနာ္ေဘာက္	
ေသဆုံးရသည့္	 အေၾကာင္းရင္း	 အမႈမွန္ေပၚေပါက္ေရးအတြက္	
စုံစမ္းေဖာ္ထုတ္ေပးရန္	က်န္ရစ္သူဇနီးသည္ႏွစ္ဦးမွ	ျပည္သူ႔လႊတ္ေတာ္	
ျပည္သူ႔ေရးရာစီမံခန္႔ခြဲေရး	ေကာ္မတီ	ဥကၠဌထံ	စက္တင္ဘာ	၄ရက္ေန႔၌	
တင္ျပထားေၾကာင္း	 သိရသည္။	 ေသဆုံးသူႏွစ္ဦးသည္	
ေကအိုင္ေအႏွွင့္္ပတ္သက္မႈ	မရိွေၾကာင္း	ေျပာဆိုထားသည္။	

ဦးေနာင္လတ္ႏွင့္	 ဦးေနာ္ေဘာက္တို႔သည္	 ဒြန္ဘုံးေက်းရြာရိွ	
ဦးေနာ္ေဘာက္၏	လိေမၼာ္ၿခံသို႔သြားရင္း	 ေခ်ာင္းထဲငါးသြားဖမ္းရန္	
ၾသဂုတ္လ	 ၇ရက္ေန႔၌	 ေနအိမ္မွ	 ထြက္သြားၿပီးေနာက္	 ႏွစ္ရက္	
အၾကာတြင္	ေသဆံုးသည့္အေလာင္းမ်ားကုိ	ျပန္ေတြ႔ရျခင္း	ျဖစ္ေၾကာင္း	
သိရသည္။	
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၎တုိ႔ႏွစ္ဦးကို	ၾသဂုတ္လ	၈ရက္ေန႔တြင္	နမၼတီးအနီးရိွ	ဆီးဒင္ယန္	
ဂိတ္၌	တပ္မေတာ္တပ္ရင္းမွ	ဖမ္းဆီးထားသည္ကို	ေတြ႔ခဲ့သူအသိ	
တစ္ေယာက္က	လာေျပာျပေသာေၾကာင့္	ထုိညတြင္းခ်င္းပင္	ေက်းရြာ	
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးႏွင့္	 မီးသတ္အရာရွိမ်ားဆီသို႔	 ေသဆုံးသူႏွစ္ဦး၏	
ဇနီးမ်ားသည္	အကူအညီ	သြားေတာင္းခဲ့ၾကေသာ္လည္း	အဆင္မေျပ	
ခဲ့ေၾကာင္း	ေဒၚဆိုင္းနန္ကဆိုသည္။

ထိုသို႔	ဖမ္းခံထားရသည့္သတင္း	ၾကားရေသာ္လည္း	ျပန္လြတ္ေပး	
လိမ့္မည္ဟု	ယုံၾကည္ေနၾကခ်ိန္မွာပဲ	ေနာက္ေန႔	နံနက္တြင္	ခင္ပြန္းမ်ား	
၏	အေလာင္းမ်ားကို	Facebook	စာမ်က္ႏွာမ်ား၌	ေတြ႔ျမင္ခဲ့ရျခင္း	
ျဖစ္သည္။

“ကြ်န္မက	Facebook	လည္း	မသုံးဘူး။	ကေလးေက်ာင္းပို႔ၿပီး	
ျပန္လာေတာ့	 ေဆြးမ်ိဳးတစ္ေယာက္က	 Facebook	
မွာပံုေတြ႔တယ္ဆိုၿပီး	 ငိုၿပီးလာေျပာျပတယ္။	 ကြ်န္မက	
အဲအခ်ိန္မွသိရတာ။	အဲလုိညတြင္းခ်င္းပဲ၊	အဲလုိျဖစ္သြားမယ္	
ဆိုတာ	 မထင္ထားဘူးေလ”ဟု	 ဦးေနာ္ေဘာက္၏ဇနီး	
ေဒၚဂ်ာေလာဒ္က	ေျပာေနလွ်က္	မ်က္ရည္မ်ား	ဝဲလာသည္။	

ဦးေနာ္လတ္ႏွင့္	ဦးေနာ္ေဘာက္တုိ႔သည္	မိုးေကာင္းၿမိဳ႕နယ္	
နမၼတီးၿမိဳ႕	လမ္းခြေက်းရြာတြင္	အတည္တက်	ေနထုိင္ကာ	
သမာရိုးက်အလုပ္	လုပ္ကိုင္စားေသာက္သူမ်ား	ျဖစ္ေၾကာင္း	
မိသားစုဝင္မ်ားက	ဆိုသည္။	ဦးေနာ္လတ္သည္	ေက်းရြာမွ	
မီးသတ္တာဝန္ကုိလည္း	ထမ္းေဆာင္ၿပီး	က်ပန္းအလုပ္မ်ား	
လုပ္ေဆာင္ကာ	မိသားစုအား	ေကြ်းေမြး	ေစာင့္ေရွာက္ေနသူ	
ျဖစ္သည္ဟု	သိရသည္။	

ဦးေနာ္ေဘာက္ကမူ	ဆင္ပိုင္ရွင္ျဖစ္ၿပီး	ထုိဆင္ျဖင့္ေငြရွာၿပီး	
မိသားစုကို	ေထာက္ပံ့ေနသည့္	အိမ္ေထာင္ဦးစီး	ျဖစ္သည္။

ေဒၚဂ်ာေလာဒ္က	“ကြ်န္မခင္ပြန္း	ဦးေနာ္ေဘာက္က	
ဆင္နဲ႔ပဲလုပ္ကိုင္	 ရွာစားတာ	 ဟုတ္တယ္၊	 အခုတ	
ေလာက်ေတာ့	ဆင္ကုိေတာထဲမွာေတာင္	မလြတ္ပဲ၊	
ဒြန္ဘြန္းရြာမွာပဲ	ထားထားေတာ့	အဲမွာပဲ	ဆင္ခဏခဏ	
သြားၾကည့္ရတာ	ဟုတ္တယ္”ဟု	ဆိုသည္။	

ဦးေနာ္လတ္ႏွင့္	 ဦးေနာ္ေဘာက္တို႔	 ႏွစ္ဦးသည္	
လူမႈဆက္ဆံေရး	ေကာင္းမြန္ၾကသူမ်ားျဖစ္ၿပီး	အျခား	
သူမ်ားႏွင့္	မနာလုိမုန္းတီး	ရန္ျဖစ္ျခင္း	မ်ား	မရိွေၾကာင္း	
ဇနီးသည္မ်ားက	ဆိုသည္။

“သူ(ဦးေနာ္ေဘာက္)က	စကားလည္း	တအားနည္း	
တယ္၊	အရမ္းလည္း	အားနာတတ္တယ္။	သူမ်ားကုိ	
လည္း	ဟုိဟုိဒီဒီ	စကားသိပ္မေျပာရဲဘူး။	အရမ္းလည္း	
သီးခံတတ္တာ	 ဟုတ္တယ္။”ဟု	 ေဒၚဂ်ာေလာဒ္က	
ဆိုသည္။

မိသားစုကို	အဓိက	ရွာေဖြေကြ်းေမြးေနသည့္	အိမ္ေထာင္ဦးစီး	ဖခင္မ်ား	
ေသဆုံးသြားသည့္အတြက္	က်န္ရစ္ေနသည့္	သားသမီးမ်ားအတြက္	
လည္း	အနာဂတ္ေပ်ာက္ဆုံးသလုိ	ခံစားေနရေၾကာင္း	ဇနီးသည္ႏွစ္ဦးက	
ဆိုသည္။

ဦးေနာ္လတ္၏ဇနီး	ေဒၚဆုိင္းနန္က	“သူဒီလိုျဖစ္သြားလုိ႔	မိသားစုအတြက္	
အမွီအခိုမဲ့သြားရၿပီ၊	 အေဖတစ္ေယာက္	 ဒီလိုျဖစ္သြားေတာ့	သမီး	
ႏွစ္ေယာက္အတြက္လည္း	ကြ်န္မစိတ္ထဲမွာ	အရမ္းဝမ္းနည္း	ခံစားရ	
တယ္။	သူမရွိေတာ့တဲ့အတြက္	ကေလးႏွစ္ေယာက္ရဲ႕	ေရွ႕ေရးအတြက္	
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ေတြးၾကည့္ရင္း	ကြ်န္မမိသားစုက	အေမွာင္ထဲမွာ	လမ္းေပ်ာက္သြားသလုိ	
အရမ္းခံစားရတယ္။	 ဘာအလုပ္ေတြ	 ဆက္လုပ္ရမွန္းေတာင္	
မသိေတာ့ဘူး။	အရမ္းဝမ္းနည္းတယ္”ဟု	ငိုလွ်က္	ေျပာျပသည္။

ဇနီးသည္ႏွစ္ဦးသည္	ခင္ပြန္းသည္မ်ား၏	အေလာင္းအား	Facebook	
စာမ်က္ႏွာ၌သာ	ေတြ႔ရၿပီး	အျပင္တြင္	မေတြ႔ရသည့္အတြက္လည္း	
ပို၍ဝမ္းနည္းမိေၾကာင္း	ဆိုၾကသည္။

ခင္ပြန္းသည္ႏွစ္ဦး၏	အေလာင္းကို	ေဆးရုံရင္ခြဲရုံသို႔	ပို႔ေဆာင္ျခင္း	
လည္းမရိွပဲ၊	စစ္တပ္မွ	ေျမျမဳပ္လိုက္ျခင္း	ျဖစ္ေၾကာင္းလည္း	ဆုိသည္။

“ကြ်န္မခင္ပြန္းရဲ႕	ရုပ္အေလာင္းကို	ျမင္ခ်င္တယ္။	ဒါေပမဲ့	ၾကည့္ခြင့္	
မေပးတဲ့အတြက္	အရမ္းဝမ္းနည္းတယ္”ဟု	ေဒၚဆုိင္းနန္က	ေျပာသည္။

၎တုိ႔ႏွစ္ေယာက္ကုိ	သၿဂၤိဳလ္ထားသည့္ေနရာသုိ႔	သြားၿပီးဆုေတာင္း	
ရန္	တပ္စခန္းကုိ	ခြင့္ေတာင္းၿပီး	သြားခဲ့ၾကသည္။	သုိ႔ေသာ္	အေလာင္းကုိ	
ျပန္ေဖာ္ခြင့္မရိွသည့္အတြက္	 အေလာင္းျမဳပ္ထားသည့္ေနရာကို	
မွန္းဆၿပီး	ဆုေတာင္းေပးခဲ့ရေၾကာင္း	ဆိုသည္။

ဦးေနာင္လတ္ႏွင့္	 ဦးေနာ္ေဘာက္တို႔အား	 ဆီးဒင္ယန္ဂိတ္တြင္	
ဖမ္းဆီးထားသည္ဟု	မိသားစုမ်ား	သိခဲ့ရသည့္	ေနာက္ေန႔	နံနက္တြင္	

မိုင္းေထာင္ေနစဥ္	ေသဆံုးသြားသည္ဟု	သတင္းမ်ား	ထြက္ေပၚ	လာခဲ့	
သည့္အေပၚ	 မိသားစုမ်ားက	 ေသဆုံးသူႏွစ္ဦးအတြက္	 အမႈမွန္	
ေပၚေပါက္လာရန္	အလိုရိွေနၾကသည္။	

၎တုိ႔ႏွစ္ဦးအား	ဆီးဒင္ယန္ဂိတ္တြင္	ဖမ္းဆီးထားစဥ္	ျမင္ေတြ႔ခဲ့ေသာ	
သက္ေသမ်ားလည္း	 ရိွေနေသာေၾကာင့္	 ထိုျဖစ္ရပ္ကို	 မံစီၿမိဳ႕နယ္	
မိုင္းေခါင္စစ္ေဘးဒုကၡသည္	သုံးဦးသတ္ခံရသည့္အမႈကဲ့သို႔	စုံစမ္း	
ေဖာ္ထုတ္ေပးရန္	မိသားစုဝင္မ်ားက	အလိုရိွေနၾကသည္။

“ဒီျဖစ္စဥ္ကို	 မွန္မွန္ကန္ကန္	 ေဖၚထုတ္ေပးဖို႔	 ကြ်န္မကေတာ့	
လိုလားတယ္။	ကြ်န္မခင္ပြန္းကုိ	ေကအိုင္ေအ	ဆုိၿပီးစြပ္စြဲၾကတယ္ဆုိလုိ႔	
သူက	 ေကအိုင္ေအနဲ႔	 မပတ္သက္တဲ့အေၾကာင္း	 သူက	 (အရန္)
မီးသတ္အလုပ္ကုိ	ေက်ာင္းသားဘဝ	ကတည္းက	လုပ္ေနတယ္ဆုိတာ	
သိရတယ္။	 ဒါေၾကာင့္	 မွန္ကန္တဲ့အေျဖကို	 ေဖၚထုတ္ေပးဖို႔	
လိုလားတယ္။”ဟု	ေဒၚဆိုင္းနန္က	ဆိုသည္။

အခ်ိန္	 ႏွစ္လေက်ာ္လာၿပီ	 ျဖစ္ေသာ	 ဤအမႈ	 ကို	 က်န္ရစ္သူ	
မိသားစုဝင္မ်ားက	အမႈမွန္	ေပၚေပါက္လာရန္	ေမွ်ာ္လင့္ေနဆဲျဖစ္သည္။	
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ေဆးခန္းက	ေပးလိုက္သည့္	အေျဖတစ္ခုေၾကာင့္	မအိန္ဇင္	(အမည္လြဲ)	
ေပ်ာ္သြားသည္။	ေဆးခန္းက	ေပးလုိက္သည့္	ေဆးစစ္ခ်က္စာရြက္သည္	
သူ႔အတြက္ေတာ့	အိမ္ျပန္ခြင့္	လက္မွတ္ျဖစ္လိမ့္မည္ဟု	မအိန္ဇင္ေတြးၿပီး	
တဒၤဂေပ်ာ္မိသြားခဲ့သည္။

အိန္ဇင္သည္	အသက္	၁၇ႏွစ္အရြယ္	စစ္ေဘးဒုကၡသည္	ကခ်င္တိုင္းရင္း	
သူ	အမ်ိဳးသမီးငယ္တစ္ဦး	ျဖစ္သည္။	၎၏အိမ္ျပန္လက္မွတ္	ျဖစ္လာ	
လိမ့္မည္ဟု	ထင္ခဲ့သည့္	ေဆးစစ္ခ်က္အေျဖသည္	တကယ္တမ္း	
ျဖစ္မလာခဲ့ပါ။	 ေဆးစစ္ခ်က္	 ရလဒ္ေၾကာင့္	 ပထမလာၾကည့္သူ	
တရုတ္အမ်ိဳးသားက	မအိန္ဇင္အား	မယူေတာ့ေသာ္လည္း	လူကုန္	
ကူးပဲြစားမ်ားက	မအိန္ဇင္ကုိ	တရုတ္အမ်ိဳးသား	ေနာက္တစ္ေယာက္ထံ	
ေရာင္းစားလိုက္ၾကသည္။	

ငယ္ရြယ္ေသးသည့္	မအိန္ဇင္သည္	မိသားစု	ေငြေၾကးလိုအပ္မႈေၾကာင့္	
အလုပ္ထြက္ရွာရာမွ	ဇူလုိင္လ	လဆန္းပိုင္းတြင္	လူကုန္ကူးမုဆုိးမ်ား၏	
ေရာင္းစားျခင္းခံရၿပီးေနာက္	တရုတ္မယားလုပ္ခဲ့ရကာ	မၾကာေသးခင္	
ကမွ	မိမိေနအိမ္သို႔	ျပန္လာနိုင္ခဲ့သည္။	

“ကခ်င္အခ်င္းခ်င္းျဖစ္ေနေတာ့	 ကြ်န္မက	 ယံုၾကည္သြားတာ”ဟု	
မအိန္ဇင္က	ဆိုသည္။	

ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ	တရုတ္ႏိုင္ငံ	က်န္းဟုန္းၿမိဳ႕သို႔

မအိန္ဇင္သည္	မိသားစုႏွင့္အတူ	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ရွိ	စစ္ေဘးဒုကၡသည္	
စခန္းတစ္ခုတြင္	 ေနထိုင္ကာ	 တကၠသိုလ္ဝင္တန္း	 တက္ေရာက္	
ေနသူျဖစ္သည္။	သူမသည္	ေမာင္ႏွမ(၇)ေယာက္ထဲမွာ	အႀကီးဆံုးသမီး	
ျဖစ္သည္။	ဖခင္မွာလည္း	ႀကံဳရာေန႔စားအလုပ္မ်ားကုိသာ	လုပ္ကုိင္	
ေနရသူျဖစ္ကာ	မိသားစု၏စားဝတ္ေနေရး	အေျခအေန	ၾကပ္တည္းမႈ	
မ်ားက	သူမကုိေက်ာင္းထြက္၍	အလုပ္လုပ္ရန္	တြန္းအားေပးခဲ့သည္။

စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္းတြင္	 အတူေနထိုင္ေသာ	 သူငယ္ခ်င္းမိန္း	
ကေလးနင့္	မအိန္ဇင္တုိ႔ႏွစ္ဦးကုိ	တစ္လလ်ွင္	ႏွစ္သိန္းရသည့္	အလုပ္ရွိ	
သည္ဟု	 မႏၱေလးၿမိဳ႕မွ	ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးတစ္ဦး	 ေခၚေသာေၾကာင့္	
မည္သည့္အလုပ္မ်ဳိး	ျဖစ္သည္ကုိ	အိန္ဇင္	ေသခ်ာမသိရေသာ္လည္း	
အလုပ္ရလိုသည့္စိတ္ျဖင့္	မႏၱေလးၿမိဳ႕သုိ႔	သူငယ္ခ်င္းနွင့္အတူ	ဆင္းသြား	
ၾကသည္။

မႏၱေလးသို႔	 ေရာက္ေသာအခါ	 KTV	 တြင္	 သီခ်င္းဆိုရမည္ဟု	
ေျပာလာေသာေၾကာင့္	ထုိအလုပ္တြင္	မလုပ္လုိေၾကာင္း	အိန္ဇင္က	
ျငင္းဆိုခဲ့သည္။	ျမစ္ႀကီးနားမွ	အတူဆင္းလာသည့္	သူငယ္ခ်င္းက	
မူဆယ္ၿမိဳ႕မွ	၎ႏွင့္ရင္းႏီွးသည့္	သူငယ္ခ်င္းတစ္ဦးထံ	ဖုန္းဆက္ၿပီး	
အလုပ္ရွာေပးရန္	 ျပန္လည္ဆက္သြယ္ခဲ့သည္။	 ထိုဖုန္းဆက္	

တရုတ္ေရာင္းကုန္ျဖစ္ခဲ့ရတဲ့	
စစ္ေဘးဒုကၡသည္မိန္းမပ်ိဳ
By	Lawhkum	Zau
20	November	2017
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အကူအညီေတာင္းသည့္	သူငယ္ခ်င္းကလည္း	မူဆယ္ၿမိဳ႕ကုိ	လာခဲ့ၾကဖို႔	
ေျပာလာေသာေၾကာင့္	 အိန္ဇင္တို႔နွစ္ေယာက္သည္	 မူဆယ္သို႔	
ခရီးဆက္ခဲ့ၾကသည္။	

မူဆယ္ၿမိဳ႕သို႔	 ေရာက္ရွိၿပီးေနာက္	 သူငယ္ခ်င္း၏	 မိတ္ေဆြဆိုသူ	
‘အဘား’က	ေနဖို႔ေနရာစီစဥ္ေပးၿပီး	အလုပ္စံုစမ္းေပးမည္ဟု	ေျပာဆုိ	
သည္။	မူဆယ္ၿမိ ႕ဳတြင္	အလုပ္ေစာင့္ေနေသာ	သံုးရက္ေျမာက္ေန႔၌	
ျမစ္ႀကီးနားမွ	 အတူလာခဲ့သည့္	 သူငယ္ခ်င္းက	 ၎တို႔ကိုယ္တိုင္	
အလုပ္ထြက္ရွာၾကမည္ဟုဆိုကာ	အိန္ဇင္ကုိ	မူဆယ္ေစ်းသုိ႔	ေခၚသြား	
ခဲ့သည္။	

ေစ်းေရာက္ေတာ့	အိန္ဇင္	တစ္ခါမွ	မေရာက္ဖူးေသာ	မူဆယ္ေစ်းထဲတြင္	
သူငယ္ခ်င္းက	အျပင္ခဏသြားမည္ဟုဆိုကာ	သူမကုိေစ်း၌	ထားသြား	
ခဲ့သည္။	သူငယ္ခ်င္းကုိ	အိန္ဇင္ကုိေဈးမွ	ျပန္လာေခၚေပးရန္	ဖုန္းဆက္	
ေသာ္လည္း	“ငါသြားခ်င္ရာကုိ	သြားေတာ့မယ္၊	နင္လည္း	နင္သြားခ်င္တဲ့	
ေနရာသြားေတာ့။”ဟုဆိုကာ	ဖုန္းခ်သြားေတာ့သည္။	

“အဲအခ်ိန္မွာ	ကြ်န္မလည္း	ဘာမွမသိေတာ့ဘူး	ငိုဖို႔ပဲသိေတာ့တယ္။”ဟု	
အိန္ဇင္	ျပန္ေျပာျပေနသည္။

သူငယ္ခ်င္းျဖစ္သူ	 ထားသြားၿပီးေနာက္	 အိန္ဇင္ကို	 အဘားက	
ဖုန္းဆက္လာၿပီး	တရုတ္ျပည္	က်န္းဟုန္းၿမိဳ႕ရွိ	ထမင္းဆုိင္တစ္ခုတြင္	
အလုပ္သြင္းေပးသည္။	အလုပ္တစ္ခုေတာ့	ရေအာင္လုပ္မည္ဆုိသည့္	
ဆံုးျဖတ္ခ်က္ျဖင့္	 အိန္ဇင္သည္	 တရုတ္စကားတစ္လံုးမွ	 မတတ္	
ေသာ္လည္း	အဘား	ဆက္ေပးသည့္	တရုတ္ျပည္ရိွ	ထမင္းဆုိင္တြင္	
အလုပ္စတင္လုပ္ခဲ့သည္။	

လူကုန္ကူးသူတို႔၏	ပစ္မွတ္ျဖစ္သြားျခင္း

ထမင္းဆိုင္တြင္လည္း	 တရုတ္စကား	 မေျပာတတ္ေသာေၾကာင့္	
ဆိုင္ရွင္မ်ားႏွင့္	 ဆက္ဆံေျပာဆိုရန္	 အဆင္မေျပသည္သာမက	
အိန္ဇင္သည္	အၿမဲတမ္းဆိုင္ရွင္မ်ား၏	ေအာ္ေငါက္ျခင္းကို	ခံေနရသည္။	
ရက္ပိုင္းအၾကာမွာေတာ့	အိန္ဇင္သည္သူအလုပ္လုပ္သည့္	ထမင္းဆုိင္	
ေဘးက	ေခါန္ထြယ္ဆိုသည့္	ကခ်င္မေလးတစ္ေယာက္ႏွင့္	သိကြ်မ္း	
သြားခဲ့သည္။

ေခါန္ထြယ္သည္	တရုတ္ျပည္တြင္	 ေနထိုင္သည္မွာ	 ၾကာၿပီျဖစ္ၿပီး	
၎၏မိဘမ်ားလည္း	က်န္းဟုန္းၿမိဳ႕တြင္	အိမ္ငွားေနထိုင္ၾကေၾကာင္း	
သိရသည္။	 သူႏွင့္သိကြ်မ္းၿပီးေနာက္	 အိန္ဇင္သည္	 ထမင္းဆိုင္မွ	
အလုပ္ထြက္ၿပီး	 ေခါန္ထြယ္ေနအိမ္သို႔	 ေျပာင္းေရႊ႕ေနထိုင္ခဲ့သည္။	
ေခါန္ထြယ္လည္း	အိန္ဇင္ကုိ	အလုပ္ရွာေပးမည္ဟု	ေျပာဆုိထားသည္။	

ေခါန္ထြယ္တို႔၏	 အိမ္သို႔ေရာက္ၿပီး	 တစ္ပတ္ခန္႔အၾကာမွာေတာ့	
ေခါန္ထြယ္၏မိခင္(အဒင့္)သည္	အိန္ဇင္ကို	တရုတ္မယားလုပ္ရန္	
စည္းရုံးလာေတာ့သည္။

“တရုတ္ဇနီး	သြားလုပ္ရမယ္	မလုပ္ခ်င္ဘူးလား၊	ေျခာက္လပဲေနရမွာ၊	
ေျခာက္လျပည့္ရင္	 ျပန္လာေခၚမယ္”ဟု	 အိမ္မွာ	 ေခါန္ထြယ္	
မရွိသည့္အခ်ိန္မ်ားတြင္	စတင္ေျပာဆိုလာသည္ဟု	ေျပာျပသည္။	

အိန္ဇင္သည္	မလုပ္ႏိုင္ေၾကာင္းျငင္းဆုိခဲ့ၿပီး	ေခါန္ထြယ္	အိမ္ျပန္ေရာက္	
သည့္အခ်ိန္တြင္	 ထိုအေၾကာင္းကို	 ျပန္ေျပာျပရာ	 မိခင္ႏွင့္သမီး	
အႀကံတူျဖစ္ေနသည္ကို	အိန္ဇင္သတိထား	မိေတာ့သည္။	

ထိုအေျခအေနမ်ားေၾကာင့္	ေခါန္ထြယ္အိမ္မွာ	အဝတ္အစား၊	ပစၥည္းမ်ား	
သိမ္းၿပီး	အိမ္ျပန္ရန္	တရုတ္ျပည္	က်န္းဟုန္းကားဂိတ္သုိ႔	တစ္ေယာက္	
တည္း	ထြက္လာခဲ့သည္။	သုိ႔ေသာ္	လြယ္ဂ်ယ္သြားမည့္	တရုတ္ကား	
သမားမ်ားက	နယ္စပ္သြားလာခြင့္	လက္မွတ္(စာအုပ္အနီ)	မရွိေသာ	
အိန္ဇင္ကုိ	ကားစီးခြင့္	မေပးၾကေပ။	တရုတ္စကားလည္း	တစ္လုံးမွ	
မတတ္ေသာေၾကာင့္	 တရုတ္ကားသမားမ်ားကို	 ရွင္းျပရန္လည္း	
အခက္အခဲျဖစ္ခဲ့ၿပီး	 တရုတ္မယားမျဖစ္ခင္	 မိမိေနအိမ္ျပန္ရမည့္	
အခြြင့္အေရး	အိန္ဇင္	ဆုံးရႈံးခဲ့ရသည္။

အိန္ဇင္ကားဂိတ္တြင္ရိွေနစဥ္	ေခါန္ထြယ္၏မိခင္	‘အဒင့္’က	ဖုန္းဆက္	
လာၿပီး	 အိမ္ျပန္ရန္အတြက္	 လမ္းစရိတ္လည္း	 ရွာေပးမည့္အျပင္	
နယ္စပ္သြားလာခြင့္လက္မွတ္လည္း	 လုပ္ေပးမည္ျဖစ္ေၾကာင္း	
တရုတ္ဇနီးမလုပ္လုိလွ်င္္လည္း	အိန္ဇင္၏သေဘာသာျဖစ္ေၾကာင္း	
အခုေတာ့၎တုိ႔ႏွင့္အတူ	ျပန္လာေနရန္	ေျပာဆုိၿပီး	ကားဂိတ္အထိ	
လာႀကိဳေလသည္။	

ေခါန္ထြယ္တို႔	သားအမိကို	အိန္ဇင္	ဒုတိယအႀကိမ္	ယံုၾကည္မိၿပီး	
သူတို႔ႏွင့္အတူ	 ျပန္လိုက္သြားခဲ့သည္။	 ေခါန္ထြြယ္တို႔အိမ္တြင္	
ႏွစ္ရက္ခန္႔ေနၿပီး	ေနာက္တစ္ေန႔မွာေတာ့	အဒင့္၏သူငယ္ခ်င္းဆိုသူ	
အမ်ိဳးသမီးႀကီး	 တစ္ေယာက္	 ေရာက္လာသည္။	 ၎အမ်ိဳးသမီး	
(နာမည္မွာ	အေဘာက္ဟုသိရ)သည္။	

ထုိအမ်ိဳးသမီးက	အိန္ဇင္ကုိ	ထုိင္ခိုင္းလုိက္၊	မတ္တပ္ရပ္ထားခိုင္းလုိက္၊	
အမ်ိဳးမ်ိဳးလုပ္ခိုင္းကာ	ဓါတ္ပံုရိုက္ယူခဲ့သည္ဟု	အိန္ဇင္က	ဆုိသည္။

အိန္ဇင္သည္	 နားမလည္ႏိုင္ျဖစ္လာၿပီး	အဒင့္ကို	 ေမးၾကည့္ေတာ့	
“နင့္ကို	ခင္လို႔ဓါတ္ပံုရိုက္တာပါ”ဟုသာ	ျပန္ေျဖသည္။	တကယ္ေတာ့	
ထိုဓါတ္ပံုမ်ားကို	 ဇနီးမယားရွာေနေသာ	တရုတ္အမ်ိဳးသားမ်ားထံ	
ပို႔ေပးရန္ျဖစ္ေၾကာင္း	အိန္ဇင္ေနာက္မွ	သိခဲ့ရသည္။	

အိန္ဇင္	ေရာင္းခ်ခံရျခင္း

ဓါတ္ပံုရိုက္ၿပီး	ေနာက္တစ္ရက္တြင္	အလုပ္တစ္ခုေျပာထား	သည္ဟု	
ဆုိကာ	အဒင့္ႏွင့္အေဘာက္တုိ႔သည္	အိန္ဇင္ကုိေခၚၿပီး	က်န္းဟုန္းၿမိဳ႕မွ	
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ထြက္လာခဲ့ၾကသည္။	 ၿမိဳ႕တစ္ၿမိဳ႕သို႔ေရာက္ေသာအခါ	တရုတ္ျပည္	
မန္ရွီၿမိဳ႕မွ	ေရာက္လာသည့္	(အစီးေခၚသည့္)	အမ်ိဳးသမီးႀကီးတစ္ဦးႏွင့္	
ေတြ႔ၾကသည္။	 တရုတ္ေငြ	 သံုးေသာင္း	 မေပးႏိုင္ေၾကာင္း	
ႏွစ္ေသာင္းခြဲသာ	ေပးႏိုင္သည္ဟူ၍	အိန္ဇင္ကုိ	ကုန္ပစၥည္းတစ္ခုလုိ	
ေစ်းဆစ္ေနၾကသည္ဟု	အိန္ဇင္က	ျပန္ေျပာျပသည္။

“ေရာင္းစားလိုက္ၿပီဆုိတာ	သိလုိက္ကတည္းက	တရုတ္ဇနီးမလုပ္ခ်င္	
ဘူးလို႔	ငိုၿပီးေတာင္းပန္တယ္။	သူတို႔က	ကြ်န္မအတြက္	ေငြေပးလိုက္ၿပီ	
ျဖစ္လုိ႔	မလုိက္လို႔	မရေတာ့ဘူးလို႔	ၿခိမ္းေျခာက္တယ္။”ဟု	အိန္ဇင္ျပန္	
လည္ေျပာျပသည္။

တရုတ္ေယာက်္ားႏွင့္	မိမိသေဘာတူၿပီး	ယူျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း	စာရြက္	
တစ္ခုတြင္	 ေရးၿပီးလက္မွတ္ထိုးခိုင္းသည္။	 အေဘာက္ဆိုသည့္	
အမ်ိဳးသမီးလည္း	 အသိသက္ေသအျဖစ္	 လက္မွတ္ထိုးခဲ့သည္။	
အဒင့္က	 ယခုေပးေခ်ထားသည့္	 ေငြအားလံုးကို	 ၎တို႔ယူမည္	
မဟုတ္ေၾကာင္း	ဘဏ္ကဒ္ထဲတြင္	ထည့္ေပးထားေၾကာင္းဆိုကာ	
အိန္ဇင္ကုိ	ကဒ္တခုထုတ္ေပးလုိက္သည္။	သုိ႔ေသာ္	အဆုိပါဘဏ္ကဒ္	
ထဲတြင္	ပိုက္ဆံတစ္ျပားမွ	မရွိေၾကာင္း	အိန္ဇင္ေနာက္မွ	သိခဲ့ရသည္။	
အဒင့္က	ေျခာက္လေနၿပီးရင္	ျပန္လာေခၚမည္ဟုေျပာၿပီး	မန္ရွီၿမိဳ႕မွ	
ေရာက္လာသည့္	 အစီးဆိုသူ	 အမ်ိဳးသမီးလက္ထဲသို႔	 အိန္ဇင္ကို	
ထည့္ေပးလိုက္ၾကသည္။	

အစီးသည္	မန္ရွီၿမိ ႕ဳရွိ	၎၏အိမ္သုိ႔	အိန္ဇင္ကုိေခၚလာၿပီး	ေနာက္ႏွစ္ရက္	
တြင္	 တရုတ္ကားသမားတစ္ဦး	 လက္ထဲအပ္ၿပီး	 ခြန္းမင့္ၿမိဳ႕သို႔	
ျပန္ပို႔လိုက္သည္။	 ခြန္းမင့္ၿမိဳ႕သို႔	 ေရာက္သည့္အခါ	 ကားသမားက	
ေလယာဥ္ျဖင့္	ႀကိဳေရာက္ႏွင့္ေနေသာ	အစီး၏လက္ထဲသုိ႔	ျပန္အပ္ခဲ့	
သည္။	အစီးက	အိန္ဇင္ကုိ	ေခၚၿပီး	ေနာက္တစ္ၿမိဳ႕တြင္ရိွသည့္	အဂ်ီးဆုိ	
သည့္	အမ်ိဳးသမီးအား	ျပန္လည္အပ္ခဲ့သည္။	

အဂ်ီးဆုိသူမွာ	ျမန္မာျပည္မွ	ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးျဖစ္ၿပီး	တရုတ္ျပည္တြင္	
အိမ္ေထာင္က်ေနသည္မွာ	ၾကာၿပီျဖစ္ေၾကာင္း	သိိရသည္။	၎တို႔က	
အိန္ဇင္ကို	တည္းခိုခန္းတစ္ခုတြင္	ႏွစ္ရက္ခန္႔ေနခိုင္းထားၾကသည္။

“ဒီကိုအိမ္ေထာင္ျပဳဖို႔လာတာ	 မင္းမိဘေတြသိၿပီးသားလား”ဟု	
အဂ်ီးကေမးလာသည္။	 အိန္ဇင္ကလည္း	 “ကြ်န္မလည္း	 အဂ်ီးကို	
အတင္းအက်ပ္	 ေရာင္းစားခံရတာျဖစ္တယ္။	 အိမ္ျပန္ပို႔ေပးပါလို႔	
ေျပာတယ္။	ဒါေပမဲ့	အဂ်ီးက	တရုတ္ေငြ	၄ေသာင္းေက်ာ္	(ဗမာေငြ	
က်ပ္သိန္းရွစ္ဆယ္ဝန္းက်င္)	ကုန္သြားၿပီ။	ျပန္ပို႔လုိ႔	မရေတာ့ဘူး။”ဟု	
ေျပာဆိုခဲ့သည္ဟု	ဆိုသည္။

အိန္ဇင္သည္	 အဂ်ီးအိမ္တြင္ေနစဥ္	 အဂ်ီးေရာင္းစားထားၿပီး	
ျပန္လည္ထြက္ေျပးသြားသည့္	ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးတစ္ဦးႏွင့္	ဖုန္းျဖင့္	
စကားေျပာရန္	အခြင့္အလမ္းႀကံဳခဲ့သည္။

အဆိုပါအမ်ိဳးသမီးက	 သူမကိုေခၚသြားစဥ္ကလည္း	 အဆိုပါအမ်ိဳး	
သမီးႀကီးမ်ားသာ	 ျဖစ္ေၾကာင္း	 အိန္ဇင္ကို	 ေခၚသြားသည့္	

နည္းလမ္းအတုိင္း	သူမလည္းေရာင္းခ်ခံရျခင္း	ျဖစ္ေၾကာင္း	အိန္ဇင္ကုိ	
လည္း	“မင္းအဲဒီေနရာကေန	ခ်က္ခ်င္း	ထြက္ေျပးေတာ့”ဟု	ေျပာဆုိခဲ့	
ေၾကာင္း	အိန္ဇင္ကဆိုသည္။	

တရုတ္အမ်ိဳးသားတစ္ဦးမွ	ဝယ္ယူသြားျခင္း

အစီးဆိုသည့္အမ်ိဳးသမီးႀကီးမွာ	အိန္ဇင္ကုိ	အဂ်ီးလက္ထဲထည့္ခဲ့ၿပီး	
မန္ရွီၿမိဳ႕သို႔	 ျပန္သြားခဲ့သည္။	 ေနာက္တစ္ရက္တြင္	 ဇနီးမယားရွာ	
ေနသည့္	တရုတ္အမ်ိဳးသားတစ္ဦးက	လာၾကည့္ေလသည္။	အိန္ဇင္ကုိ	
ေဆးစစ္ၿပီး	ပထမတရုတ္အမ်ိဳးသားက	မယူေၾကာင္းေျပာဆုိခဲ့ေသာ္	
လည္း	ဒုတိယေျမာက္လာၾကည့္သူ	တရုတ္အမ်ဳိးသားက	ယူမည္ျဖစ္	
ေၾကာင္း	ေျပာဆိုသြားသည္။

“တရုတ္အမ်ိဳးသားဆီ	မသြားခင္	ညကလည္း	အဒင့္၊	အေဘာက္တုိ႔ကုိ	
ျပန္လာေခၚဖို႔	တစ္ညလုံး	 ဖုန္းဆက္ၿပီး	 ေတာင္းပန္တယ္။	 ဒါေပမဲ့	
ေျခာက္လ	သာေနရမယ္။	ဘာမွေၾကာက္စရာမလုိဘူးလို႔	ျပန္ေျပာၾက	
တယ္။”ဟု	အိန္ဇင္က	ျပန္ေျပာျပသည္။	

ျမစ္ႀကီးနားမွ	ထြက္လာၿပီး	တစ္လခန္႔အၾကာမွာေတာ့	အိန္ဇင္သည္	
တရုတ္အမ်ိဳးသား၏	ဇနီးျဖစ္သြားေလေတာ့သည္။	တရုတ္အမ်ိဳးသား၏	
အိမ္ေရာက္သြားသည့္ေန႔မွစၿပီး	 အိန္ဇင္သည္	 ဖုန္းကိုင္ခြင့္လည္း	
ပိတ္ပင္ခံရသည္။	

တစ္ပတ္ေက်ာ္လာသည္အထိ	 ရက္တိုင္းလိုလို	 ငိုေၾကြးလ်က္သာ	
ေနခဲ့ရသည္။	 အိန္ဇင္	 ထိုသို႔ငိုေၾကြးေနတာ	 ၾကာလာေတာ့	
တရုတ္အမ်ိဳးသားက	 သည္းမခံနိုင္္ေတာ့ဘဲ	 ေအာ္ဆူလာသည္။	
အိန္ဇင္က	တရုတ္စကား	နားမလည္သည့္အတြက္	တရုတ္အမ်ဳိးသားက	
အဂ်ီးကို	ဖုန္းဆက္ၿပီး	အိန္ဇင္	ေန႔တိုင္းငိုေနရသည့္	အေၾကာင္းကို	
ေမးခိုင္းသည္။

“ဖုန္းမေပးကုိင္လုိ႔	ငိုတာ၊	we	chat	မသုံးခိုင္းလို႔ငိုတာ၊	ဒါေတြမသံုးခိုင္းရင္	
ထမင္းလည္း	မစားေတာ့ဘူး”ဟု	အိန္ဇင္က	အဂ်ီးကိုဖုန္းမွတဆင့္	
ျပန္ေျပာလိုက္ေတာ့	 တရုတ္အမ်ဳိးသားက	 အိန္ဇင္ကို	 we	 chat	
အေကာင့္ဖြင့္ထားေသာ	ဖုန္းကိုျပန္ေပးကိုင္ခဲ့သည္။	

အဆုိပါတရုတ္အမ်ိဳးသားမွာ	မိဘမ်ားႏွင့္အတူေနထုိင္ၿပီး	၎တို႔၏	
မိသားစုသည္	စိုက္ပ်ိဳးေရးအလုပ္ကုိ	လုပ္ကုိင္ၾကသည္။	အလုပ္သုိ႔	
သြားရန္	အိန္ဇင္ကုိေျပာေသာ္လည္း	အိန္ဇင္မလိုက္သည့္အတြက္	
၎တို႔အလုပ္သြားခ်ိန္တြင္	သူမကုိ	အိမ္ထဲတြင္	ေသာ့ပိတ္ၿပီးထားခဲ့	
သည္ဟု	ဆိုသည္။	
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လြတ္ေျမာက္ရန္လမ္းစရွာျခင္း

အိမ္တြင္တစ္ေယာက္တည္းရွိေနေသာ	အခ်ိန္မ်ားတြင္	ျမန္မာျပည္	
ကလူမ်ားႏွင့္	အဆက္အသြယ္ရရွိႏိုင္ရန္	အိန္ဇင္	နည္းလမ္းရွာေနခဲ့သည္။	
တရုတ္အမ်ိဳးသား၏	 wechat	 ျမန္မာျပည္မွ	 အေကာင့္	 friend	
ျဖစ္သူတစ္ေယာက္မွ	 မရွိပဲ၊	 အဂ်ီး၏	 အေကာင့္ႏွင့္သာ	 friend	
ျဖစ္ေနသည္။	ထုိ႔ေၾကာင့္	ကခ်င္လူမ်ိဳး	မ်ားရွိသည့္	wechat	group	
တစ္ခုခုသို႔	 ေခၚသြင္းေပးရန္	အဂ်ီးကို	တစ္လနီးပါးခန္႔	 ေတာင္းဆို	
ခဲ့ၿပီးေနာက္မွ	အိန္ဇင္ကုိ	group	တစ္ခုထဲေခၚသြင္း	ေပးေတာ့သည္။	

ထို	 group	 ထဲေရာက္သြားၿပီးေနာက္	 ကခ်င္အေကာင့္တစ္ခုႏွင့္	
အဆက္အသြယ္ရခဲ့ၿပီး	 ထိုသူကို	 အိန္ဇင္	 ေရာင္းစားခံေနရသည့္	
အေၾကာင္းႏွင့္၊	သူမဓါတ္ပံုမ်ားႏွင့္	မိဘမ်ား၏	ဖုန္းနံပါတ္မ်ား	ပို႔ေပးကာ	
ျပန္လည္လြတ္ေျမာက္ႏိုင္ရန္	အကူအညီေတာင္းေတာ့သည္။

ထိုသူ၏	ဆက္သြယ္ေပးမႈမွတဆင့္	ကခ်င္လူမ်ိဳးမ်ား	အမ်ားစုသံုး	
ေနၾကေသာ	wechat	group	မ်ားတြင္	အိန္ဇင္	အေၾကာင္းကုိ	သိရွိ	
သြားၾကၿပီး	ျပန္လည္မွ်ေဝၾကရာမွ	မိုင္ဂ်ာယာန္မွ	အမ်ိဳးသမီးေရးရာ	
အဖဲြ႔လည္း	သိရွိသြားကာ	၎အဖြဲ႔က	အိန္ဇင္ကုိ	wechat	အေကာင့္ျဖင့္	
ဆက္သြယ္လာၾကသည္။

မိုင္ဂ်ာယန္	 အမ်ိဳးသမီးေရးရာအဖြဲ႔မွ	 အိန္ဇင္၏မိဘမ်ားကိုလည္း	
ဆက္သြယ္အေၾကာင္းၾကားေပးခဲ့ၿပီး	 သူမ၏မိဘမ်ားကလည္း	
စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္း	တာဝန္ခံမ်ားႏွင့္	တိုင္ပင္ကာ	ရဲစခန္းတြင္	
အမႈဖြင့္လိုက္ေၾကာင္း	သိရသည္။

အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႔က	အိန္ဇင္ကုိ	ဝယ္ယူထားေသာ	တရုတ္အမ်ိဳးသား၏	
ဓါတ္ပံုႏွင့္ေနအိမ္	တည္ေနရာေျမပံုမ်ား၊	ဖုန္းနံပတ္မ်ားကုိ	ပို႔ခိုင္းခဲ့ၿပီး	
ထိုတရုတ္အမ်ိဳးသား	အပါအဝင္	အိန္ဇင္ကို	ေရာင္းစားခဲ့သူမ်ား၏	
ဓါတ္ပံုမ်ား၊	 ဖုန္းနံပါတ္မ်ားႏွင့္	 we	 chat	 အေကာင့္မ်ားကိုလည္း	
ေပးပို႔ႏိုင္ခဲ့သည္။	

ထိုအေျခအေနျဖစ္လာေတာ့	 အဒင့္ႏွင့္အေဘာက္တို႔မွ	 ျပန္လည္	
ဆက္သြယ္လာၿပီး	၎တုိ႔ကုိ	ဖမ္းဆီးခိုင္းျခင္း	မျပဳေပးဖို႔	ေတာင္းပန္	
ေျပာဆုိလာသည့္အျပင္	အိန္ဇင္ကုိလည္း	၁၀ရက္အတြင္း	အိမ္ျပန္ပို႔	
ေပးမည္ျဖစ္ေၾကာင္း	အာမခံေျပာဆိုၾကသည္ဟု	ဆိုသည္။

ျပန္လည္လြတ္ေျမာက္လာႏိုင္ျခင္း

We	chat	group	မ်ားတြင္	အိန္ဇင္	ေရာင္းစားခံရသည့္သတင္းႏွင့္	
သူမကိုဝယ္ယူခဲ့သူ	 တရုတ္အမ်ိဳးသား၏	 ေနအိမ္တည္ေနရာ၊	
ဖုန္းနံပါတ္ႏွင့္	ဓါတ္ပံုမ်ား	ပွ်ံ႕ႏွံ႔သြားၿပီးေနာက္	တရုတ္အမ်ိဳးသားကလည္း	
အေျခအေနမွန္ကို	သိရိွသြာၿပီး	ဖမ္းဆီးခံရမည္	ေၾကာက္သည့္အတြက္	
အိန္ဇင္ကုိ	မထိရဲေတာ့သည့္အျပင္	အိမ္မွာလည္း	မထားရဲေတာ့ေပ။	

“သူ(တရုတ္)လည္း	ေၾကာက္ၿပီး	အိမ္မွာမထားရဲေတာ့ဘူး	ကြ်န္မကုိ	
ေရာင္းစားတဲ့သူေတြကို	 ဖုန္းေခၚၿပီး	 ျပန္လာေခၚခိုင္းတယ္။	အစီးနဲ႔	
အေဘာက္တုိ႔က	ျပန္လာေခၚၿပီး	က်န္းဟုန္းၿမိဳ႕ထိ	လုိက္ပို႔တယ္”ဟု	
အိန္ဇင္ကဆိုသည္။	

မိုင္ဂ်ာယာန္မွ	အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႔က	တရုတ္ရဲတပ္ဖြဲ႔ႏွင့္ဆက္သြယ္ၿပီး	
အစီးႏွင့္	အေဘာက္တို႔ကို	ေစာင့္ဖမ္းရန္	ျပင္ဆင္ထားေသာ္လည္း	
က်န္းဟုန္ၿမိဳ႕သို႔ေရာက္သည့္ႏွင့္	အစီးႏွင့္အေဘာက္က	တက္စီတစီး	
ငွားေပးကာ	အိန္ဇင္	တစ္ဦးတည္းကိုသာ	က်န္းဟုန္းကားဂိတ္သို႔	
လြတ္လိုက္ေသာေၾကာင့္	၎တို႔ႏွစ္ဦးကို	မဖမ္းဆီးႏိုင္ခဲ့ေၾကာင္းလည္း	
ဆိုသည္။	

ထိုမွတဆင့္	 မိုင္ဂ်ာယာန္အမ်ိဳးသမီးေရးရာအဖြဲ႔၏	 အကူအညီျဖင့္	
အိန္ဇင္သည္	ျမစ္ႀကီးနားရွိ	မိဘမ်ားေနထိုင္ေသာ	စစ္ေဘးဒုကၡသည္	
စခန္းသို႔	 ျပန္လည္ေရာက္ရွိလာႏုိင္ခဲ့ျခင္း	 ျဖစ္သည္။	 အခုေတာ့	
အျခားသူမ်ားကုိလည္း	အလြယ္တကူ	မယံုရဲေတာ့သည္ကို	ေျပာျပသည္။

“အခုကေတာ့	မိဘကလြြဲၿပီး	က်န္တဲ့လူေတြ	ဘယ္သူ႔ကုိမွ	မယံုေတာ့	
ဘူး။”

NEWS FEATURE
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မာတိကာ

INTERVIEW

1. ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ႏွင့္ေတြ႔ဆံုျခင္း    By Kachin Waves

OPINION

1. ဒီမုုိကရက္ပညာေရးနဲ႔ အာဏာရွင္ပညာေရး..   By Hkalen Uma

2. KIO ႏွင္ ့ၿငိမ္းခ်မ္းေရး လမ္းေၾကာင္းမ်ား    By Ko Aung

3. ကုိယ္ပိုင္တဲ့ခြက္ ဘာခြက္လဲ သိရမယ ္    By Hka San Lwi

4. စဥ္းစားသင့္ေသာ အခ်က္တစ္ခ်က္    By Hka San Lwi

PROFILE

1. ဘဝတူမ်ားကုိ လင္းျပေနသူ (သုိ႔) ပီတိစားသူ ဦးတန္ေရာ္  By Zami

2. သမိုင္းတခုရဲ႕ လွ်ပ္တစ္ျပက္ပုံရိပ္မ်ားမ ွဇာတ္ရံဓါတ္ပံုေမာ္ဒယ္ (သို႔) 
  အဖြားေဒၚမေဂါင္ေခါန္ေရာ္     By Maran

2017 KACHIN WAVES ရက္စဲြမွတ္တမ္း

TRANSLATION

1. Robbery and safety situation of Myitkyina   By Maran, Lawhkum Zau 
2. Situation report of media and politic in Kachin 
  after one year of NLD administration    By Maran
3. Saw Law, Civil war affected town    By Nlum
4. Kachin students of 88 generation retold 
  about 8888 uprising      By Maran
5. KIO and prospects of peace process    By Ko Aung
6. Bringing light for peers (or) Tang Raw who 
  enjoys servicing the peer drug users.    By Zami



42

ကခ်င္ျပည္နယ္		
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ႏွင့္
ေတြ႔ဆုံျခင္း

INTERVIEW

“က်ေနာ္တို႔	သေဘာထားကေတာ့	ဒီတုိင္းပဲ။	က်ေနာ္တုိ႔က	ျပည္သူက	
ေရြးခ်ယ္တင္ေျမွာက္	လုိက္တာဆုိေတာ့	ျပည္သူရဲ႕ဆႏၵက	အဓိကပဲ။	
ျပည္သူက	မလိုခ်င္ဘူးဆိုရင္	လက္မခံဘူးဆိုရင္	ဒါက	ျဖစ္လာမွာ	
မဟုတ္ပါဘူး။”	 ျမစ္ဆုံေရကာတာစီမံကိန္းအေပၚ	 ကခ်င္ျပည္နယ္	
၀န္ႀကီးခ်ဳပ္	ေဒါက္တာခက္ေအာင္၏	ေျပာၾကားခ်က္။	

ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္	ေဒါက္တာခက္ေအာင္ႏွင့္	Kachin	Waves၊	
ဧရာဝတီႏွင့္	7days	တသင္းဌာနတို႔	ယေန႔	စက္တင္ဘာလ	၂၁ရက္ေန႔	
တြင္	သြားေရာက္ေတြ႔ဆုံေမးျမန္းခဲ့သည့္အထဲမွ	အခ်ိဳ႕ကိုေဖာ္ျပလုိက္	
ပါသည္။

ေျဖ။	 အဓိက	ကေတာ့	အေျခခံဖြံ႔ၿဖိဳးေရးကိုပဲ	အဓိက	လုပ္ေဆာင္	
ျဖစ္ပါတယ္။	ဖြံ႔ၿဖိဳးေရးပိုင္းမွာဆုိရင္	လမ္းတံတား၊	လွ်ပ္စစ္၊	လွ်ပ္စစ္	
ႀကိဳးေတြ	သြယ္တန္းတယ္။	လွ်ပ္စစ္ဓါတ္ခြဲရံုေတြ	လုပ္ေပးတယ္။	
မီးလင္းေရးအတြက္	ရြာ၂၀၀	စြန္းစြန္းေလး	မီးလင္းေအာင္	ေဆာင္ရြက္ခဲ့	
ပါတယ္။	 ဒါကေတာ့	 ၂၀၁၆-၁၇	 ဘတ္ဂ်တ္၊	 က်ေနာ္တို႔ရရွိတဲ့	
ဘတ္ဂ်တ္နဲ႔	 ေဆာင္ရြက္ခဲ့တာပါ။	 ေနာက္	 ဆြမ္ပရာဘြမ္လမ္း	
အဲ့တာလည္း	ဘ႑ာေငြ	ေတာ္ေတာ္ေလး	ဝင္သြားတဲ့လမ္းႀကီးပါ။

ျပည္ေထာင္စုလမ္းႀကီးေပါ့ေနာ္။	လြန္ခဲ့တဲ့	 ႏွစ္ေပါင္း	 ၅၀ေက်ာ္က	

ပ်ဥ္ထိန္းနဲ႔	…	မိုးတြင္းဆုိရင္	ဆုိင္ကယ္လည္း	ျဖတ္သြားျဖတ္လာလုပ္လုိ႔	
မရဘူး။	ေျခက်င္ပဲ	သြားလုိ႔ရတဲ့	လမ္းႀကီးကုိ	က်ေနာ္တုိ႔က	၂၀၁၆-
၁၇	ဘတ္ဂ်တ္ကေန	လုပ္လာတာပါ။	ဒီႏွစ္ေတာ့ကားေတြ	မပ်က္ဘူး။	
မိုးတြင္းလည္း	ကားေတြ	မပ်က္ေတာ့ဘူး။

ေ

ေျဖ။	 အဓိကက	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကေတာ့	ျပည္ေထာင္စုကေန	ႏုိင္
ငံေတာ္အတုိင္ပင္ခံပုဂိၢဳလ္ကေန	၂၁ရာစုပင္လုံ	ျပည္ေထာင္စု	ၿငိမ္းခ်မ္း	
ေရးညီလာခံကို	 ေဖာ္ေဆာင္ေနတာေပါ့ေလ။	 အဓိကကေတာ့	
အန္ကယ္တို႔က	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	 လိုခ်င္ပါတယ္။	 နံပါတ္	 ၂ကေတာ့	
မူးယစ္ေဆးဝါးပါ။	 အန္ကယ္	 မဲဆြယ္တရားေဟာတုန္းကေတာင္	
အန္ကယ့္ကုိ	ေမးတယ္။	မူးယစ္ေဆးဝါးႀကီးက	အမ်ိဳးသားေရးအသြင္နဲ႔ကို	
တုိက္ဖ်က္ရမယ္။	ဘာ့ေၾကာင့္လည္းဆုိေတာ့	အင္မတန္မွ	စိုးရိမ္ရတဲ့	
အေနအထားမွာ	ေရာက္ေနတယ္။	ဘာ့ေၾကာင့္	ဒီလုိေျပာလဲဆိုေတာ့	
အခုၿငိမ္းခ်မ္းေရး	 ခရီးစဥ္မွာလည္း	အကုန္လံုးကို	 ဒါပဲေျပာတယ္။	
ဘာ့ေၾကာင့္	 ေျပာရလဲဆိုရင္	 ဗန္းေမာ္ခရီးစဥ္မွာ	 ဗန္းေမာ္အက်ဥ္း	
ေထာင္ကုိ	အန္ကယ္	သြားတယ္။	အက်ဥ္းေထာင္မွာ	ေမးၾကည့္ေတာ့	
အက်ဥ္းသားဘယ္ေလာက္ရွိလဲဆုိေတာ့	ေထာင္ပိုင္ႀကီးကုိ	အန္ကယ္ေမး	
ေတာ့	၁၄၉၃	ေလာက္	ရွိတယ္တဲ့။	ဘာအမႈနဲ႔	အက်ဥ္းက်တာမ်ား	
လဲဆိုေတာ့	မူးယစ္ေဆးဝါးအမႈက	၁၄၉၃	ထဲမွာ	၁၂၀၀	ေက်ာ္ရွိတယ္ဆုိ	
ေတာ့	 ဒီဟာက	 သိပ္ၿပီးမေကာင္းတဲ့	 အေနအထားေပါ့ေလ။	
ေနာက္ျမစ္ႀကီးနား	အက်ဥ္းေထာင္ကို	သြားတယ္။	၃၂၀၀	ေက်ာ္ရွိတယ္။

By Kachin Waves
23 September 2017
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အဲ့ထဲမွာ	၂၈၀၀ေက်ာ္ေလာက္က	မူးယစ္နဲ႔အက်ဥ္းက်တာ။	ၿပီးခဲ့တဲ့	
လတ္တေလာမွာ	မိုးညွင္းသြားတယ္။	အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး	ေျပာတယ္။	
အက်ဥ္းေထာင္မွ	 ေဆာက္ၿပီးတာ	 မၾကာေသးဘူး။	 ဖြင့္ပြဲေတာင္	
မလုပ္ရေသးဘူး။	အက်ဥ္းသားေတြက	ျပည့္ေနၿပီ။	၉၀	ရာခိုင္ႏႈန္းက	
မူးယစ္ေဆးဝါးနဲ႔	 က်တယ္။	 ဒီဟာေတြကို	 ၾကည့္ျခင္းအားျဖင့္	
ကခ်င္ျပည္နယ္ကိုေရာ	တတုိင္းျပည္လံုးအတြက္ေရာ	မူးယစ္ေဆးဝါးက	
အင္မတန္မွ	 ခက္ခဲႀကီးမားတဲ့	 ျပႆနာႀကီး	 ျဖစ္ေနတယ္။	
ျပည္နယ္နဲ႔ႏုိင္ငံရဲ႕	အနာဂတ္အတြက္	အင္မတန္မွ	စိုးရိမ္စရာ	ျဖစ္တယ္။	
အဲ့တာေၾကာင့္	အန္ကယ္က	ဒါကုိ	တတ္ႏုိင္သေလာက္	တုိက္ဖ်က္ေန	
တယ္။	ဖမ္းတယ္။	ဆီးတယ္။	ၿပီးခဲ့တဲ့	မုိးညွင္း	ခရီးစဥ္တုန္းကလည္း	
သိန္းေပါင္း	သံုးေထာင္ေက်ာ္	ဖမ္းမိတယ္။	ဒါကေတာ့	မူးယစ္ေဆးဝါးနဲ႔	
ပတ္သတ္တာေတြ	ေပါ့ေလ။

ေျဖ။	 ျမစ္ဆံုအေျခအေနက	 အစီရင္ခံစာ	 မတင္ရေသးဘူး။	
အဲ့ေလာက္ပဲ	ေျပာလုိ႔ရပါ့မယ္။	အစီရင္ခံစာ	မတင္ရေသးဘူး။	သမၼတဆီ	
ကို	အစီရင္ခံစာ	တင္ၿပီးတဲ့	ေနာက္မွပဲ	ျပည္သူေတြ	အားလုံးသိပါမယ္။

ေျဖ။	 အန္ကယ္တို႔ကိုေတာ့	 လုပ္ရေအာင္ဆိုၿပီး	 လာေျပာတာ	
မရွိဘူး။	အစုိးရကိုလာေျပာတာ	မရွိပါဘူး။

ေျဖ။	 က်ေနာ္တုိ႔	သေဘာထားကေတာ့	ဒီတုိင္း	ပဲ။	က်ေနာ္တုိ႔က	
ျပည္သူက	ေရြးခ်ယ္တင္ေျမွာက္	လိုက္တာဆိုေတာ့	ျပည္သူရဲ႕ဆႏၵက	

အဓိကပဲ။	 ျပည္သူက	 မလိုခ်င္ဘူးဆိုရင္	
လက္မခံဘူးဆုိရင္	ဒါကျဖစ္လာမွာ	မဟုတ္ပါဘူး။

ေျဖ။	 သတ္မွတ္ခ်ိန္ကေတာ့	အကုန္လုံးညွိႏိႈင္း	
ေဆြးေႏြးရမယ့္	အခ်က္ေတြအမ်ားႀကီး	ရွိလုိ႔ပါ။	
တစ္ဖြဲ႔နဲ႔တစ္ဖြဲ႔	 အမ်ား	 ႀကီး	 ညွိႏိႈင္းရမွာေတြ	
အျပည္ျပည္ဆုိင္ရာ	အႀကံေပးအဖြဲ႔	ဆုိတာေတြနဲ႔	
လည္း	 ေမးၿပီးေတာ့	အစီရင္ခံစာကုိ	တင္ဖို႔ပါ။	
ဒါ့ေၾကာင့္	ၾကန္႔ၾကာ	ေနတာပါ။

ေျဖ။	 ျပည္သူလူထုကို	ေျပာခ်င္တာက	ခင္ဗ်ားတုိ႔	ဆႏၵအတုိင္းပဲလုိ႔	
ေျပာခ်င္ပါတယ္။	အဲ့လို	အမွာစကား	ပါးခ်င္ပါတယ္။

ေျဖ။	 က်ေနာ္တို႔	ၿပီးခဲ့တဲ့အစိုးရ	လက္ထက္တုန္းကေလာက္ေတာ့	
သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္	ထိခိုက္ပ်က္စီးတာ	မရွိဘူး။	ဒါေပမယ့္လည္း	
ဒီဟာက	 အခုသားတို႔က	 ဖားကန္႔ဧရိယာကို	 ေျပာခ်င္တာမလား။	
အန္ကယ္ခုဏေျပာတဲ့	 အတုိင္းပဲ	 အန္ကယ္တို႔က	 ျပည္နယ္မွာ	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	မရေသးဘူး။	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	မရေသးတဲ့အခါက်ေတာ့	
တရားဥပေဒစုိးမိုးေရးက	တေျပးညီ	မလုပ္ေဆာင္ႏုိင္ေသးဘူး။	အဲ့ေတာ့	
နည္းနည္းထိန္းခ်ဳပ္ရတာ	 ခက္ပါတယ္။	 ေနာက္ၿပီးေတာ့	 ဖားကန္႔	
ဆိုတာက	ေက်ာက္စိမ္း	တူးေဖာ္ေရး	လုပ္ငန္းဆုိတာက	အန္ကယ္တုိ႔က	
ျပည္နယ္အစုိးရအေနနဲ႔	တုိက္ရိုက္ကုိင္တြယ္တာ	မဟုတ္ဘူး။	သယံ	
ဇာတနဲ႔	သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္ထိန္းသိမ္းေရး	ဝန္ႀကီးဌာန	ျပည္ေထာင္စု	
ကေန	တုိက္ရိုက္	ကိုင္တြယ္တာ	ျပႆနာျဖစ္လာမွ	အန္ကယ္တို႔က	
ဝင္ရတာေပါ့။	ဟိုမွာေျမၿပိဳတယ္။	ဘာျဖစ္တယ္	ညာျဖစ္တယ္	ဆိုမွပါ။	
အန္ကယ္တို႔	အစိုးရ	အေနနဲ႔က	ဘာမွလုပ္ပိုင္ခြင့္	မရွိဘူး။

ေျဖ။	 အဲ့တာကေတာ့	ကိုင္တယ္ရယ္လို႔ေတာ့	ေျပာလို႔မရဘူး။	
က်ေနာ္တို႔	 ျပည္နယ္အေနနဲ႔ကေတာ့	 ခါကာဘိုရာဇီ	 ဥယ်ာဥ္ကို	
ယူနက္စကိုထဲမွာ	 Natural	 Heritage	 စာရင္းဝင္ေအာင္လုပ္ဖို႔	
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ရည္ရြယ္တယ္။	 ဒါပဲ။	 အန္ကယ္	 သိရသေလာက္ဆိုရင္ေတာ့	
သဘာဝအေမြအႏွစ္	Natural	Heritage	စာရင္းဝင္တာ	တစ္ကမာၻလံုးမွာ	
၂၀၀	ေက်ာ္ပဲ	ရွိတယ္လို႔	သိရတယ္။	အဲ့၂၀၀ေက်ာ္ထဲမွာ	ဝင္ဖို႔ပါ။	
Cultural	 Heritage	 ဆိုတဲ့	 ယဥ္ေက်းမႈ	 အေမြအႏွစ္ကေတာ့	
တကမာၻလံုးမွာ	၅၀၀ေက်ာ္ရွိတယ္။	အဲ့ထဲမွာဝင္ေအာင္	က်ေနာ္တို႔	
အစုိးရအေနနဲ႔	ႀကိဳးစားေနတာပါ။

ေျဖ။	 အေသးစိတ္ေတာ့	ေျပာရမယ္ဆုိရင္	အတုိခ်ဳံးေျပာရမယ္ဆုိ	
လိုင္စင္မဲ့ကားဆိုတာက	ႏုိင္ငံေတာ္ရဲ႕	ဥပေဒအရ	ခြင့္မျပဳဘူးေလ။	
ခြင့္မျပဳတဲ့ဟာကို	ေျပာရမယ္ဆိုရင္	ဇာတ္လမ္းက	ဟိုးဘက္ကေန	
စေျပာရမယ္။	 တပ္မေတာ္အစုိးရ၊	 ၿပီးခဲ့တဲ့	 သမၼတႀကီးဦးသိန္းစိန္	
အစုိးရကတည္းက	 ပါလာတဲ့	 လိုင္စင္မဲ့ကားေတြကို	 ျပည္သူေတြ	
သုံးတာ။	က်ေနာ္တို႔	လက္ထဲမွာ	က်ေတာ့လည္း	ေျဖရွင္းရမယ့္သေဘာ။	
ဆိုေတာ့	ဒါကတတုိင္းျပည္လုံးမွာ	ျဖစ္ေနတဲ့	ျပသနာ၊	အထူးသျဖင့္	
တနသၤာရီတို႔	ကရင္တို႔	ရွမ္းျပည္တို႔မွာ	ျဖစ္ေနတာ။	ျဖစ္ေနတာက	
က်ေနာ္တို႔	 ဥပေဒအရပဲ	 ဆက္လက္ၿပီးေတာ့	 ေဆာင္ရြက္ရမယ္။	
အနည္းဆံုး	Impact	မရွိေအာင္	ျပည္သူေတြလည္း	Impact	မရွိေအာင္	
အန္ကယ္တို႔လည္း	အဆင္ေျပေအာင္	ျဖည္းျဖည္းခ်င္း	လုပ္တဲ့နည္းနဲ႔ပဲ	
လိုင္စင္မဲ့ကားျပသနာကို	ေျဖရွင္းသြားဖို႔	ရွိပါတယ္။

ေျဖ။	 စိန္ေခၚမႈေတြကေတာ့	ေျပာရမယ္ဆုိ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	မရေသးတဲ့	
အတြက္	အုပ္ခ်ဳပ္ေရးစနစ္မွာ	နည္းနည္းအခက္အခဲေတြ	အဆင္မေျပမႈ	
ေတြ	ရွိပါတယ္။	ဒါတစ္ခ်က္ပါ။

ေျဖ။	 လမ္းညႊန္ခ်က္ကေတာ့	အခက္အခဲျပႆနာရွိရင္	ျပည္ေထာင္စု	
အစိုးရကုိ	တင္ျပဖို႔	ဒါပါပဲ။	ျဖည့္စြက္ေျပာၾကားလုိတာကေတာ့	တျခားမရွိ	
ေတာ့ပါဘူး။	 	 တစ္ႏွစ္ခြဲကာလမွာ	 ျပည္သူေတြရဲ႕	 ျပႆနာေတြ	
အခက္အခဲေတြ	အန္ကယ္တုိ႔ပိုၿပီး	သိလာတယ္။	ဒါကုိအန္ကယ္တုိ႔	
တတ္ႏိုင္သေလာက္	 ေျဖေလွ်ာ့ေပးမယ္။	 ကူညီသြားမယ္။	 အဲ့ဒါပဲ	
ေျပာၾကားလိုပါတယ္။

ေျဖ။	 အန္ကယ္တို႔အေနနဲ႔ေတာ့	အခုတစ္ႏွစ္ခြဲပဲ	 ရွိေသးေတာ့	
၁ႏွစ္ခြဲကာလမွာ	ျပည္သူေတြ	ဘာအခက္အခဲရွိတယ္။	ဘယ္လိုျပႆနာ	
ေတြ	ရွိတယ္ဆိုတာကုိ	ပိုၿပီးသိျမင္လာတယ္။	အဲ့လုိျဖစ္တဲ့	အခါက်ေတာ့	
ဒီဟာေတြကို	 အတတ္ႏုိင္ဆံုး	 ေျဖးေျဖးခ်င္း	 ေျဖေလွ်ာ့သြားမယ္။	
အခုက	 ၂၀၁၆-၂၀၁၇	 ဘတ္ဂ်တ္ပဲ	 ရွိေသးတယ္။	 ၂၀၁၇-၁၈	
ဘတ္ဂ်တ္က	အခုအေကာင္အထည္ေဖာ္မယ္။	အဲ့လိုသြားပါမယ္။

အန္ကယ္တို႔ကေတာ့	Mission	တို႔	Vision	တို႔	ရွိပါတယ္။	Vision	
ကေတာ့	 ၿငိမ္းခ်မ္းသာယာၿပီး	 ျပည္ေထာင္စု	 တိုင္းရင္းသားမ်ား	
အတူတကြ	 ယွဥ္တြဲေနထိုင္သည့္	 ေခတ္မီဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတတ္ေသာ	
မူးယစ္ေဆးဝါး	ကင္းစင္သည့္	ျပည္နယ္ႀကီးတစ္ခု	ျဖစ္ေပၚလာေရးပါ။	
ေနာက္ၿပီးေတာ့	Mission	အေနနဲ႔ကေတာ့	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရယ္၊	လမ္းပန္း	
ဆက္သြယ္ေရး	ေကာင္းဖို႔ရယ္၊	ၿမိဳ႕ေက်းရြာအားလုံး	လွ်ပ္စစ္မီးအားလုံး	
ရရွိေရး၊	မူးယစ္ေဆးဝါး	ပေပ်ာက္ေရး၊	တုိင္းရင္းသားလူမ်ိဳး	အခ်င္းခ်င္း	
ခ်စ္ၾကည္ရင္းႏွီးမႈ	ပိုမိုခိုင္ၿမဲေစေရး၊	လုံၿခံဳေရးနဲ႔ဥပေဒစိုးမိုးေရး	ဒါေတြေပါ့။	
ေနာက္ျပည္နယ္သူ	 ျပည္နယ္သားမ်ား၏	 လူမႈစီးပြားဘဝ	 ဖြံ႔ၿဖိဳး	
တုိးတတ္ေရး	အဲ့ဒါကေတာ့	ဘယ္မွာ	အေျခခံမလဲဆုိေတာ့	စိုက္ပ်ိဳးေရးနဲ႔	
ေမြးျမဴေရး၊	 ခရီးသြားက႑ကို	 ျမင့္တင့္ျခင္းျဖင့္	 အလုပ္အကိုင္	
ရရွိဖို႔အတြက္	ႏုိင္ငံျခားက	Foreign	Direct	 Investment	 ျဖစ္တဲ့	
ျပည္ပက	လုပ္ငန္းရွင္ေတြ	ျပည္နယ္မွာ	လာၿပီးေတာ့	စိုက္ပ်ိဳးေရးက႑	
ေမြးျမဴေရးက႑ေတြမွာ	ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံဖို႔	အန္ကယ္တုိ႔က	ဖိတ္ေခၚေနတယ္။	
အဲ့ဒါေလးေတြပါ။	ဒါကေတာ့	အန္ကယ္တုိ႔ရဲ႕	Mission	ပါ။	ေနာက္ၿပီး	
ဌာနဆိုင္ရာ	အသီးသီးရဲ႕	လုပ္ေဆာင္ခ်က္တို႔သည္	အမ်ားျပည္သူ	
ယံုၾကည္အားထားလက္ခံသည့္	 ဝန္ေဆာင္ခ်က္မ်ား	 ျဖစ္ေစေရး၊	
မလိုလားအပ္ပဲ	ေႏွာင့္ေႏွးၾကန္႔ၾကာမႈ	အခက္အခဲ	ျဖစ္ေစမႈ	အဂတိ	
လိုက္စားမႈ	အစရွိသည္တို႔ကို	တိုက္ဖ်က္	ေလွ်ာ့ခ်ေရး၊	ဒါပဲျပည္သူ	
ေတြအတြက္	အန္ကယ္တို႔	လုပ္သြားပါမယ္။	ႀကိဳးစားၿပီး	လုပ္သြားပါမယ္။	
ဒါက၅ႏွစ္တာကာလ	သက္တမ္းမွာ	ရည္မွန္းထားတာေတြပါ။

ေျဖ။	 အန္ကယ္တို႔	 အေနနဲ႔ကေတာ့	 သူတို႔လည္း	 ေကာင္းတဲ့	
အလုပ္လုပ္တဲ့အတြက္	ဒီ	ပတ္ဂ်ဆန္	(Pat	Jasan)	အဖြ႔ဲကုိ	အန္ကယ္တုိ႔	
အစုိးရက	ပူးေပါင္းေစခ်င္တယ္။	ဥပေဒေဘာင္အတြင္းမွာ	ပိုၿပီးထိထိမိမိ	
ေလး	 တိုက္ဖ်က္သြားဖို႔။	 ဒီမူးယစ္ေဆးဝါးနဲ႔	 ပတ္သတ္ၿပီးေတာ့	
အန္ကယ္တို႔	ဒီလိုရည္ရြယ္ထားပါတယ္။	သူတို႔ကိုလည္း	ေခၚတာေပါ့ေလ။	
ေနာက္ၿပီးေတာ့	 ေျပာရမယ္ဆို	 မူးယစ္ေဆးဝါးနဲ႔	 ပတ္သတ္လို႔	
အန္ကယ္တုိ႔က	ျပည္နယ္၊	ခရိုင္၊	ၿမိဳ႕နယ္၊	ရပ္ေက်းဆုိၿပီး	ေကာ္မတီေတြ	
ဖြဲ႔ထားတယ္။	ဒီဟာေတြ	အကုန္လုံး	အခ်ိတ္အဆက္	မိမိနဲ႔	ေဆာင္ရြက္	
သ	ြားရင္	မူးယစ္ေဆးဝါးျပႆနာကုိ	ႏွိမ္နင္းႏိုင္မယ္။	ေနာက္	Pat	
Jasan	သူတုိ႔လည္း	ေသခ်ာ	အန္ကယ္တုိ႔နဲ႔	ဥပေဒေဘာင္အတြင္းမွာ	
ပူးေပါင္းလာမယ္ဆိုရင္ေတာ့	ပိုၿပီးေကာင္းတာေပါ့ေလ။
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ေျဖ။	 အန္ကယ္တို႔	 အေနနဲ႔	 ရိုးရိုးသားသားေျပာရမယ္ဆိုရင္	
နည္းနည္းခက္ပါတယ္။	ျပည္သူ႔စစ္တုိ႔	နယ္ျခားေစာင့္တပ္တုိ႔	ဆုိတာက	
တပ္မေတာ္နဲ႔ပဲ	ဆိုင္တာေပါ့။	အန္ကယ္တုိ႔	တုိက္ရို္က္ႀကီး	သြားကုိင္	
တြယ္လို႔	မရဘူး၊	ဆိုေတာ့	အခက္အခဲ	ရွိပါတယ္။

ေျဖ။	 အန္ကယ္တုိ႔ကေတာ့	ေတာက္ေလွ်ာက္	လူကယ္ျပန္ကေနေရာ	
ဒီဟာကုိ	အေသးစိတ္ဆုိရင္ေတာ့	လူမႈေရးဝန္ႀကီးကုိ	ေမးရင္ေတာ့	
ပိုေကာင္းပါတယ္။	ေနရပ္ျပန္ေရးတုိ႔	ဘာတုိ႔ကေတာ့	အန္ကယ္တုိ႔လည္း	
သူတုိ႔ဆႏၵအတုိင္း	လုပ္ေပးဖို႔	အဆင္သင့္	အေနအထားမွာ	ရွိပါတယ္။	
ၿပီးခဲ့တဲ့	ကဆုန္႔တုန္းကလည္း	အန္ကယ္ကိုယ္တိုင္	သြားပါတယ္။	
သူတို႔ရပ္ရြာကို	ျပန္ပို႔ပါတယ္။	အေသးစိတ္ဆုိရင္ေတာ့	လူမႈေရးဝန္ႀကီးကုိ	
ေမးလို႔	ရပါတယ္။

ေျဖ။	 အဲ့ဒီဟာက	ေတာ္ေတာ္ေလး	ေျပာရခက္တယ္ဗ်။	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	
ကေတာ့	ေျပာမယ္ဆုိရင္ေတာ့	က်ေနာ္တုိ႔	ႏုိင္ငံအတြက္	က်ေနာ္တုိ႔	
ျပည္နယ္အတြက္	လူမ်ိဳးအတြက္က	အဓိက	လုိအပ္ခ်က္က	ၿငိမ္းခ်မ္း	
ေရးပဲ။	 ဒီၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	က်ေနာ္တုိ႔	 ျပည္သူေတြအားလံုးပါဝင္ၿပီး	
ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မွသာလွ်င္	ျမန္ျမန္ဆန္ဆန္	ရရွိမယ္လုိ႔	ျမင္ပါတယ္။	
က်ေနာ္တုိ႔	ျပည္နယ္အစိုးရအေနနဲ႔ေတာ့	ခုဏကေျပာသလုိ	အခုက	
နုိင္ငံေတာ္အတိုင္ပင္ခံႀကီး	ကုိယ္တိုင္	ေဖာ္ေဆာင္ေနတယ္။	လုိအပ္	
လာရင္ေတာ့	က်ေနာ္တို႔	အစိုးရအေနနဲ႔လည္း	ပါဝင္မယ္။

ေလာေလာဆယ္ကေတာ့	ပါဝင္ႏုိင္တဲ့	အေနအထား	မရွိေသးပါဘူး။	
Space	မရွိေသးဘူးေပါ့ဗ်ာ။	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကေတာ့	လိုအပ္ပါတယ္။	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးရဖို႔	 ဆိုရင္ေတာ့	 သေဘာထား	 ႀကီးရမယ္။	 အားလံုး	
က်ေနာ္တုိ႔	တုိင္းရင္းသားျပည္သူတစ္ရပ္လုံး	အဖြဲ႔အစည္းအသီးသီးမွာ	
က်ေနာ္တို႔	ႏုိင္ငံကဘာအလုိအပ္ဆုံးလည္း	ဆုိတဲ့ဟာကုိ	စိတ္ထဲမွာ	
လက္ခံရရွိၿပီးေတာ့	ဒါကုိဦးစားေပးရမယ္၊	ဆုိတာကို	လက္ခံရမယ္၊	
နံပါတ္	၁က။	မိမိလုိခ်င္တဲ့ဟာကေတာ့	နံပါတ္	၂၊	၃ေပါ့ေလ။	နံပါတ္	
၁	မွာ	အရင္	ဝိုင္းလုပ္ၾကရမယ္ဆိုတဲ့	 စိတ္ဓါတ္	ေမြးျမဴၾကရမယ္။	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	ရရွိဖို႔ေလ။	က်ေနာ္တို႔	ျပည္နယ္	အစုိးရတင္မကဘူး။	
ခင္ဗ်ားတုိ႔ေရာ	အပါအဝင္ေပါ့။	အဖြဲ႔အစည္းေတြအားလုံး	တုိင္းရင္းသား	
လက္နက္ကိုင္	ေတြေရာ	ဒီဘက္အဖြဲ႔အစည္းေတြေရာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	

ရရွိရမယ္ဆိုတာကုိ	ဝိုင္းလုပ္လုိက္။	ေနာက္မွ	ကုိယ္လိုခ်င္တာေတြဆုိရင္	
စိတ္ဓါတ္မ်ိဳးနဲ႔	လုပ္လိုက္ရင္ေတာ့	ျမန္မွာေပါ့။	ဒီလိုပဲ	ျမင္ပါတယ္။	
ဒါက	က်ေနာ့္	ခံယူခ်က္ပါ။

ေျဖ။	 ခဏအန္ကယ္ေျပာသလုိေပါ့။	ဒါမလာေသးဘူး။	ဒီအစီအစဥ္	
မေရာက္ေသးဘူး။	တႏွစ္ခြဲပဲ	ရွိေသးတယ္ေလ။	ၿပီးခဲ့တဲ့	အစုိးရတုန္း	
ကေတာ့	 လိုင္ဇာဘက္သြားတာေတြ	 ရွိတယ္။	 ေနာက္လာမွာေပါ့	
ဒါေတြက။

ေျဖ။	 အဲ့ဒါေျပာရမယ္ဆိုရင္ေတာ့	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးမရေသးေတာ့	
အစိုးရထိန္းခ်ဳပ္နယ္ေျမ	 မဟုတ္တဲ့	 Non-Government	 Area၊	
အန္ကယ္တုိ႔	မအုပ္ခ်ဳပ္ႏုိင္တဲ့	ဧရိယာကုိ	တပ္မေတာ္က	ဝင္ရွင္းတယ္	
ဆုိတဲ့	သေဘာမွာ	ျပႆနာေတြ	ေပၚလာတယ္။	စစ္ေရွာင္တို႔	ဘာတို႔	
အကုန္လုံးေပါ့။	အဲ့လုိျဖစ္လာတာကုိ	အန္ကယ္တုိ႔	အေနနဲ႔ကေတာ့	
ျပည္သူေတြ	ရင္ဆုိင္လာရတဲ့	ဒုကၡေတြကုိ	အတတ္ႏုိင္ဆုံး	ေျဖေလ်ာ့	
ေပးဖုိ႔	ကူညီေပးဖို႔	ဒါပဲ	ရွိပါတယ္။	မတူဘူးေပါ့ဗ်ာ။	တပ္မေတာ္ကလည္း	
စစ္ေရးအျမင္နဲ႔	လုပ္တာ။	အဲ့လိုေပါ့။

ေျဖ။	 အန္ကယ္ကေတာ့	တိုက္တြန္းလုိတာက	ျမန္ျမန္ဆန္ဆန္	
စားပြဲေပၚမွာေတြ႔ဆံုညွိႏိႈင္းၿပီး	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	ျမန္ျမန္ရေအာင္	လုပ္ၾကပါလို႔ပဲ	
ႏွစ္ဘက္ကို	အန္ကယ္က	ေျပာခ်င္ပါတယ္။

ေျဖ။	 သူတုိ႔ရဲ႕သေဘာထားက	ခုဏေျပာသလုိပဲ	သူတုိ႔စစ္ေရးအျမင္နဲ႔	
အလုပ္လုပ္တယ္။	သူတုိ႔ရဲ႕	အဓိကက	ျပည္နယ္ရဲ႕	လုံၿခံဳေရး၊	အဲ့အတြက္	
သူတို႔က	ေဆာင္ရြက္တယ္။	အန္ကယ္ကေတာ့	ဘာမွလည္း	ေထြေထြ	
ထူးထူး	မေျပာလိုပါဘူး။

INTERVIEW
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ခ်င္းမုုိင္မွာ	ျပဳလုုပ္တဲ့	ပညာေရး	workshop	တခုုမွာ	ကေနဒါ	နုုိင္ငံက	
အေျခခံပညာ	ကြ်မ္းက်င္သူ	ဆရာမ	တစ္ေယာက္က	Facilitator	
လုုပ္ေပးတယ္။	သူက	ထုုိင္းအစုုိးရ	ေက်ာင္းဆရာ၊	ဆရာမေတြကုုိ	
သင္တန္းေပးေနက်ဆုုိေတာ့	 ထုုိင္းဆရာ၊	 ဆရာမေတြအေၾကာင္း	
ခဏခဏ	ဥပမာ	ေပးေလ့ရွိတယ္။	

ဥပမာ	၂ခုုကုုိ	အမွတ္ရေနဆဲျဖစ္ၿပီး၊	ကုုိယ္ျဖတ္သန္းဖူးတဲ့	ကုုိယ့္နိုုင္ငံရဲ႕	
ပညာေရးန႔ဲခ်ိန္ထုုိး	ျဖစ္ခဲ့တယ္။	(၁)	စိတ္မရွည္တဲ့	ထုုိင္းဆရာမတခ်ဳိ႕က	
ကေလးေတြကိုု	ၿခိမ္းေျခာက္တယ္	(ရုုိက္တာမဟုုတ္)။	ကေလးေတြ	
အတြက္	 အရမ္းစိတ္မေကာင္း	 ျဖစ္ရတယ္တဲ့။	 ဒီလုုိဆရာမနဲ႔	
ေန႔တုုိင္းေတြ႔ေနရမဲ့	ကေလးေတြရဲ႕	အနာဂတ္အတြက္	မေတြးဝံ့စရာပဲတဲ့။	
....	 (ကုုိယ့္ဆီမွာေတာ့	 ၿခိမ္းေျခာက္တာတင္လား	 ရုုိက္တာမွ	
ညိဳမဲေအာင္ကုုိ	ရုုိက္တာေလ...။	(ၿခိမ္းေျခာက္တဲ့	အဆင့္ကေတာ့	
ဆရာမ	တုုိင္းပါပဲ..)	

(၂)	နယ္စပ္ေဒသက	ထိုုင္းဆရာမတခ်ဳိ႕က	လူမ်ဳိးျခားကေလးေတြအေပၚ	
လူမ်ဳိးေရးခ်ဳိးနွိမ္တဲ့	စကားမ်ဳိး	အလြယ္တကူ	ေျပာတတ္ၾကတယ္တဲ့။	
ဒါမ်ဳိးကုုိ	 ကေနဒါမွာေတာ့	 Racial	 Discrimination	 Law	 နဲ႔	
ေက်ာင္းထုုတ္ခံရတာ	ၾကာၿပီတဲ့။	ဒီမွာေတာ့	အေရးယူဖုုိ႔	ေမ့ေနၾက	
တယ္တဲ့။

ငယ္ငယ္တုုန္းက	“မင္းတိုု႔	ကခ်င္ေတြ	အရမ္းရုုိင္းတယ္”လိုု႔	မၾကာခဏ	
အေျပာခံရတာ	မွတ္မိေသးတယ္။	ကခ်င္ေတြက	ဗမာစကားေျပာရင္	
“မင္း”	“ငါ”	ပဲ	သံုုးတယ္။	ကခ်င္စကားမွာ	အဂၤလိပ္	စကားလိုု	စကားလံုုး	

နွစ္မ်ဳိးပဲ	ရွိတယ္။	you	(nang)	ႏွင့္	I	(ngai)။	ဒီေတာ့	တုုိက္ရုုိက္	
အဓိပၸါယ္ျပန္ရင္	မင္း၊	ငါ၊	ဆုုိၿပီး	ေျပာလာတာ	ျဖစ္တယ္။	

၁၉၉၇-၁၉၉၈	စာသင္နွစ္	ျမစ္ႀကီးနား	အထက	(၂)က	၉တန္းအခန္းမွာ	
ျဖစ္ခဲ့ဖူးတဲ့	 အျဖစ္အပ်က္တစ္ခု	 ေဖါက္သည္ခ်ခ်င္တယ္။	ဆရာမ	
တစ္ပါးက	အတန္းထဲမွာ	 “မင္းတုုိ႔	 ကခ်င္ေတြ	သိပ္ရုုိင္းတယ္”လုုိ႔	
ေျပာေတာ့	 ကခ်င္ေက်ာင္းသား	 တစ္ေယာက္ကထၿပီး	 “ဆရာမ	
ေျပာခ်င္ရင္	 အဲဒီတစ္ေယာက္ကုုိပဲ	 ေျပာပါ၊	 လူမ်ဳိးကိုု	 မေျပာနဲ႔	
ငါမႀကိဳက္ဘူး”လုုိ႔	 ေျပာတယ္တဲ့၊	 ဒီအခါမွာ	ဆရာမက	မင္းလည္း	
အတူတူပဲ၊	ဆရာမကိုု	ငါလုုိ႔	ေျပာရသလား...	အခန္းထဲက	ထြက္သြား..
လိုု႔	ေျပာတယ္တဲ့။	ဒီေတာ့	ေကာင္ေလးက	ထြက္သြားတယ္...	ေက်ာင္း	
လည္း	မလာေတာ့ဘူး..	လိမၼာတဲ့	ကေလးဆိုုေတာ့	တခ်ဳိ႕ဆရာမေတြက	
မေနသာေတာ့ျပန္ေခၚတယ္။	 ေက်ာင္းဆက္တက္	 ခုုိင္းတယ္	
ဆုုိပါေတာ့...။

အတန္းထဲမွာ	အာဏာရွင္	ဆန္ဆန္ျပဳမူတဲ့	ဆရာမေတြ	ရွိသလိုု	တခ်ဳိ႕	
ဆရာမေတြ	ဒီမုုိကရက္တစ္	ဆန္ဆန္	သင္ေပးတဲ့	ဆရာမေတြနဲ႔လည္း	
ေတြ႔ဖူးတယ္။	 ျပန္ေျပာင္းစဥ္းစားလုုိက္ရင္	 အာဏာရွင္ဆန္တဲ့	
ဆရာမေတြကုုိ	 သံေယာဇဥ္	 သိပ္မရွိဘူး။	 ဒီမုုိကရက္ဆန္တဲ့	
ဆရာမေတြကုုိ	 ခုုထိမွတ္မိေနဆဲ	 ျဖစ္တယ္။	ဘယ္ေနရာေတြ႔ေတြ႔	
အေမတစ္ေယာက္ကုုိေတြ႔သလုုိ	 ခံစားရတယ္။	 သူသင္ေပးခဲ့တဲ့	
အရာေတြလည္း	 က်န္ေနဆဲပဲ။	 ဆရာမ	 အခန္းထဲမွာ	 ေျပာခဲ့တဲ့	
အသံေတြေတာင္	ျမင္ေယာင္ေန	ေသးတာေတြ	ရွိတယ္။	

ဒီမုုိကရက္ပညာေရးနဲ ႔	
အာဏာရွင္ပညာေရး..
By	Hkalen	Uma
11	May	2017	
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ဒီလုုိ	 အေျခခံ	 အျဖစ္အပ်က္ေတြအေပၚ	 အဲဒီကေနဒါ	 ဆရာမရဲ႕	
မွတ္ခ်က္ကေတာ့....			
	
“အတန္းထဲမွာ	ေက်ာင္းသူ၊ေက်ာင္းသား	ပရိတ္သတ္က	ဒါပဲ၊	ဒါေပမဲ့	
ဆရာ၊ဆရာမေတြ	တစ္ေယာက္နဲ႔	တစ္ေယာက္	အဲဒီတပည့္ေတြအေပၚ	
ျမင္တဲ့အျမင္က	ဘာျဖစ္လိုု႔	ကြာသြားသလဲ	ဆိုုေတာ့၊	သူ႔ရဲ႕ပင္ကိုုယ္	
စရုုိက္နဲ႔	 စိတ္ခံစားခ်က္ေၾကာင့္ပဲ	 ျဖစ္တယ္လိုု႔	 ေျပာရမွာပါ။		
ေက်ာင္းသူ၊သားေတြနဲ႔	သိပ္ေတာ့	မဆိုုင္ပါ။	ကမာၻမွာ	ဘယ္ေနရာက	
ေက်ာင္းခန္းပဲ	ျဖစ္ပါေစ၊	အသက္အရြယ္နဲ႔	လိုုက္ၿပီး	ကေလးေတြရဲ႕	
စရုုိက္ကအတူတူပဲ။	 ဆုုိးတယ္လုုိ႔ျမင္ရင္	 ဆုုိးတာပဲ။	 ခ်စ္စရာေလ	
းေတြလုုိ႔ျမင္ရင္	ခ်စ္စရာ	ေကာင္းလာတယ္။”တဲ့။	

ကေလးေတြဟာ	နုုိ္င္ငံ့အနာဂတ္ဆိုုရင္	အာဏာရွင္ဆန္တဲ့	ဆရာ၊	
ဆရာမမ်ားရင္	အာဏာရွင္	လုုပ္စားနည္း	သင္ေပးတာနဲ႔	အတူတူပဲ။	
ဒီမုုိကရက္ပုုံစံသြားရင္	ဒီမုုိကရက္ဆန္တဲ့	ေခါင္းေဆာင္ေတြ	ေပၚလာမယ္။

အာဏာရွင္ဆန္တဲ့	ဆရာ၊ဆရာမေတြဟာလည္း	အာဏာရွင္ဆန္တဲ့	
အုုပ္ခ်ဳပ္မႈေအာက္မွာ	ျဖစ္ထြန္းလာတာ	ပုုိမ်ားတယ္လိုု႔	ပညာရွင္ေတြက	
သုုံးသပ္ပါတယ္။	 အထက္ေအာက္	 အုုပ္ခ်ဳပ္ပုုံ	 ပညာေရးစနစ္မွာ	
ဆရာ၊ဆရာမေတြရဲ႕	 ရာထူးခန္႔မႈသည္	အထက္အမိန္႔ဟာ	အဓိက	
ျဖစ္လာတယ္။	သူ႔ရဲ႕	သင္ျပပုုံ၊	ေက်ာင္းသားေတြကိုု	ျပဳစုုပ်ဳိးေထာင္ပုုံ	
ေကာင္းဖုုိ႔ထက္	အထက္လူႀကီးေတြကုုိ	ဖါးဖုုိ႔က	အဓိက	က်လာတယ္။	
ေငြေၾကးအတြက္	အေျပာင္းအေရႊ႕	စရိတ္ေတြ	ရွိလာမယ္၊	ေအာက္ေျခကိုု	
ဂရုုစုုိက္မႈထက္	အထက္လူႀကီးကိုု	ထိေတြ႔ဆက္ဆံနုုိင္မႈဟာ	အဓိက	
က်လာတယ္။	 သူရာထူးတက္ၿပီး	 ေနရာရလာရင္လည္း	 ဒီလုုိပဲ	

ျပန္က်င့္သုုံးမွာ	 ျဖစ္တယ္။	သူ႔ရဲ႕ကုုန္က်စရိတ္ကာမိေအာင္	သူက	
ျပန္ၿပီးေငြရွာဖိုု႔	 ျဖစ္လာတယ္။	 ဒါဟာ	 အာဏာရွင္	 လက္ထက္	
ျဖစ္ေပၚလာတဲ့	ပညာေရးအုုပ္ခ်ဳပ္ပုုံ	ယႏၱရားစနစ္	ျဖစ္တယ္။

မ်ားေသာအားျဖင့္	ဒီမုုိကရက္ဆန္တဲ့	ဆရာ၊ဆရာမေတြဟာ	ရုုိးရွင္း	
တတ္ၾကတယ္။	ဝါသနာအရ	ေက်ာင္းဆရာ	အလုုပ္လုုပ္ေပမဲ့		ရာထူးဟာ	
သူ႔အတြက္	အေရးႀကီးပုုံမရ။	ဒီေတာ့	သူသည္	သင္ၾကားေရးဘက္မွာ	
အားသာသြားတတ္ၾကတယ္။	ဒီလိုုဆရာ၊ဆရာမေတြဟာ	အေျပာင္းအေရႊ႕	
သိပ္မရွိပဲ	ေဒသခံေတြ	ျဖစ္ေနတတ္တာ	ေတြ႔ရတယ္။	ေျပာင္းေရႊ႕ရရင္	
လည္း	ဘယ္သူမွမသြားခ်င္တဲ့	ေနရာေတြကုုိ	ေျပာင္းရတတ္တယ္။	
ဒါေပမဲ့	ေရာက္တဲ့	ေနရာမွာ	ပန္းပန္လ်က္ပါ။

ဒီမုုိကေရစီ	 နုုိင္ငံေတြမွာ	 ပညာေရး	 ဖြံ႔ၿဖိဳးမႈနဲ႔အတူ	 နုုိင္ငံ့ဖြံ႔ၿဖိဳးမႈ	
တိုုးလာတာဟာ	ပညာေရးစနစ္ေၾကာင့္	ျဖစ္တယ္ဆုုိတာ	ျငင္းလိုု႔မရတဲ့	
မ်က္ျမင္သက္ေသ	ျဖစ္ပါတယ္။	ပညာေရးဘက္မွာ	ဒီမုုိကေရစီစနစ္	
မက်င့္သုုံးနုုိင္ရင္	ပညာေရးဖြံ႔ၿဖိဳးမႈ	ေနာက္က်	က်န္ေနမွာ	အမွန္ျဖစ္တယ္။	
ပညာေရး	ေနာက္က်ျခင္းနဲ႔အတူ	နုုိင္ငံ့ဖြံ႔ၿဖိဳးမႈလည္း	ေနာက္က်ေနမွာ	
အမွန္ျဖစ္တယ္။	

ျမန္မာျပည္မွာ	ပညာေရးမေျပာေသးတဲ့	ဒီမုုိကေရစီပါတီမွာေတာင္	
အာဏာရွင္နဲ႔ပါ။

ဘယ္လမ္းေရြးမလဲ?
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ကခ်င္လြတ္လပ္ေရးအဖြဲ႔	(KIO)	UNFC	ကေန	ႏုတ္ထြက္စာ	တင္လုိက္	
တဲ့သတင္းဟာ	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	လုပ္ငန္းစဥ္မွာ	ရုိက္ခတ္မူမ်ားရွိခဲ့ပါတယ္။	
အထူးသျဖင့္	 ေကအိုင္အိုဟာ	အစိုးရတပ္နဲ႔	တိုက္ပြဲနဲ႔ပဋိပကၡေတြ	
အဓိကျဖစ္ပြားေနတဲ့	တုိင္းရင္းသား	လက္နက္ကိုင္အဖြဲ႔	ျဖစ္တဲ့အျပင္	
လက္ရိွအဖြဲ႔ဝင္(၇)ဖြဲ႔	ပါဝင္တဲ့	ညီညြတ္ေသာ	တုိင္းရင္းသားလူမ်ိဳးမ်ား	
ဖက္ဒရယ္ေကာင္စီ	(UNFC)ရဲ႕	ေခါင္းေဆာင္မႈပိုင္း	တာဝန္ယူထားတဲ့အဖဲြ႔	
ျဖစ္တဲ့အတြက္ေၾကာင့္လည္း	ျဖစ္ပါတယ္။	ဒါေၾကာင့္	ေကအိုင္အိုဟာ	
UNFC	 ကေန	 တကယ္ႏုတ္ထြက္ေတာ့မလား။	 ႏုတ္ထြက္ျဖစ္ရင္	
ဘယ္လိုအလားအလာေတြ	ျဖစ္လာမလဲ	ဆုိတာကုိ	ဒီေဆာင္းပါးမွာ	
ေဖာ္ျပသြားမွာျဖစ္ပါတယ္။

ေကအိုင္အို	အရာရိွတစ္ေယာက္ကေတာ့	UNFC	ကို	ႏုတ္ထြက္စာ	
တင္ထားတာ	 အတည္ျပဳ	 ေျပာၾကားခဲ့ေပမဲ့	 UNFC	 ညီလာခံမွာ	
ဆံုးျဖတ္ရမဲ့	ကိစၥျဖစ္တယ္လို႔	ဆိုပါတယ္။	ဒါေပမဲ့	UNFC	ညီလာခံ	
က်င္းပမဲ့ရက္ကို	အတိအက်သတ္မွတ္ရျခင္းေတာ့	မရွိေသးပါဘူး။	

ဒါေၾကာင့္	ေကအိုင္အိုဟာ	UNFC	ရဲ႕	နိုင္ငံေရးေဆြးေႏြးမႈအဖဲြ႔	(Del-
egation	 for	 Political	 Negotiation)မွာ	 ပါဝင္ၿပီး	 အစိုးရနဲ႔	
ဆက္ေဆြးေႏြးေနမယ့္	 သေဘာရွိပါတယ္။	 အစိုးရနဲ႔	 DPN	 ဟာ	
တစ္နိုင္ငံလုံး	ပစ္ခတ္တိုက္ခတ္မႈ	ရပ္စဲေရးသေဘာတူညီခ်က္	စာခ်ဳပ္	
(NCA)အေပၚ	UNFC	ရဲ႕	အဆိုျပဳခ်က္	(၈)ခ်က္ကို	ေဆြးေႏြးေနတာ	
ျဖစ္ပါတယ္။	ဒီ(၈)ခ်က္ကို	ေျပလည္ရင္	NCA	လက္မွတ္ထုိးမယ္ဆုိတဲ့	
သေဘာပါ။	

တစ္ဖက္မွာလည္း	 ေကအိုင္အိုဟာ	 အစိုးရနဲ႔တိုက္ရုိက္ေဆြးေႏြးဖို႔	
ညွိႏိႈင္းေနတာလည္း	 ရွိပါတယ္။	 ျပည္တြင္းသတင္းဌာနေတြမွာ	
ေဖာ္ျပခ်က္အရဆိုရင္ေတာ့	စစ္ေရးကိစၥေတြကို	အဓိကေဆြးေႏြးဖို႔	
ျဖစ္ပါတယ္။	ဒါ့အျပင္	ေကအိုင္အိုဟာ	ဝျပည္ေသြးစည္း	ညီညြတ္ေရးပါတီ	
(UWSP)	 ဦးေဆာင္တဲ့	 NCA	 ျပင္ပနိုင္ငံေရး	 ေဆြးေႏြးမယ္ဆိုတဲ့	
ေျမာက္ပိုင္းအဖြဲ႔ေတြရဲ႕	ပန္ခမ္းဆံုးျဖတ္ခ်က္မွာလည္း	ပါဝင္ထားပါတယ္။	

UWSP	ဟာ	အစုိးရနဲ႔ေဆြးေႏြးဖို႔	ႏုိင္ငံေရးေဆြးေႏြးေရး	ေကာ္မတီကို	

KIO	ႏွင့္	ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	လမ္းေၾကာင္းမ်ား
By	Ko	Aung
16	May	2017
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KIO၊	SSPP၊	AA၊	TNLA၊	MNDAA	တုိ႔နဲ႔	ဖြဲ႔စည္းထားပါတယ္။	အစိုးရနဲ႔တစ္ဖြဲ႔ခ်င္း	မေဆြးေႏြးဘဲ	အစုအဖြဲ႔လုိက္	
ေဆြးေႏြးရန္အတြက္	ျဖစ္ပါတယ္။	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္	ေခါင္းေဆာင္တဲ့	NLD	အစိုးရကေတာ့	NCA	
လမ္းေၾကာင္းအတိုင္းပဲ	ဆက္သြားမယ္လို႔	မၾကာခဏေျပာေနခဲ့တာ	ျဖစ္ပါတယ္။	

ဒါေၾကာင့္	ေကအုိင္အိုဟာ	UNFC	ကေန	UWSP	ဦးေဆာင္မူေအာက္	ဝင္ေတာ့မလား	ဆိုတာကိုလည္း	
ထည့္သြင္းစဥ္းစားစရာ	 ျဖစ္ေနပါတယ္။	ေကအိုင္အိုနဲ႔	 ေျမာက္ပိုင္းမဟာမိတ္	အဖြဲ႔ေတြသာ	UWSP	နဲ႔	
ပူးေပါင္းလိုက္မယ္ဆိုရင္	အစိုးရက	ဘယ္လိုစဥ္းစားလာမလဲ	ဆိုတာေတြးရမွာ	ျဖစ္တယ္။

UNFC	မွာဆုိရင္လည္း	ကရင္နီအမ်ိဳးသားတုိးတက္ေရးပါတီ(KNPP)၊	မြန္ျပည္သစ္ပါတီ(NMSP)	အပါအဝင္	
အဖြဲ႔ဝင္အခ်ိဳ႕ဟာ	NCA	လက္မွတ္ထုိးဖို႔	ရိွေနပါတယ္။	ဝအမ်ိဳးသားအဖြဲ႔ခ်ဳပ္	(WN0)ကေတာ့	UWSP	နဲ႔	
ပူးေပါင္းဖို႔	 UNFC	ကေန	နုတ္ထြက္ခြင့္	 ေတာင္းထားပါတယ္။	အရင္က	ခ်င္းအမ်ိဳသားတပ္ဦး(CNF)၊	
ပအို႔ဝ္အမ်ိဳးသားအဖြဲ႔ခ်ဳပ္(PNL0)	တုိ႔ကုိ	NCA	ေရးထုိးလုိ႔	UNFC	ကေန	ထုတ္ပစ္ခဲ့ဖူးပါတယ္။	ဒါေၾကာင့္အခု	
UNFC	အဖြဲ႔ဝင္ထဲက	NCA	ေရးထုိးတဲ့အဖြဲ႔ေတြ	ေပၚလာရင္ေရာ	ထုတ္ပစ္မလား၊	ဘယ္လိုျဖစ္လာမလဲ	
ဆိုတာစိတ္ဝင္စားဖို႔	ေကာင္းပါတယ္။	ဒါ့အျပင္ေကအုိင္အုိ	UNFC	ကေန	ႏုတ္ထြက္ရင္ေရာ	တပ္ေပါင္းစု	
အလားအလာ	ဘယ္လိုရွိလာနိုင္လဲ	ဆိုတာကိုလည္း	ေမးခြန္းထုတ္ရမွာ	ျဖစ္ပါတယ္။

UNFC	သာမရွိေတာ့ဘူး	ဆုိရင္ေတာ့	ျဖစ္လာနိုင္တဲ့အေနအထားက	UWSP	ေခါင္းေဆာင္တဲ့	ေျမာက္ပိုင္း	
မဟာမိတ္အဖြဲ႔နဲ႔	NCA	ေရးထိုးထားတဲ့	အဖြဲ႔ေတြဆိုၿပီး	အဓိကအင္အားစု၂ခု	ေပၚေပါက္လာနိုင္ပါတယ္။	
UNFC	က	အင္အားႀကီးအဖြဲ႔ေတြ	ျဖစ္တဲ့ေကအိုင္အိုနဲ႔	ရွမ္းျပည္	တပ္မေတာ္ေျမာက္ပိုင္း	(SSPP/SSA)
တို႔က	 UWSP	 နဲ႔	 ပူးေပါင္းသြားဖြယ္ရွိပါတယ္။	 ျခြင္းခ်က္အေနနဲ႔ေတာ့	 အိႏၵိယနိုင္ငံနဲ႔	 ပထဝီနိုင္ငံေရး	
ဆက္စပ္ေနတဲ့	နာဂအမ်ိဳးသား	ဆိုရွယ္လစ္ေကာင္စီကေတာ့	က်န္ေနမယ့္	အေနအထား	ျဖစ္ပါတယ္။	

ဒုတိယအႀကိမ္	က်င္းပတဲ့	 ၂၁ပင္လုံညီလာခံဟာလည္း	 ေမလ၂၄ဆိုရင္	 စတင္ေတာ့မွာ	 ျဖစ္ပါတယ္။	
အစိုးရက	NCA	မထုိးရေသးတဲ့အဖြဲ႔ေတြကုိ	ပံုစံ(၃)မ်ိဳးနဲ႔	ပါဝင္ခြင့္	ေပးထားပါတယ္။	ေဆြးေႏြးဆုံးျဖတ္ခြင့္	
မရွိတဲ့အထူးဖိတ္ၾကားသူ၊	NCA	မထုိးရေသးေပမဲ့	Deed	of	Commitment	for	Peace	and	National	
Reconciliation	 (ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္	 အမ်ဳိးသား	 ျပန္နလည္သင္ျမတ္ေရးဆိုင္ရာ	 ကတိျပဳခ်က္္)ထိုးၿပီး	
ပါဝင္ေဆြးေႏြးနိုင္တဲ့ပံုစံ၊	(DoC)ထုိးပါက	ေဆြးေႏြးလုိ႔ရေပမဲ့	နိုင္ငံေရးဆုံးျဖတ္ခ်က္ေတြ	ခ်မွတ္မဲ့	UPD-
JC	မွာ	ပါဝင္ခြင့္	ရွိမွာမဟုတ္ပါဘူး။	NCA	ထိုးၿပီး	အျပည့္အဝ	ပါဝင္ခြင့္ရိွတဲ့ပံုစံေတြနဲ႔	ပါဝင္ခြင့္	ေပးထားပါတယ္။

ဘယ္အဖြဲ႔ေတြက	ဘယ္လိုပံုစံကို	ဆုံးျဖတ္မယ္ဆုိတာလည္း	ဒီရက္ပိုင္းမွာ	သိရဖြယ္ရွိပါတယ္။	အစိုးရနဲ႔	
DPN	ဟာ	၂၁ပင္လံုမတုိင္ခင္	ေတြ႔ဆံုးေဆြးေႏြးဖို႔	ညိွႏိႈင္းေနပါတယ္။	ေကအိုင္အိုက	သူဥကၠဌလုပ္ေနတဲ့	
UNFC	ရဲ႕	အဆိုျပဳခ်က္	(၈)ခ်က္	ေဆြးေႏြးတာကို	ေစာင့္ၾကည့္မယ့္	သေဘာရွိပါတယ္။	ေကအိုင္အိုက	
ဘယ္လမ္းေၾကာင္းကို	 ေရြးခ်ယ္မလဲဆိုတာ	 မၾကာခင္ရက္ပိုင္းမွာ	 ေပၚေပါက္လာဖြယ္	 ရွိပါတယ္။	
ဒီေဆြးေႏြးပြဲၿပီးရင္	NCA	ထုိးမယ့္အဖြဲ႔ေတြ၊	NCA	မထုိးေပမဲ့	DoC	ထုိးမယ့္အဖြဲ႔ေတြ	ေပၚလာနိုင္ပါတယ္။	

ၿခံဳေျပာရရင္	ေကအိုင္အိုကေတာ့	ေလာေလာဆယ္	အခ်ိန္အထိ	DPN	လမ္းေၾကာင္း၊	တုိက္ရုိက္ေဆြးေႏြးမယ့္	
လမ္းေၾကာင္းနဲ႔	 ပန္ခမ္းဆံုးျဖတ္ခ်က္လမ္းေၾကာင္း	 စတဲ့လမ္းေၾကာင္းသံုးခု	 စလံုးကေန	 သြားေနတဲ့	
သေဘာရွိပါတယ္။	

UNFC	ကေန	ခ်က္ခ်င္းနုတ္ထြက္မယ့္	အေျခအေန	မရွိသလုိ	NCA	လမ္းေၾကာင္းကုိလည္း	စြန္႔လြတ္ၿပီး	
UWSP	 ဦးေဆာင္မူကို	 ခ်က္ခ်င္းဝင္ေရာက္မယ့္	သေဘာလည္း	 မေတြ႔ရပါဘူး။	 ဒါ့အျပင္	အေရးပါတဲ့	
စစ္ေရးအပါအဝင္	ကိစၥရပ္ေတြကုိလည္း	အစိုးရနဲ႔တုိက္ရိုက္	ေဆြးေႏြးဖို႔	ညွိႏိႈင္းေနတဲ့	လမ္းေၾကာင္းကုိလည္း	
စြန္႔လြတ္ဖြယ္	မရွိေသးေၾကာင္း	သံုးသပ္တင္ျပလိုက္ပါတယ္။
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အရပ္ေလးမ်က္ႏွာကုိ	ၾကည့္လုိက္ရင္	စိမ္းျပာေရာင္	ေတာင္တန္းႀကီး	
မ်ားက	ၿမိဳ႕ေလးကို	ဘယ္ေတာ့မွ	မေဖ်ာက္မပ်က္ေစမယ့္	သဘာဝ	
မဟာတံတိုင္းႀကီးလို	ကာရံထားတယ္။

ထုိၿမိဳ႕ကေလးနဲ႔	နီးလာေလေလ	ၾကည္လင္ေအးျမေနတဲ့	စိမ္းညိဳ႕ညိဳ႕	
ေခ်ာင္းေလးက	 ေတာင္တန္းမ်ားၾကားမွာ	 တည္တည္ၿငိမ္ၿငိမ္	
စီးဆင္းေနတယ္။	ၾကမ္းတမ္းခက္ထန္လွတဲ့	ေတာင္ေပၚလမ္းအတုိင္း	
သြားလာေနရတဲ့	 ခရီးသည္မ်ားရဲ႕	 ေမာပန္းခံစားမႈမ်ားကို	
ခံစားသက္သာေစၿပီး	 ၿမိဳ႕အဝင္အထိ	 ဆဲြေဆာင္လမ္းျပေပးေနတဲ့	
“ကဆန္ခ”ေခ်ာင္းေလး	ျဖစ္ပါတယ္။

ကဆန္ခဟာ	 ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ေလးကို	 အေနာက္ဘက္ကေန	ကပ္ၿပီး	

စီးဆင္းသြားတဲ့	ေခ်ာင္းေလးျဖစ္တယ္။	ေတာင္ေပၚၿမိဳ႕ေလးရဲ႕	ၿမိဳ႕သူၿမိဳ႕သား	
ေတြက	ေရဆင္းခ်ဳိးၾကတယ္။	ကႏူးေလွမ်ားနဲ႔	ငါးပိုက္ေမ်ာတန္းေနတာကို	
ေတြ႔ခဲ့ရတယ္။	(ကြ်န္ေနာ္ကုိယ္တိုင္လည္း	ေဒသခံလူငယ္မ်ားနဲ႔အတူ	
ေမ်ာပိုက္တန္းဖူးတယ္။	နာရီပိုင္းအတြင္း	တစ္ပိႆခဲြ	ႏွစ္ပိႆခန္႔	
ရခဲ့တယ္။)

ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕ရဲ႕	အေနာက္ေျမာက္ဘက္တြင္	ေဒသခံမ်ားကုိ	မိုးေလဝသ	
ေမွ်ာ္စင္လုိ	အက်ဳိးေပးေနတဲ့	“လငါးေတာင္”ကုိ	ၿမိဳ႕ေပၚကေန	ထင္သာျမင္	
သာ	 လွမ္းျမင္ေနရတယ္။	 ၎ေတာင္ထိပ္တဝိုက္	 တိမ္ကင္းစင္	
တဲ့ေန႔ဆိုရင္	ရာသီဥတု	သာယာမယ္။	တိမ္ထူထပ္ရင္	မိုးမ်ားမယ္။	
လွ်ပ္စစ္မီးမရိွ၊	 (အခုေတာ့	 ည	 ၆နာရီကေန	 ၁၀နာရီေက်ာ္ထိ	
ၿမိဳ႕ေပၚမီးလာၿပီ။)	TV	မၾကည့္ခဲ့တဲ့	ေဒသခံမ်ားက	လငါးေတာင္ကို	

OPINION

ကုိယ္ပိုင္တဲ့ခြက္	
ဘာခြက္လဲ	သိရမယ္
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ၾကည့္ၿပီး	မိုးေလဝသခန္႔မွန္းခဲ့ၾကတယ္လို႔	ေျပာျပၾကတယ္။

ေျပာမယ္ဆုိရင္	သဘာဝတရားအတုိင္း	လူေတြကုိအက်ဳိးေပးေနတယ္။	
ဒါေပမဲ့	အခုအခ်ိန္မွာေတာ့	လငါးေတာင္ကုိၾကည့္ၿပီး	အရင္လုိမိုးေလဝသ	
မခန္႔မွန္းနိုင္ေတာ့ဘူးလို႔	 ေဒသခံတစ္ဦးက	 ေတြးေတြးဆဆ	
အၿပံဳးတစ္ဝက္နဲ႔	ေျပာျပတယ္။

သစ္ေတြခုတ္ရင္	သစ္ေတာျပဳန္းလာတယ္။	သစ္ေတာျပဳန္းလာရင္	
ရာသီဥတုပူလာတယ္။	 လူေတြက	 ပူတဲ့ဒဏ္ကို	 ခံစားေနရတယ္။	
ဥပေဒအေျခခံ	အသိပညာေပး	သင္တန္းတစ္ခုမွာ	ေရွ႕ေနဆရာတစ္ဦးက	
သင္တန္းတက္ေရာက္သူမ်ားကို	 သဘာဝတရားက	 ေပးတတ္တဲ့	
ပစ္ဒဏ္အေၾကာင္း	အရိုးရွင္းဆံုးဥပမာနဲ႔	ရွင္းျပေနတာကို	ကြ်န္ေနာ္	
သတိရေနမိတယ္။

ေလာဘအဆိပ္တက္ေနတဲ့	 လူေတြရဲ႕လက္နဲ႔	 မထိမေတြ႔ေသးတဲ့	
ကခ်င္ျပည္နယ္ရဲ႕	 ေရခဲေတာင္တည္ရိွတဲ့	 ေျမာက္ဘက္စြန္းေဒသ	
ခါကာဘိုရာဇီ	အမ်ဳိးသားဥယ်ာဥ္ကုိ	ေတာင္ပိုင္းတိုးခ်ဲ႕ၿပီး	ကမၻာ့အေမြ	
အႏွစ္	သတ္မွတ္ရန္	စီစဥ္ေနတဲ့	ဧရိယာထဲမွာ	ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္လည္း	
ပါဝင္ေနတယ္လို႔	ေဒသခံမ်ားရဲ႕	ေျပာျပခ်က္အရ	သိရပါတယ္။	

လမ္းပန္းဆက္သြယ္ေရးခက္ခဲၿပီး	ကုန္ပစၥည္းမွန္သမွ်	ေဈးႀကီးလွတဲ့	
ေနာင္မြန္ၿမိဳ႕နယ္တြင္	 ေဒသခံမ်ားက	သဘာဝေတာေတာင္မ်ားကို	
ၿမိဳ႕ႀကီးျပႀကီးမ်ားမွ	city	mart	နဲ႔	super	market	မ်ားလို	သူတို႔ရဲ႕ေန႔စဥ္ဘဝ	
ရွင္သန္ရပ္တည္ေရးအတြက္	မီွခိုအားထားၾကပါတယ္။

မေတာ္ေလာဘတက္ၿပီး	သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္ကုိ	ဖ်က္လုိဖ်က္ဆီး	
လုပ္လုိၾကတဲ့	ေဒသခံမ်ား	မဟုတ္ၾကေပမဲ့၊	သူတုိ႔လက္လွမ္းမီသေလာက္	
စဥ္စားလို႔နားမလည္၊	သေဘာမေပါက္ေသးတဲ့	ကမၻာ့အေမြအနစ္	
သတ္မွတ္ေရးကုိ	သံသယတစ္ဝက္နဲ႔	နားစြင့္ေနၾကတယ္လုိ႔	ကြ်န္ေနာ္	
သံုးသပ္မိတယ္။	 သက္ဆိုင္သူမ်ားရဲ႕	 စီစဥ္ႀကိဳးပမ္းေနမႈကို	
နားလည္ဆံုးျဖတ္ႏိုင္ရန္	လံုေလာက္တဲ့	သတင္းအခ်က္အလက္နဲ႔	
ခ်ျပေဆြးေႏြးမႈမ်ား	မရိွေသးတဲ့စီမံကိန္း	ျဖစ္ေနေသးသလုိ၊	ေလာေလာ	
ဆယ္ထိ	 ေဒသခံျပည္သူမ်ားကို	 စိ္တ္အေႏွာင့္အယွက္ေပးေနတဲ့	
စီမံကိန္းတစ္ခုလည္း	 ျဖစ္ေနတယ္လို႔	 ေကာက္ခ်က္ခ်မိတယ္။	
သက္ဆုိင္သူမ်ားက	ကန္႔ကြက္၊	ေထာက္ခံ၊	ၾကားေန	စသည့္	ဆႏၵမ်ားကုိ	
ေကာက္ယူခဲ့ၾကတယ္လို႔	 ေရာက္တဲ့ရြာတိုင္းက	 ေဒသခံေတြကို	
ေမးၾကည့္ရာမွ	 သိရတယ္။	 တစ္ခ်ဳိ႕က	 ကန္႔ကြက္လက္မွတ္မ်ား	
စုေဆာင္း	ေကာက္ခံေနတာကိုလည္း	ၾကားသိခဲ့ရတယ္။
	
ေတာေတာင္မ်ားကုိ	မီွခိုအားထားရတဲ့	လုပ္ကုိင္စားေသာက္မႈအစား	
ဘယ္လုိအလုပ္အကုိင္မ်ဳိးကုိ	အစားထုိးလုပ္ကိုင္ရမယ္ဆုိတာ	မသိေသး	
တဲ့အျပင္	ေထာက္ပံ့ကူညီမႈမရိွရင္	မိသားစုတိုင္းက	အလုပ္အကိုင္	
အသစ္မ်ားမွာ	အံဝင္ခြင္က်မျဖစ္နိုင္တာ	သဘာဝက်ပါတယ္။	ဒီလို	
ေဒသခံေတြ	စိတ္ပူေနတဲ့အခ်ိန္မွာ	သက္ဆိုင္ရာက	ကန္႔သတ္လာတဲ့	
စည္းကမ္းခ်က္မ်ားႏွင့္	တားျမစ္ခ်က္	ဥပေဒမ်ားဟာလည္း	ေဒသခံမ်ားကုိ	
ပိုမိုစိတ္ေမာေစပါတယ္။

ဘယ္လုိပဲျဖစ္ျဖစ္	သဘာဝသစ္ေတာနဲ႔	ျမစ္ေခ်ာင္းမ်ားေပါမ်ားလွတဲ့	
ကြ်န္ေနာ္တုိ႔	ကခ်င္ျပည္နယ္ဟာ	သဘာဝကို	မီွခိုအားထားၿပီး	ဘဝဖံုလုံ	
ဖံြ႔ၿဖိဳးေရးအတြက္	ႀကိဳးပမ္းေဆာင္ရြက္ရမွာကေတာ့	အမွန္ပါ။	ဒါေပမဲ့	
ဘယ္လိုနည္းလမ္းေတြနဲ႔	 ကြ်န္ေတာ္တို႔	 သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္နဲ႔	
သဟဇာတျဖစ္ေအာင္	 လုပ္ကိုင္စားေသာက္ၾကမလဲ	 ဆိုတာက	
အင္မသန္စိတ္ဝင္စားၿပီး	ေရရွည္အတြက္	လက္ေတြ႔	လုပ္ေဆာင္	
လာရမယ့္	အခ်ိန္အခါေရာက္ေနၿပီ။	

ပ်က္စီးျပဳန္းတီးခံလုိက္ရတဲ့	ကြ်န္ေနာ္တုိ႔	ျပည္နယ္က	အခ်ဳိ႕သစ္ေတာ၊	
ျမစ္ေခ်ာင္းမ်ားကို	ၾကည့္ၿပီး	သင္ခန္းစာ	ယူသင့္တယ္လုိ႔	ျမင္မိတယ္။

ကြ်န္ေနာ္	အလယ္တန္းေက်ာင္းသားဘဝတုန္းက	ဧရာဝတီျမစ္ထဲဆင္းၿပီး	
ေရခ်ဳိးတယ္။	ပလုပ္က်င္းတယ္။	အဲ့ဒီအခ်ိန္တုန္းက	ဧရာဝတီျမစ္ဟာ	
ၾကည္ေသးတယ္။	ခရစ္သကၠရာဇ္	၂၀၀၀	ေက်ာ္လာတာနဲ႔	တျဖည္းျဖည္း	
ဧရာဝတီျမစ္ဟာ	ေႏွာက္လာတယ္။	ညစ္ပတ္လာတယ္။

ျမစ္ထဲစြန္႔ပစ္	 အမိႈက္ေတြမ်ားလာလို႔၊	 ၂၄နာရီ	 ျမစ္ေပၚေရႊက်င္တဲ့	
စက္ေဖာင္ေတြမ်ားလာသလို	 ေရစုန္ေရဆန္	 ခုတ္ေမာင္းေနတဲ့	
စက္ေလွေတြေၾကာင့္	 ျဖစ္လိမ့္မယ္လို႔	 ထင္တယ္။	 ထိုေနာက္ပိုင္း	
ျမစ္ေရနဲ႔	ပလုပ္က်င္းဖို႔မေျပာနဲ႔	ေရခ်ဳိးရင္ေတာင္	ဂ်ီးမေျပာင္သလို	
ခံစားလာရတယ္။

အမိႈက္သရိုက္	ကင္းရွင္းၿပီး	သဘာဝအတုိင္း	(ဘုရာသခင္းရဲ႕	လက္ရာ	
ေတာ္အတိုင္း)	 လွပေနတဲ့	 ကဆန္ခကို	 ေရာက္တုန္းေရာက္ခိုက္	
အားရင္အားသလုိ	ေခ်ာင္းကုိပဲ	သြားခ်င္ေနမိတယ္။	ကြမ္းလင္းေက်းရြာ	
ေရာက္တဲ့တစ္ေန႔	ကြ်န္ေနာ္	ကဆန္ခ	ကမ္းနားအတုိင္း	လမ္းေလွ်ာက္	
ေနခ်ိန္	‘ကလိန္ကေလာင္း’ဆုိတဲ့	အသံၾကားလုိက္ရတယ္။	ဘာသံမ်ားလဲ	
လို႔	လွမ္းၾကည့္လုိက္ေတာ့	အမ်ဳိးသမီးတစ္ေယာက္က	ေခ်ာင္းကမ္းပါးေပၚ	
ကေန	အမိႈက္ေတြ	သြန္ခ်ေနတာကုိ	ေတြ႔လိုက္ရတယ္။	‘အုိး’ဆုိတဲ့	
အာေမဋိတ္သံက	 စိတ္ထဲမွာပဲ	 ဆုနစ္ေပ်ာက္ကြယ္သြားတယ္။	
အနီးကပ္သြားၾကည့္လိုက္ေတာ့	ပလတ္စတစ္ေတြ၊	ေကာ္ဗူးေတြနဲ႔	
ပုလင္းေတြ။	ဒါေပမဲ့	အမိႈက္ေတြက	သိပ္ေတာ့မမ်ားေသး။

အခုခ်ိန္မွာ	အမိႈက္ေတြ	မမ်ားေသးေပမဲ့	လမ္းေတြေကာင္းသြားလို႔	
လူေတြမ်ားလာရင္	ပလတ္စတစ္ေတြ	မ်ားလာမယ္။	ေကာ္ဗူးေတြ	
မ်ားလာမယ္။	 ပုလင္းေတြ	 မ်ားလာမယ္။	 ႀကိဳတင္ကာကြယ္ရန္	
အခ်ိန္မီေသးတယ္လို႔	ထင္မိတယ္။	ေက်ာင္းမွာသင္တဲ့	ျပည္သူ႔နီသိ	
ေတြမွာ	လူလူခ်င္း	ေလးစားတတ္ဖို႔	သင္ၾကားေပးတာက	မလုံေလာက္	
ေတာ့ဘူး။	သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္ကို	တန္းဖိုးထားတတ္ဖုိ႔နဲ႔	အမိႈက္ေတြ	
အေၾကာင္းကုိပါ	ဂဃနဏ	သင္ၾကားေပးဖို႔	လုိအပ္ေနၿပီလို႔	စိတ္ကူးမိပါ	
တယ္။

ေနာင္မြန္ကေန	ပူတာအိုျပန္ေရာက္တဲ့	ေနာက္တစ္ေန႔မွာ	နမ္းခမ္း	
ေရတံခြန္သြားရေအာင္လုိ႔	သူငယ္ခ်င္းမိတ္ေဆြမ်ားက	အားတက္သေရာ	
ဆြဲေဆာင္ေနၾကလုိ႔	လုိက္သြားျဖစ္တယ္။	ေရတံခြန္ကုိ	အျမန္ေရာက္	
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ခ်င္တဲ့	 စိတ္ကလည္း	ေရာက္ခါနီးေလေလ	အျမန္ေရာက္ခ်င္ေလ	
ျဖစ္ခဲ့တယ္။	ေရာက္ေတာ့	သဘာဝအရိုင္းအတုိင္း	တကယ္ေပ်ာ္စရာ	
ေကာင္းေနတဲ့	ေနရာပါ။	အဲဒါေတြကို	ၾကည့္ၿပီး	ကြ်န္ေနာ္	ထုိင္းနိုင္ငံ	
ခ်င္းမိုင္ၿမိဳ႕ကုိ	စေရာက္ဖူးတုန္းက	အျဖစ္အပ်က္ကုိ	ျပန္သတိရမိတယ္။

ခရီးစဥ္ကို	စီစဥ္ေပးသူမ်ားက	ေတာေတာင္နဲ႔	ေခ်ာင္းမ်ားကို	အေျခခံၿပီး	
ဖြင့္လွစ္ထားတဲ့	အပန္းေျဖစခန္းသုိ႔	အလည္အပတ္	ေခၚသြားၾကတယ္။	
အဲဒီမွာ	ကမၻာလွည့္ခရီးသည္မ်ားက	ဆင္လိမၼာေတြစီးၿပီး	ေတာင္ကုန္း	
မ်ားသုိ႔	တက္သြားတာကုိ	ေတြ႔ခဲ့ရတယ္။	ကြ်န္ေနာ္တုိ႔	ေခ်ာင္းထဲဆင္းၿပီး	
ေရကစားၾကတယ္။	အဲ့ဒီေခ်ာင္းနဲ႔	အခုေရာက္ေနတဲ့	နမ္းခမ္းေရတံခြန္ကုိ	
ႏိႈင္းယွဥ္ၾကည့္လိုက္ရင္	နမ္းခမ္းေရတံခြန္က	‘ဝင္နား’ပါ။	

လာေရာက္လည္ပတ္သူ	 သိပ္မမ်ားေသးေပမဲ့	 စိတ္မေကာင္းစရာ	
အစအနတခ်ဳိ႕ကုိေတာ့	ေတြ႔ခဲ့ရတယ္။	တျခားေတာ့မဟုတ္	လြင့္ပစ္	
ထားခဲ့တဲ့	ပလတ္စတစ္မ်ား၊	သံဗူးမ်ား	ျဖစ္တယ္။	ခ်င္းမိုင္တုန္းက	
လာေရာက္လည္ပတ္သူေတြ	 မ်ားေနေပမဲ့	 အမိႈက္ေတြကိုေတာ့	
ပရမ္းမတာ	မေတြ႔ခဲ့ရ။

သစ္တံုးေတြကို	သယ္ေဆာင္ေနတဲ့	ကုန္ကားႀကီးေတြ	နယ္စပ္ထဲ	
ေန႔စဥ္ဝင္ေရာက္သြားတာကုိ	ျမင္ေတြ႔ခဲ့ဖူးတယ္။	သတၱဳကုန္ၾကမ္းေတြကုိ	
သယ္ေဆာင္လာတဲ့ကားေတြ	 နယ္စပ္ထဲသို႔	 ဝင္သြားတာကို	
ျမင္ခဲ့ဖူးတယ္။	သတၱဳတြင္းမွထြက္ရိွတဲ့	ညစ္ညမ္းရည္ေၾကာင့္	ညစ္ညစ္	
ညမ္းညမ္း	စီးဆင္းေနရတဲ့	ေငါ့ခ်န္းခကို	 ျမင္ခဲ့ဖူးတယ္။	ကြ်န္ေနာ္	
ျဖတ္သန္း	ျမင္ေတြ႔ခဲ့တဲ့	အျဖစ္အပ်က္ေတြကုိ	အေျခခံၿပီး	ေမးခြန္းတစ္ခု	
ထုတ္မိတယ္။	သူမ်ားသာဆိုရင္	ဒီလုိတည္ရိွေနတဲ့	သဘာဝရင္းျမစ္	
ေတြကို	ဘယ္လိုအက်ဳိးအျမတ္ရေအာင္	လုပ္ၾကမလဲ။

ေမးခြန္းထုတ္ၿပီး	 ငယ္ငယ္တုန္းက	 သင္ခဲ့ရတဲ့	 ရြက္ကုန္သည္	
ပံုျပင္ေလးကို	သတိရေနမိတယ္။	ပံုျပင္ထဲက	ေရႊခြက္ပိုင္ရွင္	ေျမး	
အဘြားလို	 ေရႊအေၾကာင္းနားမလည္လို႔	 ေရႊကိုေရႊလိုမေရာင္းပဲ	
ရြက္ထည္ရရင္ၿပီးၿပီ	ဆိုတဲ့သေဘာ	ကြ်န္ေတာ္တို႔	 ျဖစ္ေနၿပီလား။	
ဒါမွမဟုတ္	ဖုန္ကပ္ေနတဲ့ခြက္ကို	ဖုန္သုတ္ၿပီး	ေရာင္းပန္းတင္မယ္ဆိုတဲ့	
စိတ္ကူးမရိွတဲ့သူေတြ	(သုိ႔)	အထဲမွာ	ဘာရိွသလဲဆုိတာကို	စူးစမ္းခ်င္	
တဲ့စိတ္	မရိွတဲ့သူေတြ	ျဖစ္ေနၿပီလား။

အဝါေရာင္ေရႊသာမက	အေရွ႕ေတာင္အာရွမွာ	ထိပ္တန္းေရာက္ေနတဲ့	
ကြ်န္ေနာ္တုိ႔ရဲ႕	ေရခဲေတာင္၊	ေတာင္ကုန္းေတာင္တန္းမ်ားမွာ	စိမ္းစိမ္း	
လန္းလန္း	ေပါက္ေနတဲ့	သစ္ေတာ၊	ေတာင္တန္းမ်ားၾကားမွာ	စီးဆင္း	
ေနတဲ့	ျမစ္ေခ်ာင္းေတြရဲ႕တန္းဖိုး	မေပ်ာက္မပ်က္ေအာင္	ဘယ္လိုတန္ဖိုး	
ထားၾကမလဲ။	 ဒါေတြအားလံုဟာ	ကြ်န္ေနာ္တို႔ရဲ႕	 အေရာင္စံုတဲ့ေရႊ	
ေတြပဲေလ..။

တန္းဖိုးထားတတ္တဲ့	ပညာေတြ	သင္ၾကားေလ့လာဖို႔	လုိအပ္ေနပါၿပီ။	
ပညာေတာ္သင္ဆုေပးရင္	 Tourism	 ဘာသာရပ္ေတြကိုလည္း	
ဦးစားေပး	ဘာသာရပ္ေတြမွာ	ထည့္သြင္းစဥ္းစားေပးသင့္ေနၿပီလို႔	
ေျပာတဲ့	 ခရီးသြားေဖာ္တစ္ဦးရဲ႕	 အေျပာစကားေလးကို	 ကြ်န္ေနာ့္	
ေခါင္းထဲမွာ	တစ္ခ်က္တစ္ခ်က္	စဥ္းစားရင္း	ခရီးသြားအေတြးလည္း	
ရပ္တန္႔သြားတယ္။
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တိုင္းရင္းသားျပည္သူမ်ားႏွင့္	ဗမာတုိင္းရင္းသား	
ျပည္သူမ်ားသည္	အာဏာရွင္စနစ္	ရံြရွာျခင္းႏွင့္	
ဒီမိုကေရစီ	 လိုလားျခင္း၌	 တူညီၾကသည္ဟု	
ေျပာနိုင္ေသာ္လည္း	ဖက္ဒရယ္စနစ္အေပၚ	ရႈျမင္	
လက္ခံျခင္းတြင္မူ	ကဲြျပားျခားနားမႈ	ရိွေနဆဲျဖစ္သည္	
ဟု	ေျပာနိုင္မည္	ထင္ပါသည္။	ဖက္ဒရယ္စနစ္ကို	
ေျပာလွ်င္	တိုင္းရင္းသားမ်ား	အခ်င္းခ်င္းၾကား	
တစ္နည္း	 ျပည္နယ္ႏွင့္ဗဟိုၾကားက	အာဏာခဲြ	
ေဝျခင္းႏွင့္	သယံဇာတခဲြေဝျခင္းကုိ	ေျပေျပလည္	
လည္	အေပးအယူလုပ္နိုင္ရန္	အေရးႀကီး	သည္ဟု	
ေျပာေနၾကပါသည္။
	
အာဏာခဲြေဝျခင္း၊	သယံဇာတခဲြေဝျခင္း	စသည္ျဖင့္	
ႀကီးႀကီမားမား	မဟုတ္သည့္	သမရိုးက်	မဟုတ္	
ေသာ	နိုင္ငံေရးအရ	ေနရာေပးျခင္း	ကိစၥမ်ား၌ျပင္	
အျပန္အလွန္ေလးစားျခင္း၊	အသိအမွတ္ျပဳျခင္းမ်ား	
အင္မတန္မွ	အားနည္းေနေသးသည္ကုိ	ယခုႏွစ္	
အတြင္း	ျဖစ္ေပၚေနေသာ	တံတားအမည္ေပးသည့္	
ကိစၥ၊	ရုပ္တုစုိက္ထူသည့္	ကိစၥမ်ား၌	ထြက္ေပၚလာေ	
သာ	သတင္းမ်ားႏွင့္	ေဝဖန္မႈမ်ားကုိ	ၾကည့္လွ်င္	
သိသာေနပါသည္။
	
သမရိုးက်မဟုတ္ေသာ	နိုင္ငံေရးအရ	ေနရာေပးျခင္း	
(Informal	Political	Position)	သည္	တိုင္းရင္း
သားမ်ဳိးႏြယ္စုမ်ားၾကား	စိတ္ဝမ္းကဲြေနမႈမ်ားကို	
တစုံတရာေျပလည္မႈရေစသည့္	နည္းလမ္းျဖစ္သည္	
ဆုိေသာ	အဓိပၸါယ္မ်ဳိးျဖင့္	ရန္ကုန္ၿမိဳ႕တြင္	ျပဳလုပ္ခဲ့	
ေသာ	Federalism	ဆုိင္ရာ	သင္တန္းတစ္ခုတြင္	
(နိုင္ငံျခားသား)	ဆရာတစ္ေယာက္မွ	ရွင္းျပခဲ့ပါ	
သည္။
	
သမရိုးက်မဟုတ္ေသာ	နိုင္ငံေရးအရ	ေနရာေပးျခင္း	
ဆိုသည္မွာ	တိုင္းရင္းသားမ်ား၏	အစဥ္အလာ	

ယဥ္ေက်းမႈႏွင့္	 သက္ဆိုင္ေသာ	 ဝိေသသ	
လကၡဏာမ်ားကို	 နိုင္ငံေတာ္	 အစုိးရအေနျဖင့္	
ေသာ္လည္းေကာင္း	နိုင္ငံေတာ္အႀကီးအကဲမ်ား	
အေနျဖင့္	ေသာ္လည္းေကာင္း	ေနရာေပးအသိ	
အမွတ္ျပဳျခင္း၊	သက္ဆိုင္ရာ	တုိင္းရင္းသားမ်ားကုိ	
သုံးစဲြဆံုးျဖတ္ပုိင္ခြင့္	ေပးျခင္းမ်ားကို	ဆုိလုိျခင္းျဖစ္	
သည္ဟု	ဥပမာေပး	ရွင္းျပခဲ့ပါသည္။
	
ေငြစကၠဴမ်ား၌	ရိုက္ႏိွပ္အသံုးျပဳေသာ	ရုပ္ပံုမ်ားမွ	
အစ	စာတုိက္တံဆိပ္ေခါင္းမ်ားအလယ္	တံတား	
အမည္	လမ္းအမည္	 ရြာအမည္အဆံုး	 စသည့္	
အမည္နာမရုပ္ပံု	ဝိေသသလကၡဏာမ်ားကုိ	အသုံး	
ျပဳျခင္းသည္	မွန္ကန္စြာအသုံးျပဳနိုင္လွ်င္	အက်ဳိး	
ရိွနိုင္ေသာ္လည္း	အသံုးမမွန္လွ်င္	တုိင္းရင္းသား	
မ်ားၾကား	အက္ေၾကာင္း	ပိုမိုက်ယ္ျပန္႔သြားနိုင္သည့္	
ကိစၥမ်ဳိးျဖစ္သည္ဟု	စာေရးသူ	စဥ္းစားမိပါသည္။	
ဝိေသသလကၡဏာမ်ားသည္	တုိင္းရင္းသားမ်ား၏	
သမုိင္း၊	အစဥ္အလာ၊	ယဥ္ေက်းမႈမ်ားႏွင့္	ဆက္ႏြယ္	
ေန၍	ျဖစ္ပါသည္။
	
ကခ်င္ျပည္နယ္	ေရာက္လာသည့္	ေခါင္းေဆာင္	
အႀကီးအကဲမ်ားသည္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္း	မွအစ	
ကခ်င္ေခါင္းေပါင္း၊	ကခ်င္ရိုးရာ	လြယ္အိတ္ႏွင့္	
ဓါးလြယ္မ်ားျဖင့္	 ေတြ႔ရပါသည္။	 (အလားတူ	
အျခားေခါင္းေဆာင္မ်ားကိုလည္း	ေတြ႔ျမင္ရမည္	
ျဖစ္ပါသည္။)	 ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ဆိုလွ်င္	
ေအာင္ဆန္းဂ်ာမြန္းဟု	ကခ်င္နာမည္	ကင္းပြန္းတပ္	
ခံရသည္အထိ	ျဖစ္ပါသည္။		ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆ
န္းနွင့္	ကခ်င္ေခါင္းေဆာင္မ်ား	၁၉၄၆	ခုႏွစ္တြင္	
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	မန္ခရိန္၌	ေတြ႔ဆံုေဆြးေႏြးခဲ့သည့္	
အစည္းအေဝးတြင္	ကခ်င္ေခါင္းေဆာင္မ်ားက	
ကခ်င္ရိုးရာ	လြယ္အိတ္ႏွင့္ဓါးလြယ္အား	ဗိုလ္ခ်ဳပ္	
ကို	ဆင္ျမန္းေပးခဲ့ပါသည္။	ကခ်င္အမ်ဳိးသမီးမ်ား	

စဥ္းစားသင့္ေသာ	
အခ်က္တစ္ခ်က္
By	Hka	San	Lwi	
21	July	2017	
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ႏွင့္အတူ	ဓါတ္ပံုရိုက္မည့္အခ်ိန္တြင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္က	ကခ်င္ေခါင္းေပါင္း	
ေပါင္းၿပီး	ဓါတ္ပံုရိုက္လုိသည္ဟု	ေျပာလာသည့္အတြက္	Duwa	Wa	
Baw	 Zau	 Rip	 (ဒူဝါဝေဘာ္ေဇာ္ရစ္)သည္	 ၎၏ေခါင္းေပၚမွ	
ကခ်င္ေခါင္းေပါင္းကို	ခြ်တ္ေပးခဲ့သည္။
	
ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္း၏သမီး	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္သည္	တုိင္းရင္းသား	
ျပည္နယ္ခရီးစ	 ဥ္မ်ား၌	 ဝတ္စားဆင္ယင္ရာတြင္	 တိုင္းရင္းသား	
ရိုးရာအဝတ္အစားမ်ားကုိ	ေနရာေတာ္ေတာ္	မ်ားမ်ား၌	ဝတ္စားဆင္ယင္	
တတ္သည္ကို	ေတြ႔ရမည္ျဖစ္ပါသည္။	ေခါင္းေဆာင္	တစ္ဦးတစ္ေယာက္	
အေနျဖင့္	 အျခားတိုင္းရင္းသားမ်ားအေပၚ	 ခ်စ္ခင္ရင္ႏီွးလိုေသာ	
စိတ္သေဘာထားရိွမႈကုိ	ေပၚလြင္ေစၿပီး	တုိင္းရင္းသား	လူထုပရိသတ္	
ေတာ္ေတာ္မ်ားမ်ား၏	စိတ္အာရံုကုိ	ဖမ္းညြတ္ရာတြင္လည္း	တစံုတရာ	
ထိေရာက္	 ေစခဲ့သည္ဟု	သံုးသပ္နိုင္မည္	ထင္ပါသည္။	သို႔ေသာ္	
တိုင္းရင္းသားမ်ားသည္	ခြ်တ္လြယ္ၿပီးလြယ္ေသာ	ရိုးရာယဥ္ေက်းမႈ	
အဝတ္အစားမ်ား၊	အဆိုအကႏွင့္	ပဲြလမ္းသဘင္မ်ား	ေနရာရရံုျဖင့္	
ေက်နပ္နိုင္ၾကသည္	မဟုတ္ပါ။	လက္ရိွ	၂၀၀၈	ဖဲြ႔စည္းပံုအေျခခံဥပေဒအရ	
တိုင္းရင္းသားေရးရာ	ကုိယ္စားလွယ္	ထားရိွျခင္းကုိလည္း	တုိင္းရင္းသား	
မ်ားအၾကား	ေသြးကဲြေစသည့္	အခ်က္ျဖစ္သည္ဟု	ေဝဖန္မႈမ်ားလည္း	
ရိွေနပါသည္။
	
ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းအေပၚ	တုိင္းရင္းသား	ျပည္သူမ်ားက	အျမင္မၾကည္မႈ	
မရိွခဲ့ေသာ္လည္း	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္၏	သမီးကိုယ္တိုင္	 ဦးေဆာင္ေနေသာ	
အစိုးရလက္ထက္၌ပင္	သမရိုးက်မဟုတ္ေသာ	နိုင္ငံေရးေနရာေပးမႈကို	
ရက္ေရာျခင္း	မေတြ႔ရဘူးဆုိလွ်င္	နဂိုရရိွထားသည့္	ပုဂၢိဳလ္ေရးအရ	
ယံုၾကည္မႈကုိပင္	ေလ်ာ့က်သြားေစနိုင္သည္။	ၿငိမ္းခ်မ္းေရးအလားအလာ	
မတည္ၿငိမ္ေသး	သည့္အခ်ိန္မွာ	တိုင္းရင္းသားေဒသမ်ားတြင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္၏	

သမိုင္းပံုရိပ္နွင့္	 အခန္းက႑မ်ားကို	 ျမွင့္တင္ေနရာရေစလိုသည့္	
စိတ္ဆႏၵမ်ားေစာေနလွ်င္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေဟာေျပာခဲ့သည့္	လမ္းစဥ္မ်ားကုိ	
အားေပးရာေရာက္မည္	မထင္ပါ။
	
ယံုၾကည္မႈ	တည္ေဆာက္ျခင္းကို	ပဋိပကၡ	တိုက္ရိုက္ျဖစ္ပြားေနသူ
မ်ားၾကား၌သာ	အျပန္အလွန္	တည္ေဆာက္ေနျခင္းျဖင့္	မျပည့္စံုနိုင္ပါ။	
တိုင္းရင္းသားျပည္သူမ်ားႏွင့္	 အစိုးရၾကားက	ယံုၾကည္မႈကိုလည္း	
တည္ေဆာက္ရန္	လိုအပ္ပါသည္။
	
သို႔ျဖစ္၍	 တိုင္းရင္းသား	 လူမ်ဳိးမ်ားကို	 သမရိုးက်မဟုတ္ေသာ	
နိုင္ငံေရးအရ	ေနရာေပးမႈသည္	လက္ရိွသြားေနေသာ	ျပည္ေထာင္စု	
ၿငိမ္းခ်မ္းေရး	 ျဖစ္စဥ္အတြက္	 လုိအပ္ေနေသာ	 အျပန္အလွန္	
နားလည္ယံုၾကည္မႈအတြက္လည္း	အေထာက္အကူ	တစ္စံုတရာ	
ျဖစ္ေစၿပီး	မတူသည့္အျမင္မ်ားအေပၚ	ျပင္းျပင္းထန္ထန္	ျငင္းခံုေနျခင္း	
မ်ားကိုလည္း	ေလွ်ာ့ခ်ေစနိုင္	မည္ဟု	ထင္ျမင္သံုးသပ္မိပါသည္။
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ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နဲ႔	ဆယ္မိုင္ေလာက္သာေဝးတဲ့	နန္က်င္ရြာမွ	သံုးဧက	
ေလာက္က်ယ္ဝန္းတဲ့	 ၿခံတစ္ၿခံမွာ	 မူးယစ္းေဆးဝါး	 သုံးစြဲသူမ်ား	
စုေဝးေနၾကပါတယ္္။	

လူေတြရဲ႕	အထင္မွာေတာ့	မူးယစ္ေဆးဝါး	သံုးစြဲသူမ်ား	စုေနတဲ့ေနရာ	
ဆိုရင္	ေၾကာက္စရာေကာင္းတဲ့	ေနရာလို႔သာ	ထင္ရင္ထင္မိေနလိမ့္မယ္။

ဒါေပမဲ့	အဲ့ဒီေနရာဟာ	လူေတြထင္ၾကသလုိ	ေၾကာက္စရာေကာင္းတဲ့	
ေနရာမဟုတ္ပါ။	အဲ့ဒီေနရာမွာ	ေရာက္ရိွေနသူမ်ားဟာ	မွားယြင္းခဲ့တဲ့	
ဘဝေတြကေန	 က်မ္းစာသင္ရင္း	 ဘာသာတရားနဲ႔	 အတူလမ္း	
ေၾကာင္းမွန္ေပၚ	ျပန္ေရာက္ဖို႔	ႀကိဳးစားေနရသူမ်ားသာ	ျဖစ္ေနလုိ႔ပါ။	

မူးယစ္ေက်းကြ်န္	ျဖစ္ေနသူမ်ားအား	ေမတၱာတရားကုိ	အဓိကထားၿပီး	
ကူညီေပးေနသူမွာ	Ram	Hkye	Shalat	(မူးယစ္ေဆးဝါး	သံုးစဲြသူ	
လူငယ္မ်ားအား	ကယ္တင္ျခင္း)	ဘိန္းျဖတ္စခန္းနဲ႔	ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေ	
ရးေက်ာင္းကုိ	တည္ေထာင္ဖြင့္လွစ္ေနသူ	ဦးတန္ေရာ္ပဲ	ျဖစ္ပါတယ္။

“ဆရာတန္ေရာ္က	 မူးယစ္းေဆးဝါးကို	 အရမ္းစိတ္နာၿပီး	 မူယစ္း	
ေဆးဝါးမွာဘဝပ်က္	ဆံုးရႈံးေနတဲ့	လူမ်ားကုိကယ္တင္ဖို႔	သူပိုင္တဲ့ၿခံ၊	
စည္းစိမ္ေတြကို	 အကုန္ေရာင္းၿပီး	 ဘိန္းျဖတ္စခန္းကို	 ခက္ခဲမႈ	
ေတြၾကားက	လုပ္ကုိင္ေနသူျဖစ္တယ္။”လို႔	ဦးတန္ေရာ္ရဲ႕	ရင္းႏွီးတဲ့	
မိတ္ေဆြ	တစ္ဦးျဖစ္သူ	ကိုဘရန္ၾကြယ္က	ေျပာျပတယ္။	

ဦးတန္ေရာ္ဟာ	အရင္ကသူကုိယ္တုိင္	မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	ေက်းကြ်န္	
ျဖစ္ခဲ့သလုိ	HIV	ပိုးလည္း	ကူးစက္ခံေနရသူျဖစ္တယ္။	သူကုိယ္တုိင္	
မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	ေက်းကြ်န္ဘဝကုိ	ျဖတ္သန္းခဲ့သူျဖစ္တဲ့	ဦးတန္ေရာ္က	
ဘဝတူ	သူငယ္ခ်င္းမ်ားကုိ	ကိုယ္ခ်င္းစာတဲ့အတြက္	ေမတၱာတရားကုိ	
အဓိကထားၿပီး	ေဆးျဖတ္ေပးေနတဲ့	သူျဖစ္တယ္။

“အရက္အရမ္းမူးတဲ့တစ္ည	ကၽြန္ေတာ္အရမ္းမုန္းတဲ့	မူးယစ္ေဆးဝါးကို	
ကၽြန္ေတာ့္သူငယ္ခ်င္းက	 မူးယစ္ေဆးကို	 ေဆးလိပ္ထဲထည့္ၿပီး	
တစ္ခါတည္းစမ္း	ခိုိင္းတာ၊	အဲဒါနဲ႔	ေနာက္ေန႔ေတာ့	ကၽြန္ေတာ္ကုိယ္တိုင္	
ျပန္ဝယ္ခုိင္းတယ္”လုိ႔	ဦးတန္ေရာ္က	သူ႔ဘဝ၌	မေမ့ႏိုင္တဲ့	ပထမဆုံး	
မူးယစ္ေဆးဝါး	စတင္သံုးစြဲခဲ့တဲ့အေၾကာင္းကုိ	ရုံးခန္းရဲ႕အျပင္ဘက္ရိွ	

By	Zami
6	April	2017

ဘဝတူမ်ားကုိ	လင္းျပေနသူ	(သုိ႔)	

ပီတိစားသူ	ဦးတန္ေရာ္

PROFILE
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သစ္ပင္မ်ားကို	လွမ္းၾကည့္ရင္း	ျပန္လည္ေျပာျပေနတယ္။	

ထိုအခ်ိန္မွစတင္ၿပီး	ဦးတန္ေရာ္ဟာ	သူတုိ႔မိသားစုကုိ	ပ်က္စီးေစခဲ့တဲ့	
အတြက္	သူကိုယ္တိုင္	အလြန္မုန္းတီးခဲ့တဲ့	မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	ေက်းကြ်န္	
အျဖစ္	 (၁၅)ႏွစ္တုိင္တိုင္	 ျဖတ္သန္းခဲ့ရတဲ့	အျဖစ္အပ်က္မ်ားကို	
ျပန္လည္ေျပာျပတယ္။	သူ႔ဖခင္ျဖစ္သူမွာ	သူဆယ္နွစ္သားအရြယ္တြင္	
ဆံုးပါးသြားခဲ့တယ္။	မိခင္မွာ	အသက္ရွစ္ဆယ္ေက်ာ္	ရိွေနၿပီျဖစ္တယ္။	
သူ႔အစ္ကို	 ေလးေယာက္စလုံးကလည္း	 မူးယစ္ေဆးဝါးေၾကာင့္	
ေသဆုံးသြားခဲ့ရတယ္။	

အစ္မအႀကီးတုိ႔လင္မယားက	စီးပြားေရးလုပ္ကုိင္ၾကၿပီး၊	အစ္မလတ္နဲ႔	
ညီမက	ဘာသာေရး	ဆရာမမ်ား	 ျဖစ္္ၾကတယ္လို႔	သိရပါတယ္။	
ဦးတန္ေရာ္ကလည္း	အိမ္ေထာင္ရွင္ျဖစ္ၿပီး	သာသမီး	၄ေယာက္	
ရိွသူျဖစ္တယ္။	ဦးတန္ေရာ္က	အိမ္တြင္အငယ္ဆုံးျဖစ္လုိ႔	မိသားစုရဲ႕	
အခ်စ္ခံရဆုံးသူျဖစ္တယ္။	အခ်စ္ဆုံးျဖစ္ခဲ့သလုိ	အဆုိးမိုက္ဆံုးသား	
လည္း	ျဖစ္ခဲ့တယ္လို႔	သူကေျပာျပတယ္။	

“အစကေတာ့	အငယ္ဆံုးအေထြးဆုိေတာ့	အခ်စ္ဆံုးလည္း	ဟုတ္တာ	
ေပါ့	ေလေနာ္။	အဲဒါေနာက္ဆံုးက်ေတာ့	အေၾကာက္ဆံုး	ျဖစ္သြား	
တာေပါ့။”လို႔	ၿပံဳးစိစိမ်က္နွာနဲ႔	ေျပာျပတယ္။	

ဦးတန္ေရာ္က	ဆက္လက္ၿပီး	သူဆုိးခဲ့မိုက္ခဲ့တဲ့	အေၾကာင္းမ်ားကုိ	
ေျပာျပခဲ့တယ္။	 “အစ္ကိုေတြအားလုံးထက္	 ကၽြန္ေတာ္ကပိုၿပီး	
ဆုိးသြားတာ	ေနာက္ပိုင္း၊	အရင္တုန္းကေတာ့	အမ်ိဳးမ်ိဳးစိတ္ရွည္ၿပီး	
လက္တြဲ၊	အမ်ိဳးမ်ိဳးလမ္းျပခဲ့တယ္။	ဒါေပမဲ့	ကၽြန္ေတာ္က	မူးယစ္ေဆးဝါး	
ပိုပိုဆိုးလာတာ	ေထာင္လည္း	သုံးခါက်ဆိုေတာ့	အိမ္ကိုတအား	

နွိပ္စက္လြန္းတာ	အခုဒီထက္ပုိၿပီး	နွိပ္စက္လြန္းေတာ့	ေနာက္ဆုံးေတာ့	
အခ်စ္ႀကီးရင္	 အမ်က္ႀကီးတယ္ပဲ	 ေခၚမလား၊	 ေနာက္ဆုံးေတာ့	
စြန္႔ပစ္ခံရၿပီး	လမ္းေဘးဘဝ	ေရာက္သြားေတာ့၊	ဖားကန္႔	တကယ့္	
လမ္းေဘးဘဝ	 (ေရာက္သြားတယ္)	 အိမ္ကေနေမာင္းထုတ္၊	
ေသခါနီးဆဲဆဲမွာ	ျပန္ၿပီးဘုရားဆီ	လွည့္လာတာ၊	ေနာင္တရတာ။”

ေက်ာင္းအတန္းပညာမ်ားကုိ	တန္ဖိုးမထား	လစ္လ်ဴရႈခဲ့ၿပီး	အရြယ္	
ေရာက္လာတာနဲ႔	မိသားစုအတြက္	ေငြရရိွဖို႔	ဖခင္လုိပဲ	ေက်ာက္စိမ္း	
သူေဌးလုပ္မယ္လို႔	စိတ္ကူးအေတြးေလးမ်ားနဲ႔	ဖားကန္႔ကို	ေရာက္ရိွခဲ့	
တယ္။	လက္ေတြ႔ဘဝက	သူထင္ထားတဲ့	စိတ္ကူးအေတြးနဲ႔	ျခားနားခဲ့	
တယ္။

“ေက်ာင္းပညာကို	တန္ဖိုးမထား	မူးယစ္ေဆးဝါးလည္း	သုံးစြဲတတ္ေတာ့	
သူေဌးမျဖစ္ပဲ	ေခြးျဖစ္သြားတာ။	တကယ္အေရးႀကီးတဲ့	ပညာေရးကုိ	
တန္ဖိုးမထားခဲ့ဘူးေလေနာ္”လုိ႔	ခံစားမႈျပင္းထန္တဲ့	ေလသံနဲ႔ေျပာျပ	
ေနတယ္။

အစ္ကိုအရင္းေတြ	မူးယစ္ေဆးဝါး	ေက်းကြ်န္ဘဝကေန	ရုန္းမထြက္	
နိုင္ပဲ	ေသဆံုးခဲ့ရတယ္။	အစ္ကိုေတြရဲ႕	အျဖစ္အပ်က္ကိုၾကည့္ၿပီး	
မူးယစ္ေဆးဝါးကို	 ရံြမုန္းခဲ့သူျဖစ္ေပမဲ့	 သူကိုယ္တိုင္လည္း	
မူးယစ္ေဆးဝါးနဲ႔	ထိေတြ႔ကာ	မလြန္ဆန္နိုင္ပဲ	ေက်ာင္းသားဘဝ	
၁၄နွစ္အရြယ္တြင္	မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	မာယာဝကၤပါထဲ	မထင္မွတ္ပဲ	
ဝင္မိသြားသူ	 ျဖစ္တယ္။	 (၁၅)ႏွစ္တိုင္တိုင္	 မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	
မာယာဝကၤပါထဲ	လမ္းေျပာက္ေနသူျဖစ္ၿပီး	အသက္	၃၀ျပည့္တဲ့	
၂၀၀၅	ခုနွစ္ကုန္ခါနီးမွ	လြတ္ေျမာက္နိုင္ခဲ့သူျဖစ္တယ္္။	
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မူးယစ္ေဆးဝါးသုံးစြဲျခင္းမွ	ေနာင္တရၿပီး	ေျပာင္းလဲခ်ိန္တြင္	က်မ္းစာ	
ေက်ာင္းတက္ဖို႔	သူဆုံးျဖတ္လိုက္တယ္။	ဒါေပမဲ့	မေမွ်ာ္လင့္ထားပဲ	

HIV	ပိုးက	မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	အေမြဆုိးအျဖစ္	သူ႔ေသြးသား	
ထဲတြင္	 ကိန္းေအာင္းေနၿပီျဖစ္ေတာ့	 သူတက္ခ်င္တဲ့	
ေက်ာင္း၌	 တက္ခြင့္မရခဲ့ပါ။	 ဒါေပမဲ့	 ရန္ကုန္ၿမိဳ႕မွာ	
ဖြင့္လွစ္ထားတဲ့	 မူးယစ္ေဆးဝါးေၾကာင့္	 က်ဆုံးေနတဲ့	
သူမ်ားကုိ	ျပဳစုပ်ိဳး	ေထာင္ေပးတဲ့	MYC	က်မ္းစာေက်ာင္းတြင္	
တက္ခြင့္ရခဲ့	တယ္။	

MYC	 ေက်ာင္း၌	 သုံးႏွစ္တက္ၿပီးေနာက္	 လက္ရိွတြင္	
သူတည္ေထာင္ထားတဲ့	 မူးယစ္ေဆးဝါး	 သံုးစဲြၿပီးက်ရႈံး	
ေနတဲ့	အမ်ိဳးသားမ်ားကုိ	ျပဳျပင္ေပးတဲ့ေက်ာင္းကုိ	စတင္ဖြင့္	
လွစ္ခဲ့့ျခင္းျဖစ္တယ္။	၂၀၁၁	ခုနွစ္မွ	စတင္ဖြင့္လွစ္ခဲ့ၿပီး	
ေျခာက္နွစ္ရိွၿပီျဖစ္တဲ့	ထိုေက်ာင္းသည္	(၃)ႏွစ္	က်မ္းစာ	
သင္ေက်ာင္း	 အဆင့္သို႔	 ေရာက္ရိွေနၿပီျဖစ္တယ္။	
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕၌	သာမက	ပူတာအိုတြင္လည္း	ေက်ာင္းခြဲ	
တစ္ခု	ဖြင့္လွစ္ႏွိင္ခဲ့ၿပီျဖစ္တယ္။

သူဖြင့္လွစ္ထားတဲ့	 ေက်ာင္းမွထြက္လာတဲ့	 ေက်ာင္းသား	တခ်ဳိ႕က	
အခုအခ်ိန္တြင္	သူတို႔ကိုယ္တိုင္	ဘာသာေရး	ဆရာမ်ားျဖစ္ေနၾက	
တာလည္းရိွတယ္။	မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	ဒဏ္ကုိ	အလူးအလဲ	ခံစားခဲ့ရတဲ့	
ဦးတန္ေရာ္ဟာ	မူးယစ္ေဆးဝါးရဲ႕	မာယာ	ဝကၤပါထဲကေန	သူလြတ္ေျမာက္	
နိုင္ခဲ့သလို	ဘဝတူညီအစ္ကိုမ်ား	ကုိလည္း	လြတ္ေျမာက္ေစလိုတဲ့	
ဆႏၵျပင္းျပရင္း	ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရး	ေက်ာင္း	ေအာင္ျမင္ေရးအတြက္	
ႀကိဳးပမ္းရပ္တည္ေနဆဲျဖစ္တယ္။	

ဘိန္းျဖတ္စခန္းဆုိရင္	အခန္းက်ဥ္းထဲတြင္	ထည့္ထားျခင္း၊	ထိတ္တုံး	
ခတ္ထားျခင္းမ်ားေၾကာင့္	မူးယစ္ေဆးဝါး	သမားမ်ား	ေၾကာက္ၾကေပမဲ့	
ဦးတန္ေရာ္ရဲ႕	ေက်ာင္းတြင္	ထိုသို႔ျပဳလုပ္ျခင္း	မရိွပါ။	ၿခံဝင္းက်ယ္တဲ့အျပင္	
ေက်ာင္းသားမ်ား	ကစားမယ့္ေနရာမ်ားနဲ႔	ကုိယ္တိုင္အေတြ႔အႀကံဳရိွၿပီး	
ေစတနာျပင္းျပတဲ့	ဆရာတန္ေရာ္က	ဦးစီးေနတဲ့အတြက္	ေက်ာင္းသား	
မ်ား	ေပ်ာ္ၾကတယ္။

ေက်ာင္းသားမ်ားကလည္း	 ဆရာတန္ေရာ္ကို	 ေလးစားၾကတယ္။	
ခ်စ္ခင္ၾကတယ္။	ဦးတန္ေရာ္ဟာ	သူ႔ေက်ာင္းသားမ်ားနဲ႔အတူ	ႏွစ္စဥ္	
ဖားကန္႔ေဒသရိွ	 မူးယစ္ေဆးဝါး	 သုံံးစြဲသူမ်ားရိွတဲ့	 ေဒသမ်ားသို႔	
သြားေရာက္ၿပီး	 သက္ေသခံျခင္းနဲ႔	 အားေပးျခင္း	 အစီအစဥ္မ်ား	
ျပဳလုပ္ေလ့ရိွေၾကာင္းသိရတယ္။	သူသည္	အျပင္က	မူးယစ္ေဆးဝါး	
သံုးစြဲသူမ်ားနဲ႔လည္း	မၾကာခဏ	ေတြ႔ဆုံၿပီး	သက္ေသခံေလ့ရိွတယ္။

လက္ရိွအခ်ိန္တြင္လည္း	ကခ်င္ျပည္နယ္အႏံွ႔တြင္	မူးယစ္ေဆးဝါး	
ေရာင္းဝယ္သူမ်ား၊	 သုံးစြဲသူမ်ား	 အရင္ထက္ေတာင္	 ပိုမိုမ်ားျပား	
လာတာကို	ေတြ႔ရတဲ့အတြက္	စိတ္မေကာင္း	 ျဖစ္ေနသူျဖစ္တယ္။	
မူးယစ္ေဆးဝါးကို	တိုက္ဖ်က္ဖုိ႔	အားလုံးစည္းလုံးဖို႔	အေရးႀကီးတာကို	

ဦးတန္ေရာ္က	အခုလို	ေျပာပါတယ္။

“မူးယစ္ေဆးဝါးဆိုတာေတာ့	 မ်ိဳးႏြယ္ကို	 ပ်က္သုန္းေစတဲ့အရာ	
ကိုယ္နဲ႔ပတ္သက္	ဆက္ႏြယ္ေနတဲ့	အသုိင္းအဝိုင္းေတြကုိ	အင္မတန္မွ	
ဒုကၡေပးတဲ့အရာျဖစ္ပါတယ္။	ကၽြန္ေတာ္တုိ႔အတြက္	ေကာင္းႀကီးမဂၤလာ	
လုံးဝမဟုတ္ပါဘူး။	 ရန္သူဟုတ္ပါတယ္။	 ေရွာင္ရွားၿပီးမွ	 အတူတူ	
တိုက္ဖ်က္ရေအာင္”လို႔	ေျပာဆိုတယ္။	

မူးယစ္ေဆးဝါးကို	တစ္ခါသံုးစဲြမိလုိ႔	 ျဖတ္နိုင္ဖို႔ဆိုရင္	အခ်ိန္အမ်ား	
ႀကီးကုန္ေအာင္	ျပန္လည္ကုသရၿပီး	စိတ္ပိုင္းဆုိင္ရာကုိ	ျဖတ္နိုင္မွသာ	
ျပတ္နုိင္တဲ့အရာ	 ျဖစ္တဲ့အတြက္	 စိတ္ပိုင္းဆိုင္ရာ	 ကုသရာတြင္	
ဘုရားတရား	 ဘာသာတရားနည္းနဲ႔	 ကုသျခင္းက	 အေကာင္းဆုံး	
ျဖစ္ေၾကာင္း	သူကေျပာျပတယ္။	

ဘဝတူ	ညီအစ္ကုိမ်ားကုိ	မူးယစ္ေဆးဝါး	ေက်းကၽြန္ဘဝမွ	လြတ္ေျမာက္	
ေစခ်င္တဲ့	ရည္ရြယ္ခ်က္နဲ႔	ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲေရးေက်ာင္း	ဖြင့္လွစ္ခဲ့သူ	
ဦးတန္ေရာ္ဟာ	သူ႔ေက်ာင္းအေပၚခံစားခ်က္အား	အခုလိုေျပာျပပါတယ္။	

“ကၽြန္ေတာ္ကေတာ့	ဒီေက်ာင္းကေန	ေျပာင္းလဲသြားၿပီး	လူေတြကုိ	
ျပန္အက်ိဳးျပဳတဲ့	ညီအစ္ကုိေတြကုိ	ၾကည့္ၿပီးေတာ့	ပီတိအျဖစ္ဆံုးေပါ့”လုိ႔	
ေျပာရင္းၿပဳံးေနတယ္။
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စကားေျပာလွ်င္	အနည္းငယ္	က်ယ္က်ယ္ေျပာရျခင္းမွလြဲ၍	မာမာခ်ာခ်ာ	
ရိွေနဆဲျဖစ္ေသာ	အသက္(၉၀)ႏွစ္အရြယ္၊	အဖြားတစ္ဦးသည္	၎၏	
ဓါတ္ပုံမ်ား	ခ်ိတ္ဆြဲထားသည့္	ဧည့္ခန္းတြင္း၌	ေပါ့ပါးရႊင္လန္းလွ်က္	
လမ္းေလွ်ာက္ေနပါသည္။

ေသးသြယ္သည့္	ခႏၵာကုိယ္ကို	ပိုင္ဆုိင္ထားသူျဖစ္ေသာ	အဖြားသည္	
ရွဝါနန္	(ကခ်င္ရိုရာလည္ဆဲြ)ကို	အၿမဲပန္ဆင္ထားလွ်က္ရိွပါသည္။	
အဖြားသည္	ပါဝါမ်က္မွန္	တပ္ဆင္ထားသူ	ျဖစ္ေသာ္လည္း	တစ္ခါေတြ႔ဆုံ	
ဖူးသူကို	ေနာက္တစ္ခါ	ျပန္ေတြ႔လွ်င္လည္း	မွတ္မိေနဆဲျဖစ္ပါသည္။	

သူသည္	ကခ်င္ျပည္နယ္	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕၊	မိန္ခိန္ရပ္ကြက္တြင္	ေနထုိင္	
သည့္	အဖြားေဒၚမေဂါင္ေခါန္ေရာ္	ျဖစ္ပါသည္။

၁၉၄၆	ခုႏွစ္	ႏိုဝင္ဘာလ	၃၀ရက္ေန႔တြင္	မိန္ခိန္တြင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္း	
နွင့္အတူ	ရိုက္ခဲ့ေသာ	သမိုင္းဝင္ဓါတ္ပုံတြင္	ပါဝင္ခဲ့သူ	ကခ်င္အမ်ိဳး	
သမီးပ်ိဳမ်ားထဲမွ	တစ္ဦးျဖစ္ပါသည္။	ဗမာတုိင္းရင္းသားမ်ားႏွင့္	အျခား	
တိုင္းရင္းသားမ်ား	လြတ္လပ္ေရး	အတူတကြရယူရန္	ကခ်င္ေခါင္းေဆာင္	
မ်ားအား	လာေရာက္စည္းရုံးသည့္	ခရီးစဥ္တြင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းသည္	
ကခ်င္ရိုရား	ဓါးစလြယ္၊	လြယ္အိတ္ႏွင့္	ေခါင္းေပါင္းမ်ားကုိ	ဝတ္ဆင္	

ထားကာ	 ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးပ်ိဳ	 (၆)ေယာက္ႏွင့္အတူ	 အမွတ္တရ	
ရိုက္ခဲ့သည့္	ဓါတ္ပုံျဖစ္ပါသည္။

“ဒီဓာတ္ပုံရိုက္တုန္းက	အဖြားက၁၉ႏွစ္ပဲ	ရိွေသးတယ္။	ဒီထဲမွအခုက	
အဖြားတစ္ေယာက္ပဲ	က်န္ေတာ့တယ္။	က်န္တဲ့သူေတြက	မရိွေတာ့	
ဘူး။”ဟု	အဖြားေဒၚမေဂါင္ေခါန္ေရာ္က	၎အိမ္တြင္	ခ်ိတ္ထားသည့္	
ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးမ်ား	ရို္းရားဝတ္စုံ	ဝတ္ဆင္ကာ	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းႏွင့္	
အတူ	ရိုက္ကူးထားသည့္	ဓါတ္ပုံကို	လက္ညိွဳးထုိး	ညႊန္ျပရင္း	ေျပာျပေန	
သည္။	

ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းႏွင့္အတူ	ဓါတ္ပုံအတူရိုက္ခဲ့သူမ်ားမွာ	ဆရာမႀကီး	
ေဂၚလူလု(ေသဆုံး)၊	ဆရာမအယ္လ္	နန္ဆုိင္း(ေသဆုံး)၊	မအင္ခြမ္	
ေဘာက္(ေသဆံုး)၊	မမေဂါင္ေခါန္ေရာ္၊	အလ္ဂ်ာေဘာက္(ေသဆံုး)၊	
ဆရာမနင္ရာ(ေသဆုံး)တို႔	ျဖစ္ၾကပါသည္။	

“ဗုိလ္ခ်ဳပ္နဲ႔အတူရိုက္တဲ့	 ဓါတ္ပုံမွာပါတဲ့	ကြ်န္မတို႔က	အဲအခ်ိန္မွာ	
အစည္းအေဝး	လုပ္တဲ့သူေတြကုိ	ေကြ်းေမြးဖို႔	ထမင္းခ်က္ေပးတာပဲ။	
ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းက	အမွတ္တရအတြက္	ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးေတြနဲ႔	
ဓါတ္ပုံရုိက္ခ်င္တယ္ဆုိလုိ႔	အဖြားတုိ႔ကလည္း	ခ်က္ခ်င္းျပင္ဆင္လုိက္ၿပီး	

PROFILE

သမိုင္းတခုရဲ႕	လွ်ပ္တစ္ျပက္ပုံရိပ္မ်ားမွ	ဇာတ္ရံဓါတ္ပံု	

ေမာ္ဒယ္(သို႔)	အဖြားေဒၚမေဂါင္ေခါန္ေရာ္	
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ရိုက္လုိက္တာပဲ။”ဟု	 အဖြားေဒၚ	 မေဂါင္ေခါန္ေရာ္က	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္	
ေအာင္ဆန္းႏွင့္	ဓါတ္ပံုအတူ	ရိုက္ျဖစ္ခဲ့သည့္အေၾကာင္းကို	ေျပာျပသည္။	

ဓါတ္ပုံအတူ	 ရိုက္ခဲ့ၾကေသာ္လည္း	 ေဆြးေႏြးပြဲတြင္	 မည္သည့္	
အေၾကာင္းအရာမ်ားအား	ေဆြးေႏြးခဲ့ၾကသည္ကို	အေသးစိတ္	မသိရ	
ေၾကာင္း၊	ဗမာ၊	ကခ်င္၊	ကရင္၊	ရွမ္းမ်ား	စုေပါင္းၿပီး	လြတ္လပ္ေရးရ	
ယူရန္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းမွ	ကခ်င္ေခါင္းေဆာင္မ်ားအား	လာေရာက္	
စည္းရုံး	 ေျပာဆိုျခင္း	 ျဖစ္ေၾကာင္းကိုသာ	 အဖြားကသိရေၾကာင္း	
ေျပာျပပါသည္။

ဓါတ္ပံုတြင္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းသည္	မ်က္ႏွာအေတာ္	ၿပဳံးေပ်ာ္ေန	
သည့္အေပၚ	အဖြားေျပာျပသည္မွာ	“သူ႔ရဲ႕ကုိယ္ရံေတာ္က	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ခင္ဗ်ား	
ကခ်င္အမ်ိဳးသမီးေတြနဲ႔	ဓါတ္ပုံရိုက္ရင္	ေဒၚခင္ၾကည္က	စိတ္ေကာက္မ	
လားေနာ္လုိ႔	ေျပာလုိက္ေတာ့	ရယ္သြားတာဟုတ္တယ္။”ဟု	အဖြားက	
ထိုစဥ္က	အျဖစ္အပ်က္ကို	ျပန္ေျပာင္း	ေျပာျပပါသည္။	

အဖြားသည္	 ရက္ကန္းသမဥကၠဌအျဖစ္	 ႏွစ္ေပါင္းဆယ္ႏွစ္ၾကာ	
လုပ္ကုိင္ခဲ့ၿပီး	ေက်ာင္းဆရာမလည္း	ႏွစ္ႏွစ္	လုပ္ကုိင္ဖူးသူျဖစ္ပါသည္။	
အဖြားသည္	ဒုတိယကမၻာစစ္ကာလတြင္	အဂၤလိပ္ႏွင့္ဂ်ပန္	တုိက္ပဲြမ်ား	
တြင္	Dr.Seagrave	အဖြဲ႔ႏွင့္အတူ	စစ္ေျမျပင္သုိ႔	သြားေရာက္လုိက္ပါၿပီး	
အေမရိကန္ႏွင့္	အဂၤလိပ္	စစ္သားမ်ားအား	ေဆးကုေပးသည့္	သူနာျပဳ	
အကူအျဖစ္လည္း	ႏွစ္ႏွစ္တာဝန္	ထမ္းေဆာင္ခဲ့ဖူးသူ	ျဖစ္ပါသည္။	
ထိုစဥ္က	ေသဆံုးသူအမ်ားဆံုးမွာ	ဂ်ပန္ႏွင့္	တရုတ္စစ္သားမ်ား	ျဖစ္	
ေၾကာင္း	အဖြားကေျပာျပသည္။

“ျမစ္ႀကီးနားမွ	ရွမ္းေျမာက္	နမ္ခမ္းထိလုိက္သြားတယ္။	အဲအခ်ိန္က	
ဒဏ္ရာရတဲ့သူလည္း	အရမ္းမ်ားတယ္။	ဆရာဝန္ေတြလည္း	အရမ္းမ်ား။	
ဗမာလည္းပါတယ္။	ကုလားလည္းပါတယ္။	ကခ်င္လည္းပါတယ္။	
အစုံပါတယ္။	အမ်ားဆံုးက	ေသတာက	တရုတ္ပဲ။	တရုတ္ေတြကုိက	
အဂၤလိပ္ေတြ	ေရွ႕ေျပးလုပ္ခိုင္းတယ္။	အဂၤလိပ္စစ္သားေတြ	မိုင္းေၾကာက္	
လို႔	လမ္းေလွ်ာက္တာေတာင္	ေရွ႕ကလူနင္းထားတဲ့	ေျခလမ္းအတုိင္းပဲ	
ေလွ်ာက္တာ။	အရမ္းေၾကာက္ရတယ္။”ဟု	အဖြားက	၎၏အေတြ႔အႀကဳံ	
အား	ျပန္လည္ေျပာျပသည္။	

အဖြားသည္	 (၂၀၁၇)	 မတ္လ	 ၂၈ရက္ေန႔၌	 ကခ်င္စစ္ေဘးဒုကၡ	
သည္စခန္းမ်ားသုိ႔	ပထမဆုံးအႀကိမ္	သြားေရာက္ခဲ့ေသာ	ေဒၚေအာင္ဆန္း	
စုၾကည္၏	ေန႔ခ်င္းျပန္	ကခ်င္ျပည္နယ္	ခရီးစဥ္တြင္လည္း	ေတြ႔ဆုံခဲ့၍	
အဖြားကုိ	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းႏွင့္	အတူရိုက္ခဲ့သည့္	ဓါတ္ပံုနွင့္တဲြကာ	
လူအမ်ားကပိုမို	 စိတ္ဝင္စားလာခဲ့ျခင္း	 ျဖစ္ပါသည္။	 အဖြားသည္	
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ႏွင့္	ယခုတစ္ႀကိမ္သာ	ေတြ႔ဆံုဖူးျခင္းမဟုတ္ပဲ	
(၃)ႀကိမ္တိုင္တိုင္	ေတြ႔ဆုံဖူးၿပီျဖစ္ေၾကာင္း	သိရပါသည္။	

အေဖႏွင့္သမီး	ႏွစ္ဦးစလံုးကုိ	ေတြ႔ဆုံဖူးသည့္	အဖြားသည္	၎တို႔ႏွစ္ဦး	
သည္	သမီးအေဖ	 ျဖစ္ၾကသည့္အေလ်ာက္	ကြာျခားမႈမရိွေၾကာင္း	
သံုးသပ္ပါသည္။

“သူတုိ႔ႏွစ္ေယာက္က	သမီးနဲ႔အေဖပဲ	ဘာကြာျခားမလဲ။	မကြဲပါဘူး။	
အဖြားက	 ႏိုင္ငံေရးလည္း	 မလိုက္စားေတာ့	 မသိေတာ့ဘူး။	 အခု	
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္	ဘာလုပ္တယ္ဆုိတာကုိ	သူမ်ားေတြေျပာျပ	
သေလာက္ပဲ	သိရတယ္။	အရင္ဗိုလ္ခ်ဳပ္လည္း	ဒီလုိပဲ	ဒီမွာတရားေဟာ၊	
အားလုံးကို	 စည္းရုံးၿပီး	 သေဘာတူၾကၿပီး	 ပင္လုံမွာ	 လူႀကီးေတြ	
စာခ်ဳပ္သြားခ်ဳပ္တယ္။	ၿပီးေတာ့	ရန္ကုန္ေရာက္ေတာ့	လုပ္ၾကံခံရၿပီး	
ေသသြားၿပီ။	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ရဲ႕အေၾကာင္း	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ရဲ႕အနာဂတ္က	ဘာမွမရိွ	
ေတာ့ဘူးေလေနာ္။	ဘာမွမလုပ္ရေသးခင္။	ပင္လံုစာခ်ဳပ္ပဲ	ခ်ဳပ္ေသး	
တဲ့အခ်ိန္	ဂဋဳန္ဦးေစာ	သတ္လိုက္ၿပီေလ။	ေနာက္ပိုင္း	စစ္သားေတြက	
သူရဲ႕ကတိအတိုင္းလည္း	မလိုက္နာေတာ့ဘူး။	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေျပာတာနဲ႔	
သူတို႔လုပ္တာက	အေဝးႀကီးျဖစ္သြားတယ္။	အခုဗုိလ္ခ်ဳပ္လုပ္တာကုိ	
ျပန္လုပ္မယ္ဆုိၿပီး	သမီးျပန္တက္လာတယ္။	ဒါကလည္း	ဘာအဓိပၸာယ္မွ	
မထြက္ေသးဘူး။	စစ္တပ္က	မလြတ္ေပးေနလို႔ေနာ္။”ဟုဆုိပါသည္။	

အဖြားေဒၚမေဂါင္ေခါန္ေရာ္သည္	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ႏွင့္ေတြ႔ဆုံၿပီး	အမွတ္တရ	
ဓါတ္ပုံရိုက္ဖူးသည့္အတိုင္း	သမီးျဖစ္သူ	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ႏွင့္လည္း	
ေတြ႔ဆုံၿပီး	 မွတ္တမ္းဓါတ္ပုံ	 ရိုက္ဖူးသူျဖစ္ပါသည္။	 သို႔ေသာ္	
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ႏွင့္	ေတြ႔ဆုံတုိင္းလည္း	ေတြ႔ဆုံခဲ့ျခင္းကလြဲၿပီး	
အျခားဘာမွေျပာဆုိျခင္း	မရွိခဲ့ေၾကာင္း	ဆိုပါသည္။

ၿပီးခဲ့သည့္	မတ္လ	၂၈ရက္ေန႔ကလည္း	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ႏွင့္	
ေတြ႔ဆုံရန္	 ေနအိမ္မွ	 နံနက္	 ၈း၀၀နာရီကတည္းက	ထြက္လာၿပီး	
ဟုိတယ္တြင္	ေစာင့္ေနရကာ၊	ေန႔လည္	၁၂း၀၀နာရီေက်ာ္မွ	ေတြ႔ဆုံရၿပီး	
ေတြ႔ဆုံခ်ိန္၌လည္း	“ေနေကာင္းလား”ဟု	ေမးခြင့္သာ	ရခဲ့ေၾကာင္း	
အဖြားကေျပာျပသည္။

“ေျပာခြင့္ရရင္ေတာ့	အဖြားလည္းေျပာမလို႔ပဲ	ယခင္သူ႔အေဖႏွင့္အတူ	
ဓါတ္ပုံရိုက္တဲ့ေနရာမွာ၊	 အေဖစည္းရုံး	 ေဟာေျပာခဲ့တဲ့ေနရာမွာ	
၃ထပ္တိုက္	ေက်ာင္းေဆာင္ေဆာက္ေပးဖို႔နဲ႔	ရပ္ကြက္မွာ	ကတၱရာ	
လမ္းခင္းေပးဖို႔	ေတာင္းမလို႔ပဲ။	ႏိုင္ငံေရးသမား	မဟုတ္ေတာ့	ႏိုင္ငံေရး	
အေၾကာင္းေတာ့	 မေျပာဘူး။	 ေျပာဖို႔လည္း	 အခြင့္မရိွခဲ့ဘူး။”ဟု	
အဖြားကဆိုသည္။

မည္သို႔ပင္ဆိုေစ	 အဖြားသည္	 ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ႏွင့္လည္း	
သံုးႀကိမ္ထက္မနည္း	ေတြ႔ဆုံခဲ့ၿပီး	မွတ္တမ္းဓါတ္ပုံမ်ားလည္း	အရိုက္ခံခဲ့	
သည့္	အမ်ိဳးသမီးျဖစ္ပါသည္။	

လြတ္လပ္ေရး	မတုိင္မီကာလက	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္း၏	ပထမဆုံးႏွင့္	
ေနာက္ဆံုးအႀကိမ္	 ကခ်င္ျပည္နယ္ခရီးစဥ္တြင္	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ႏွင့္အတူ	
ဓါတ္ပုံရိုက္ခဲ့ေသာ	ကခ်င္အမ်ဳိးသမီးမ်ားထဲမွ	သက္ရိွထင္ရွား	ရိွေနေသး	
သည့္	တစ္ဦးတည္းေသာ	သမိုင္းတခု၏	လၽွပ္တစ္ျပက္ပုံရိပ္မ်ားမွ	
ဇာတ္ရံဓါတ္ပံုေမာ္ဒယ္	တစ္ဦးလို	ျဖစ္ေနေပသည္။

PROFILE

သမိုင္းတခုရဲ႕	လွ်ပ္တစ္ျပက္ပုံရိပ္မ်ားမွ	ဇာတ္ရံဓါတ္ပံု	

ေမာ္ဒယ္(သို႔)	အဖြားေဒၚမေဂါင္ေခါန္ေရာ္	



60

2017 KACHIN WAVES ရက္စဲ ြမွတ္တမ္း

2017 
ေမာင္ဂြန္ဆုိင္းေအာင္	ေသနတ္ထိမွန္ေသဆုံးသည့္အမႈအား	ဇန္နဝါရီ	
၅ရက္ေန႔တြင္	အက်ဥ္းစစ္တရားရံုး၌	ဒုတိယအႀကိမ္	စစ္ေဆးအၿပီး	
တပ္သားေမာင္ေမာင္ကုိ	အလုပ္ၾကမ္းႏွင့္ေထာင္ဒဏ္	၂ႏွစ္	အၿပီးသတ္	
အမိန္႔ခ်မွတ္လိုက္သည္။	 ကြန္ပ်ဴတာ	 တကၠသိုလ္ေက်င္းသား	
ေမာင္ဂြန္ဆုိင္းေအာင္သည္	၂၀၁၆	ဇြန္လ	၂၀ရက္ည၌	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	
သီတာရပ္ကြက္တြင္	တပ္သားေမာင္ေမာင္၏	ေသနတ္က်ည္ဆံထိမွန္	
ကာ	ေသဆံုးခဲ့သူျဖစ္သည္။

သတင္းေထာက္မ်ားအား	ကူညီခဲ့သည့္	မုံးကုိးကခ်င္ႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္	
အသင္းေတာ္မွဘာသာေရး	ဆရာႏွစ္ဦးအားတပ္မေတာ္မွေခၚေဆာ
င္ၿပီးေနာက္	ေပ်ာက္ဆံုးေနသည့္ကိစၥ၊	ကခ်င္ႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္အ
ဖဲြ႔ခ်ဳပ္မွ	ႏိုင္ငံေတာ္	သမၼတထံစာပို႔။

(၆၉)ႏွစ္ေျမာက္	ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	အခမ္းအနားကုိ	ကခ်င္ျပည္နယ္	
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ရိွ	မေနာင္ကြင္းတြင္	က်င္းပခဲ့သည္။

ဖားကန္႔ၿမိဳ႕၌က်င္းပခဲ့သည့္	(၆၉)ႏွစ္ျပည့္	ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔	အခမ္း	
အနားသုိ႔သြားသည္ဟုဆုိကာ	ဇန္နဝါရီ	၁၁ရက္ေန႔တြင္	အတန္းပိုင္	
ဆရာက	အလယ္တန္းေက်ာင္းသူ၊	ေက်ာင္းသား	(၁၁)ေယာက္ကို	
ပ်ဥ္ျပားျဖင့္	ရိုက္ႏွက္မႈျဖစ္ပြားခဲ့သည္။

ဖားကန္႔ၿမိဳ႕၊	နမ့္မျဖစ္ေက်းရြာမွ	ေက်ာင္းဆရာတစ္ဦးအား	အမည္မသိလူ	
သံုးဦးမွ	ဆုိင္ကယ္ျဖင့္	ေခၚေဆာင္သြားၿပီး	ေသနတ္ျဖင့္	ပစ္သတ္မႈျဖစ္	
ပြား	ခဲ့ေၾကာင္း	ဖားကန္႔ၿမိဳ႕မ	ရဲစခန္းမွ	သတင္းရရိွသည္။

ဇန္နဝါရီ	 ၃၁ရက္ေန႔	 နံနက္ပိုင္းတြင္	 Palm	 Spring	 Hotel	 ၌	
ဌာနဆုိင္ရာမ်ား၊	ကမာၻ႔ဘဏ္ႏွင့္ႏိုင္ငံတကာ	အဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊	တရု
တ္သံအမတ္ႏွင့္ကုိယ္စားလွယ္မ်ားႏွင့္	 ေဒသခံအဖြဲ႔အစည္းအခ်ိဳ႕	
တို႔ပါဝင္ၿပီး	“အမ်ိဳးသားအဆင့္	ျမစ္ဝွမ္းေဒသေပါင္းစံုမွ	ပါဝင္ပတ္သက္သူ	
မ်ား၏	အေျခခံဆန္းစစ္မႈ	အလုပ္ရံုေဆြးေႏြးပြဲ”	က်င္းပေနစဥ္	ျမစ္ဆုံ	
ေဒသခံအခ်ိဳ႕က	အဆုိပါ	Hotel	ေရွ႕တြင္	ျမစ္ဆုံစီမံကိန္း	ရပ္ဆုိင္းေပးဖို႔	
ဆႏၵျပခဲ့ၾကပါသည္။

၂၀၁၇	ေဖေဖၚဝါရီလတြင္	လမ္းနယ္နိမိတ္ႏွင့္	မလြတ္သည္ဟုဆုိကာ	
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	လမ္းေဘးမ်ားမွ	သက္တမ္းရင့္	ကုကိၠဳပင္	(၆၈)ပင္အား	
ခုတ္တင္ရွင္းလင္းခဲ့ၾကသည္။

၂၀၁၇	ေဖေဖာ္၀ါရီ	၉ရက္ေန႔တြင္	အသက္၂၄ႏွစ္အရြယ္	သူနာျပဳ	
ေက်ာင္း	ဆင္း	မလိဆန္ပန္အား	ပန္းတိမ္ဆုိင္တြင္	အလုပ္လုပ္ေနစဥ္	
ဓါးျဖင့္အခ်က္ေပါင္းမ်ားစြာ	ထုိုးသတ္မႈျဖစ္ပြားခဲ့သည္။

ကခ်င္ျပည္သူမ်ားကန္႔ကြက္မႈ	ရွိေနေသာ္လည္း	ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္း	
ေၾကးရုပ္တုဖြင့္ပြဲကို	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	စိမ္းျမဧရာပန္းၿခံအနီးတြင္	ေဖေဖၚဝါရီ	
လ	၁၃ရက္ေန႔၌	ျပဳလုပ္ခဲ့သည္။	

မသန္မစြမ္းသူမ်ားဦးေဆာင္ၿပီး	 ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကို	 လိုလားေၾကာင္း	
ေဖၚျပသည့္	ျမစ္ႀကီးနားမွ	ေနျပည္ေတာ္အထိသြားမည့္	Wheel	Chair	
ရထား	ခရီးစဥ္ကို	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ	စတင္ထြက္ခြာသည္။

ေဖေဖၚဝါရီ	၁၆ရက္ေန႔က	ျမစ္ႀကီးနားမေနာင္ကြင္းတြင္	၂၁ရာစုပင္လုံ	
ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံ	ဒုတိယအႀကိမ္	အမ်ိဳးသားအဆင့္	
ေဆြးေႏြးညိွႏိႈ္င္းအစည္းအေဝးအတြက္	ကခ်င္အမ်ိဳးသား	ညီလာခံ	
အားက်င္းပေနစဥ္	ရဲမ်ားမွ	တားဆီးပိတ္ပင္မႈမ်ား	ရိွခဲ့သည္။

ဧရာရုပ္ရွင္ရံုဖြင့္ပြဲႏွင့္	“မေနာေျမမွေက်ာက္စိမ္းကမာၻ”	ရုပ္ရွင္ျပသပြဲကုိ	
ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္	ေဒါက္တာခက္ေအာင္မွ	ဖြင့္လွစ္ေပးခဲ့သည္။

ကမၻာ့ျမစ္ေခ်ာင္းအင္းအိုင္မ်ားေန႔	အထိမ္းအမွတ္အျဖစ္	ေဒသခံျပည္သူ	
မ်ားက	ဧရာဝတီျမစ္	ထာဝရစီးဆင္းေရးအတြက္	ဧရာဝတီျမစ္ထဲသို႔	
ဝါးေဖာင္ေမ်ွာကာ	ဆႏၵထုတ္ေဖာ္ခဲ့ၾကသည္။

မတ္လ	၂ရက္ေန႔က်ေရာက္သည့္	ေတာင္သူလယ္သမားေနတြင္	
ဟူးေကာင္းေဒသအတြင္းရိွ	ရြာေပါင္း	၂၄ရြာမွ	ေတာင္သူလယ္သမားမ်ား	
(၅၀၀)ခန္႔သည္	ယုဇနကုမၸဏီမွ	သိမ္းဆည္းထားေသာ	လယ္ယာေျမမ်ား	

KACHIN WAVES 
ရက္စဲ ြမွတ္တမ္း
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2017 KACHIN WAVES ရက္စဲ ြမွတ္တမ္း
ကို	ျပန္လည္ရရိွရန္အတြက္	ဖားကန္႔ၿမိဳ႕နယ္	ဝါရာဇြပ္ေက်းရြာတြင္	
ဆႏၵထုတ္ေဖာ္ခဲ့ၾကသည္။

မတ္လ	၁၄ရက္ေန႔၌	က်ေရာက္သည့္	ႏိုင္ငံတကာ	ျမစ္ေခ်ာင္းအင္းအိုင္	
မ်ားေန႔အား	ခ်ီေဖြၿမိဳ႕နယ္	ခ်န္းေမာခုန္းေဒသ	ထြန္းရိွန္ေက်းရြာတြင္	
ေဒသခံျပည္သူလူထု	အေယာက္တစ္ေထာင္ေက်ာ္ျဖင့္	ပထမဆုံး	
က်င္းပခဲ့ၾကပါသည္။

သိန္းေပါင္းေလးေထာင္ေက်ာ္ကုန္က်ၿပီး	တည္ေဆာက္ထားသည့္	
မခ်မ္းေဘာ့ၿမိဳ႕ရိွ	မလိခတံတားဖြင့္ပြဲ	အခမ္းအနားကုိ	ေဆာက္လုပ္ေရး	
ဌာန	ျပည္ေထာင္စုဝန္ႀကီး	ဦးဝင္းခုိင္၊	ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဴပ္	
ေဒါက္တာဦးခက္ေအာင္တို႔	တက္ေရာက္ဖြင့္လွစ္ခဲ့သည္။

၂၀၁၆	 ခုႏွစ္	 ျမန္မာ့႐ုပ္ရွင္အကယ္ဒမီအထူးဆုရခဲ့သည့္	 “မေနာ	
ေျမမွေက်ာက္စိမ္းကမၻာ”အဖြဲ႔အား	ကခ်င္အႏုပညာရွင္မ်ားအသင္း	
ဗဟုိေကာ္မတီမွ	ႀကိဳဆုိဂုဏ္ျပဳျခင္းႏွင့္	ေက်းဇူးေတာ္ခီ်းမြမ္းျခင္းအ
ခမ္းအနားကို	မေနာင္ကြင္းတြင္က်င္းပခဲ့သည္။

မတ္လ	၂၈ရက္ေန႔တြင္	နိုင္ငံေတာ္၏အတုိင္ပင္ခံပုဂိၢဳလ္	ေဒၚေအာင္ဆန္း	
စုၾကည္သည္	ျမစ္ႀကီးနား	Palm	Spring	Hotel	တြင္	ကခ်င္လူထုေ
ခါင္းေဆာင္မ်ားႏွင့္ေတြ႔ဆံုကာ	NCA	တြင္လက္မွတ္ေရးထုိးရန္ႏွင့္	
၂၁ရာစုပင္လုံတြင္	အားလံုးပါဝင္ရန္	တုိက္တြန္းေျပာၾကားခဲ့သည္။		

ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္	သႀကၤန္ကာလအတြင္း	အမႈေပါင္း	(၂၇)မႈျဖစ္ပြား	
ခဲ့ၿပီး	ေရႊကူၿမိဳ႕နယ္တြင္	ဓါးထုိးမႈေၾကာင့္	လူေသမႈတစ္ခုျဖစ္ပြားခဲ့သည္။	
ယင္းအမႈအပါအဝင္	 ယွဥ္တို္က္မႈႏွင့္	 အျခားျဖစ္စဥ္မ်ားေၾကာင့္	
ေသဆံုးသူ	(၉)ဦးအထိ	ရိွခဲ့သည္။	

အင္ဂ်န္းယာန္ၿမိဳ႕တြင္	ဧၿပီလ	၉ရက္ည၌	ေလျပင္းတိုက္ခတ္ေသာေၾကာင့္	
စာသင္ေက်ာင္းႏွင့္	ဘုရားေက်ာင္းမ်ားအပါအဝင္	အိမ္ေျခတစ္ရာေက်ာ္	
ပ်က္စီးသြားခဲ့သည္။		

ကခ်င္ျပည္နယ္ရွိ	 စစ္ေျပးဒုကၡသည္စခန္းမ်ားမွ	 မိန္းကေလး(၉)
ဦးကို	 ေဒၚခင္ၾကည္ေဖါင္ေဒးရွင္း၏	 အကူအညီျဖင့္	 ရန္ကုန္ၿမိဳ႕ရွိ	
ေအးသူဇာစက္ခ်ဳပ္လုပ္ငန္းတြင္	(၆)လအခမဲ့အထည္ခ်ဳပ္သင္တန္း	
သင္ယူေစမည္ျဖစ္ေၾကာင္း	ေဒၚခင္ၾကည္ေဖာင္ေဒးရွင္းမွ	တာဝန္ရွိသူ	
အမ်ိဳးသမီးက	ေျပာသည္။	ယခုစက္ခ်ဳပ္သင္တန္းကို	တက္ေရာက္ရန္အ	
တြက္	အသက္	 ၁၆ႏွစ္မွ၂၅ႏွစ္ၾကား	အမ်ိဳးသမီးမ်ားကို	 ေရြးခ်ယ္	
ေခၚယူျခင္းျဖစ္သည္ဟု	၎ကေျပာသည္။

ကခ်င္	လြတ္ေျမာက္ေရးအဖြဲ႔	(KIO)သည္	စည္းလုံးညီညြတ္ေသာ	
တုိင္းရင္းသားလူမ်ိဳးမ်ား	ဖက္ဒရယ္	ေကာင္စီ	(United	National-
ities	 Federal	 Council)မွ	 ႏုတ္ထြက္ရန္	 ၂၀၁၇	 ခုႏွစ္	 ဧၿပီလ	
၂၉ရက္ေန႔တြင္	UNFC	ထံႏုတ္ထြက္စာတင္ၿပီး	ဇြန္လတြင္	ႏုတ္ထြက္ခဲ့	
သည္။

လြန္ခဲ့သည့္ဧၿပီလ၌	ခါးရွီေက်းရြာမွ	ဦးေဇာ္ေလးအသတ္ခံရသည့္အေပၚ	
KIO/KIA	အေနျဖင့္	ေတာင္းပန္ျခင္းမရွိေသာေၾကာင့္	ယေန႔ျမစ္ႀကီးနား	
ၿမိ ႕ဳတြင္	လီဆူတစ္မ်ိဳးသားလံုး	ဆႏၵထုတ္ေဖၚပြဲ	ျပဳလုပ္ရျခင္းျဖစ္သည္ဟု	
ဒူးေလးပါတီဥကၠဌ	ဦးေရႊမင္းက	ေျပာသည္။

ေမလ	၂၅ရက္ညတြင္	ခမရ	(၃၁၉)တပ္ရင္း	လႈပ္ရွားစစ္ေၾကာင္းတစ္ခုမွ	
မံစီၿမိဳ႕နယ္	မိုင္းေခါင္	RC	စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္းမွ	IDP	သုံးဦးအား	
အလုပ္မွအျပန္လမ္းတြင္	ဖမ္းဆီးၿပီးသတ္ျဖတ္မႈျဖစ္ပြားခဲ့သည္။	

ကခ်င္ျပည္နယ္၏	၂၀၁၆-၂၀၁၇	တကၠသိုလ္ဝင္တန္း	စာေမးပြဲေျဖဆုိသူ	
၃၀၆၃၇	ဦးမွ	ေအာင္ျမင္သူ	၉၂၀၇	ဦးျဖစ္သည္။	ရာခိုင္းႏႈန္းအရဆိုလွ်င္	
၃၀.၀၅ျဖစ္ၿပီး	တစ္ႏိုင္လံုးအတုိင္းအတာအရ	ေအာင္ခ်က္ရာခိုင္ႏႈန္း	
အဆင့္	၁၂	ရိွခဲ့သည္။

ဖားကန္႔ၿမိဳ႕တြင္	ကခ်င္စစ္ပြဲ(၆)ႏွစ္ျပည့္	ဆုေတာင္းပြဲ	ဦးေဆာင္သူႏွစ္ဦး	
ကို	 ၿမိဳ႕နယ္ရဲတပ္ဖြဲ႔မွဴး	ဦးေက်ာ္ဦးမွ	 ၿငိမ္းစုစီ	ဥပေဒ	ပုဒ္မ(၁၉)ျဖင့္	
အမႈဖြင့္ခဲ့ေၾကာင္း	သိရသည္။

ပူတာအိုၿမိဳ႕နယ္၊	လုံးစြတ္ရပ္ကြက္ရိွ	 စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္းတြင္	
ေနထိုင္ေသာ	စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား	မူလရြာသို႔ျပန္မျပန္၊	စာရင္းကုိ	
ျပဳစုရန္	ရပ္ကြက္အုပ္ခ်ဴပ္ေရးမွဴးနွင့္စာေရးမွ	ဇြန္လ	၁ရက္ေန႔တြင္	
စာရင္းေကာက္ယူခဲ့သည္။	

ဇြန္လ	၃ရက္ေန႔မွစတင္ၿပီး	တပ္မေတာ္ႏွင့္	KIA	တပ္ရင္း(၁၄)တို႔ၾကား	
တုိက္ပြဲျဖစ္ပြား	ေသာေၾကာင့္	တနိုင္းၿမိဳ႕နယ္၊	အင္ဂါးဂါးေက်းရြာႏွင့္	
နန္ခမ္းေက်းရြာေဒသခံမ်ား	တႏိုင္းၿမိဳ႕သို႔ထြက္ေျပးခဲ့ၾကသည္။	

ဇြန္လ	၅ရက္ေန႔တြင္	ကမာၻ႔ပတ္ဝန္းက်င္ထိန္းသိမ္းေရးေန႔	အထိမ္း	
အမွတ္အျဖစ္	ကခ်င္ျပည္နယ္	သယံဇာတႏွင့္	သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္	
ထိန္းသိမ္းေရးဝန္ႀကီး	 ဦးHလေအာင္၊	 အစိုးရအရာရိွအခ်ိဳ႕ႏွင့္	
စက္ဘီးစီးဝါသနာရွင္	အေယာက္	 (၇၀)ခန္႔သည္	 ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕မွ		
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ဝိုင္းေမာ္၊	ဝါးေရွာင္ေက်းရြာအထိ	စက္ဘီးစီးခဲ့ၾကသည္။

တႏုိင္းလမ္းႏွင့္	ဖားကန္႔လမ္းမ်ားတြင္	ဇြန္လ	၁၀ရက္ေန႔မွစတင္ၿပီး	
ခရီးသြားျပည္သူမ်ားႏွင့္	ေမာ္ေတာ္ယာဥ္အသင္းမ်ားသည္	နံနက္	
၆း၀၀နာရီမွ	 ည၇း၀၀နာရီအတြင္းသာ	 သြားလာရန္	 ဖားကန္႔	
ေကအုိင္ေအ	နယ္ေျမခံတပ္ရင္း(၆)မွ	ဇြန္လ	၇ရက္ေန႔တြင္	သတိေပးစာ	
ထုတ္ျပန္ခဲ့သည္။	

တႏိုင္းလမ္းႏွင့္	 ဖားကန္႔လမ္းမ်ားတြင္	 ည	 ၇း၀၀နာရီေနာက္ပိုင္း	
သြားလာျခင္းမျပဳရန္	ေကအိုင္ေအ	သတိေပးစာထုတ္ျပန္ခဲ့သည္။	
တႏုိင္းေဒသတြင္	စစ္ေရးတင္းမာေနမႈေၾကာင့္	ဇြန္လ	၁၀ရက္ေန႔မွ	
စတင္ၿပီး	ဖားကန္႔	တနိုင္းမ်ားတြင္	သြားလာေနသည့္	ခရီးသြားျပည္သူ	
မ်ားႏွင့္	ေမာ္ေတာ္ယာဥ္အသင္းမ်ား	နံနက္	၆း၀၀နာရီမွ	ည	၇း၀၀နာရီ	
အတြင္းသာ	သြားလာရန္	ဖားကန္႔	ေကအိုင္ေအ	နယ္ေျမခံတပ္ရင္း(၆)
မွ	ဇြန္လ	၇ရက္ေန႔ရက္စဲြျဖင့္	သတိေပးစာ	ထုတ္ျပန္လိုက္သည္။

ဇြန္လ	 ၉ရက္ေန႔တြင္	 ကခ်င္စစ္ပြဲ(၆)ႏွစ္ျပည့္	 ဆုေတာင္းပြဲအား	
ဦးေဆာင္က်င္းပခဲ့သည့္	ဦးေဆာင္သူသုံးဦးကုိ	ၿငိမ္းစုစီဥပေဒပုဒ္မ	
(၁၉)ျဖင့္	အမႈဖြင့္ၿပီး၊	ဒဏ္ေငြက်ပ္သုံးေသာင္းစီ	ေပးေဆာင္ခိုင္းခဲ့သည္။

ဇြန္လ	၁၅ရက္ေန႔တြင္	တႏိုင္းၿမိဳ႕နယ္အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးမွ	ၿမိဳ႕တြင္းစစ္ေဘး	
ဒုကၡသည္စခန္း	 ဖြင့္မည္ဆိုပါက	 ၿမိဳ႕ဂုဏ္သိကၡာက်ဆင္းႏိုင္ၿပီး	
လံုၿခံဳမႈလည္း	ရွိမည္မဟုတ္သည့္အတြက္	စစ္ေဘးဒုကၡသည္စခန္း	
အသြင္မျပဳလုပ္ရန္	 ခရစ္ယာန္ဘုရားေက်ာင္းမ်ားသို႔	 လာေရာက္	
ေျပာဆိုခဲ့သည္။

ေမွာ္ေဒသမ်ားကိုတပ္မေတာ္မွ	နယ္ေျမရွင္းလင္းမည္ျဖစ္ၿပီး	ဇြန္လ	
၁၅ရက္ေန႔	ေနာက္ဆုံးထားၿပီး	ထြက္ခြာရန္ဟု	ပါရွိေသာစာရြက္ကုိ	
ေလယာဥ္ျဖင့္	က်ဲခ်ခဲ့သည္။

ဇြန္လ	၂၀ရက္ေန႔တြင္	တပ္မေတာ္စစ္ေၾကာင္းမွ	ဖမ္းဆီးေခၚေဆာင္သြား	
သည္ဟုဆိုေသာ	 တနိုင္းၿမိဳ႕နယ္၊	 လဝါးေက်းရြာမွ	 ဦးအင္လမ္း	
ေဘာက္ေနာ္သည္	ယေန႔အခ်ိန္ထိ	သတင္းမရ	ေပ်ာက္ဆုံးေနသည္။

၂၀၁၆	ေအာက္တုိဘာလ	၁၁ေန႔တြင္	လုိင္ဇာမွအျပန္	လြယ္ဂ်ယ္ႏွင့္	
စိန္လံုတြင္	တပ္မေတာ္၏ဖမ္းဆီးျခင္းခံရသည့္	ပူတာအိုမွလူငယ္(၄၉)
ဦးအနက္	 (၄၈)ဦးသည္	 ဗန္းေမာ္ေထာင္မွ	 ဇြန္လ	 ၂၁ရက္ေန႔၌	
လြတ္ေျမာက္ခဲ့သည္။	

မူယစ္ေဆးသံုးစဲြသူ	 ခုႏွစ္ေထာင္ေက်ာ္ကို	 ေဆးျဖတ္ေပးႏိုင္ခဲ့ၿပီး	
ဘိန္းစိုက္ခင္းဧက	 ေျခာက္ေထာင္ခန္႔ကို	 ဖ်က္ဆီးႏိုင္ခဲ့ေၾကာင္း	
ကခ်င္လူထုအေျချပဳ	မူးယစ္ေဆးဝါး	တုိက္ဖ်က္ေရးအဖြဲ႔	ပတ္ဂ်ဆန္	
(Pat	 Jasan)မွ	 ယေန႔	 ဇြန္လ	 ၂၆ရက္ေန႔တြင္	 က်ေရာက္ေသာ	
အျပည္ျပည္ဆုိင္ရာ	မူးယစ္ေဆးဝါး	တုိက္ဖ်က္ေရးေန႔၌	ထုတ္ျပန္ခဲ့	
သည္။

ကခ်င္ႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္အဖဲြ႔ခ်ဳပ္၏	အေထြေထြအတြင္းေရးမွဴးေဟာင္း၊	
ၿငိမ္းေဖါင္ေဒးရွင္း	(Shalom	Foundation)ကုိ	တည္ေထာင္သူ	Rev.	
Dr.	လေထာ္ဆဘဲြဂြ်မ္သည္	၂၀၁၇	ခုႏွစ္	ဇြန္လ	၂၆ရက္၊	ညအခ်ိန္	
၇း၅၅တြင္	သခင္ခရစ္ေတာ္၌	အိပ္ေပ်ာ္ခဲ့သည္။

အရည္အေသြးျမင့္	ေက်ာက္စိမ္းမ်ားတရားဝင္	သယ္ယူခြင့္ကုိ	အစိုးရမွ	
ခြင့္ျပဳလုိက္ၿပီ	ျဖစ္ေသာေၾကာင့္	ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္		ေက်ာက္မ်က္ျပပြဲ	
(emporium)ကို	တစ္ႏွစ္လွ်င္	အနည္းဆံုးတစ္ႀကိမ္	က်င္းပႏိုင္ရန္	
ခြင့္ျပဳခ်က္ဆက္လက္ေတာင္းခံထားေၾကာင္း၊	ကခ်င္ျပည္နယ္	ေက်ာ
က္မ်က္ရတနာလုပ္ငန္းရွင္မ်ားအသင္း	(ျမစ္ႀကီးနား)၏	အေထြေထြ	
အတြင္းေရးမွဴး	ဦးတူးေခါင္	ေျပာသည္။	

ဇြန္လ	၃၀ရက္၌	ထုိးသတ္ၾကသည့္ပဲြတြင္	လက္ရိွခ်န္ပီယံကုိ	အနုိင္ယူ	
ထုိးသတ္ခဲ့ေသာ	ျပည္ေထာင္စုျမန္မာနိုင္ငံဖြား	အေမရိကန္ႏိုင္ငံသား	
ကခ်င္တိုင္းရင္းသား	ေအာင္လအင္ဆန္သည္	ကုိယ္ခံပညာမ်ိဳးစုံျဖင့္	
ထိုးသတ္ရသည့္	MMA	Middle	Weight	ကမာၻ႔ခ်န္ပီယံျဖစ္လာခဲ့သည္။

ႏုိင္ငံေတာ္၏အတိုင္ပင္ခံပုဂၢိဳလ္	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္၏	ဖိတ္ၾကားမႈ	
အရ	 ဇူလိုင္လ	 ၂၄ရက္ေန႔တြင္	ကခ်င္ႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္အဖြဲ႔ခ်ဳပ္	
(KBC)၏	ေခါင္းေဆာင္မ်ားသည္	ေနျပည္ေတာ္တြင္	အစုိးရတာဝန္	
ရိွသူမ်ားႏွင့္	ပထမဆုံးအႀကိမ္	သြားေရာက္ေတြ႔ဆုံခဲ့သည္။	

တနိုင္းၿမိဳ႕နယ္၊	 လဝါးေက်းရြာမွ	 ဦးအင္လမ္းေဘာက္ေနာ္ကို	
တပ္မေတာ္စစ္ေၾကာင္းမွ	ဇြန္လလယ္တြင္	ဖမ္းဆီးေခၚေဆာင္သြားခဲ့ၿပီး	
ယေန႔အထိလြတ္ေျမာက္လာျခင္း	 မရွိသည့္အေပၚ	 အေရးယူ	
ေဆာင္ရြက္ေပးရန္	 ဇူလိုင္လ	 ၂၄ရက္ေန႔တြင္	 ကခ်င္ျပည္နယ္	
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ႏွင့္	ေျမာက္ပုိင္းတိုင္း	တိုင္းမွဴးထံသို႔	လိပ္မူ၍	တိုင္ၾကားစာပို႔	
လိုက္ေၾကာင္း	ဖမ္းဆီးခံရသူ၏	သမီးျဖစ္သူ	ေဒၚအင္လမ္းေကာ့မို္င္က	
ေျပာသည္။

သတင္းမီဒီယာ	လြတ္လပ္ခြင့္အတြက္	ကခ်င္ျပည္နယ္အေျခစိုက္	
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သတင္းသမားမ်ားဆႏၵထုတ္ေဖာ္	 ခဲ့သည္။	 အစိုးရေျပာင္းလဲလာ	
ေသာ္လည္း	မီဒီယာေလာက	ဖံြ႔ၿဖိဳးလာမႈမရွိသည့္အျပင္	သတင္းရယူရာ	
တြင္	ပိုမိုခက္ခဲလာျခင္းတုိ႔ေၾကာင့္	ကခ်င္ျပည္နယ္	အေျခစိုက္သတင္း	
သမားမ်ားစုေပါင္း၍	 ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕၌	 ဆႏၵထုတ္ေဖၚခဲ့ေၾကာင္း	
ယင္းအစီအစဥ္တြင္	 ပါဝင္သူတစ္ဦးျဖစ္သည့္	 သတင္းသမား	
ထြန္းလင္းေအာင္က	ေျပာသည္။

ကဆုန္႔စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ားကို	 အကူအညီေပးရန္	 ၾသဂုတ္လ	
၁၇ရက္ေန႔တြင္	ဖားကန္႔မွဆင္းလာၾကသည့္	ကခ်င္အမ်ိဳးသားလူ
မႈဖြံ႔ၿဖိဳးေရးအဖြဲ႔ဝင္မ်ားသည္	လဝါးႏွင့္ကားမိုင္းလမ္းခြဲရွိ	စုေပါင္းဂိတ္၌	
တားဆီးခံခဲ့ရသည္။	

ၾသဂုတ္လ	 ၁၁ရက္ေန႔၌	 ျမန္မာ့တပ္မေတာ္ႏွင့္ေကအုိင္ေအတို႔	
ျဖစ္ပြားခဲ့သည့္	တုိက္ပြဲေၾကာင့္	မိုးေကာင္းၿမိဳ႕နယ္၊	နမၼတီးသုိ႔	ထြက္ေျပး	
တိမ္းေရွာင္ခဲ့ၾကေသာ	ကဆုန္႔စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ားသည္	ၾသဂုတ္လ	
၂၂ရက္ေန႔တြင္	၎တို႔၏ေက်းရြာမွေနအိမ္သို႔	ျပန္လာနိုင္ခဲ့ၾကသည္။	
တေက်ာ့ျပန္စစ္ပြဲ	(၆)ႏွစ္အတြင္း	ကခ်င္ျပည္နယ္ရိွ	စစ္ေရွာင္မ်ားမွ	
ပထမဆုံးေနရပ္ျပန္နိုင္သူမ်ားျဖစ္ခဲ့သည္။

ၾသဂုတ္လ	၁၈ရက္မွ	၂၄ရက္ေန႔အထိ	ပန္ခမ္းၿမိဳ႕တြင္က်င္းပခဲ့ေသာ	
FPNCC	 ၏	 ပထမအႀကိမ္	 အၿမဲတမ္းေကာ္မတီအစည္းအေဝး၌	
ေကအုိင္အို	 ဒုဥကၠဌ	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ႀကီး	 အင္ဘန္လကို	 ျပည္ေထာင္စု	
ႏိုင္ငံေရး	ေဆြးေႏြးညိွႏႈိင္းေရးေကာ္မတီ	(Federal	Political	Ne-
gotiation	Consultative	Committee)	၏	ဥကၠဌ-၂	အျဖစ္	တင္ေျမွာက္	
ခဲ့သည္။

ခ်န္းေမာခုန္းေဒသ၊	ေငါ့ခ်န္းခေပၚတည္ေဆာက္မည့္	ေရကာတာစီမံကိန္း	
အား	အျမန္ဆုံးရပ္တန္႔ေပးရန္	ေဒသခံမ်ားပါဝင္ေသာ	သတင္းစာ	
ရွင္းလင္းပြဲကို	ၾသဂုတ္လ	၂၉ရက္ေန႔တြင္	ရန္ကုန္ၿမိဳ႕	Orchid	Ho-
tel	၌	ျပဳလုပ္ခဲ့ၾကသည္။

စစ္ေဆးေမးျမန္းမႈမ်ားေၾကာင့္	 ေဒသခံျပည္သူမ်ားအား	 စိုးရိမ္	
ေၾကာက္ရြံ႕စိတ္မ်ား	ျဖစ္ေပၚေစသျဖင့္	မိုးေကာင္းၿမိဳ႕နယ္၊	နမၼတီးၿမိဳ႕ႏွင့္	
ကဆုန္႔ရြာ	သြားလမ္းေပၚရိွ	ေညာင္ေတာေက်းရြာအထက္၌	လတ္တ	
ေလာတြင္	ထားရိွလာေသာ	ျမန္မာ့တပ္မေတာ္ဂိတ္ကုိ	ျပန္လည္ရုပ္သိမ္း	
ေပးေရးအတြက္	 သက္ဆိုင္ရာ	 အႀကီးအကဲမ်ားႏွင့္	 ညိွႏိႈင္း	
ေဆာင္ရြက္ေပးရန္	ကဆုန္႔ေဒသခံမ်ား	စက္တင္ဘာ	၆ရက္ေန႔တြင္	
ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ထံ	စာတင္ထားေၾကာင္း	သတင္းရရိွသည္။

ကခ်င္ရုပ္ရွင္ဒါရိုက္တာ	JZ	ေဒါင္လြဏ္း	ရိုက္ကူးသည့္	‘တိမ္ျပာေသာေန႔’	

ဇာတ္ကား	အပါအ၀င္	အျခားရုပ္ရွင္ဇာတ္ကား	(၄)ကားပါဝင္သည့္	
ျမန္မာ့ဒီမိုကေရစီ	ရုပ္ရွင္ပြဲေတာ္ကုိ	ကခ်င္ျပည္နယ္၊	ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	
ဧရာရုပ္ရွင္ရုံတြင္	ယေန႔	စက္တင္ဘာလ	၁၅ရက္ေန႔မွ	စတင္ၿပီးျပသ	
ေနၿပီျဖစ္သည္။	အဆုိပါရုပ္ရွင္ပြဲေတာ္တြင္	ကခ်င္ပရိတ္သတ္မ်ားၾကား	
ေဝဖန္မႈမ်ားရိွခဲ့သည့္	 တိမ္ျပာေသာေန႔	 ဇာတ္ကား	 အပါအဝင္၊	
ႀကီးျမတ္ေသာျမန္မာ၊	သရာေစာထိ၊	ေနျခည္မွာေ႐ႊရည္ေလာင္းႏွင့္	
ဒီမိုရပ္ကြက္	စသည့္ဇာတ္ကားမ်ားကို	 ျပသသြားမည္ျဖစ္ေၾကာင္း	
သိရသည္။

လီဒိုလမ္းမေပၚရွိ	တိန္းေကာက္ေက်းရြာအနီးတြင္	လယ္ယာလုပ္ကုိင္	
ေနသူ	ဦးလဖိုင္ဆုိင္းလီ	စက္တင္ဘာလ	၁၈ရက္ေန႔တြင္	ေပ်ာက္ဆုံး	
သြားခဲ့ၿပီးေနာက္၊	 ဒဏ္ရာမ်ားျဖင့္ေသဆံုးေနၿပီး	 ျမဳပ္ႏွံထားသည့္	
အေလာင္းကုိ	စက္တင္ဘာလ	၂၆ရက္ေန႔၌	ျပန္လည္ရွာေဖြေတြ႔ရိွ	
ခဲ့သည္။	

ပူတာအိုတြင္	ေဒသခံတစ္ေသာင္းနီးပါးသည္	ခါကာဘုိရာဇီအမ်ဳိးသား	
ဥယ်ာဥ္နွင့္	တုိးခ်ဲ႕ဧရိယာတုိ႔အား	ကမာၻ႔အေမြအႏွစ္သတ္မွတ္ေရးကုိ	
စက္တင္ဘာ	၂၈ရက္ေန႔၌	ကန္႔ကြက္ဆႏၵေဖာ္	ထုတ္ခဲ့ၾကသည္။

ဗန္းေမာ္	 လြယ္ဂ်ယ္လမ္းေပၚရွိ	 ဘရန္ေငြေက်းရြာတြင္ေနထိုင္သူ	
ဦးေဘာက္ေနာ္	(အသက္၄၀အရြယ္)သည္	မွ်စ္ခ်ိဳးသြားရာမွ	ေျမျမဳပ္မိုင္း	
နင္းမိၿပီး	ဒဏ္ရာရရွိကာ	တရုတ္ႏိွင္ငံ	က်န္ဟုန္းၿမိဳ႕ေဆးရံုသုိ႔	ပို႔ေဆာင္	
လိုက္ရေၾကာင္း	သိရသည္။

ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕၊	ေအးေစတီရပ္ကြက္တြင္	ေအာက္တုိဘာလ	၁၃ရက္ေန႔၌	
အမ်ိဳးသမီးႏွစ္ဦးအား	 ဓါးျဖင့္ထိုးသတ္ခဲ့သည့္	 ႏွစ္ေလာင္းၿပိဳင္	
လူသတ္မႈျဖစ္ခဲ့သည္။

ကခ်င္ျပည္နယ္	 ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕	 ဗိုလ္ခ်ဳပ္ရင္ျပင္၌	 နိုင္ငံေတာ္၏	
အတုိင္ပင္ခံပုဂၢိဳလ္	ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္	ေထာက္ခံပဲြ	က်င္းပခဲ့သည္။

ကခ်င္လြတ္ေျမာက္ေရးအဖြဲ႔	 (KIO)	 ဥကၠဌေဟာင္း	 ဗုိလ္ခ်ဳပ္		
မလိဇြပ္ေဇာ္မိုင္သည္	ေအာက္တုိဘာလ	၂၇ရက္တြင္	ခရစ္ေတာ္ထံပါး	
အိပ္ေပ်ာ္သြားခဲ့သည္။

ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရအဖြဲ႔သည္	ေအာက္တိုဘာလ	၃၁ရက္ေန႔မွ	
စတင္ၿပီး	လိုင္စင္မဲ့ကားမ်ားကို	ၿမိဳ႕နယ္ေက်ာ္သြားလာခြင့္	စတင္ပိတ္ပင္	
ခဲ့သည္။

2017 KACHIN WAVES ရက္စဲ ြမွတ္တမ္း
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Robbery and safety 
situation of Myitkyina 
Maran, Lawhkum Zau 
22 April 2017

Tawng Raw was robbed during day times on her way to 
downtown. It was happened on the route that she uses 
on daily basic whenever she goes to town. Blocked 
from front and robed her necklace and money without 
hesitation. Robbery during day time becoming common 
at Myitkyina for long time.

‘’I was robbed near Dawkra shop. They came from 
front and block my way then grab my pause. I pull 
back to get my bag. I don’t remember exactly i thought 
it was knife, the cut my bag lace with knife. I was 
away from my cycle and unconscious for five minute  
there.’’ Tawng Ra retold about her incident. 
40 years old Tawng Ra from Tat Kone quarter of 
Myitkyina was robbed on 5th February 2017 during 
on her way to downtown. She lost her necklace, six 
hundred thousand kyat, phone and National Registration 
Card. During the incident she injured as she fall from 
cycle and beaten up by robber. 

‘’Injured everywhere on my body, cut under lips, my 
head, forehead got swollen also my leg and elbows. 
I am not sure whether my bones were crack or not. 
But i drink a lots of Kachin traditional medicine and 
now feeling a lot better i can walk and drive cycle 
like before’’ She said. Poll result of asking 30 youths 
from myitkyina shows that they afraid to go out as 
they frequently heard of robbery case. People feels 
threaten that offender were rarely get arrested by 
police. People from Myitkyina feel less secure days 
by days. 

‘’Feels insecure, there no one take accountability for 
robbery cases, police taking the case very loosely. 
After all we afraid to go out at night time, get specious 
whenever guys approach next to us’’ said 22 years 
old female from Sitapu quarter. 

Dau Sai, office staff from Myitkyina university is also 
one of the victims. On 26th December 2016 when she 
riding motor cycle on the Sitapu main road,  two robber 
bang her motor cycle from behind, while she laying 
on the ground the two took her bag and money. She 
only report to quarter administration and doesn’t file 
a case to police station as she doesn’t have money 
to pay to police. 

 “When i went to police station and report about incident, 
they ask me do u want to file a case? I thought if i file 
a case i need to pay some money but i can’t effort. I 
don’t talk to them what i am thinking. They didn’t say 
anything related to money.’’ Dau Sai said. 
Ja Seng Mai, who was robbed in 2016 at japan bridge 
during day time also doesn’t file a case because she 
think filling a case will made no different. ‘’There are 
many cases that recorded on CCTV, with that strong 
evidence police still can’t arrest offender’’ Ja Seng 
Mai said. 

According to record from No (1) police station there 
are 6 robbery cases happened in 2016. For 2017 
there are 1 robbery case and 1 group robbery case 
so far. Police arrested offender from 3 cases out of 
6 cases from 2016. But the actual number is much 
higher that the recorded number. Most of the victims 
were female who ride battery bike. 

‘’Most of the offenders were youth with ages between 
14 to 20’’ said Myitkyina township police officer Myint 
Thein.’’ Current men power of the force is enough 
but nature of the work is limiting us to perform’’ he 
continue.   

There are 189 policemen for Myitkyina township with 
over 300000 population. On average, for every 16000 
people there is one policeman to serve. 

‘’During day time we have to do office work and patrolling 
by night time. In day time we collect information and 
doing other security work so only two group left to 
patrol at night time. So some flaws happen ‘’ said 
police officer Myit Thein. 
‘’In order to decrease the rate of robbery there is a 
need to create work opportunities and vacancy for 
youth, shut down unauthorized pawn shop and local 
administrator  must work hard’’ police officer continue. 
Dr. Tu Ja, Chair of Kachin State Democratic Party 
also said ‘’to reduce robbery cases we need to raise 
awareness and build capacity of youth. Government 
should take responsibility to create job vacancy for 
unemployed youth’’ and he continue ‘’there should be 
enough man power in police force. Some policemen 
are not well trained. They should be responsible for 
their duty, some are free rider with no accountability. 
We need a police force that is well disciplined and 
taking responsibility.’’
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Dashi La Seng, MP from Hpakant township and 
also patron of NLD party said ‘’weakness within law 
enforcement system cause robbery, i suggest, and 
quantity of street light should be raise within quarter.’’ 
There is no plan to discuss in parliament concerning 
with rampant robbery cases he also added. 

Resident of Myitkyina afraid to go out as robbery 
cases happen not only in night time but also in day 
lights and number of cases were rising. Even they 
didn’t experience but hearing various robbery stories 
made them scare. 

Not only female but also male could be victim of armed 
robbery cause unconfident to go out with motor cycle 
on night time. Numbers of people who go out at night 
time with cycle are decreasing.  

Tawng Ra said she still afraid after experiencing robbery 
in public road during day time. ‘’When i drive i was very 
aware of what happening in my surrounding, when 
guys approach next to me i feel afraid by thinking 
whether he is thug or not. My hands are shaking while 
driving. So i always pray before riding motor cycle.’’

Situation report of 
media and politic in 
Kachin after one year 
of NLD administration   
By Maran 
11 May 2017 

It been one year that Daw Aung San Su Kyi lead 
National League for Democracy (NLD) government 
is in power.

Carrying tons of hope, NLD lead Kachin state 
government has made a significant change that people 

witnessed during period of one year. 

Reconstruction of roads within Myitkyina was significantly 
risen.

Along side with reconstruction of road they cut down 
many threes that offered shade and environmental 
protections for many years was disappointing. At the 
same time NLD administration set up toll gate and 
collect money for using roads.  

‘’We are not very much satisfy. There are roads and 
bridges construction but the things we really want from 
democratic government such as accountability from 
government still unsatisfactory’’ said Dr. Hkalam Sam 
Som, general secretary of Kachin Baptist Convention.  

In 2nd October 2015 During election campaign at 
Myitkyina, Manau park  Daw Aung San Su Kyi said 
that  government only can facilitate successful peace 
process, if people want NLD to take that role they 
need to vote for NLD in coming elections. 

‘’NLD can’t facilitate peace process unless it become 
government in power. That the truth. If peoples want 
us to take responsibility for that we need mandate. 
Giving mandate mean vote us to form government’’ 
Daw Aung San Su Kyi said during election campaign 
in Myitkyina. 

She also said to establishing federal union based 
on Panglong agreement will be possible only after 
NLD win elections so people need to vote for NLD. 
Suffering the impact of civil for over 60 years Kachin 
public vote NLD as a messiah to bring peace and 
federal union the hoped for. 

But after a year in position Kachin state government 
shows no sign of implementing activities relating with 
peace. 

NLD lead Kachin state government doesn’t have official 
meeting with peace talk creation group (PCG), which is 
main mediator during USDP era, to discuss for peace. 
‘’We are not invited officially for meeting yet. Sometime 
we have meetings at chief minister’s resident and border 
affair and security minister as situation required. But 
there no discussion on potentials of peace process, 
challenges and ways of collaboration. They haven’t 
initiated any plans relating to peace yet.” said Lamai 
Gum Ja from PCG. 
Relating with peace they issued travel permission 
for KIO Technical Advisory Team, which based in 
Myitkyina. But there many canceled trips as military 
refused to trans pass even chief minister granted 
permission. Current state government seen not very 
active relating with peace issue but they respond 
more effectively than former government regarding 
with Internally Displaced Persons. 
But restriction of access to non government controlled 
area was more intense than before and providing 
foods to that area is more changeling than before 
said Dr. Hkalam Samsom.  
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‘’Government making effort but people from General 
Administration Department were the same persons 
so they can’t influence administration mechanism’’ 
KIO official from Laiza express his view upon current 
government activities. Another worsening issue 
is shrinking communication between kachin state 
government and media. 

‘’Government and media relation is more limited than 
previous government, less accessible than previous 
government because of over centralized system” said 
Seng Mai, chief editor of Myitkyina news journal. 

Kachin state government doesn’t not host any press 
event since it came to power one year ago. 

‘’When chief minister was appointed we got a chance 
to interview him as Myitkyina journal. We back with no 
information as he said he is new to the position and 
not a good time to answer our question. Since then 
whenever reporter went to prime minister office and 
ask the respond will be like prime minister is busy, or 
reading or not in the office. Then they assign spoke 
persons and required to submit our questions ahead of 
meeting. And we follow procedure and submit questions. 
Now it been almost 6 months and no respond from 
them’’ said Seng Mai. 
NLD assigned Attorney General Di Sin Ram as spoke 
person but he answered to all the question and issue by 
saying i have no idea. ‘’It seems government is gradually 
moving away from public. The lesser transparency and 
shun away from media make distance between public 
and them. If they fail to protect right to information 
of people and black out news they are violating civil 
rights’’ said Seng Mai. 
No media coverage for Kachin state chief minister 
even after one year of cabinet span thus majority of 
public have no idea of who is their prime minister. 
And general population is not aware of government 
activities. 

‘’Access to information in this government term 
seems flexible but is does not work. When we ask 
question they never answer directly and pointed 
others to answer but no one come out. And there no 
communication mechanism so we can’t work with 
government. Information accessibility was failing ‘’ 
said local reporter from Myitkyina.   

Current state of effectiveness of law enforcement is 
worsening compared to previous government. Most 
significant issue is rampant of robbery even in day time. 
People hope on NLD government is to bring peace 
and create federal union. 

One of the challenges NLD facing is overly centralized 
system and have to move according to directive from 
central cause delay implementing programs said Dr 
Manam Tu Ja of Kachin State Democratic Party. 
‘’Kachin state government has limited capacity and the 
results of performance are not very much successful 

as expected’’ express his views on state government. 
People want NLD government to bring genuine 
democracy and develop concrete policy of 
decentralization and implement them. After one year 
period under NLD governance there is still a long 
way to create federal union that ethnic people want. 

 “I prefer federal union over development’’ Dr. Hkalam 
Samsom expressed his hope to NLD government. 

Saw Law, Civil war 
affected town 
By Nlum
18 July 2017
 
‘’Da, Chyik, Sam, Oo’’ ‘’Da, Chyik, Sam, Oo” sound of 

timing appear which mean 1,2,3, in Lahvo language 
as three locals trying to push out motor cycle from 
land slide caused by rain and stream of water. At the 
end of the road there is town on mountain. 

Saw Law was a town located in remote area of Kachin 
state where accessibility was limited, and composed 
with locals and some government staffs. Many might 
over heard about Saw Law but only few knew the 
ground situation. No car, no all season road and CDMA 
phone access with inconsistent frequency. No market, 
not a single tea shop nor noodle shop expect some 
small shop that sell dried tea leaves. But the town 
has been registered as township for over 40 years. 
According to 2014 census the total population of the 
town is 6518. History of the town is related with one of 
the world’s longest civil wars, the civil war of Myanmar. 

Making of Saw Law 

KIA stationed in the area from 1963 to 1968, before 
KIA splinter group lead by Zahkung Ting Ying and 
Layawk Zelum (later they become leader of NDAK) 
joined Burmese Communist Party said 74 years old 
local resident Hkawng Lum. 

After group of KIA solider switch side, Myanmar 
government military take the position. Following the 
government military took control, government staff 
from others department also arrived and since then the 
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town develop to the current state. Old Saw Law was 
still there with the name changed to lower Saw Law.  

The place where police station located on hill was 
called ‘’Wit Ban Dam” which mean pond and the hill 
where town established was called ‘’Da Got Bok’’ 
which mean Da Got mountain. 
The locals told that the current place of police station is 
the site of pond in past. Local police corporal told that 
on the hill where police station situated they filled land 
into the shape of pond to develop volley ball ground.

Landscape of Saw Law 

Left to entrance of Saw Law is site of under provided 
hospital and to the right is police station established on 
hill of Wit Ban Dan. After passing hospital compound 
there is football ground created on slope of mountains. 
Beside of town road there is member of parliament 
office with Union Solidarity and development party flag. 
NLD office and Lahvo National Unity and Development 
is located along side on the road with face to face 
position to MP office. The one and only high school 
of Saw Law is also located on the main road. 

Gloomy education 

In 2015 - 2016 academic year 20 students enter 
matriculation exam but no one passed. In 2017 four 
out of thirty passed the matriculation exam. A student 
who fails exam said two out of four who passed the 
exam were external student. 
Even high school from township, Saw Law doesn’t 
have exam center and students have to take exam in 
Chihpwi exam center. Before the exam high school 
students from Saw Law traveled to Chihpwi and staying 
at the place where government place them. 
Local conclude that decline of education system in 
Saw Law is related with under development and limited 
access. 

“We want our generation to have higher education. To 
achieve that the state, organizations need to think for 
public, parents of students and for the township as a 
whole. They should prioritize infrastructure building. 
Duty span of education staff here is very short, they 
changed after one year and it not convenient and 
even worsen for kids. And experienced teacher are 
not assign here’’ said Lum Hawng , father of student  
saying based on his experience. 

Two option of road between Chihpwi - SawLaw 
and lives of locals 

Two option of road for Chihpwi - SawLaw but the 
shorter path which is 34 miles longs was blocked. 
When Lar Mar Lay, Member of parliament from 
crossbow (Lisu National Development Party) party 
ask question in parliament concerning with the access 
of the road, Ministry of construction responded saying 
due to the security concerns of the areas they can’t 
grant accessibility. Known as three mountain path, 
the road is 74 mile long and in the domain of Chihpwi 
township. Lar Mar Lay said he was told by MP from 
Chihpwi township that Chihpwi MP submit proposal 

to parliament for road repair. 

As the roads were built on mountainous area road are 
full of slope. Erosion from rain water cause landslide 
and split the road into two. Limited accessibility causes 
difficulties in both education and livelihoods.
‘’Here the fuel price is 12000 per gallon. In Myitkyina 
if we pay 2500 or 3000 we got tank full of fuel. Here 
we pay 10000 and still can’t fill the tank’’ Lum Hawng 
compare the sky rocketing price of Sawlaw goods. 

‘’Pack of rice is only 30000 in Myitkyina here at least 
60000 per pack’’ he continued. Sometime MPs bring 
rice and resell with cheap price in Saw Law.  
Locals are not allows to bring rice from Myitkyina and 
Waingmaw said Lar Mar Lay. When weather doesn’t 
favors locals faced many difficulties as they mainly 
depend on slash and burn cultivation technique. 

Permission from Minister of border and security affair 
and commander of northern command needed to 
carry rice to Saw Law, if local have permit they are 
allowed to bring 50 to 100 pack of rice. Sometime 
locals have to search orchid in forest and exchange 
with rice at border. 

‘’They allowed 50 to 100 pack to carry. But we can’t 
effort that much. If possible we want them to issued 
permission to carry 4 or 5 pack for a household’’ he 
said. 

Locals facing not only food problems but also difficulties 
to get clean water as water source for town were under 
control of KIA front line post. Clean water ponds were 
dug during 17 year of ceasefire period. 
Underdeveloped and established on difficult terrain 
the evolution of town is related with civil war. The 
effects of civil war still influence the development of 
Saw Law town. 

Kachin students of 88 
generation retold about 
8888 uprising 
By Maran
8 August 2017

MIT (Myanmar Institute of Theology) student Awng 
Hkam was one of the students who joined 8888 uprising 
events organized by Kachin student.

50 years old Awng Hkam is a founder of Kachin 
Democratic Party (KDP) and also chair of the party. 
As he recall the memory of his youth days during 8888 
uprising time, he said “Collage shutdown during that 
time so i return to Myitkyina from Yangon. As soon 
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as i arrived i joined protest movements organized 
by youth. I am part of our block (Dukahtawng) youth 
movements. Shouting our slogan in Kachin “we want 
independent” and marching around city.

“Kachin public political position and slogan during 
8888 event were base on nationalism and independent 
aspiration. Later it changed to democracy movement 
“ Awng hkam recalls.

The Kachins, Shans, Burmas, Chinese and Indian 
came together in uprising movement of that time. 
Also wives of police officers, hospital staffs, school 
teachers joined the movement.

During 8888 uprising, middle school students from 
Myitkyina called Hprup Zau Nan was shot dead and 
many key persons got arrested.

Currently active general secretary of Kachin Baptist 
Convention (KBC) Dr. Hkalam Samsom was also a 
student who joined 8888 students movement that time.

Back then 30 years old Hkalam Samsom was a student 
of MIT (Myanmar Institute of Theology) at Yangon. 
He was among the students who join movement after 
collage shutdown as a consequence of uprising.

And he is the one who start using the slogan (we want 
independent) of the Kachin youth during uprising.

“When i attend public assembly in Yangon i was very 
motivated by the speeches of student from Yangon. 
At that time no one dare to speak against military 
regime (Burma Socialist Programme Party). Students 
speak very straight forward and it very attractive for 
me. I listen to them everyday and take their pamphlet 
to home. I witnessed military shooting civilian near 
Insein Township. Students were marching and yelling 
slogans. Then military took positions and shot them 
straight” Dr. Hkalam Samson retold the scenes he 
saw during his Yangon days.

He also said that he tried to donate blood for injured 
students at Yangon General Hospital, run out of 

bottles to received blood he didn’t have a chance 
to donate blood. Situation in Yangon was harden as 
collage shut down, casualties of civilian number is 
rising and checking guest list everywhere. Given the 
situation it hard for him to stay at Yangon, he backs to 
Myitkyina. When he backs to Myitkyina by August 14, 
demonstrations were already happening everywhere 
on daily basics.

‘’We set loudspeaker at trishaw and shouting slogans 
in Burmese then i told them let shout in Kachin. The 
youths from Dukahtawng ask me how. Then i write 
down the slogan in Kachin (Shanglawt shanglawt jaw 
jaw, gap ai sat ai ram sai ram sai) that read we want 
independent, enough shooting and killing. Then we 
march around the city’’ said Hkalam Samsom.
At September 18, after military coupe some student got 
arrested and some joined All Burma Student Democratic 
Front (Student army) he continued. ‘’Including current 
general secretary of Kachin Independence Organization, 
La Nan, many Kachin students join Kachin Independence 
Army. Majority of under arrest persons were lawyers 
who involved in democracy campaign. Many of the 
key persons of that time were passed away’’ said 
Hkalam Samson.

‘’During uprising there no signs of unrest and chaos’’ 
Dr. Hkalam Samsom said. ‘’We only ask to change 
government, the military regime” he explained the 
purpose of movement of that time.
And he continue ‘’88 was a tipping point for Myanmar, 
but military power rise again. May be there some 
flaws part of leaders”
During 8888 uprising most active city included Myitkyina, 
Moegoung and some movements found in Moenyin 
said RIT (Rangoon Institute of Technology) alumnus 
of Kachin ethnic. Majority of protester from Moegoung 
and Moenyin were Shans and Burmans said Kachin 
ethnic RIT alumnus.

‘’Moegoung and throughout railway lane most of 
population were Shans. They support bluntly. We just 
follow their lead. They started demonstration before 
tragedy of Hprup Zau Nan from Myitkyina. After his 
dead, we carry his body and demonstrate again. Military 
shooting aimlessly and bullet hit Zau Nan. He die on 
our hands” said Kachin ethnic RIT alumnus.

Many joined politic from 8888 uprising and fight for 
democracy. Because of their activities there some 
changes happened.

‘’We have 40 percent of what we been asking for. Now 
we can set up political party this is the dividend of 
8888 uprising. Many underground movements have 
done now its time to set up party and implement 
planed agenda as we have channels. We don’t know 
the end result as this is very beginning” Awng Hkam, 
chair of KDP party, who join politic from 8888 uprising 
expressed his views.
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KIO and prospects of 
peace process
By Ko Aung
16 May 2017

KIO resignation from UNFC had implications on 
peace process. Particularly when KIO was not only 
the major ethnic armed organization that fighting with 
government army but also taking leading position in 
UNFC (United Nationalities Federal Council). This 
article will answer weather KIO will actually leaves 
UNFC or not and consequences if that happens. 

KIO official confirmed that KIO submitted resignation 
letter to UNFC but this will only decide at coming 
conference. UNFC yet to set particular date for 
conference. 
So KIO is likely to be remained in Delegation for 
Political Negotiation (DPN) of UNFC and continue 
negotiation with government. Government and DPN were 
negotiating UNFC 8 points proposals on Nationwide 
Ceasefire Agreement. If they reached agreement upon 
the proposals signing NCA will follow. 

On the other hand KIO making efforts to negotiate 
directly with government. According to reports from 
local news outlet, the efforts mainly focus on military 
issues. Also KIO agreed to statement of Pan Hkan by 
northern alliance, where United Wa State Party take 
leading role to have political dialogue outside of NCA. 

UWSP formed a political negotiation committee 
composed of representatives from KIO, SSPP,  AA, 
TNLA, MNDAA  to collectively negotiate with government. 
But NLD government lead by Daw Awng San Su Kyi, 
repeatedly highlighting to follow NCA path. 

Whether KIO will follow UNFC lead or UWSP lead 
is also worth to consider. Also have to consider the 
position of government if KIO and northern alliance 
follow UWSP lead. 
Some UNFC members including Karenni National 
Progressive Party, New Mon State Party are preparing 
to sign NCA. Wa National Organization submitted 
resignation letter to UNFC to join UWSP lead. In the 
past Chin National Front (CNF) and Pa O National 
Organization (PNO) were expelled from UNFC when 

they signed NCA. This is also interesting whether 
UNFC will take action against the organization that 
sign or not, and the effects of signing. And if KIO 
resign from UNFC the future of alliance group would 
be a question to be asked.

If UNFC dissolved there is potential to emerge two 
main group, northern alliance lead by UWSP and NCA 
signatory group. Two major members of UNFC, KIO 
and SSPP/SSA could join with UWSP. As an exception 
Naga National Socialist Council which is geopolitically 
connected India would leave alone.

The second round of 21st Panglong Conference will 
be start on 24th May. Government allowed to attend 
organization yet to sign NCA with three different forms. 
As a special guest not entitled to discuss and decide, 
sign Deed of Commitment for Peace and National 
Reconciliation and participate but even they signed 
DoC they are not allowed to participate in UPDJC 
where decide political decisions, and sign NCA to 
get full access. 

Within coming days organizations will decide how 
they should respond to government offer. DPN and 
government are trying to meet before 21st panglong. KIO 
likely to watches and waits the progress of negotiation 
on 8 point proposals from UNFC. Which way KIO 
would pursue will be clear in coming days. After this 
meeting there would be some organizations that decide 
to sign NCA, and some organizations that does not 
sign NCA but decide to sign DoC. 

After considering all the circumstances it is fair to 
say KIO is still on three channels to discuss with 
government, the DPN channel, direct channel with 
government and Pan Hkan decision channel. 
There no signs of leaving immediately from UNFC 
or reject NCA channels and join UWSP leading. Also 
KIO likely to maintain direct channels with government 
where discussion on key issues including military affair 
took place.

Bringing light for 
peers (or) Tang Raw 
who enjoys servicing 
the peer drug users. 
By Zami 
6 April 2017

At Nam Jim village, ten miles away from Myitkyina, 
a group of drug addicted persons living together in 
approximately 3 acre compound. As many drug addicted 
persons living there, it would be horrifying place in 
perception of ordinary people. 

It is not a horrifying place as people thought. It is a 
place where people trying to reconnect to normal life 
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from wrong doing by learning bible and guidance of 
religion. 

The one who support drug addicted with love was 
Tang Raw, founder of rehabilitation and life changing 
school named Ram Hkye Shalat (saving youths from 
drug addiction). 

‘’Tang Raw have serious feeling on drug and he sold 
all of his land and property to save addicted people 
who gave up their lives. He operating rehabilitation 
Centre with many challenges’’ said Brang Chyoi, closed 
friend of Tang Raw. 

Tang Raw himself was a former drug addicted persons 
and also HIV patient. He also was a drug addict once 
he sympathize peers and treating them with love. 

‘’When i was very drunk my friend introduced me with 
drug, which i hate most. He put drug inside cigarette 
and letting me to taste. In next day that he told me to 
buy drug’’ Tang Raw told his very first encounter with 
drug while gazing the tree outside of office. 
Since then he went through 15 year as a drug addict 
and ruined his family. His father died when he was 
ten. His mother is 80 years old then. And all four of 
his elder brother has died with drug addiction. 

His elder sister family has business and another elder 
sister and younger sister were both work for church. 
Tang Raw was married and has four kids. As the 
youngest in the family he was the one loved by all of 
his family members. And also most reckless family 
member. 

‘’At the beginning they loved me as youngest but later 
i become monster in my family’’ Tang Raw said with 
smiling face. And he continued his reckless life story. 

‘’After all i am the most troublesome in my family. 
Before they were very patient and caring. But my 
intake volume was increase as time goes and lock up 
three times in jail. Their love turned in to ignorance and 
kick me out from office. My life continue as homeless 
person in Hpakant. I repented when i was almost die 
and turn my face to God’’ Tang Raw said. 
He neglected the value of education. In his thought 
he will be rich like his father when he become adult by 
trading jade in Hpakant. When he steps in to Hpakant 

soil he realized there a huge distance between his 
imagination and realities. 

‘’I don’t value education, using drug that push me to 
the end. I ignored the education, the most important 
thing in life ‘’ he said with emotional tone. 
All of his immediate brothers lost their life while struggling 
to escape from addiction of drugs. As he witnessed 
incidents of his brother he hated drugs a lot but when 
he encounter with drugs he couldn’t escape too. By 
14 he was already addicted to drugs. He lost in the 
maze of drugs for 15 years and escape at the age 
of 30, by the end of 2005. 

He decided to enrolled seminary collage after he 
repentant from drugs addiction. As a horrible legacy 
of drugs addiction he was infected by HIV and couldn’t 
make to bible collage. But MYC bible school, where 
drug addicted can rebuild their lives, accepted him. 

After 3 year of bible study at MYC he back to home 
and, he founded the rehabilitation center to treat drug 
addicted persons. Started at 2011, the center, now in 
the position to run three years bible study program 
and also branching out to Putao. Some alumni from 
his school become minister.

Tang Raw, who suffered serious effects of drugs, wants 
other peers to escape from the maze of drugs as he 
did. He is facing many challenges to successfully 
operate the center. 

Drugs addict are afraid of rehab center where they 
were locked up in small cells, lock their leg with log. 
But at Tang Raw’s center he doesn’t use that kind of 
technique. Students feel reflexed and comfortable 
because of passionate and experienced mentor likes 
Tang Raw and having many spaces to enjoy physical 
movements. 

Students respect and love Tang Raw. Tang Raw 
and his students travel to Hpakant annually to share 
gospels and testimony of their lives. Meeting with 
drugs addicted persons and encouraging them. He 
frequently meets with other drug addicted person. 

The increasing number of drug dealers and user through 
out Kachin state made him sad. He urges to solidify 
collective strength to eradicate drugs. 

‘’Drugs is enemy of mankind, very troublesome for 
self and relating societies. It is not a blessing. It is 
enemy. Let fight in unity.’’ Tang Raw said. 
Once addicted to drugs it take a lots of time to cure, 
and to be completely relief from addiction one needs 
to be cured mental, emotional problems. Teaching 
bible and showing ways of God is best way to heals 
mental and emotional damage told Tang Raw. 

‘’Witnessing people changed their way of life and 
return back to benefiting society is the best things for 
me’’ Tang Raw, who founded school with the passion 
to set free his peers said with smiling face.
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